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BRIT!SH AND AMERICAN JOINT COMMISSION

HUDSON’S BAY AND PUGET’S SOUND AGRICUL-
TURAL COMPANIES’ CLAIMS.

In the matter of the Claim of the Hudson’s Bay Company vs.
the United States of America.

Depositions of witnesses sworn and examined in the city of
Washington, District of Columbia, by virtue of an agree-
ment between Eben F. Stone, Agent and Attorney for
the United States of America, and Edward Lander, Agent
and Attorney for the Hudson’s Bay Company, before me,
Nicholas Callan, a Notary Public in and for the county
of Washington, and District of Columbia, on the part of
the United States.

TesTIMONY OF RUrus INGALLS.

Brevet Major General Rufus Ingalls, United States Volunteers,
being duly sworn according to law, says:

Int. 1.—What is your name, age, place of residence, and
occupation? -

Ans.—Rufus Ingalls, forty-five years of age; occupation
that of brevet major general United States Volunteers, quar-
termaster in regular service; place of residence Wa.shmgton
city, District of Columbia.

Int. 2.—Have you ever resided in Washington Territory;
if yea, when and where, for how long a period, and what was
your employment?

Ans.—I went to Fort Vancouver in May, 1849, and was
Chief Quartermaster of that military department until 1852,
I was absent until March, 1856, and was from that period the
principal quartermaster until 1860. )

Int. 8.—~Are you acquainted with the post at Vancouver
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and the Jand adjoining, which is claimed by the Hudson’s Bay
Company ?

Ans.—1 am.

Int. 4.—Please to examine the map, here produced, and
state whether it is, in your judgment, a correct delineation of
the post at Vancouver and of the country adjoining.

Ans.—It appears to be.

Int. 5.—Please to describe, as particularly as you can, by
reference to said map or otherwise, the extent of the claim of
the said Company, at said post, giving the limits thereof, ter-
 ritorially, as nearly as you can, as you understand them.

-(Objected to in this form, so far as the witness’ personal
knowledge from the time of his arrival at Fort Vancouver.)

Amns.—It has never come before me officially, and of course
I can only answer from what I learned by conversation. In
the fall of 1849, General Persifer F. Smith, who commanded
the Department of the Pacific, was at Fort Vancouver. It
was a matter of complaint by Governor Ogden, Chief Factor
of the Hudson’s Bay Company, to General Smith, that his
lands were being squatted upon by the settlers, and in that
way I came to know about their claims. The object was to
get protection from the military authorities. From his rep-
resentation, the Hudson’s. Bay Company claimed a region of
country embracing some twenty-five miles upon the Columbia
river, begining above what was known as the Hudson’s Bay
Company’s Saw Mills, and extending down t~ or nearly to the
Cathlapootl river, and some eight or ten miles iniand.

Int. 6.—How much of this claim, as set up by Governor
Ogden, if any, was in fact enclosed or occupied by the said
Company while you were there. Please to answer this as par-
" ticularly as you can, by reference to the map or otherwise.

Ans.—There was a very small portion of the whole claim
actually enclosed. There was a large enclosure on the Mill
Plain, of what extent I don’t now know. There were quite
extensive enclosures in and about Fort Vancouver, and also
upon the Lower Plain. about Vancouver Lake. There were-
enclosures also upon what is called the Fourth Plain. With.
regard to the. whole claim, the amount enclosed was very
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small. The proportion of the whole really occupied and used
was small. A large proportion of the whole was shortly after
occupied and held by citizens of the United States.

Int. T.—What sort of occupation, if any, did the Hudson’s
Bay Company have of that post of their asserted claim which
was not enclosed ?

Ans.—The same that any other company or people might
have had or did have; not exclusive control.

Int. 8.—Does the description which you have given of the
nature of the occupation of the lands claimed by the Company
at Vancouver apply to the condition of the claim subsequent
to the settlement of the land by settlers; if not, to what does
it apply? )

Ans.—No; it does not. It applies more particularly to
the time when I arrived there, in 1848, although there were
quite a number of people settled within the limits of the claim
at that time.

Int. 9.—What were the condition and character of the claim
of the Company at this post in 18607

Ans.—When I left the Hudson’s Bay Company had with-
drawn from the Territory. The lands which the Company
claimed were in occupation by the citizens of the United
" States and the military authorities.

Int. 10.—Did any change take place in the occupation of
the Company at this post while you were there, in respect to
the extent of the land actually occupied by them previous to
their abandonment of this post? If yea, please to deseribe the
same particularly.

Ans.—When I arrived there, in 1849, the Company was in
occupation of the enclosures, &c., described in a former answer.
They were gradually absorbed by increasing settlements,
until at last the occupation was reduced very nearly to the
stockade, when the Company retired.

Int. 11.—What was the condition of the buildings and im-
provements at this post belonging to the Company when you
left, in 18607

Ans.—Very dilapidated.

Int. 12.—Can you enumerate and describe the buildings

»
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which belonged to the Company at this post, when you left, in
1860? If yea, please to do so as nearly as you can.

Ans.—There were three large store-houses still standing;
the office and the Governor’s house; the Indian store-house;
the blacksmith shop and the Bachelor’s Row, the place where
the clerks resided, and some other buildings; I don’t know
that I can state them exactly. All of them werein a worn-
out condition, so much so that the Government did not see fit
to occupy any of them at that time. One of the large store-
houses I had already pulled down, and was proceeding to take
down most, if not all, and to clear the grounds; but the work
was suspended by order of Colonel Wright, who succeeded
General Harney. I have named the important buildings, but
don’t undertake to name them all.

Int. 18.—Were those buildings, which you have named,
standing when you first went there, if yea, how did their con-
dition, when you first saw them, compare with their condition
at the time you have described?

Ans.—They were standing when I first went there in 1849.
Their condition was worse every succeeding year.

Int. 14.—Were any additions, or extensive alterations, or
repairs made by the Company to their buildings and improve-
ments at this post while you were acquainted with them; if
yea, what?

Ans.—The Company made frequent repairs of the buildings
and stockade and of their enclosures, but no material addi-
tions.

Int. 15.—What use, if any, did the Company make of this
post while you were there?

Ans.—It was essentially a  mercantile establishment. They
did some farming and bought some furs, but it was really
engaged in general trade.

Int. 16.—Did the Company have any horses or cattle at this
post while you were there; if any, how many?

Ans.—They had quite 2 number of horses and cattle when
I first arrived there. The number was an estimated one, not
known to certainty. I do not know the number myself.

Int. 17.—What were the relations between the United States
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troops and the Company, friendly or otherwise, while you
were there?

Ans.—Always very friendly. The different commanders
gave all assistance to and protection necessary to the Company
within their power.

Int. 18.—Did the United States have a military statlon at
Vancouver while you were there, if yea, when and where was
it established in reference to the claim of the Company?

Ans.—They did have all the time I was there. It was
established in May, 1849, and has been continued to this day
at Vancouver itself. The military reservation included the
stockade, which contained all the buildings, heretofore de-
seribed, within its limits. The military post itself was mainly
built on the hill, just in rear of the stockade, but in immediate
proximity thereto, with the consent and upon the invitation
of Governor Ogden, then chief factor and in charge of the
Hudson’s Bay Company’s interest at that place.

Int. 19.—Did the Company, to your knowledge, ever object
to the use and occupation of any part of the land included in
this military reservation by the United States troops, if yea,
when, and how and to what part?

Ans.—Finally it did at different times in writing. I know
of none that were not made officially in writing.

Int. 20.—How did the character of the Company’s buildings
at this post compare with the buildings belonging to the United
States military post there?

Ans.—They were of an inferior character.

Int. 21.—What, in your judgment, was the value of the
buildings and improvements belonging to the Hudson’s Bay
Company at this post, at the time you last saw them in 1860?

Ans.—Speaking as a military officer, I did not consider
them of any real value, that is, they were of no value to the
United States. What improvements they had in the fall of
1860 were in the midst of a military reservation, and had been
abandoned by the Company. The military authorities wished
to make no use of them, would rather have been glad to have
had the ground cleared of them, and of course would not have
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permitted private parties to occupy them, hence my estimate
of their value.
Int. 22.—What effect, if any, did the settlements of the
~country in Washington and Oregon Territories have on the
fur trade with the Indians?

Ans.~—Undoubtedly it decreased it.

Int. 28.—Were or were not the buildings and improvements
erected by the Company at Vancouver adapted to the purposes
of ordinary trade and commerce with a peaceful people, or
were designed principally for protection and defence against
tribes of Indians who were liable at times to be hostile?

(Objected to, as leading and directing the witness as to his
answer.)

Ans.—In that early period the buildings within the stock-

~ade were well enough adapted for trade in that country, but
the establishment was built as well for defence.

Int. 24.—How far, in your judgment, was the whole of
these buildings and erections reduced in value by the fact

~that they were 1o longer needed for a place of defence?

Ans.—I don’t know that the value was materially reduced
on that account. - The establishment of the Hudson’s Bay Com-
pany. finally became of little or no value as a trading post on
account of the rapid settlement and prosperity of the country.

Int. 25.—How did the rapid settlement and prosperity of
the country materially redice the value of this establishment
at Vancouver? Please to explain as fully as you can.

Ans.—The settlement of the country brought about many
-.competing trading establishments at various points, with whom
the Hudson’s Bay Company could hardly. succeed. The fur
trade of Oregon and Washington Territories was never a pro-
lific source of profit. It gradually fell fo nothing. The set-
tlement of the country had reduced the establishment to very
narrow limits, and little or no trade. - :

Int. 26.—What was the value of land at Va.ncouver ‘and
its vicinity when you were there in 1860, and how did its value
at that time compare with its value in 1849 7

Ans.—The value of lands at Vancouver in 1860 was greater
than in 1849, but its value per acre at either time depended
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altogether on the particular location. I don’t know, and no
one can- tell, the value of the land included in the military
reservation, none having been bought or sold. In the town
of Vancouver in 1860 land was worth from one hundred to
one thousand dollars per acre. In 1849 this town was unoc-
cupied altogether, and was mostly a forest. In 1860 I pur-
chased some ten acres of land in Vanecouver, at what I consid-
- ered the most eligible point on the river, for one thousand
dollars, and during the present year have sold it for the same,
not being able ever to get more than that sum. It was situated
in the lower part of the town of Vancouver, about a half of a
mile below what was known as the Hudson’s Bay Company’s
salmon-house. The value of lands away from the river was
much less.

Int. 27.—Was there any material change in the value of
land at Vancouver and in its vicinity between 1860 and 1863
to your knowledge; if yea, what was it?

Ans—No; I don’t think that there was. Imade very fre-
quent inquiries and could not ascertain that there was any
increased value.

Int. 28.—What should you consider was the value of one
mile square at Fort Vancouver fronting on the river, selectmg
the most favorable location, in 1860°%

Ans.—It would be hard to say, because that would include
the military reservation, the mission claims, and the town of
Vancouver. The town has had its existence since 1849. In.
1860 property was held in the town at various prices. I don’t
know that I could fix an estimate price upon it. Its value
would have been very much greater, and the place of much
higher importance, had it not been for the opposition to settle-
ment on the part of the Hudson’s Bay Company in the earlier
years.

Int. 20.—What were the relations between the Hudson’s
Bay Company and the settlers in the vicinity of their post at
Vancouver when you first went there, and what was the policy
of the Company towards those persons who settled or at-
tempted to settle there ?

Ans.—The Hudson’s Bay Company opposed settlement so
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far as in their power within the limits of their claim. The rela-
tion, therefore, was generally a hostile one.

Int. 30.—What effect, in your opinion, did this policy have
on the growth and prosperity of the town of Vancouver ?

Ans.—It retarded it immeasurably. Had there been no
opposition, the town of Vancouver, in my opinion, would have
been the principal one on the Columbia river or its branches,
between the coast and the Cascade mountains. But when the
settlement was finally made, Portland was already a flourish-
ing city, and so near by that Vancouver has never flourished
much.

Int. 81.—In the present condition of affairs in the country
west of the Cascades, having regard to the present course
of trade and the existing adverse influences, is it, in your
opinion, possible to build up at present a large town at Van-
couver ?

Ans—I do not think so; that is, I think it is improbable that
a large town can be built there.

Int 32.—Are not the high prices which have been charged
for building lots at Vancouver founded on the anticipation of
a state of facts which in your opinion [will] never be realized?

Ans.—Altogether so.

Int. 33.—Has not the experience of the last five years tended
to confirm you in your opinion, and are not the lands there
worth, if anything, less than they were at one time, which is
past? '

(This question and the preceding one in reference to the
opinion of the witness objected to.)

Ans.—I have not been to that place during the past five
years, but from all the information within my reach I am of
opinion that the lands there would have been sold at one time
higher than now.

Int. 34.—If you know, please to state in what mode the
Company paid their employés for labor, whether in cash or

- goods ?
Ans.—Principally in goods. :
Int. 35.—If you know, please to state the prevailing price
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of wages and building materials at Vancouver in 1849 and
subsequently.

Ans.—The prices were much higher in 1849 and 1850 than
subsequently. The prices declined from that period. Labor
was from two to eight dollars per day, some classes even higher
than that. Lumber was from forty to one hundred dollars per
thousand in 1849 and 1850; all prices gradually declined there-
after. 'What I say in regard to the laborers does not include -
the employés of the Hudson’s Bay Company. The discovery
of gold and the necessity for building materials, and its scar-
city, conduced to the high price of labor and material at that
time.

Int. 36.—State, if you know, what was the character of the
labor employed by the Hudson’s Bay Company.

Ans.—Those at Vancouver were mostly Canadians who had
long been in the service of the Company, half-breed Indians,
and Kanakas, and full-blood Indians temporarily employed.

Int. 87.—What was the policy pursued by the Company to-
wards the Indians, so far as you know, and what services, if
any, by way of religious instruction or otherwise, did they
render in their behalf ?

Ans.—Their policy towards the Indians was a very proper
and good one. On our arrival in that country the Indians were
everywhere peaceable, and there seemed to be mutual confi-
dence between the Indians and the Company. I amnotaware
of the Company’s contributing much to the education of the
Indians. Their course towards the Indians was one of great
philanthropy. :

Int. 38.—What services, if any, were rendered by the Com-
pany in promoting the settlement of the country by building
roads or furnishing other facilities for the use ahd convenience -
of settlers?

Ans.—Of my own personal knowledge I do not remember
that from 1849 the Company did much service that way. On
the contrary, the Company opposed settlements in its vicinity.

Int. 39.—You have stated that the treatment of the Indians
by the Company was humane and philanthropical; do you
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know whether they exerted themselves to cause a kindly feel-
ing on the part of the Indians towards settlers?

Ans.—I don’t know that they exerted anythmg but good
influence.

Int. 40.—Was the land at Vancouver, which was enclosed
and occupied by the Company, injured or 1mproved by culti-
vation?

Ans.—I should suppose improved.

Int. 41.—Is the land at Vancouver overflowed in the spring
or summer; if yea, how does this fact affect the value of land
there for farming purposes?

And.—The lands in Vancouver and along the bottoms of
the river generally are liable to inundation in May or June,
which makes them of precarious value for farming purposes.

Int. 42.—Have you ever visited any of the posts of the
Hudson’s Bay Company in North America; if yea, where?

Ans.—I have seen their establishment at Astoria or Fort
George, at Cape Disappointment, and. upon the Cowlitz and
Puget’s Sound.

Int 43.—Are you sufficiently acquainted with any of these
posts to give a description of their character and value; if
-yea, please to describe them as particularly as you can?

Ans.—All these places were subordinate trading stations to
that at Vancouver, most of them consisting of two or three
inferior buildings. They were never of any great value as
improvements, and would have been of no practical value to
the Government. They answered simply for the passing
accommodation of the Company, and were good for nothing
else.

Int. 44.—You have stated that the relations between the
Company and the United States officers were friendly. Does
this apply to the entire time that you were there, or did a
‘change occur before you left in the conduct of the officers of
the Company in relation to the acts of the United States
officers ?

Ans.—I mean that the personal relations were qulte friendly
always, but the official relations during the last year of the

[ P P
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Company’s stay at Vancouver were hostile on the part of the
Company.

Int. 45.—Please to state whether or not any acts of aggres-
~sion on the rigkts of the Hudson’s Bay Company have, to your
knowledge, ever been committed by the civil or military offi-
cers of the United States?

Ans.—It depends altogether on circumstances whether or
not the Hudson’s Bay Company were entitled to what they
laid claim to. It was uniformly the expressed desire of the
military authorities of the United States to protect the Hud-
son’s Bay Company in their possessory rights, particularly up
to the time their charter terminated. It is undeniable that
lands which the Company claimed were taken and made use of
by citizens of the United States.

Int. 46.—Please to state, as nearly as you can, the number
of vessels that yearly came to-Vancouver from abroad, while
you were there, that were owned or controlled by the Hudson
Bay Company? 4

Ans.—I never kept any record, but I should say never to
exceed four, and rarely more than two. Probably one of the
vessels referred to might have made various trips between
Vancouver’s Island and Columbia river. I don’t know ever
to have exceeded two from abroad in any one year.

COross-Examination.

Int. 1.—Was there not in the vicinity of the post of the
Hudson’s Bay Company at Vancouver an amount of land,
which, though not enclosed in 1849, bore marks of previous
cultivation?

Ans.—Yes, sir.

Int. 2—Was there not raised in the vicinity of Vancouver
a considerable amount of hay from tame grasses sown previous
4o your arrival in that country in 1849? .

Ans—7Yes, sir. (

Int. 3.—You speak of the Company not having exclusive
control of the unenclosed lands, you mean by that, I suppose,
to refer only to the period subsequent to your arrival there in
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1849, and to the conduct and encroachments of American
citizens claiming and exercising the right to settle in 1849 on
lands claimed by the Company? :

(The word encroachment objected to.)

Amns.—T refer to that period exclusively. When I said they
had not exclusive control over unenclosed lands, I meant that
the military and the citizens who had settled in the neighbor-
hood, as well as the Indians, made use of these unenclosed

portions at will.
Int. 4—Do you know anything of citizens settling on unen-

closed lands being warned off or notified to leave by the agents
of the Company? .

Ans.—Yes, it was done by the military as well as the Com-
pany when the settlers came on the military reservation. At
the time I speak of, during my first tour from 1849 to 1852,
the military reservation consisted of four miles square, the
flag-staff at the post at Fort Vancouver being the centre.

" Int. 5.—In your testimony you state that the Company at
the time of leaving Vancouver abandoned all their posts on
the American side. Do you feel certain that Colvile, Okana- -
gan, the Kootenay, and Flatheads were left by them at that
time?

Ans.—1I was told they were. With regard to Kootena,y I
no not know, but I understood they were abandoned. With
regard to Fort Colvile I have always understood it was just
north of the 49th parallel.

Int. 6.—Were not most of the buildings used for officers’
quarters at the military post at Vancouver built of logs or

-square timber, and were they not comfortable and convenient
quarters?

Ans.—They were, all of them, originally built of logs, ex-
cept the quarters occupied by myself, and were considered at
that time and place quite comfortable?

Int. T.—Can you give the approximate cost of the largest
of these buildings and its dimensions, and the cost of an
average building?

. Ans.—In my report at that perxod I thmk I put down the
commanding officer’s quarters at $7,500; and the smaller ones
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on the right and left of it at $2,500 each. Subsequently
heavy expenses were incurred in fitting them up. I don’t
know that I can give the cost, but it would bring the smaller
ones up to seven or eight thousand dollars a-piece. It would
have been a great deal cheaper to have built houses of the
same dimensions framed and finished off in the ordinary way
than to have made these repairs.

Int. 8.—Does this cost include the work done by soldiers or
only the work done by mechanics?

Ans.—TIt includes worl®done by soldiers when they were on
extra duty, as most of those employed were, at what the Gov-
ernment allowed at that period, not exceeding fifty cents a day
for carpenters and bricklayers. The great majority of a,ll the
work done was performed by citizen labor?

Int. 9.—Did not the want of the clapboards and paint give
the Company’s buildings at their fort an old and dilapidated
appearance ?

Ans.—Yes; undoubtedly it contributed to it.

Int. 10.—Did not the families of the military officers of the
United States seek shelter in the Indian war in 1855 and 1856
within the buildings of the Company ?

Amns.—I belive on one or two occasions a portion of them
did.

Int. 11.—What do you know of the women and families of
the settlers during the same war having come into the Com-
pany’s fort nightly for protection?

Ans.—Some may have come into the Company’s fort, but
the great majority of the’settlers were encamped near the
bank of the river, on the edge of the present town and near
the salmon-house. I regarded them as under the protection
of the United States military authorities. The Hudson’s Bay
Company on that occasion co-operated cheerfully and to the
fullest extent with the military authorities in the defence of
Vancouver. )

Int. 12.—In stating what you have in reference to the fur
trade of the Company, have you learned this from the books
of the Company, or is it merely your own opinion?
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Ans.—It is from what I have heard from various sources.
I never have had any access to the books of the Company at all,
but have heard it remarked by members of the Company and
other persons.

Int. 13.—You have spoken of the overflow of the river. Is
not the portion of the land overflowed in ordinary freshets on
the mile-square, designated on the map as the Mission claim,
which includes the front of the military reservation, the site
of the old fort of the Company and much of the present town,
very small, and does not this overflowimprove rather than injure
the grass, mowing lands, and pasturage?

Ans.—The amount actually overflowed ordinarily is small.
No, I believe it does not improve the grass-mowing lands and
pasturages. This overflow happens at a season destructive to
the growth on the portions overflowed.

Int. 14.—Are the farming lands of the river banks over-
flowed every year; and is it not rather an unusual circumstance
for the water to be high enough to damage the crops on the
land commonly cultivated ?

Ans.—Yes; unusual, happening hardly ever more than twice
in ten years, though liable to happen every year when the
snows on the main sources of the Columbia melt simul-
taneously.

Int. 15.—What is the effect of this overflow on the soil
where it occurs?

Amns.—Beneficial, rather than otherwise, as the sediment is
of alluvial character.

Int. 16.—Is not the greater part of the Company’s claim
free from this overflow, and is it not confined to a portion of
the land bordering on the river above?

Ans.—Yes, sir.

Int. 17.—At what time did you ﬁrst see the Company’s
place at the mouth of the Cowlitz; also, at what time those
at Fort George and Astoria and Cape Disappointment?

Ans.—I saw those at Cape Disappointment and Astoria first

“in May, 1849; those on the Cowlitz, near its mouth in 1850;
those above and on the sound, in1857.
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Int. 18.—How long were you at Astoria and Cape Disap-
pointment and in Baker’s Bay?

Ans.—In 1849 I was in Baker’s Bay one or two days, on
shore several hours, walked all over the place, and was at Asto-
ria several days on many occasions from 1849 to 1852.

Int. 19.—Can you say from your recollection that there were
not at Astoria in 1849 three dwelling-houses and a store?

Ans.—I have no doubt that there was that number.

Ing. 20.—Is it your recollection that the buildings at the
Cowlitz farms and at Nisqually were merely for the purpose

" of the passing accommodation of the Company’s officers; do
. you not, on calling them again to mind, recollect that at the
. Cowlitz Prairie the buildings were large and substantial, and
50 also at Nisqually ?

Ans.—According to my understanding all those places were
for the passing or temporary accommodation of the Company,
though several of the buildings were large in order to afford
the necessary accommodations for the farming and other opera-
tions conducted by the Company.

Int. 21.—When you last saw Cape D15appomtment was there
not a light-house, fort, and other buildings there, erected by
the Grovexnmenv of the United States?.

Ans.—When I last saw it 1860 there was a light-house, but
no fort.

Int. 22.—In reply to a question as to acts of transgression,
you have stated that up the time their charter terminated it
was the desire of the military authorities to protect the Com-
pany. What do you mean by the expiration of the charter;
and was there any care after that timeas to their rights?

Ans.—Ihad always understood that what was known as the
charter of the Hudson’s Bay Company expired on the thir-
tieth May, 1859, and. that whatever rights or privileges were
accorded them afterwards was by favor of the United States
Government. This was substantially stated to the chief agent
of the Company in charge at Vancouver in 1860 by General
Harney. They were not disturbed or threatened to be inside
of. their stockade by the military authorities, but every cour-
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tesy offered up to the time when Mr. Dallas informed General
Harney that the Company would retire from the Territory.
Rurus INgaLLs,
Brevet Major General Vols. and Q. M. U. S. A.
WasHiNgTON C1ty, D. C., May Tth, 1867.

Recalled.

Int. 28.—Were there not several buildings, large and small,
used occasionally for ordnance and hospital purposes, and for
dwelling-houses, &ec., outside the stockades and enclosures of
the Company at Fort Vancouver by the military authorities,
and for which rent was paid to the Hudson’s Bay Company
during most of the time you resided as quartermaster at Fort
Vancouver?

Ans.—Yes, there were. Before the Government had time
to erect the necessary buildings I rented some of the Company-
In 1849 I rented two large unfinished houses outside of the
stockade, and repaired them so as to subserve a useful pur-
pose. Afterwards I rented some others, but long before I left
there these buildings were given up, and the Government had
erected good and sufficient ones of its own.

Int. 24.—Was there not also a large building inside of the -
fort known as the quartermaster and commissary store, rented
in the same manner from the Company? -

Ans.—Yes, there was. I rented and used it as a storehouse
for the quartermaster and commissary departments. But I
shortly afterwards built a fine wharf and large storehouses on
the bank of the river, and this building was restored to the
Company. When I left in 1860 it had been pulled down. It
was old and of no value to the Government.

Ezamination-in-Chief Resumed.

Int. 1.—Did you or not, while at Vancouver, observe the
policy of the Company in regard to the settlement of the coun-
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try by American citizens? If yea, please to describe that
pohcy, and state whether or not, in your opinion, 1t was, in
this regard, favorable or otherwise.

Amns. —The policy of the Company towards American set-
tlers was highly selfish and exclusive, especially so in and
near their establishments and claims. The Company rendered
much aid, I am told, to the early settlers by selling them food,
clothes, and articles of husbandry on credit; but it was for
the interest of the Company to do so. Settlements on lands
claimed by the Company were always discouraged and opposed,
and what is now Washington Territory has suffered much since
1846 on account of the presence of the Company. Settlements
have been retarded and titles to lands withheld and confused.

' Rurus Incarts,
Brevet Major General and Q. M. TU. S. A.

TesTIMONY OF LIEUTENANT GENERAL U. S. GRANT.

Lieutenant General U. S. Grant, being duly sworn according
to law, says:

Int. 1.—Have you ever resided in any part of Washington
Territory? Ii yea, when, at what place or places, and how
long at each place.

Ans.—T was stationed at Fort Vancouver, as an officer of
the United States army, from about the last of September,
1852, to about the same time in 1853, nearly a year in all.
I never lived at any other time in Washlngton Territory nor
at any other place.

Int. 2.—Are you acquainted with the land and buildings at
and near Vancouver, which are claimed by the Hudson Bay
Company? If yea, please to describe and define, by reference
to this map, here produced, or otherwise, as particularly as
you can, the location and limits of this claim.

Ans.—I am well acquainted with all the lands about Van-
couver. I am not acquainted with the boundaries of the Com-

pany’s claim. I know the buildings and enclosures of their -

2¢ .
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claim in that neighborhood. I have been all around there, but
have no idea of the number of acres enclosed. ‘

Int. 3.—Were all the lands at this place, which were claimed
by the Company, occupied exclusively by them? If not, please
to describe, as nearly as you can, those portions of this claim
which were enclosed, or of which they had exclusive possession
when you were there.

Ans.—Back of the saw-mill there was a large enclosure, and
then within the reservation they had small enclosures around
their houses; and then, just above where the buildings were,
they had a large field, I think about forty to fifty acres. I
cultivated potatoes in that field myself, by permission of the
Hudson’s Bay Company.

Int. 4.—How were these portions of their claim at this post,
of which they had not exclusive possession, occupied by them,
if at all?

Ans.—I don’t think they were occupied at all. There was,
below the reservation, a man by the name of Malick, one
named Short, one named Byles, and two others, whose names
I have forgotten, who held claims and were cultivating them.
There may have been others, but I remember only those I
have mentioned. On the lands outside of the enclosures any
man could let his stock run. I don’t know that the Hudson’s
Bay Company had any loose stock on it; they may have had.
I meant by loose stock, that which they were not using.

Int. 5—Did any other persons, other than those who be-
- longed to this Company, occupy those portions of their claim
which were not enclosed; if yea, who, and in what respect did
the occupation of such persons difer, if in any respect, from
the occupation of the Company?

Ans.—Any one that had stock could use the unenclosed
ground; the Hudson’s Bay Company did not have exclusive
privileges on it. )

Int. 6.—Where there any visible marks or objects to define
the extent of the claim of the Company at this place, to your
knowledge; if yea, please to-describe them.

Amns.—There were none to my knowledge. Going back to -
one.of the former questions: There was on the Fourth Plain

(3
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one Covington, who occupied a claim, and may own it now.
I don’t know who enclosed this, Mr. Covington or the Hud-
son’s Bay Company. He may have obtained possession from
the Hudson’s Bay Company.

Int. T.—You have stated that there were no visible marks
of the boundaries of their claim to your knowledge; did you

_while there, frequently ride in one direction and another, so
that if there had been any monuments or landmarks in the
vicinity of the fort you would have been likely to have no-
ticed them?

(Objected to as leading and argumentative, and directing
the witness as to his answer.)

Ans.—I was in the habit of riding out on every road I could
find; I never saw anything to mark any claim, except what
was enclosed. '

Int. 8.—What was the character of the land which was in-
cluded in this claim of the Company? What portion of it, if
any, was good tillage land; what portion, if any, was good
grazing land; what portion, if any, was wood-land, and what
was the value of each portion respectively? State as fully as
you can. ‘

Ans.—The great majority of the bottom land was subject to
overflow, in the months of June and July, and for that rea-
son was not susceptible of cultivation, but was good grazing
land. That not subject to overflow was principally densely
wooded, and my impression of it at the time was it was very
poor, if cleared. These plains were comparatively small
prairies, in this densely wooded country, and were susceptible
of cultivation. The woodland was, I think, not worth any-
thing, except the value given to it by settlement. It could
not be worth anything to the Hudson Bay Company, as a
trading post among the Indians. The tillable land and over-
flowed bottom land could have been of value to them in sup-
plying provisions, and for grazing all the stock it was neces-
sary for them to keep. How much per acre it was worth for
that purpose I don’t feel competent to judge. To the Hud-
son’s Bay Campany, as a trading Company, this land had value
in supplying food and grazing stock for their use, for what-
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ever number of men they may have found necessary to keep at
the place ; they could have raised provisions for them, bread,
meat, and vegetables. In my opinion, the land was worth to
them, as a trading Company, the difference between the cost
of the production of these articles at home and the cost of
buying them elsewhere and importing them. I give this
simply as an individual opinion, and not as a positive estimate
of the value of the land.

Int. 9.—Supposing that the claim of the Company extends
from six to eight miles above the fort on the one side to the
Cathlapootl, or Lewes River, on the other, and back from the |
Columbia River, for the space of eight to ten miles, does the
description which you have given of ihe character of their
claim apply to this extent of territory ?

Amns.—I didn’t know the extent of their claim, but answered
only for a number of mile- of that portion around Fort Van-
couver, where they had roads, and which I travelled over. I
have been about six miles down the river.

Int. 10.—Please to enumerate and describe as fully as you
can the different buildings at this post which were occupied
- by the Hudson Bay Company, when you were there, and their
condition and value at that time.

"Ans.—I can’t describe them very well. They had a mill,
store-houses, &c. I should think they had buildings sufficient
to accommodate about two hundred people, besides the large
store-houses for selling goods, storing provisions, granaries,
saw and grist-mills. - The buildings were chiefly of wood, some
of them, not all, were made of hewn timber, about six inches
thick, set down between upright pieces, fitting in‘a groove
made in the upright pieces, either by nailing on pieces of
plank, or by an actual groove set in these upright pieces.
This is my recollection of them, I won’t be positive. The
buildings looked as though they had been in use for many years,
but were still substantial, and would have answered for many
years with ordinary repairs. In regard to their value, I
could not make any estimate. They were buildings a com-
pany of troops could put up very rapidly, finding the mate-
rials near at hand, as was the case at Fort Vancouver.
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Int. 11.—While you were there, what was the character of
the relations subsisting between the officers of the Hudson’s
Bay Company and the oﬂicers of the United States—friendly
or otherwise ?

Ans.—It was very friendly while I was there.

Cross-Examination.

Int. 1.—Is not all the testimony you have given on this
matter confined to your personal knowledge there in the year
you spent there?

Ans.—1t is.

Int. 2.—Was not the only overflow of the river you know
anything about that of the summer of 1853?

Ans.—Yes sir, except by heresay.

Int. 3.—Can you, say then, whether the country you saw
then overflowed was always so covered by water or not, and
are your remarks as to overflowed portions of the claim to be
based on that year’s freshet?

. Ans.—The amount of overflow is based on that year’s
freshet, and I simply understood while there that the river
overflowed its banks every season at about the same season
of the year. The difference of one foot in the freshet would
have made a great difference in the amount of land overflowed. .

Int. 4.—How does this land, subject to overflow, compare
with that not overflowed in its value to the owner?

Ans.—I would say that for ordinary farming purposes it
would have almost equal value. It would have to be owned
in connection with land not subject to overflow. )

Int. 5.—Did the enclosed land you got from the Company
for cultivation have marks over its whole extent of culti-
vation.

Ans.—It did.

Int. 6.—Was any portion of this enclosed land overflowed
during that summer ?

Ans.—A portion of it was.

Int. T.—Did you in these rides you have spoken of give any
attention to marks of boundaries of the c;alm, or look for
any?
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Ans.—1I gave no attention to it, and didn’t know that the
Hudson Bay Company pretended to any special boundaries.

Int. 8.—Was not the country around Vancouver when you
were there to a great degree occupied by. settlers claiming
under the donation law?

Ans.—1 presume they all claimed under the donatlon law,
so I understood at least. It was partially settled. I don’t
think it was settled to a great degree. I mentioned all I
recollected below Fort Vancouver. Above and back on the
prairies, before described, other claims were taken. Nye set-
tled while I was there stationed at Vancouver just above the

forty or fifty-acre field I have described.

-~ Int. 9.—What was your rank in the army of the United
States while you were stationed at Fort Vancouver, and with
what department of the army were you connected?

Ans.—I was first lieutenant and brevet captain until July,
1858, when I was promoted to full captain. I was regimental
quartermaster whilst at Fort Vancouver.

- Int. 10.—Was there not a large building outside of the
stockades and enclosures of the Hudson’s Bay Company at
Vancouver occupied by the military authorities, for which
rent was paid to the Company ?

= Ans.—Rent was paid the Hudson’s Bay Company for a large
store-house, but my impresion is that it was inside the stock-
ade. The Company had quite a collection of houses outside
the stockade.

Int. 11.—Was not the enclosed field of forty or fifty acres
hired by you of the Hudson’s Bay Company at Vancouver fer-
" tile and productive land ?

Ans.—It was.

Int. 12.—Is your recollection so distinct as to enable you
to give any estimate whatever of the amount of open land on
the claim of the Hudson’s Bay Company twenty-five miles on
the Columbia river by eight or ten miles back?

Ans.—I cannot give an estimate.

U. 8. GrayT,
Lieutenant General.
WASHINGTON CITY, D. 0 May -8, 1866.
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TESTIMONY OF JAMES W. NESMITH.

James W' Nesmith, being duly sworn according to law, says:

Int. 1.—What is your name, age, place of resulence, and
present occupation ?

Ans.—James W. Nesmith, aged forty-five years, residence
Polk county, Oregon, occupation farmer, and at present United
States Senator. ) -

Int. 2.—Are you acquainted with the post at Vancouver
which was formerly occupied by the Hudson’s Bay Company ?

Ans.—I am. _

Int. 2.—When did you first become acquainted with the post,
and what was its condition when you first saw it?

Ans.—The first time I was there was the 23d day of Octo-
ber, 1843. It wasin very good condition when I first saw it,
considering the character and structure of the buildings and
the materials of which they were made. The stockade around
the buildings was made of fir poles set in the ground. Many
of them were in a state of decay, others had rotted off at the
surface of the ground and had been replaced by new ones.
The buildings were rather a coarse rude structure, and un-
painted. They were built in what was known to us as the
Canadian style, with posts set upright and slots cut in the posts
in which timber was placed to fill the interstices between the
posts. That is a character of building which is not durable,
being liable to be wrecked by the storm, and soon decay. The
bmldmgs were without any permanent under pmmng, and were
set upon wooden blocks, many of which were in a state of de-
cay, and the buildings were becoming wrecked and dilapidated
on account of the insufficiency of the foundations. There was

some difference between the buildings. I think the house in
which Dr. McLaughlin resided and the building used for an
office—those two buildings were of a better character than the
store-houses. I think they were painted.

Int. 4 —Have you in early life had any experience in the
trade of a carpenter, and have you any knowledge of the cost
and labor of erecting buildings of such a character as you have
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described? if yea, please to state what in your judgment is the
value and cost of erecting such buildings.

Ans.—I worked at the carpenter’s business when I was a
young man. The value of the buildings I could not state for
thisreason : Inthe first place, I don’t know how many buildings
there were there, and the value I would give could be only ap-
proximate. I could not testify positively as to the size of the
buildings. © They were generally of a character which required
very little mechanical skill in their erection, and might have
been built by the commonest kind of labor. -

Int. 2.—Have you seen Vancouver since then ; if yea, when
and how often ? ,

Ans.—I was therein 1844, 1845, 1846, 1848, 1849, and 1852.
In 1853 I was there three or four times; I was there several
times in 1856 ; I was there in 1860 several times ; I was there
in 1861; and I was there three times last year, 1865.

Int. 6.—Please to look at the map here produced and des-
cribe the lands which were enclosed and occupied by the Com-
pany in the neighborhood of this post at the time you first
visited it ?

Ans.—My knowledge isnot suﬂimently definite to designate
that. In my visits there I never went over their farms or en-
closed lands. I know there were some lands enclosed in the
neighborhood of the fort and below the fort on the river, the
exact quantity or location of which I am unable to state.

Int. T.—Please to describe as fully as you can the ap-
pearance and condition of the buildings at this post occupied
by the Company as you found them from time to time as com-
pared with what they were in. 1843, giving their condition
particularly as fully as you can in 1863 and 1846, or as near
to these respective periods as you can.

Ans.—The buildings for a few years after my first visit were
kept in repair and remained in about the same condition as
when I first saw them, with the exception of the natural decay
and injury they had undergone through the effects of the
weather. . For the last ten or twelve years they have gone to
decay very rapidly, and when I was there last year, the build-
ings and the stockade had nearly all rotted away and fallen
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~ down ; what remained standing was in a very dilapidated con-

3

dition.

Int. 8.—Have you any knowledge of the value of land at
Vancouver ; 'if yea, what in your judgment is the value per
acre of the land at this post, including say a mile square on
the river, which is claimed by the Catholic Mission.

Ans.—The town of Vancouver is embraced in this mile-
square to which yourefer. My knowledge of the value of lots
in the town and the adjacent property is not sufficiently defi-
nite to enable me to testify with certainty on that point.

Int. 9.—What is the present condition of the town of Van-
couver, and how does it compare in regard to trade and pros-
perity with its condition five years since?

Ans.—When I was there last year I noticed but very little

' improvement in the place. It did not bear evidence of much

enterprise or business. If there has been any improvement
in the last. five years it has been very slight.

Int. 10.—Has there been any considerable growth in this
place for the last five years, and in your judgment is it prob-
able that it will increase very rapidly for some years to come?

(All the portion referrmg to the judgment of the witness
objected to. )r

Ans.—There has not: been any considerable growth in the
last five years. Considering its commercial and geographical’
position, and the character and the resources of the surround-

_ing country, I do not believe that there will be any great im-

provement for many years to come.

Int. 11.—Have you or not paid particular attention to the
course of trade for some years in Oregon and Washington
Territory, and are you not familiar with the general character
and condition of the principal places in this State and Terri-
tory?

(The latter part of the question objected to as leading.)

Ans.—I have paid a good deal of attention to the course of
trade and commerce in Oregon and Washington for the last
few years, and think that I have a pretty good general know-
ledge on that subject, and am familiar with the general char-
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acter and condition of the principal places in the State and
Territory. ,

Int. 12.—What, in your opinion, is the prmmpa,l cause of
the establishment and growth of the town of Vancouver here-
tofore?

Ans.—T think the principal cause of the growth of the town
was the establishment of the military post there and the depot
for the army supplies for that country. That brought com-
merce to the place; ships laden with Government supphes
Many persons congregated there for the purpose of procuring
Government employment, which, together with the presence
of the soldiers, caused some little trade to spring up there.

Int. 18.—What is the present prosperity of the town of
Portland, in Oregon, and how, in your judgment, does its in-
terests and welfare affect the question of the possibility of
building up'a flourishing town at Vancouver?

(Objected to as to Portland and as to the Judgment of the
witness.)

Ans.—Portland is, and has been, for the last six or seven
years, in a very flourishing condition, and very rapidly im-
proving. Itisthe emporium of commerce and irade for nearly
all of Oregon, all eastern Washington, and a large portion of
Idaho, and portions of Montana. The lines of ships and
steamers are owned there., The great wealth and present im-
portance of the place is sufficient, in my opinion, to prevent
any town of consequence being built up in so close proximity
as Vancouver. :

Tnt. 14.—Huve you ever visited or observed any of the other
posts of the Hudson’s Bay Company? if yea, please to ehu-
merate the different posts which you have seen and observed.

Ans.—I have been at Fort Hall, Fort Boisé, Fort Walla-
Walla, Astoria, Nisqually, the Cowlitz, and Champoeg.

Int. 15.—When did you see Fort Hall, and what was its
condition when you saw it? please to describe the same as
particularly as you can, the character and condition of the
fort and the buildings, and their value, if you feel competent
to state it.

Ans.—I never saw Fort Hall but once. I stopped there

MR A e T
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four or five days in the autumn of 1843. It was then rather
a rude structure, built of adobe, walled in with adobe, and
within were some rude buildings of the same, covered with
poles and dirt, the whole very rude and cheaply built. There
was no lumber there of any kind, sawed or hewn. They could
have been built by the rudest of labor; no skill was required
in their construction. It was a mere mixing of mud to make
adobes, and piling them up. At reasonable prices of labor,
such as existed in the country at the time, I should think Fort
. Hall, as Isaw it in 1843, could have been built for one thousand
. dollars.

Int. 16.—Did you observe at that time any lands there which
| were enclosed and cultivated by the Company ? If yea, please
* to describe their character and extent.

Ans.—I did not observe any lands there enclosed or culti-
vated. Indeed, I do rot think there were any at that time, as
E our party could not get vegetables or supplies. Mr. Grant,
who was in charge, told us they raised nothing there.

Int. 17.—Please to state when you visited Fort Boisé; and
describe the character and condition of the fort and buildings
- and lands which were occupied by the Company when you saw
! them.
¢ Ans.—T visited Fort Boisé in the autumn of 1843, on my
. way down to Oregon. Its condition was about the same as that
of Fort Hall. The buildings were of about the same character,
- and of about the same value. 'There was a small piece of
ground enclosed there with a pole fence, of, perhaps, two or
three acres—there might have been five—in which they
. attempted to raise a few vegetables; but they did not amount
. toanything. I saw them digging potatoes there. They were

not bigger than bullets.

Int. 18.—Has anything occurred since then in the develop-
ment of the mining or agricultural resources, in the settlement
of the country, Whlch has given any expressed new value to -
the site of either Fort Hall or Fort Boisé ? :

Ans.—Nothing has occurred to enhance their value since
then. Pretty conclusive evidence of this is that, as I am
mformed they have both been abandoned.
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 Int.19.—When did you see Walla-Walla? Please to describe
the character and condition of the fort and the buildings and
the lands and the value thereof as occupied by the Company
at this post when you last saw them. '

Ans.—I first saw Walla-Walla in October, 1843. It then
consisted of a stockade, built of adobe or sun-dried brick, with
a few buildings inside, of the same material. It was more sub-
stantial and better constructed than either Fort Hall or Fort
Boise. I should think it might cost a couple of thousand
dollars to have built Walla-Walla at the titne I saw it. It was
nearly new then, I encamped four or five days in the neigh-
borhood of the fort, and was there every day. I saw no lands
in its neighborhood enclosed or cultivated. It was a desert
and a sand bank, the sand hills blowing about. I have been
in the neighborhood several times, but only once at the post.

Int. 20.—Where is this post situated; and is this place of
any considerable value or importance as a commercial point ?

Ans.—It is situated on the south bank of the Columbia
river, near the line between Oregon and Washington. Ihave
understood that there is a little town, since grown up, either
in the neighborhood, or directly at the post called Wallula, at
which goods and supplies have been landed for the present
town of Walla-Walla, and other points in the interior.

Int. 21.—From your knowledge of the situation of this place
‘with reference to the trade of the river and the surrounding
country, and the discovery of mines in the interior, do you
anticipate the growth of any considerable town here at present?

Ans.—I do not think that there will ever be a large town
there. There are other points on the river more valuable.
When I was there last summer the greater part of the supplies
were being landed at Umatilla, which is some distance below
Wallula. Thereis a better route to the interior from Umatilla.

Int. 22.—When have you seen the post at Champoeg? Please
to describe the character and condition and value of the same
when you saw it.

Ans.—The first time I saw Champoeg was in 1844. I have
seen it very often since, passing up and down the river. My
recollection of it is that there was a small dwelling-house, a
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granary, and a small store. They were all cheap, rough
buildings. I should think the buildings, as X recollect them,
might have been put up for one thousand or fifteen hundred
dollars. The land is not valuable. I believe everything was
washed away from there two or three years ago.

Int. 28.—Is Champoeg a place of any trade or prospectwe
importance, in your judgment, in the future growth or pros-
perity of Oregon?

Ans.—None whatever, I think.

- Int. 24.—When did you visit and observe the buildings and
lands occupied by the Hudson’s Bay Company at Astoria, and
please to describe their condition and character and value at
the time you saw them, as fully as you can?

Ans.—1 visited Astoria in August, 1844. There were then
at that place two or three old bulldmbs, one of which was a
.dwelling-house, in which the person in charge resided; the
other was a salmon or store-house. There was also a small
patch of ground enclosed. I think three or four buildings

.comprised the whole; they were very old and dilapidated. It
is pretty hard to tell what an old rotten building is worth.
They might have been worth one hundred or two hundred dol-
lars. I don’t consider them of any value. In connection with
this, I might say, that there had been a post of considerable
extent at one time, but it had all rotted down. A man by the
name of John McClure took up a claim directly below the fort,
and may have included the fort. In 1849 there were three or
four houses on his land. Since then a village has sprung up
below there. In 1861 I think there was the remains of one
old building at the Hudson’s Bay Post.

Int. 25.—From your knowledge of the course of trade, and
of the character and resources of the country, do you antiei-
pate the growth of any considerable town at this place?

Ans.—If the system of disembarking goods at the mouth of
the Columbia is adopted, Astoria will become a considerable
town.

Int. 26.—Have you ever seen and visited the place claimed
by the Hudson Bay Company at Cape Disappointment? if
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yea, please to describe its condition and character and value
when you saw it. -

Ans.—I was ashore at Cape Disappointment in the spring
of 1849. Staid there a day. I passed in and out of the river
geveral times since, and never saw anything there except some
Indian huts. There was a light-house and a building or two,
belonging [to] some Pacific City people. . I speak now in ref
erence to the Hudson’s Bay Company.

Int. 27.—Is this point at Cape Disappointment now, or has
it ever been of any value, in your judgment; as a place of trade
with the Indians or other persons; and in what, in your
opinion, if anything, does its value consist?

Ans.—It never has been a place of any considerable trade,
to my knowledge. If it has any value, it is for a site for a
light-house and fortifications for the Government. I know of
no other value.

Int. 28.—How long have you been in Oregon, and how long
have you been a member of the United States Senate ?

Ans.—I went to Oregon in 1843, and that has been my ,
residence ever since. I took my seat in the United States
Senate the 4th of March, 1861.

Int. 29.—Do you know anything respecting the trade of the .
Hudson’s Bay Company with the Indians, and has the same
increased or diminished with the Indians before they aban-
doned the country.

Ans.—They had quite an extensive trade with the Indians
when I first went there. - Without kaving any positive knowl-
edge derived from their books, I think their fur trade had
diminished a great deal before they abandoned their posts and
left the country. ,

Int. 30.—State, if you know, what was the character of the
principal business of the Company at Vancouver for the most
of the time subsequent to your residence there ?

-Ans.—On my arrival there, and for several years subse-
quent, their principal trade was with the Indians. - As the
country gradually settled up, my impression is their Indian
trade gradually subsided, and the trade with the whites very
much increased. They sold very many goods to the settlers.
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‘Int. 31.—Do you know the extent of the foreign commerce
of the Company while you were there? If yea, please to
describe the number of foreign ships and vessels that yearly
arrived from abroad at Vancouver on account of the Hudson’s
Bay Company.

Ans.—My knowledge on the subject is substantially this: I
know there was a ship arrived there annually from England
with supplies for the Company; that ships took back their
furs, peltries,’and such articles as they shipped out of the
country. In addition to that, they had small vessels, which
traded with some of the Russian settlements in the northwest,
and I think with California. They shipped a great deal of
wheat and other productions to the Russian settlements to the
north. They also had some trade with California and the
Sandwich Islands. I have no knowledge of the amount or
value of their trade.

Int. 32.—Have you held any public offices or positions prior
to your election as United States Senator? If yea, please to
describe them.

Ans.—Yes, I have held several. In 1845 I was a judge
under the Provisional Government. In 1846 and 1847 I was
a member of the Legislature. In 1847 I commanded a com-
pany in the Indian war. In 1853 I was appointed United
States marshal for the Territory of Oregon. In same year
I commanded a-company in Rogue River war. In 1854 I was
brigadier general of the Oregon militia. In 1855 I com-
manded a regiment of volunteers in the Indian war. In 1857
I was superintendent of Indian affairs for Oregon and Wash~
ington, and held that office until 1859. That was the last
office T held until I came to the United States Senate.

Int. 38.—You have stated that you were a superintendent
of the Indian affairs. Do you know the effect of the trade
and intercourse with the Hudson’s Bay Company on their phys-
ical and social condition? If yea, p]ease to describe it as
fully as you can.

Ans.—So far as the intercourse of the Hudson s Bay Com-
pany with the Indian is concerned, I think their policy is the
best that was ever adopted, that is with reference to the wants

t
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and interest of the Indian. They operated upon his interest
and his fears. So far as T know they administered very strict
justice. They had a tariff of prices, and they paid one Indian
the same as they paid another for whateverhe had to dispose of.
They encouraged sobriety and good conduct among the Indians,
and when the Indians committed outrages they punished them.
Their punishment was not that of a great military expedition,
but they cut off their trade, and made the Indian feel his de-
pendence upon them. They were an immense monopoly, and
kept out individual enterprise and trade from the Indians.
While they held that power they compelled the Indians to
submit to their own terms. In the absence of any competi-
tion it was within their power to do this. They punished their
own employés for infractions against the rights of the
Indians; and so far as I know their contract with the Indians
did not tend to demoralize or degrade them. The inculca-
tion of sobriety and temperance by the Company resulted in
its own benefit, that is, to the benefit of the Company, be-
cause while the Indian practised those virtues he had more to
sell, and therefore increased the trade of the Company. The
power of the Company to keep out private or foreign competi-
tion gave them the exclusive control of the Indians. The
Indians looked to the Company as a government and a power. .
During their occupancy of the country there was little or no
intrusion upon the Indian lands. The Indians retained the
sites of their villages, fisheries, and hunting grounds; conse-
quently they did not diminish in numbers as they did after
the country was thrown open to general and promiscuous
occupation.

After the power of the Company to control the intercourse
between the Indians and the whites had ceased, I should say
about 1846 or 1847, the Indians began gradually to diminish
by reason of their promiscuous contact with the whites.
While the Company enforced a rigid control over them, I do
not know of their having done the Indians any injustice. The
presence of this powerful monopoly in the country exercised
a deleterious influence against the United States in controlling
the Indians. In those remote regions the Indians were more
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in the habit of recognizing the power of the Company than
they were the Government of the United States. So far as
my knowledge extends in regard to their social condition, I
don’t think their efforts extended so much in the direction of
‘civilizing the Indian as it did in keeping him in a position
where the greatest benefits could be derived in a trade with
him as a hunter and trapper. A great many of the emploves,
and some of the officers of the Company, intermarried with
the Indian women. The children, the result of this connec-
tion, were, in many instances, educated in the schools under
the patronage of the Company.

Int. 34.—What was the effect cf the policy of the Hudson’s
Bay Company on the development and settlement of the coun-
try, favorable or otherwise?

Ans.—I think the policy of the Company was adverse to
the settlement of thz country. I infer this from remarks
made by the officers of the Company to myself and other early
emigrants, as they invariably under-estimated the quality of
the soil and the inducements for settlement, and advised the
early settlers generally to go to California. This probably
resulted from the fact that the settling of the country must
inevitabiy destroy their trade with and their control over the
Indian tribes. Upon the whole I think that the Company
were very much averse to the occupatlon of the country by
American citizens.

Int. 35.—From what period do you date the emigration
from the States and the settlement of the country by Ameri-
can, citizens?

Ans —The first, and a very small emlgratlon, crossed the
mountains,in 1842. In 1843 an emigration started from the
western frontier, consisting of one hundred and eleven wagons,
containirg probably between four and five hundred men,
women, and children, of which party I'was one. The emigra.
gration has continued from that time to the present.

3C
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Cross-Ezamination.

Int. 1.—What length of time were you at Vancouver in
1843, 1844, 1845, and 18467

Ans.—In 1843 I was there about a day. In 1844 I was
there three or four days, perhaps a week; I don’t recollect. I
wasn’t three more than two or three days in 1845. I would
go there and stay all night, not more than two or three days
in all. I don’t think I was there more than once in 1846,
though I might have been there oftener.

Int. 2.—What examination did you make of the buildings
at the fort at either of those times?

Ans.—The first time I was there I examined them more
particularly than I did afterwards. The place was new to me.
I had heard a good deal of it, and I looked at it pretty thor-
oughly. My object was to write a description of it (which I
did) to send back to some friends in the United States.

Int. 3.—Did you notice the buildings sufficiently at the
time you speak of to tell how many of them were frame, how
many of Canadian pattern, which of them were lined and
ceiled and which were not?

Ans.—1I think that all the buildings were of Canadian pat-
tern except the office and house that Dr. McLaughlin lived in.
‘That was my impression. They, I think, were ceiled and
painted. '

Int. 4—Can you say that six of these buildings were not
lined and ceiled? .

. Ans.—I couldn’t say that positively. I never was in six of
them that were lined and ceiled. I think the office and Dr.
McLaughlin’s house were the only ones.

Int. 5.—Can the commonest kind of labor build frame
houses, line and ceil them, or does it require skilled labor for
that purpose?

Ans.—The character of the houses they had there, lined
- and ceiled, would require very little skill-to do it. They were
very ordinarily constructed. = The doctor’s house and the
office were the best buildings there, and any man, with any
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knowledge of the use > of tools, could build them. They would -
be called very rude in a civilized country. '

Int. 6.—What time of the year in 1843 were you there?
~ Ans.—I was there on the 23d day of October, 1843 ; staid
all night there. Was there part of two days, 28d and 24th.

Int. T.—At the different times you were at the fort, before
and during 1846, did you notice any building or repairing of
buildings going on, or any renewal of the stockade?

Ans.—I don’t think I saw any repairing of buildings going
on. I saw some evidence of repairing the stockade, and per-
haps of the buildings.

Int. 8.—Can you say that between 1843 and 1846 there
were not two, if not three, large and important buildings
erected within the stockade, in place of others taken down -
during that time, besides a block-house or bastion, mounting
seven or eight guns, on the northwest corner of the stockade?

Ans.—I cannot. I recollect an old bastion on the north-
west corner of the stockade, but don’t remember any new
one.

Int. 9.—Would you say that in 1846 there was a single
picket in the stockade rotten or out of place?

Ans.—They were always kept up. The Company never
permitted them to fall down. In explanation of this I will
say, the fir timber, of which the pickets were made and the
stockade was built, would rot off at the surface of the ground
in four or five years, and there might have been some in that
condition at that time, though I am not positive.

Int. 10.—When a picket is thoroughly barked and charred
before putting it into the ground, does it not last much
longer?

Ans.—X never saw it tried; that is, 2 fir picket. I have
seen oak tried, but don’t know the effect.

Int. 11.—Were not all these pickets thoroughly barked and
charred at ore end, and were any of them of a less size than
from eight to ten inches in diameter, and Was not this whole
stockade renewed before 18462

Ans.—If they were barked and charred, it was ' the end in
the ground and out of sight. I couldn’t say positively as to
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the size. My impression is they ranged from eight to ten
inches. I couldn’t state positively with regard to the renewal
of the stockade. I know that new posts or poles were put in.

Int. 12.—What was the size of the enclosure of the stock-
ade at Fort Vancouver in 18467

Ans.—I couldn’t state with any degree of certainty. My
impression was that it was about six hundred feet long, and
about four hundred feet wide. ~

Int. 13.—Can you say that the enclosure of the fort was
not considerably enlarged between 1843 and 18467

. Ans.—I cannot.

Int. 14.—Could not these blocks that you spoke of, under
~ the buildings, be removed, and others substituted in their
place, at pleasure; and were not the buildings constructed
for the purpose of having these supports changed. Is not
that the way in which houses, stores, and even large build-
ings, like churches, are built in Washington Territory?

Ans.—T have seen them built that way. The blocks on the
outside could be removed; but it was very difficult to remove
those inside, unless the building stood very high. Some of
them were very low. It would wreck the building to pry it
- up to remove the blocks. I have seen buildings built that
way. That is very common.

Int. 15.—Is there any difficulty in raising these buildings
by jack-screws?

Ans.—They can be raised in that way.

Int. 16.—Would not good cedar or oak blocks last a long
time, before being renewed, and where stone is scarce, is it
not both usual and convenient to use blocks?

Ans.—Yes.

Int. 17.—Would not the fact that these buildings were
raised by these blocks from contact with the ground keep the
main building from decay?

Ans.—Yes, sir; certainly it would prevent 1t decaying if
the blocks were kept renewed.

Int. 18.—Did you ever build any of these Canadian build-
ings, or have you ever examined so as to know how they are
fastened together, and what their strength is?
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Ans.—I never built any in the Canadian style. I have
frequently examined them, and know the strength of their
construction.

Int. 19.—You have stated that within the last ten or twelve
years those buildings have gone to decay. Do you feel certain
that those bmldmgs were not in good order in 1853, 1856
1858, when you were there?

Ans.—They were in a condition to be occupied in 1855 and
1856. They had gone very much to ruin, and were in much
worse condition than when I first saw them. »

Int. 20.—Was the house of the chief factor out of repair
when you came there, in 1856; and were there any better
houses in Oregon at that time: if out of repair what was
wanting ?

Ans.—I don’t know that the house was really out of repair-
It was a good deal older and more dilapidated than when I
first saw it. There were a great many better houses in Oregon
at that time.

Int. 21.—Were not all the buildings inside the fort in 1846,
when you were there, shingled buildings?

Amns.—TI think they were.

Int. 22.—With the exception of the want of paint, what was
there wrong in the store-houses and dwellings inside the fort,
when you were there, in 1856. Were they not water-tight,
and answering all the purposes for which they were erected in
former years? '

Ans.—I noticed that a good many of the buildings, from
_ the giving way of foundations and rotting away of blocks, had
settled, and left the buildings out of shape. Some of them
were in that condition in 1856.

Int. 28.—Is not Clarke county, of which Vancouver is the
county seat, one of the largest, if not the largest, county jn
Washington Territory, in point of actual population, independ-
ent of the soldiers of the garrison?

Ans.—I couldn’t state that positively. I don’t know the
boundaries of the county, or the population. It is very pos-
sible that it is.

Int. 24.—Have you not known of the ocean steamers-being
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detained on the bar, at the mouth of the Willamette river,
and on Swan Island bar, for several days at a time, and could
not the same vessels have gone on to Fort Vancouver? '

Ans.—TI have. I think the same vessels could have gone on
to Vancouver. »

Int. 25.—Does not all the freight that passes up the Colum-
bia river from abroad have to be carried some distance out of
its course, to pass through Portland, in going to the mines?

Ans.—1It does.

Int. 26.—At what time of the year were you at Fort Hall ?

Ans.—1T think it was in the early part of September, 1843.
I can’t say positively the day.

Int. 27.—How ‘long were you in coming there from the
frontier of the Western States?

Ans.—About four months, I think. We came very slowly
in the ox wagons.

Int. 28.—How many men were there in your company?

Ans.—1I could not state the number of men. There were
one hundred and eleven wagons, and in the neighborhood of
four hundred men, women, and children.

Int. 29.—Did you bring your provisions with you, or did
you subsist on what you obtained on the plains?

Ans.—We brought the most of our provisions with us. We
killed a great deal of game.

Int. 80.—Were the men in your expedition armed; or did
you travel unarmed and defenceless?

Ans.—We were well armed.

Int. 31.—How long were you in going from Fort Hall, and
- did you go there by land or by water?

Ans.—I think we were about six weeks on the road. Our
animals were very much worn down, and we travelled very
slowly. I went from the Dalles down by water. Some of
our party went from Walla-Walla by water. I left the emi-
gration at the Umatilla river, and came on with pack animals.
Some of the party came on a month behind me.

- Int. 32.—Had your party been delayed a month on the
road; could they have reached Fort Vancouver that winter?

Ans.—I think they could. It was a mild, open winter.
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Int. 38.—How far was it from the western frontier to Fort
Hall, and from Fort Hall to Vancouver?

Ans.—I am unable to give the distance now. I think it was
about fourteen hundred miles to Fort Hall from the Missouri
border; and about six or seven hundred miles from Fort Hall
to Vancouver. Those distances can be ascertained easily. I
have no data by whick I can tell.

Int. 34.—Are you certain of the distances you have given
from Fort Hall? Isn’t the distance much greater from the
border to Fort Hall; and is it not six hundred miles from
there to Walla-Walla? . ,

Ans.—I am not. I don’t pretend to give those distances
with any degree of certainty. Iknew them once, but they have
escaped my memory.

Int. 85.—Do you know the charges for transporting freight
now, per ton, from the western frontier, Utah, or Fort Hall?
If so, state them.

Ans.—1 do not.

Int. 36.—Do you know the cost or charge of taking freight
or provisions from Portland to Walla-Walla during the time
you served in the Walla-Walla or Cayuse Indian wars?

Ans.—I don’t recollect. In fact none of it was transported
by contract at that time; it was all taken by pack animals or
our own wagons; that is, the wagons belonging to the Pro-
visional Government of Oregon, and by the troops.

Int. 87.—From the military positions you have filled, can
you state the cost of supporting a body of fifty men, one thou-
sand miles from the Willamette valley, for one month in the .
year of the Indian war?

Ans.—If they lived as we did, the cost would be very slight.
We had very little else than beef or horse meat to eat, both
of which were very cheap.

Int. 88.—How far would a thousand dollars go in bringing
men from Canada or England to the Pacific coast, and equip-
ping and provisioning a party to go from Vancouver to Fort
Hall, when there were no forts at Walla-Walla or Boisé, or
transportation on the Columbia river ?

Ans.—I am unable to state that in detail; I can state the
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value of labor and the character of subsistence there, but I
cannot state what it would cost to take men from Canada there.

Int. 89.—What was the labor you speak of at Fort Hall in
1843 ; was it not that of the emigrants who had crossed with
you?

Ans.—Some of the emigrants who went Wlth me hired out,
at Fort Hall, to go out with trapping parties.

Int. 40. ——How many of them, and for how long a tlme, and
did they remain there during the winter ?

. Ans.—There were two or three of them who hired out. I
don’t know how long they remained. I tried to hire out my-
self..

Int. 41.—When you stopped at Fort Hall, in 1843, did you

notice the height and thickness of the walls, the height and
size of the buildings within the fort, or the size of the en-
closure? If so, please state them. ’
" Ans.—My recollection on all these points is not positive.
The enclosure was, I think, one hundred and thirty or forty
feet square; the wall was about eighteen or twenty inchus
thick, and about twelve or fourteen feet high. There were
several low buildings inside,-connected together; the' wall of
the fort formed one side of the buildings.

Int. 42.—Are you prepared to say, from your recollection,
that there were not a two—story dwelling-house, three ranges
of buildings, containing six dwelling-houses, a store and black-
smith's <hop, two two-story bastions, and one small two-story
building, inside, or connected with the enclosure ?

Ans.—There were two bastions, but they were outside of
the enclosure. There might have been as many buildings as
you designate, but they were small and rude, without floors,
and covered with earth; I think one of them was two stories
high.

Int. 43.—Were there not two horse-parks, of large size and
thick walls, outside the fort?

Ans.—I don’t recollect about two ; there was one, certainly.

Int. 44.—Do you know anything about this post after 18462

Ans.—I do not; I never saw it after 1848.
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Int. 45.—Did you stop long enough at Fort Boisé to pay
any particular attention to it ? '

Ans.—Not a great deal; I was there a couple of days. I
was in the fort and around it. '

Int. 46.—Is your estimate of value and cost of Boisé based
on the same grounds as that of Fort Hall?

Ans.—1 should think it would cost about the same. It
would not cost as much as at Fort Hall to live, as they had
dried salmon there. It did not cost much to live at either
place. '

* Int. 47.—Do you know anything of this post in 1846?

Ans.—I do not; I never saw it after 1843.

Int. 48.—Do you know how far from Boisé City, the capital
of Idaho Territory, is Fort Boise? If so, state it.

Ans.—I don’t know positively ; I have been informed thirty
or forty miles.

Int. 49.—Is there not a large and prosperous mining pop-
ulation in the vicinity of Forts Hall and Boisé at the present
time ?

Ans.—Boisé City is a large and prosperous town. I can’t
speak of Fort Hall, as I have not been there since 1843.

Ini. 50.—What examination did you make of the post at
Walla-Walla, if any? Give the size of the enclosure, the height
and thickness of the walls surrounding the fort, the number
of houses inside, the number of stores ; and state, if you know,
of what the foundation of the fort consisted. .

Ans.—TI could not give the size; I think it was larger than
either of the two other forts. My impression is the founda-
tion was of stone. I should think the walls were twenty
inches or two feet thick, and twelve or fourteen feet high.
There were several small buildings inside; Iwill not undertake
to state the number. My general impression is it was much
better constructed than the other two forts. In explanation
of these houses, I will say the wall of the fort was the back
wall of the building. Another wall was made parallel to
it, which was the front, and the two walls were partitioned
_off into separate rooms, the whole covered with poles
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and earth. I should not designate each room as a separate
buildirg.

Int. 51.—~Was there not a quantity of buildings outside the
enclosure of Walla-Walla?

Ans.—There was not when I was there, in 1843. The fort
appeared to be nearly new when I was there.

Int. 52.—Can you state anything in reference to Walla-
Walla in 18467

Ans.—I cannot.

Int. 53.—Is your estimate of the cost of erecting Fort.
Walla-Walla based on the same ground as that of Fort Hall ?

Ans.—My estimates of the cost of all these buildings are
based on the cost of labor and subsistence at those places at
the time I saw them.

Ini. 54.—Were there any men of your party hired at Fort
Walla-Walla at that tinie ?

Ans.~—Not immediately at the fort. - There were some hired
twenty-five miles from there, at Wiilatpu. '

Int. 55.—Do you know anything of the erection of adobe
walls and buildings, or the ma.kmg of adobes, if yea, what
has your experience been?

Ans.—Yes. My experience has been they would find 2 mud
hole; drive a lot of cattle in it, so that they would mix up
the clay, and then they would form a brick about a foot long,
and six or eight inches thick, and then dry it in the sun.

Int. 56.—Were not the Indians at Walla-Walla valley nu-
merous, turbulent, and warlike?

Ans.—They were neither when I was there, in 1843. They
did not become so until after the Whitman massacre, which
was in the latter part of 1847. They were hostile again in
the fall of 1855.

Int. 57T.—After that time were they not considered a pow-
erful and brave tribe of Indians; and did not they and their
allies, on the Walla-Walla river, hold in check a regiment of
Oregon volunteers in Walla-Walla valley ?

Ans.—No; the Walla-Wallas proper were not a numerous
tribe, but were warlike; nor they did not hold a regiment in
check, but had a fight for three days with about three hundred
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Oregon volunteers. They were whipped and driven from the
ground, and the troops advanced. Their allies were the Yaka-
mas, Nez Percés, Palouses, Cayuses, Taighs, Wascopams, and
the John Day river Indians.

Int. 58.—How far would two thousand dollars go in paying
and supporting troops to protect a party building a fort in
this valley, when the Indians were not friendly ?

Ans.—That question is so vague and indefinite that I can’t
answer it. ,

Int. 59.—Did not all or nearly all the emigration pass down
the river in the fall of 1843?

Ans.—Nearly all of them went down either by land or
water to the Willamette valley; a few remained at Whitman’s.

Int. 60.—Do not the steamboats of the Oregon Steam Navi-
gation Company, now navigating the Columbia river, land
their freight and passengers for the Upper Columbia and
Snake country, except in high water, at Wallula ?

Ans.—I do not know positively; I never was there on a
steamboat, and never saw one there. I went last fall up the
river on a steamer; most of the passengers and freight were
put off at Umatilla; a portion went on to Wallula.

Int. 61.—Is not the stage road of Ruckle and Thomas the
only good road across the Blue Mountains, leading to the
mining country; and do not their stages run to Wallula ?

Ans.—There is a difference of opinion concerning the best
road across the Blue Mountains. Some claim the road by
Umatilla is the best road and much nearer. Stages run on
both routes. Ruckle and Thomas run to Wallula.

Int. 62.—Have you ever been in the Walla-Walla valley
since you came through in 1843; if so, when were you last
there? '

Ans.—Yes, I have been there twice. I was there last Sep-
tember.

Int. 68.—Is there not a large and flourishing settlement in
that valley ?

Ans.—There is.

- Int. 64.—Describe the dwelling-house at Champoeg at the
time you saw it in 1846; its size, whether it was c'apboarded
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and shingled, how it was_finished inside, and whether at that
time it was not a new house. '

Ans.—My recollection of it is that it was a small house,
nearly new, shingled and weather-boarded. I dor’t know
how it was finished inside. I don’t recollect.

Int. 65.—Describe the granary at Champoeg in 1846; its
size and structure and capacity ; and state whether this build-
ing in 1846 was not a new building.

Ans.—1I think it was nearly new. I think it was about
twenty-five feet square, high up from the ground, a rough
building. :

Int. 66.—When, to your knowledge, was the town site of
Champoeg inundated by freshet so as to depreciate the value
of the property there previous to 18467 :

Ans.—Not to my knowledge. There was a freshet in 1845.
I think it overflowed a portion of Champoeg. I don’t know.
I was not there.

* Int. 67.—How long were you at Astoria or Fort George in
18447

Ans.—1I was in the neighborhood about a week.

Int. 68.—Did you visit the Company’s pest there, and were
you inside the agent’s house or any of the buildings?

Ans.—I was inside the Company’s house at Astoria?

Int. 69.—Did you notice a dwelling-house fifty by twenty
feet, another thirty by twenty, another thirty by twenty, and
store-house, of the same size of the last? . ,

Amns.—1 recollect quite a long dwelling-house, with two or
three rooms, I would not undertake to state the size, and
the store-house standing close by. I have no distinet recol-
lection of any other building. .

ZInt. T0.—Were not those buildings you noticed shingled,
and might not the old and dilapidated appearance you speak
of have been caused by want of paint and exposure to
weather? i

Ans.—1I think they were shingled. It is possible the di-
lapidated condition might have been caused from want of
paint.

Int. 71.—Did not the patch of ground you speak of, and
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the land these buildings were on, include two acres or more
of land, free from stumps and in fine order, under fence, and
more clear land outside of fence?

Ans.—I should think there were two or three acres en-
closed for a garden. My recollection is, it was clear from
stumps, and in good condition. There was some cleared land
outside the garden, but I don’t recollect the quantity.

Int. 72.—You say the ground around was heavily timbered;
was not the whole country down to the shore covered with the
largest growth of Oregon fir-trees, and a forest from which

these grounds had been cleared for the buildings, and open
land around them ?

Ang.—TIt was.

Int. 78.—What would it now cost in Oregon to clear free
from stumps and render smooth an acre of land in the heavy
fir forest of that country?

Ans.—1I could not undertake to state the exact amount. I
never had any experience in that. It would be very expen-
sive.

Int. T4 —At what part of Cape Disappointment did you
land in 1849, and on what part of the cape did you see Indian
huts ?

Ans.—I landed just inside the cape. I think it is called
Baker’s Bay. There were some Indian huts along the margin
of the bay. '

Int. 75.—When did you see Pacific City and its buildings,
and did you ever land there?

Ans.—I never landed at Pacific City after the town was
commenced building there. I never was on shore after 1849.

Int. 76.—Do you not think your recollection is at fault as to
" the number of ships from England in each year. Was there
not, in 1843, the Diamond and Columbia ; in 1844, the Brothers
and Cowlitz ; in 1845, Vancouver and one other; in 1846, the
Admiral Morgan and the Columbia; and was there not, be-
sides the small vessels you mention, the Company’s steamship
Beaver, used in the coasting trade?

Ans.—I could not positively state as to that; there may
have been two vessels a year. I recollect seeing the Vancou-
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ver there. I also saw the Beaver there once, and the Cadbo-
rough.

Ing. T7.—Do you not think that a person acquainted with
the climate and fertility of soil of California might consis-
tently advise an emigrant to settle there in preference to Ore-
gon, as it then was, in 18432

Ans.—That would be a matter of opinion.

Int. 78.—You have spoken of the emigration of 1843, and
the price of the labor of that emigration at Forts Hall, Boisé,
and Walla-Walla as governing the cost of building these forts.
I will now ask you if the laboring men of that emigration were
not so worn out by the fatigue of crossing the plains as to
make their labor of little value?

Ans.—No, I should think not; they had plenty to eat on
the road. There may have been some worn out, but the ma-
jority of them were in good condition. The trip was a long
and tedious one, but was not physically exhausting.

Int. 79.—Is it a fact that the emigration of 1842 was very
small? What had they done, if anything, for settlement? .

Ans.—The emigration of 1842 was very small. I think
they sold or abandoned all their wagons at Fort Hall, and
came down with pack animals. They had done very little to-
wards the development of the country at the time of my arri-
val there. -

Int. 80.—How many *troops were there employed in the
war in which you served as colonel, in 1856, and in which the
fight occurred in the Walla-Walla valley ?

Ans.—I organized and commanded the regiment. I think
it consisted of about seven hundred men when it organized.
Itook about four hundred of them, and made the campaign in
the Yakama country, on the north side of the Columbia river. -

Int. 81.—Did that regiment alone comprise all the Oregon
troops in that war? »

Ans.—No, sir; there were more troops serving in the
southern portion of the Territory than there were in my reg-
iment, but I could not state the number. While I was absent
in the Yakama country, Colonel Kelly advanced towards
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Walla-Walla, under my orders, with a battalion on the south
side of the Columbia river.

Int. 82.—What was the total amount allowed by the board
of commissioners appointed by the United States Government
for the claims for subsistence, transportation, and pay of these
Oregon troops ?

Ans.—I am unable to state anything near the amount. It
has escaped my recollection.

Int. 83.—In the early settlement of Oregon in 1844 and
1845, did not the settlers entertain great fears of the tribes
of Indians in the Territory of Oregon?

Ans.—I don’t think there was any apprehension entertained
on that subject up to the time of the Whitman massacre in
1847. The Indians of the Willamette valley, where the prin-
cipal American settlements were at that time, were exceed-
ingly docile, and not disposed to make war. Nearly all the
Indian bostilities have been confined to the southern portion
of territory, north of the Columbia river, and east of the
Cascade Mountains. We never had any Indian war in the Wil-
lamette valley.

Int. 84.—You have spoken of these forts of the Hudson's
Bay Company; were they not strong and substantial fortifi-
cations, ample to protect the employés of the Company
against all attacks of hostile Indians, and suitable for the
purposes for which they were erected?

Ans.—They were ample for all those purposes.

Int. 85.—Did you in 1845, at Oregon City, sign a paper
containing this langunage, viz:

““That this mixed population exists in the midst of numer-
ous and warlike tribes of Indians, to whom the smallest dis-
sensions among the white inhabitants would be the signal %o
let loose upon thelr defenceless famlhes all the horrors of sav-
age warfare?”’

(Objected to as-incompetent.)

Ans.—In 1845 the Legislature was in session in Oregon
City. They drew up a memorial to the Congress of the Uni-
. ted States, which I, among others, signed. I have no positive

recollection of the language, but I think it did contain some-
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thing of the character contained in the question. We Were
exceedingly anxious for the United States to extend its laws
and jurisdiction over us.

Int. 86.—Did this paper which you signed contain this pas-
‘sage, now read to you, viz:

¢ Although such has been the result thus far of our tempo-
rary union of interests; tRough we, the citizens of the United
States, have had no cause to complain either of exactions or
oppression at the hands of the subjects of Great Britain, but
on the contrary, it is but just to say that their conduct to-
wards us has been most friendly, liberal, and philanthropic,
yet we fear, as long continuance of the present state of things
is not to be expected, our temporary government being lim-
ited in its efficiency and crippled in its powers by the para-
mount duty we owe to our respective Governments, our reve-
nues being inadequate to its support, and the almost total
absence, apart from the Hudson’s Bay Company, of the means
of defence against the Indians, who, recent occurrences lead
us to fear, entertain hostile feelings towards the people of the
United States?”’

(Objected to as incompetent.)

Ans.—I have not seen that memorial since I signed it. I
think it is more than probable that it contained the statements
in question. My impression is that it did.

Int. 87.—Did this paper which you signed contain this pas-
sage, now read to you, viz:

“Your memorialists would further inform your honorable
body, that while the subjects of Great Britain, through the
agency of the Hudson’s Bay Company, are amply provided
with all the munitions of war, and can afford, by means of
their numerous fortifications, ample protection for themselves
and their property, the citizens of the United States are
scattered over a wide extent of territory, without a single
place of refuge, and within themselves almost entirely destxtute
-of every means of defence?”

(Objected to as incompet-nt.)

Ans.—As I said before, I have not seen that memorial for
twenty-one years. I think it contained language similar to
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that which you quote. We were endeavoring to make a strong
case and get protection. I recollect the memorial, and the
person who drew it, and I have no doubt but what it contained
substantially what has been read.

Int. 88.—Do you not know that the cost of taking flour
and other provisions to the Walla-Walla valley, in the Indian
war of 1855-56, was very great ?

. Ans.—It would have been very great to have transported
flour or supplies there. ‘

Ezamination-in-Chief Resumed.

Int. 1.—You have stated in effect, in reply to some question
in the cross-examination, that you were unable to give from
recollection the dimensions of the forts and buildings, which
you have seen at different times, at the posts of the Hudson’s
Bay Company, nor to describe in detail their specific condi-
tion in any given year; and you have stated also that the
want of paint and clap-boards may possibly have contributed
somewhat to the dilapidated appearance of the buildings:
please now to state whether your memory is or is not distinct,
in regard to the general appearance of these forts and buiid-
ings, as you saw them at different times, and whether or not,
on reflection, you think that you have given in your testi-
mony-in-chief, and now wish to alter any part of the same.

Ans.—I do not think I have erred in my testimony-in-chief.
The question was asked me, in reference to Astoria, if the ap-
pearance of the dilapidation of the buildings did not result
from the want of paint and exposure to the weather. The
buildings were very old and very much decayed; paint might
have kept them in a better condition. My memory is distinect
on the general appearance of the buildings. Of course there
may be some things in detail which have escaped my memory.

Int. 2.—Do you know of any operations of the Hudson’s
Bay Company, in the Territory west of the Rocky Mountains,
on either side of the Columbia river, in clearing the land of
‘timber, or in making roads with a view to opening the coun-

‘4 0 .
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try to settlement? If yea, please to describe the same as
fully as you can. '

(Objected to, as nothing of that kind having been inquired
into in the cross-examination.)

Ans:—I never saw any land about their posts that bore evi-
dence of having been cleared, except about Astoria. There
the timber had evidently been cut off many years before. T
never saw anything deserving the name of a road, that had
been made previous to my going to the country.

J. W. NesMmITH.

WasHINGTON, May 15, 1866.

TESTIMONY OF JUSTUS STEINBERGER.

Justus Steinberger, being duly sworn, according to law, de-
poses, and says:

Int. 1.—What is your name, age, place of residence, and
present occupation ?

Ans.—My name is Justus Steinberger; I am forty years
of age; my residence is Washington city, at present; I have
no occupation at present. '

Int. 2.—Have you ever lived in Oregon and Washington
Teérritory ; if yea, when and where, and for how long a period
at each place?

- Ans.—I have; I went to Oregon first in 1850, I think in
October, and remained there until, I think, April, 1851. I
afterwards went to Oregon in February, 1852, to make it my
residence; it has since been my residence, although I have
" been absent frequently; on one occasion for over two years.
T spent a year in Washington Territory, in the service of the
Government, in the employ of the army. I think that was
in 1860 and 1861; I don’t recollect the day I went there, or
the day I left. I then left Washington Territory in the sum-
mer of 1861, and returned to Fort Vancouver in April, 1862,
and took comma,nd of the military district,of Oregon, with the
rank of colonel of volunteers; and from that time urntil March,
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1865, was in the army service of the Government, in the dis-
trict of Oregon. During my term of service, from April,
1862, to March, 1865, my immediate stations and head-
quarters were in Washington Territory.

Int. 83.—Have you ever visited any of the posts of the
Hudson’s Bay Company, in what was formerly the Territory
of Oregon, west of the Rocky Mountains? If yea, please to
name the different posts in their possession which you have
seen, and with which you are acquainted, more or less.

Ans.—I have visited Fort Vancouver; have seen the site
of the old Fort Walla-Walla, and of the Hudson’s Bay Com-
pany’s post on and near the mouth of the Cowlitz. I have
seen the claim of the Hudson’s Bay Company at Baker’s Bay,
mouth of the Columbia river, on the right bank. I have been
at Champoeg, and Fort George, or Astoria. I know Pillar
Rock; I have been by it frequently, and I think I've been
ashore at or near there. I don’t remember any other places.

Int. 4.—Please to describe, as fully as you can, the character
and condition of the fort and buildings of the Company at
Vancouver when you first saw them.

Ans.—My recollection of Fort Vancouver in the winter of
1850, when I first saw it, is very indistinct, and my remem-
brance of the fort refers to the time of my residence in Wash-
ington Territory and Oregon, from 1852 to 1865. During
that time I made frequent visits to the fort. I never made a
careful examination of the character of the buildings, but re-
member them as wooden structures, store-houses, and resi-
dences of the officers and employés of the Company, surrounded
by a picket stockade. The character of the whole structure
looked to me as if for defensive purposes. There were two
bastions, if not more. I recollect two at least, with guns in
them. Some pieces of artillery were in front of the Governor’s
house. There were one or two buildings which looked to me
to be store-houses, outside the picket, said to belong to the
Hudson’s Bay Company; an apple orchard enclosed, and a
number of fields enclosed, (how many, I don’t know,) and
apparently under cultivation. There were also a number of
‘'old slab buildings collected together, and called Kanaka Town.
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Whether they belonged to the Hudson’s Bay Company or not,
I do not know. I never carefully examined the structures.
They were built of wooden material, and compared to the style
of the recent buildings in Oregon, I think were inferior in
construttion and material.

Int. 5.—Are you familiar with the country adjacent to the
post and bounded on the river, extending say from a point
six or eight miles above the fort westerly to the Cathlapootl
or Lewes river, and back from the river for a distance say of
eight or ten miles?

Ans.—I know very little of the country beyond one mile
back from the Columbia river except the Fourth Plain; I have
seen that. ,

Int. 6.—Have you any knowledge of the value of the land
per acre at the post at Vancouver; if yea, please to describe
the value thereof as fully as you can, discriminating between
the different varieties of the land.

Ans.—It is impossible for me to answer that question in
that shape, and for the reason that I never offered to purchase
any of that land, and none of it was ever offered me for sale,
with this one exception, that when a town plot was laid off
and lots were sold in what is now called Vancouver, I owned
the one-half of ten acres in the town site, and at a point that
I believe the most valuable in the town. It cost at the rate
of one hundred dollars per acre. I have forgotten the year
the purchase was made. It was purchased at a time that great
expectation was had of the growth and prosperity of Vancou-
ver as a commercial town. I believe the property to be of
less value now than when I purchased. My recollection of
the estimated value of it, by other persons, differed so widely
in price that I could never form an opinion as to its value.

Int. 7.—What was the condition of the fort and buildings
at Vancouver in 18637 Please to describe the same as fully
as you can. '

Ans.—I didn’t pay much attention to the propertyin 1863.
I did not live at Vancouver, but in several visits I made to
Vancouver in that year, I saw the old site of the Hudson’s
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Bay Company, Fort Vancouver, and it presented to me the
appearence of old, dilapidated, and worthless ruins.

Int. 8.—Did you, while residing on the Pacific coast, observe
the course of trade in that country, and the progress of settle-
ment at different points? If yea, please to state what, in your
opinion, is the prospect of the future growth and prosperity of
the town of Vancouver.

(Opinion of witness objected to.)

Ans.—I was personally engaged in business in Oregon for
several years, and had an opportunity to observe the progress
of trade. It is my belief that, from present indications, Van-
couver will not be a point of any great commercial impor-
tance.

Int. 9.—Has or has not the town of Portland advanced in
wealth and population, materially, the last five or ten years?
If yea, how does it affect the growth and development of the
town of Vancouver?

Ans.—It has advanced in growth and prosperity very much;
and its growth has retarded in some measure that of Van-
couver. I believe that the principal purpose in the location
of the town of Vancouver, and the inducements for the invest-
ments in town property there, was the prospect of its success-
ful rivalry with the city of Portland as a commercial port.
In that I think it has failed.

Int. 10.—Have you any knowledge of any of the other posts
of the Company in what was formerly Oregon Territory ? If
yea, please to describe the same in detail, as fully as you can,
giving the character and condition and value of the fort and
the buildings when you saw and observed them.

Ans.—1T saw, in 1850, at Baker’s Bay, one old building of
wood, reported to belong to the Hudson’s Bay Company.
There was very little cleared 'land around it. The building
was of very little value; it fronted on the bay; the other
three sides were surrounded by a dense forest. Adjoining what
was reported to be the Hudsor’s Bay Company’s claim, a town
site had been located, I believe by Dr. White and others, called

. Pacific City. There was but one building on the town site—
a hotel kept by Mr. Holman. There were expectations of its
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becoming a town of importance, as a seaport.* The enterprise
proved a complete failure, and was abandoned. I saw the
buildings near the mouth of the Cowlitz, on the Cowlitz river,
in 1850, said to belong to the Hudson’s Bay Company. To
the best of my recollection, there was one large storehouse, sev-
eral small out-houses and sheds, and a few small houses occupied
by the officers and servants of the Company. The storehouse
was a tolerably substantial building, and of rough material.
The other buildings, compared to those built by Americans at
the present time, were of rude structure; they were on the site
of the landing where small steamboats now land. I cannot
place any estimate upon the value of the buildings. I saw
what was called Fort George, now Astoria, in 1850. To the
best of my recollection, there were a few old buildings, said
to belong to the Hudson’s Bay Company, of very little intrin-
sic value, and a very few acres of land, partially enclosed. It
was occupied at the time by the troops of the United States
Government as a military post. I have no knowledge of the
property of the Hudson’s Bay Company at Champoeg. I saw
the site of the Hudson’s Bay Company’s Fort Walla-Walla
in 1862 for the first time, and had pointed out to me two old
adobe buildings and the remains of a stockade, said to have
belonged to the Hudson’s Bay Company. They had been
repaired, and were occupied by a Mr. Van Sycle. I am un-
able to put any estimate upon their value. The site was the
landing-place for stéamboats.

Cross- Examination.

Int. 1.—Between 1852 and 1856, were you residing at Fort
Vancouver, or only visiting there occasionally; if so, where
did you reside, and in what business were you occupied?”

Ans.—I lived at Portland, Oregon; I was the agent of
Adams & Co.’s express and banking establishment for Oregon
and Washington Territory. I visited Fort Vancouver very
frequently.

Int. 2—How far from the site of the fort, down the river,
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was this ten acres you speak of purchasing? Look on this
map, and, if you can, locate it.

Ans.—1I can’t on this map, because the Vancouver lots are
not marked here. I can describe it by saying it was next to
the saw-mill; it was between a half-mile and a mile from the
western picket line of the Hudson’s Bay Company’s old fort
at Vancouver; I don’t recollect the exact distance.

Int. 3.—On the land claim of what American citizen was it
situated, and of whom did you buy it?

Ans.—I don’t recollect; I bought it jointly with another
person, and paid no attention to the transfer. g

Int. 4.—Do you not recollect that the town of Vancouver
was laid out in lots, and that this ten acres was below the part
laid out in lots ?

"Ans.—I don’t remember that, but my impression is that it
was a part of the town site, though of that I am not certain.

Int. 5.—When towns are laid out in lots, are they ever sold
in acres, or are they sold by the subdivisions of lots, defined
by the survey ?

Ans.—I can only answer that question by stating a fact. I
know that a town site was located on the Willamette river, in
Oregon, embodying the whole of a land-claim of three hun-
dred and twenty acres ; and that while a portion of the claim
adjoining the river was laid out in lots of certain dimensions,
a portion of the rear of the claim, of about forty acres, was
sold by the acre, subject to an after subdivision of the town
by the town or city authorities.

Int. 6.—If you do not know whose title you purchased, or
whose land you bought, can you tell whether you had a deed
from the Hudson’s Bay Company for this land?

Ans.—I believe not. I believe no deed from the Hudson’s
Bay Company.

Int. T.—Do you still retain the part ownership of this land,
or have you sold it? If so, for what price, and how long
since? )

Ans.—I have no ownership in it at present. I sold my in-
terest in it for six hundred dollars, which I considered was
more than it was worth. I sold it abeut six years ago.
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Int. 8.—Are there not some objections to Portland as a place
of commerce, such as want of water in the river for ocean
steamers ; is not the being off the line of travel, on the
main Columbia to the mines, another objection; and is not
the narrowness of the Willamette river, at the site of the
town, another objection; and is not the tendency to open
direct trade from the mines with San Francisco likely to do
an injury to the commerce of Portland?

Ans.—The want of a sufficient depth of water at Swan
Island bar and at the mouth of Willamette river, where it
empties into the Columbia river, was, at certain seasons of the
year, an embarrassment to navigation for ocean vessels of
heavy draft. To the citizens of Portland, it was not consid-
ered an insuperable objection to the commerce of their town.
The citizens of Portland think being off the line of travel
is not an objection. I think the water-front at Portland is
sufficient for the present commerce of the town. The only
complaints I have ever heard of the want of room in the
water-front have been of the little delay that has occurred in
swinging around large steamships in their departure from the
wharves. It never afforded an impediment for their depar-
ture, but took a little time to maneuvre their ships, and this
only at a very low stage of water. The citizens of Portland
do not think that the tendency of open and direct trade from
the mines to San Francisco would be an injury to their com-
merce. They don’t think any other city can compete with
them. The town of Portland was first located with a view to
the supply of the Willamette valley and Tualatin Plains, and
as at the head of navigation of the Willamette river, which
waters that country. ~ a

The country in which the gold mines have since been dis-
covered attracted to commercial men at that time no interest.
The ocean vessels running to that town, and for a few years
after its location, were able to supply the wants of the Willa-
mette valley, and Tualatin Plains, without embarrassment in
navigation.

Portland is twelve miles up the Willamette river, from where
it empties into the Columbia river. As Portland increased
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in population and prosperity, persons having an interest in
property on the Columbia river, above and below the mouth
of the Willamette, made efforts to establish towns. Several
points were spoken of as eligibie points for sea-going vessels;
among the rest, Astoria, Cathlamet, Rainier, St. Helen’s, and
Vancouver. Buildings were put up on them, and every effort
was made by the proprietors of the land to attract attention
to their eligibility for that purpose.

The influence of the City of Portland has thus far over-
come the embarrassments of the navigation of the Willamette
river that I have mentioned, and . has prevented any success-
ful rivalry from these towns on the Columbia. It is now, after
the discovery of the gold mines on the Columbia and its trib-
utaries, the commercial port for'not only the Willamette val-
ley and the Tualatin Plains, but for all the country east of the
Cascades. .

I think, to say nothing of the merits of the towns below
the mouth of the Willamette river, there are obstructions in
the water-front of the town of Vanc uver equally as embar-
rassirg to sea-going vessels as those in the Willamette river
before the city of Portland.

Int. 9.—Have not St. Helen’s and Rainier long since de-
cayed, and lost any pretense of being sites of commerce?

Ans.—They have failed to come up to the expectation of
their original proprietors.

Int. 10.—Did Cathlamet ever have, or has it now, more than
five or six houses?

Ans.—I don’t know the number of houses. I never counted
them.

Int. 11.—Are not Astoria and Vancouver, of the places you
have mentioned on the Columbia river, the only ones that
have retained their growth and most of their population?

Ans.—I believe that Astoria has a greater population now
than in 1856. I am doubtful if the town of Vancouver has

as many citizen residents in it now as at some other time since
its foundation as a town. I think I can recollect when it had
a greater population than it had in March, 1865, when I last
saw it.
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Int. 12.—Who was in command of the United States troops
at old Fort George, at the time you speak of, when the United
States troops were in possession of it?

Ans.—I think Major Hatheway, of the 1st Umted States
Artillery.

Int. 18.—Does not the Walla-Walla valley, Where you were
stationed some years, contain a large and flourishing settle-
ment?

Ans.—I don’t remember the population of the Walla-Walla
valley. I know that along the Walla-Walla river and its
tributaries there is fertile, arable land; I can’t give the ex-
act extent of it. The claims were taken under the pre-emp-
tion laws, which have, in many instances, since been divided..
This fertile land is generally occupied and improved. There
is a town in the Walla-Walla valley, within three-quarters of
a mile of Fort Walla-Walla, with a population varying from
eight to fifteen hundred persons. I do not believe that any
of the agricultural products are shipped from the valley, to
any extent, except flour. Some cattle are raised in the valley,
and a few of them sent to the mines for sale. The settlement
of this valley was commenced and promoted by the establish-
ment of a military post and the presence of United States
troops, and for the purpose of supplying them. Until within
the past four years the product of this valley in grain found
its market in the United States Government, in the supply of
United States troops at this post.

JUSTUS STEINBERGER.

Wasmineron Ciry, D. C., May 16, 1866.

TestiMoNY oF CHARLES B. WAGNER.

Charles B. Wagner, being duly sworn and examined according
to law, says:
Int. 1.—What is your name, age, place of residence, and
occupation ? '
Ans.—Charles B. Wagner ; aged forty years; place of res-
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idence, Washington City; and occupation, an officer of the
United States army—brevet colonel, captain, and quarter-
master. '

Int. 2.—Have you ever lived in Washington Territory? If
yea, when, and where, and for how long a time ?

Ans.—Yes, sir; from the latter part of August, 1857, to
the middle of September, 1861, at Fort Vancouver, Washing-
ton Territory.

Int. 3.—Are you acquainted with the fort and buildings at
Vancouver, which were formerly occupied by the Hudson’s
Bay Company? If yea, please to describe them as they were
when you first observed them.

Ans.—Yes, sir. When I first went there, in the latter part of
August, 1857, the buildings then occupied by the Hudson’s
Bay Company were principally embraced in what was known
as the stockade, with the exception of the salmon-house near
the river, which was outside the stockade. The buildings
were old, and some were very much dilapidated. The build-
ings consisted of what was known as the store there, two or
three store-houses, one of which was rented and occupied by
the United States quartermaster at that time, 1857, and what
was known as the Governor’s house. These were the principal
buildings within the stockade. In addition to those, there
were four or five smaller buildings, occupied by the employés
of the Hudson’s Bay Company. There were a few buildings
outside the stockade, of which the salmon-house was the prin-
cipal, one small frame building, occupied by the ordnance de-
partment as a store-house, one small log building, occupied by
Mrs. Field, and four or five small huts occupied by Sandwich
Islanders or Kanakas, and several old stables; these are about
all I remember.

Int. 4.—How did the character and condition of the fort
and buildings at this post, at the time you last saw them, com-
pare with their character and cordition when you saw and
observed them for the first time ?

Ans.—They had gone very much out of repair; a number
fif them were unoccupied; some of them were partly fallen

own.
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Int. 5.—Are you acquainted with the value of the fort and
buildings either collectively or in detail? If yea, please to
state, as fully as you can, your opinion of that value at the
time you last saw them.

(Objected to as a matter of opinion.)

Ans.—I could give an opinion, so far as what I considered
their worth when I last saw them ; Iam acquainted with their
value. For any practical purposes, in August or September,
1861, the buildings within the stockade of the Hudson’s Bay
Company were of very little value, in my estimation. I should
say they were not certainly worth over six thousand or eight
thousand dollars.

Int. 6.—Please to look at the map of Vancouver and its
vicinity, here produced, and state whether, in your opinion, it
is a correct delineation of that locality '

Ans.—Yes, sir; it is so.

Int. T.—Are you acquainted with the country as represented
on this map, for a.space extending from a pointabove the saw-
mill, some six or eight miles above the fort, down the river to
the Cathlapootl river, and back from the Columbia for a dis-
tance of an average of about ten miles, embracing a tract of
about twenty-five miles long and ten miles wide? If yea, please
to state the condition and character of the same as fully as
you can, and describe what part thereof, if any was, while
you were there, occupied by the Hudson’s Bay Company.

Ans.—Yes, sir. Iam acquainted with the country described
in the question. From the bank of the river, for an average
of about a mile, from, say two miles above Vancouver, the
country is low and flat down to the Cathapootl river. From-
two miles above Vancouver up to the saw-mill, the country is
hilly and rough. The country in rear of this mile to, say half
amile below Vancouver, is high land, principally covered with
timber. There are parts embraced within this average mile
from the river that are good agricultural lands and fertile. A
good portion of it, however, is liable to be overflowed every
very high stage of water each year. There was only a small
portion, in theimmediate vicinity of the Hudson’s Bay stockade
enclosure, occupied by the Company—how much at the saw-
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mill T am unable to say. I suppose there was about one hun-
dred and thirty or forty acres enclosed at or near the stockade.
That is the only land which I knew the Hudson’s Bay Company
had enclosed, except at the saw-mill, of which I am not able
to say how much. '

Int. 8.—Did you ever observe any marks or objects of any
kind which indicated any boundaries, or surveys of any claim
which were outside of the lands which were actually enclosed ?
If yea, please to describe them.

Ans.—No, sir; I did not.

Int. 9.—How were the lands occupied in this tract which
you have described, exclusive of those which were enclosed
and occupied, if at all, and by whom, from 1857 to 1860°?

Ans.—They were occupied by settlers, a number of small
farms; by the military post at Vancouver, the town of Van-
couver, and by the Catholic Mission. A greater portion of
it, however, was unoccupied.

Int. 10.—What was the condition of the town of Vancouver
during the period that you were there, flourishing or other-
wise? )

Ans.—From 1857 to the spring of 1859 the town was in a
flourishing condition. After the spring of 1859 the town com-
menced to decline in its prospects.

Int. 11.—What, in your judgment, was the cause of the
growth and establishment of the town up to a given point, and
the cause of its thereafter beginning to decline?

Amns.—The principal cause of its growth from 1857 to the
spring of 1859 was, I think, by parties settling there, endeav-
oring to attract trade ‘rom Portland. The garrison at the
post at Vancouver was during a part of that time increased,
and brought a great many new settlers there for the purpose of
traffic with the garrison. Its decline commenced in the spring
of 1859, from the cause of those people who had settled there,
who had failed in their endeavors to attract trade to that point,
and also in the decrease of the number of troops at the garri-
son during that and the next year.

Int. 12.—Are you acquainted with the value of land in the
town of Vancouver and its immediate vicinity during the
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period that you were there? If yea, please to state, as fuIFy
as you can, what its value then was.

Ans.—Yes, sir; I was acquainted with its value at that time.
The lots in Vancouver, in1857 and 1858, were sold, an ordinary
building lot in the best locations in the town, as high as eight
hundred dollars, in my knowledge. Parming land in the im-
mediate neighborhood of Fort Vancouver could be bought for
forty dollars per acre for the choicest improved land. Timber
land, just below, and in rear, southwest of the town of Vancou-
ver, unimproved, was very cheap. I had a half section offered
to me for one thousand dollars. Thelotsin Vancouver, I know,
after the spring of 1859, decreased at least one-third in value.
I am not able to say in reference to the farming lands, whether
they decreased or not.

Int. 13.—State, if you know, whether the town of Vancou-
ver has lost or gained in wealth and population from 1859 to
the present time.

Ans.—From 1859, within my own knowledge, up to the fall
of 1861, it did decrease from the fall of 1861, up to the pres-
ent time, I know nothmg except by report.

Int. 14.—Are there any suitable places on the water—front,
in the town of Vancouver, for the erection of wharves?

Ans.—Not in the immediate front of the town [of] Vancou-
ver, to accommodate sea-going steamers, except in a very
high stage of water.

Int. 15.—Do you know the ordinary depth of water at the
wharf erected by the Government, just above the town of
Vancouver ; and is not that the best place for a wharf in that
immediate vicinity ?

Ans.—At ordinary stages of water, the depuh of water at
the Government wharf is about fifteen feet.

Int. 16.—What, in your opinion, is the effect, if any, of the
city of Portland on the growth and prosperity of Vancouver;
and what are the grounds of your opinion?

Ans.—In my opinion, it destroys all its prospects as a com-
mercial town. The capital has got centered at Portland. Port-
land has the rich agricultural valley of Willamette to feed it.

(Witness’s opinion objected to.)
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Int. 17.—Have you ever known of any lands, in the neigh-
borhood of Vancouver, which have been cleared of timber by

the Hudson’s Bay Company, or any roads which have been
opened by them ?

Ans.—No, sir; I do not.
Cross- Examination.

Int. 1.—Is not all your personal knowledge of the matters
you have testified to, about the Hudson’s Bay Company’s post
at Vancouver and its vicinity, confined to the time you were
there, between the years 1857 and 1861 ?

Ans.—Yes, sir.

Int. 2.—Examine this list of buildings, stores, and work-
shops, now shown to you, and state whether they were all at
Vancouver during the time you were there; and if not, how
many of them were there:

“] dweliing-house, 170x30 feet, lined and ceiled.

1 do. T0x40 <«  « «

1 do. 50x30 ¢« « «

2 do. 50x20 <« « ¢

2 do. - 30x20 <« « ¢«

1 do. 50x25 ¢« « «

1 do. 30x21, ceiled, adjoining the Catholic
Church.

1 new church, 83x36 feet.
2 school-houses, 50x40 «

1 new office, 36x30 «

1 old do. 30x30 «

1 kitchen, 60x24 «

1 bake-house, 40x25 ¢«

1 prison, 21x21 «

1 hospital, 32x22 «
STORES.

“1 store, No. 1, 86x40 feet.
1 do. No. 2, 90x40 «
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«“1 store, No. 3, 100x40 feet.
1 do. No. 4, 100x40 ¢«
1 salmon-store, 100x40 ¢«
1 receiving-store, 32x24
1 beef do. T5x30 <

1 salt do. 27x12 «
1 iron do. 40x30 «
1 granary, 50x40 <
WORKSHOPS.
“1 blacksmith’s forge, 45x30 feet.
1 carpenter’s shop, 40x20 <«
1 cooper’s  do. 70x30 «
1 distiilery, 132x18 <«
1 corn-kiln, 18x18 «
1 saddler’s shop, 40x25 «
1 Indian trading-shop, 80x30 ¢
1 powder magazine,  18x18 «
1 well-house, 24x18 «

Ans.—I can’t tell from this description of the buildings
what were there. This list includes the Mission.

Int. 3.—Was not the store occupied by gquartermaster a
strong building, capable of holding large quantities of goods,
and free from leaking?

Ans.—Yes, sir; it was a large, strong building, rough,
made of logs sawed in two, unfinished inside. The roof was
good at the time we occupied it. It was capable of holding
heavy merchandise on the first floor.

. Int. 4.—Was this store in any better way than the other
store-houses of the same kind inside the stockade?

Ans.—Yes, sir; it was the best store-house within the
stockade, except the one used by.the Hudson’s Bay Company
as a store.

Int. 5.—Were not the buildings of the Company, after they
had left there, uncared for, and left to decay; and were not
some of them torn down either by the military authorities, or
the soldiers, at their own will ?
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Ans.—Yes, «ir; no person took any charge or care of them.
I think there ~ere one or two of them torn down by soldiers.

Int. 6.—Did you ever look for or examine the country to
see if you could discover any marks or boundaries of the
Hudson’s Bay Company’s claim ?

Ans.—No, sir ; I never looked for that purpose.

Int. T.—Is not the underbrush of the forest of very rapid
growth, and does a small growth of firs rapidly come up on
cleared or opened forest land left to itself?

Ans.—I don’t know that I ever took any notice of that
peculiarity. '

Int. 8.—Do you know whether the town of Vancouver was
laid out by the county commissioners of Clarke county, on a .
triangular piece of land next to the western of line of the mil-
itary reserve?

Ans.—I do not.

Int. 9.—Do you know who sold, as first proprietor, the lots
in the town ?

Ans.—I don’t know positively, but think it was Mrs. Short.

Int. 10.—Were there not several conflicting titles or claims
to the lands in and around Vancouver, such as the Mission
claim, the town-site claim, and the Short claim ? '

Ans.—Yes, sir; I understand there was.

Int. 11.—Did not the Wilow Short and the county commis-
sioners also sell lots in the town of Vancouver, as being owners
of it?

Ans.—I do not know, from my own personal knowledge,
whether the county commissioners did or not.

Int. 12.—Were you not well acquainted with the business
men and citizens of the town of Vancouver ?

Ans.—By general reputation I was.

Int. 18.—Give the names of those persons engaged in busi-
ness in Vancouver in 1857 and 1858, who left in 1859, if you
can.

Ans.—1I don’t know as I can recall the names of any.

Int. 14.—Can you say that any one left, except a Mr.
Vaughn, of the business men ?

Ans.s—ges, sir ; there was a gentleman who kept a large
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store—a doctor somebody; I can’t recall the name; also a
Mzr. Rosenstock or Mr. Rosenbaum.

Int. 15.—Is not the Government wharf at the old Hudson’s
Bay landing and on the military reserve; and is not the
deepest water off the military reserve front?

Ans.—The Government wharf is on the military reserve.
The deepest water on the front of the military reserve is at
the wharf. :

Int. 16.—Do you know on what part of the water-front, at
and near Vancouver, the deepest water is to be found? If so,
state it. ,

Ans.—Yes, sir; about three-quarters of a mile below the
military reserve, and just below the saw-mill and below the
town, is the deepest water near the bank.

Int. 17.—TIs not the wharf of the Government built directly
on the bank of the river, and would not a wharf of proper
length, run out from the bank at any place near Vancouver,
reach deep water? ’

Ans.—If you go far enough out, except at one particular
point, which is the bar.

Int. 18.—What is the greatest depth of water in the channel
of the river off Vancouver and its immediate [vicinity]?

Ans.—At ordinary stages of water, excluding the bar, it is
fourteen, fourteen and a-half, and fifteen feet. The depth of
the water in front of the wharf is about the average depth of
the channel.

CHARLES B. WAGNER,
Brevet Col. and Ass’t Quartermaster.
WasaINgToN CITY, May 17th, 1866.

TesTiMONY OF CapTain Wirpiam A. Howarp.

Captain William A. Howard, being duly sworn according to
law, deposes and says:
Int. 1.—What is your name, age, place of residence, and
occupation ?
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Ans.—My name is William A. Howard ; aged ﬁfty and up-
wards ; my occupation is captain in the United States Revenue
Marine ; my residence is New York City, New York.

Int. 2.—Have you ever visited and observed any of the posts
of the Hudson’s Bay Company west of the Rocky Mountains ?
If yea, please to enumerate the different posts which you have
visited. :

Ans.—1 visited the mouth of the Cowlitz, Nisqually, Van-
couver, Cape Disappointment, and Astoria.

Int. 3.—How often have you visited the post at Vancouver,
and are you or not acquainted with the fort and buildings at
this post which were occupied by the Hudson’s Bay Company ?

Ans.—1 visited there repeatedly, I suppose as many as a
dozen times. I was therein 1851, 1852, and early in 1853. I
am acquainted with the fort and buildings of the Hudson’s Bay
Company at this post.

Int. 4.—Please to describe the character, condition, and
value of the fort and buildings at this post when you saw and
observed them.

Ans.—The character of the Hudson’s Bay Company’s trad-
ing post and fort was an enclosed picketed post. There was
certainly one bastion there. The buildings were made in the
Canadian style, of uprights, T think. The buildings were in
good order at that timc. There were granaries, work-shops,
dwellings, and stores, large buildings, some of which were one
hundred fect long, Ithink. One of them was, certainly. The
brildings were rude structures, made of thewood of the country,
built by the common labor of the day. I think ous hundred
thousand dollars would be a large allowance for building the
fort and all its appurtenances. I mean the stockade and all
the buildings.

Int. 5.—Ars you or not acquainted with the navigation
of the river at and near Vancouver ? If yea, please to state
whether, in your judgment, it be practicable to establish a com-
mercial town at this place, with the desirable wharves and
facilities to accommodate shipping. '

Ans—It is not capable of that. There is a shoal growing
there continually, right in front of Vancouver, which destroys.
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anything in the way of ‘wharves and piers, and destroys navi-
gation, which renders it ineligible for a good site for a town.

Int. 6.—Please to describe separately the condition and
value of the other posts of the Hudson’s Bay Company which
you have visited and observed at different times.

Ans.—The mouth of the Cowlitz, when I visited there,
was being destroyed very fast, being washed away by the en-
croaches of the river. I think one of the stores was in the
water. I visited the place a number of times, and these en-
croaches were going on during my acquaintance withit. When
I was first there there was a considerable body of land in front
of it, and during my visits this land was being gradually
washed away. My impression is that at my last visit one of
the buildings had been somewhat undermined by the washing
away. At Cape Disappointment, when I was there in 1853,
I saw nothing there that could claim to be a station, except a
fish house, or something of that kind. I remember two build-
ings at Astoria when I was there in 1852 and 1853—1I spent a
week there at one time—said to belong to the Hudson’s Bay
Company. It wasnot used asa trading post. These buildings
were very old, out of order, and of little value.

Cross- Examination.

Int. 1.—While at Vancouver did you have occasion to sound
the river in front of the old stockade or near it, so as to locate
the shoal you speak of, or is your knowledge of it derived from
hearsay ? :

Ans.—My knowledge is derived from my own observation.
I went there in a canoe frequently. I wastherein the United
States steamer Active.

Int. 2.—Have you any knowledge of this water-front since
1853, and do you know its present condition of your own
knowledge?

Ans.—1 know nothing.

Int. 3.—Was not this shoal you speak of a shifting bank of
sand, moving and liable to be swept away at any time by the
strong current of the river?
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Ans.—This was evidently of shifting sand. The shoal was
a growing shoal in front of Vancouver, and was sufficient to
destroy that place for a town site for shipping.

Int. 4.—Did this shoal extend down the river so as to render
the front below the fort a poor place for wharves?

Ans.—I thirk at this time, if I mistake not, this shoal was
considerably below the fort.

Int. 5.—Do you know the fact that the Government wharf
is now a little above the Hudson’s Bay Company’s landing,
and has fifteen feet of water at ordinary low water?

Ans.—I know there is deep water there. I am confident
there was twelve or fifteen feet of water for some distance
along that point inside the shoal. ¢

Int. 6.—Did you make any particular examination of the
buildings of the Hudson’s Bay Company inside the stockade,
so as to be able to say that many of them were not finished
inside, lined and ceiled, and some of them framed ?

Amns.—1 made no particular examination of the houses, but

know some of them were ceiled.
W. A. Howagrbp,

Captain U. S. R. Marine.
WasnaingTON C1TY, D. C., May 21, 1866.

TesTiMONY OF JosErpH K. BaArNES.

Joseph K. Barnes, being duly sworn according to law, says:

Int. 1.—What is your name, age, place of residence, and
present occupation ?

Ans.—J. K. Barnes; agedforty-nineyears; residence, Wash-
ington city; occupation, Surgeon General United States
Army.

Int. 2.—Have you ever visited Washington Territory; if
yea, when and where ?

Ans.—I resided in Washington Territory four years, be.
tween the years 1857 to 1861, at Fort Vancouver.

Int. 3.—Are you acquainted with the lands and buildings
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at Vancouver which are claimed by the Hudson’s Bay Com-
pany?

Ans.—Yes. .

Int. 4.—Have you ever made any estimate of the value of
the fort and buildings at Vancouver which were formerly
claimed and occupied by the Hudson’s Bay Company ; if yea,
when, and under what circumstances ?

Ans.—I was a member of a board of survey, ordered to
make an estimate of the value of the buildings owned by the
Hudson’s Bay Company at Fort Vancouver.

Int. 5,—Please to look at the paper here presented, and
marked A and annexed, and state whether the same be a true
copy of the report which was made and signed by you and
others in pursuance of the order for a survey.

Ans.—1Tt is a true copy, according to my best judgment and
belief.

(The admission of the above paper objected to, on the ground
that it is the report and decision of a military board or tribunal
on some of the matters that have been, or may be, in question
before this joint commission; and that, by the date of the
report, it appears to have been made after the Hudson’s Bay
Company had left the premises, under notification of the com-
manding officer of the department that they had no rights
therein; and, further, that the Company had no notice what-
ever of the proceeding.) ' '

Int. 6.—Are you acquainted with the character and value
of any other posts of the Hudson’s Bay Company? If yea,
please to enumerate and describe them.

Ans.—No, sir; 1 am not.

Int. T.—What was the condition of the buildings at Van-
couver at the time that your attention was called to them;
and what, in your opinion, was their value at that time?

{Objected to as incompetent.)

Ans.—The condition was the same as at the time when
vacated by the Company; and they were utterly valueless,
except for the Company’s purpose.

Int. 8.—Did you, while there, observe the policy of the Com-

- pany in regard to the settlement 6f the country by American
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citizens ? If yea, please to state wnether the same was favor-
. able or otherwise. .

Ans.—1I had no opportunity of judging of the policy of the
Company in this respect.

Int. 9.—Does this report, a copy of which has been produced
here, contain a true and accurate account and estimate of the
fort and buildings of the Company at the time the same were
examined by you; and have you any desire or wish to alter
the opinion which you then expressed in regard to the char-
acter and value of the fort and buildings.

(Objected to, on the same ground as the other, in reference
to the report, and for 1rrelevancy )

Ans.—It does contain a trueaccount; and I have not changed
my opinion. \

Cross-Ezamination.

Int. 1.—Had you ever purchased lumber, or become ac-
quainted with the price of it, at the time you have testified to’
in answer to question 72

Ans.—1I have not.

Int. 2—Do you know anythmrr of the value of material,
such as boards, lumber, and shingles, when once used in build-
ing, when used for other buildings and other purposes ?

Ans.——In this instance I knew. I took the pains to learn
the comparative value of this material.

Int. 3.—Is this opinion you have given here, in answer to
interrogatory 7, your own opinion, from your personal knowl-
edge, or is it an opinion formed from information that came to
you as member of a board of officers?

Ans.—It is my personal opinion, sustained by information
obtained.

Int. 4.—Was this personal opinion formed before you went
on that board ?

Ans.—Yes, sir. It was a matter of observation, extending
over a period of some time.

Int. 5.—How many witnesses were examined by this board,
if any; and were any of them carpenters or builders; and, if
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no witnesses were examined, from what source did you receive
the information you have spoken of ? '

Ans.—The board advised with and took the opinion of
master carpenters and builders; men who had been employed
by the Government as such; but I am unable to say how many
or who they were after this lapse of time.

Int. 6.—Were those witnesses or persons you have spoken
of sworn, or were they heard when the board was in session?

Ans.—They were not sworn. Their opinion was obtained
while the board was in session.

Int. T.—Were not these opinions obtained by the members
of the board individually in some instances ?

Ans.—Not that I am aware of.

Int. 8.—By the report it appears that the board met at
one o’clock p. m. on the day the order issued. How long was
the board in session?

Ans.—My recollection is they occupied the most of the day.

Int. 9.—Did you personally, or any member of the board,
examine with care the sills of the Governor’s house?

Ans.—They all did, to the best of my recollection.

Int. 10.—Were you accompanied by any carpenter or builder
at that time, or were your examinations made in person?

Ans.—To the best of my recollection, one or more carpen-
ters or builders were with us throughout the whole examina-
tion.

Int. 11.—Did you not examine these buildings with a view
to the use they would be to the military authorities on a mili-
tary reserve?

Ans.—They were examined with a view to the valuation of
the material for any military purpose.

Int. 12.—Was not the opinion you have expressed based on
the value of the material contained in these buildings for
other purposes when pulled down?

Ans.—They were of no use to the Government as they
stood. They were simply for the value of the material.

Int. 13.—Were not these baildings left remaining on the
reserve, in your opinion, in the way of the military author-
ities and of no use to them?
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Ans.—They were of no possible use to the military author-
ities as they stood.

Int. 14.—Before these buildings were left by the Company
did they not answer the purposes for which they were used,
as dwelling-houses, stores, and so forth, and protect and
shelter the families-and goods and stores of the Company ?

Ans.—I considered them poor store-houses and very poor
dwellings.

Int. 15. —Would any person other than military authorities
have been allowed to occupy these buildings on the reserve?

Amns.—No, sir.

Int. 16.—Did your opinion of the value of this material
agree with that of the board, or did you differ with them?

Amns.—I can’t answer that question at this time.

Int. 17.—Does your opinion now agree with that set out in
that report? ‘

Ans.—I have had no reason to alter my opinion.

Ini. 18.—Your opinion now is, then, that these buildings
had the value that is mentioned in the report?

Ans.—Yes, sir; it was a fair valuation.

Ezamination-in-Chief Resumed.

Int. 1.—What was the condition of the town of Vancouver
when you left there in 1861, as compared with its condition
when you went there in 18572

Ans.—The excitement produced by the discoveries of gold
on the upper Columbia, in 1861, acted prejudicially to Van-
couver by removing most of the industrial population.

Int. 2.—In your opinion, is the town of Vancouver likely
to become a place of any considerable commercial importance?

(Objected to.)

Ans.—1I have no data from which to form an opinion.

Int. 3.—Are the other members of the board of survey now
living ? _

Ans.—To the best of my knowledge they are both dead.
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Cross-Examination Resumed.

Int. 1.—At what time of the year 1861 did you leave Van-
couver?

Ans.—In the latter part of June, 1861.

Int. 2—Could this population that went to the mines have
gone there and returned before you left, in June?

Ans.—No; they could not.

Int. 3.—Did these people who had wives or families, in
most instances, leave them at Vancouver?

Ans.—A great many took their families with them.

J. K. BARNES,
Surgeon General United States.
Wasniveron Crry, D. C., June 9, 1866.

A.

Proceedings of a board of officers which convened at Fort Van-
couver, Washington Territory, by virtue of the following
order, viz:

HEADQUARTERS DEPARTMENT OF OREGON,
Forr VANCOUVER, W. T., June 15, 1860.
SpECIAL ORDERS, : ‘ :
No. 68. .
A board of officers will convene at Fort Vancouver, Wash
ington Territory, to-day at one o’clock, to examine and report
the value of the buildings on the military reserve at Fort
Vancouver vacated by the Hudson’s Bay Company.
The board will further report whether any of these buildings
can be useful to the public service.

DETAIL For THE BoARD.

1. Bvt. Lieut. Colonel G. NauMAN, Major 8d Artillery.
2. Surgeon J. K. BARNES, Medical Department.
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3. Bvt. Major JorN F. REYNOLDS, Captain 3d Artillery.
1st Lieutenant CEAUNCEY McKEEVER, 3d Artillery, Recorder.
By.order of General HARNEY.
‘ A. PrLeasoxToN,
Capt. 2d Dragoons, A. A. Adj’t Genl.

ForT VANCOUVER, WasHINGTON TERRITORY,
Oxe O’Curocxk, P. M., June 15, 1860.

The board met pursuant to the above order; present, all
the members and the Recorder. The board then proceeded to
examine and appraise the buildings on the military reserve
vacated by the Hudson’s Bay Company.

The board determined, respecting the probable value of
these buildings, as follows:

No. 1.—Store-house on the bank of the rive: in rear of the
Government wharf, known as the salmon-house. This build-
ing has been used by the depot quartermaster at different
times as a temporary storehouse, but is now useless for that
purpose. Estimated value of material, $15.

No. 2.—Two-storied building, with adjoining shed and out-
house, used by the ordnance department as store-house, &c.;
out of repair, and useless except for the most temporary
purposes. Estimated value of material, $50.

No. 3.—Principal dwelling-house inside of pickets, known
as Governor’s house; sills, flooring, and wood-work generally
so much decayed as to be uninhabitable; entirely useless for
any military purpose. Estimated value of material, $100.

No. 4.—Kitchen, (Governor’s house,) entirely out of repair,
useless to the public service. Material of no value.

No. 5.—Butcher shop, &ec., in a ruinous condition. Mate-
rial of no value. :

No. 6.—Bake-house, in a ruinous condition. Material of
no value.

No. T.—Long building, used as quarters for employés, so
much out of repair as to be uninhabitable and useless for any
military purpose. Estimated value of material, $25.

No. 8.—Small store-house, long since abandoned by the
Company, in a ruinous condition. Material of no value.
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No. 9.—Blacksmith shop, long since abandoned by the
Company, in a ruinous condition.. Materials of no value.

No. 10.—Fur-house, long since abandoned by the Company,
in a ruinous condition. Material of no value.

No. 11.—Porter’s lodge, useless for any military purpose.
Materials of no value.

Nos. 12, 13, and 14.—Three large store-houses, useless for
any purpose connected with the public service. Estimated
value of material, $300.

No. 15.—Hudson’s Bay Company’sstore, entirely unsuitable
for any military purpose. Estimated value of material, $150.

No. 16.—Block-house, in a ruinous condition. Material of
no value.

No. 17.—Granary, entirely unsuited to any purpose of she
public servies. DMaterial of no value.

No. 18, —Carpenter’s wheelwright shop, long since aban-
doned by the Company, in a ruinous condition. Materials
of ro value.

No. 19.—Company’s office, in tolerable repair, might be
made use of temporarily. Estimated value of material, $75.

No. 20.—Guard-house, long since abandoned by the Com-
pany, in a Tuinous condition. Material of no value.

No. 21.—Dwelling-house, formerly occupied by Mr. Gra-
hame, in a ruinous condition. Material of no value.

No. 22.—Small magazine, useless to the public service.
Material of no value. . _

No. 28.—Dwelling-house on the bank of the river, near the
eastern edge of the reservation. Estimated value, $150.

No. 24.—Dwelling-house on the bank of the river, near the
Government wharf. Estimated value, $100.

Finally, four hovels, outside of and near the southeast cor-’
ner of the pickets, in a dilapidated condition, and useless to
the public service. Materials of no value.

The board is of the opinion that none of the buildings within
the pickets are worth repairing for any military purpose, and
that, in consequence of the age, decayed condition, and
crowded position of the buildings, the sanitary police of the
. place demands that they be destroyed by five, after removing
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such of the material as may be found to be of sufficient value.
The board having no further business before it, then ad-
journed sine die. ’
GEORGE NAUMAN,
Brevet Lieut. Col., Major 8d Artillery.
Jos. XK. BARNEs,
JorN F. REY~oOLDS,
Captain, Brevet Major 3d Artillery.
CHAUNCEY McKEEVER,
1st Lieut. 8d Artillery, Recorder.

Official copy.
E. D. TowxseND,
Assistant Adjutant General.

TesTiMoNY oF CHAUNCEY McKEEVER.

Gen. Chauncey MecKeever, being duly sworn, according to
law, deposes and says:

Int. 1.—What is your name, age, place of residence and
occupation ?

Ans.—Chauncey McKeever; Major in Adjutant General's
Department, Brevet Brigadier General United States Army;
aged thirty-six years; residence, Washington City.

Int. 2—Have you ever resided in Washington Territory;
if yea, when and where ?

Ans.—I resided there about ten months, from about No-
vember, 1855, to September, 1856, at Fort Steilacoom, and
afterwards at Fort Vancouver for about a year, from Septem-
ber, 1859, to September, 1860.

Int. 3.—Are you acquainted with the lands and buildings
at Vancouver which were formerly claimed and occupied by
the Hudson’s Bay Company ?

Ans.—Yes, sir; I have been over most all of them.

Ing. 4.—Did you ever estimate, as a member of a board of
military survey, the lands and buildings at Vancouver which
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were formerly occupied by the Hudson’s Bay Company ; if
yea, when ? .

Ans.—I was a member of a board which was directed to
make an estimate of the value of the buildings, but not of
the lands, and was recorder for a second board for the same
purpose, but had no voice in the proceedings of the last board.
The first survey was made in March, 1860, and the second in
June of the same year.

Int. 5.—Please to look at the paper here produced, and
state whether, in your opinion, the same be a true copy of the
report which was made by you and others in pursuance of a
special order from General Harney.

Ans.—I Delieve this to be a true copy of the report.

(All evidence with reference to the authenticity of this re-
port, and the report itself, is objected to as irrelevant and in-
competent, the report purporting to contain, and to be the
proceedings and decisions of a military board or tribunal sit-
ting to determine and decide on matters that have been or
may be in question before this commission.)

Int. 6.—Did you personally inspect and appraise the build-
ings and improvements at Vancouver which were occupied by
the Hudson’s Bay Company? If yea, please to describe their
condition at the time you examined them, and your judg-
ment of their value at that time.

Ans.—1I did examine them. Although I had no vote, I
participated in the discussions and gave my opinion. My
impression is that the appraisement was made by myself and
one other member of the board. I inspected the buildings in
June, 1860. They were all of them in a very dilapidated -
condition. Most of the lumber and timber about them was
very much decayed. I considered the whole of them worth
about one thousand dollars.

Int. T.—Did you ever give any attention to the growth and
development of the country on the Pacific coast, and the
probable course of trade there in the future; if yea, what, in
your opinion, is the probability of building up a large com-
mercial town at Vancouver ?

Ans.—1I cannot say that I have ever glven any great atten-
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tion to this subject, but I have always taken the ground
there was no great value to be attached to Vancouver as a
commercial place, for the reason there is no back country
likely to be settled back of Vancouver. The forests are very
dense. I don’t think it would pay to clear them. There is very
little open prairie land. And Portland, at that time, was a
large place, and had the stirt of Vancouver, and was near
enough to interfere with its progress as a commercial place.
And the bar in the river near Vancouver was constantly
changing with the spring freshets. Where there might be a
fine depth of water one year, there might be a sand-bar the
next year, right in front of the town.

Cross-Examination.

Int. 1.—Is the testimony you have given in reference to
the condition of the buildings in June, 1860, derived from an
inspection of those buildings in that month, as one of the
board you have mentioned?

Ans.—Yes, sir.

Int. 2.—That knowledge came to you then in that capacity
and at that time, did it?

Ans.—Yes, sir.

Int. 5.—Your board met at one o’clock p. m. How long
after this time did you commence your examination of the
buildings, and for how long a time did you continue it?

Ans.—I can’t say positively, but I remember we got through
some time that afternoon. I don’t think we were over three
hours.

Int. 4—You speak of the decay of the buildings. Did you
cause the linings to be taken off of the lined buildings to exam-
ine the inside frames, or did you do more than merely look at
the exposed portions of the buildings?

Ans.—We did more than look at the exposed portirns of
the buildings; we occasionally pulled up a plank, and we tried
to see if a nail would hold in some of the wood.

Int. 5.—Do you consider yourself a judge of carpenter’s
work or the value of material?
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Ans.—I do not consider myself a very competent judge, but
I know something about it, having had charge of the erection
of some Government buildings, and having purchased the ma-
terials at Steilacoom. ‘

. Int. 6.—Were there any carpenters with yox, or were any
examined by the board at this time?

Ans.—TI think not. I think there was no one except the
members of the board.

Int. 7.—Do you feel certain that the officers comprising the
board alone examined these buildings in the three hours you
mention, and then, without getting information from builders
or carpenters, formed their opinion?

Ans.—I think there was no one with the board at the time
we examined the buildings. T don’t know whether any of the
board consulted the head carpenter or not.

Int. 8.—Had not these buildings of the Hudson’s Bay Com-
pany, since their departure, been exposed to the soldiers, and
been used by them for any purpose they saw fit?

Ans.—I think not. I doubt whether they had been touched.
I think this examination was about a month after the Com-
pany left, and possibly less than that time.

Int. 9.—Is not your opinion of the value of these buildings
a military value, with reference to the ground they were on,
being on a military reserve, from which they would have to be
taken down and removed?

Ans.—My opinion of the value was bdsed on what they
would be worth, when sold, to be taken down and removed.

Int. 10.—Have you been in Oregon or Washington since the
trade with the mining country east of the Cascades has become
so large and valuable?

Ans.—I have not been there since October, 1860.

Int. 11.—Do you know anything of the history of this shift-
ing bar or sand-bank you have spoken of, for several years
years before you noticed it, or anything at all of it, except
during the time you were at Vanconver?

Ans.—I remember I could not get up to the wharf-boat in
the steamer in 1855; and when I went there in 1859 there was
a wharf above the town on the military reserve, and large
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steamers went up to it. This is all my knowledge about the
bank, and hearing others speak of the shifting of the bar.
Just before I left there the ocean steamer had to lay below the
town and communicate by means of a small boat.

Int. 12.—Do you know whether thut steamer being there
was caused by the lowness of the water, or some other reason,
from having soldiers on board?

Ans.—My understanding was it was caused by the lowness
of the water. I am not certain.

Fzamination-in-Chief Resumed.

Int. 1.—You have stated in your cross-examination that you
estimated the value of these buildings and improvements on
the supposition that they were to be taken down and removed.
Would they, in your opinion, have possessed any additional
value if they could have been suffered to remain?

Ans.—TI don’t think they would. I don’t think there was
any one there who wanted them for any other purpose than
for the lumber. They were not in habitable condition.

CEAUNCEY McKEEVER,
Brevet Brigadier Greneral and A. A. G-
WasHINGTON, D. C., Jure 12, 1866.

\ —

Proceedings of a board of officers which convened at Fort Van-
cowver, W. T., pursuant to the following order :

[ExTRACT.]

HEADQUARTERS DEPARTMENT 0F OREGOXN,
Fort Vaxcouver, W. T., February 28th, 1860.

Special Order, No. 25.

-~ I. . . Aboard of officerg will convene at Fort Vancouver
on-the 1st day of March, 1860, at eleven o’clock, A. M., or as
soon thereafter as practicable, to examine and report upon the:
value of certain improvements on the military reserve placed
there by the Hudson’s Bay Company, in the event of any com-
pensatior being allowed for them hereafter by the Government.

6 C :
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DETAIL FOR THE BOARD.

Captain A. J. SmitH, 1st Dragoons.

Captain J. A. HARDIE, 3rd Artillery.

1st Lieutenant CEAUNCEY McKEEVER, 3rd Artillery.
% g % % b * *

£ X

By order of General HARNEY.
A: PLEASONTON,

Captain 2d Dragoons, A. A. Ady’t. Gen’l.

Forr VaNcouver, W. T.,
ErevEN O'CLock, A. M., March 1st, 1860.

The board met pursuant to the above order. ~All the mem-
bers present. The board then proceeded to examine certain
improvements on the military reserve placed there by the Fud-
son’s Bay Company many yearsago, and lying to the west of a
line of stakes commencing at a point about eighty yards to
the east of the Catholic Church, and running from thence in
a southerly direction to the river. The board find that upon
this portion of the reserve there are some four or five hundred
yards of fences, eight buildings claimed by the Hudson’s Bay
Company, (not including the house occupied by Mrs. Stubbs,)
which the board understand is not intended to be removed at
present.

The board find that the fence is so much decayed as to be
of no value, and that the buildings are mere shells, rapidly
going to decay, most of them propped up to prevent their fall-
ing down, the only exception being the dwelling-house in front
of the depot quartermaster’s office, which, although occupied,
is also in a dilapidated condition.

The board estimate the ¢otal value of the above improve-
ments at $250, (two hundred and fifty dollars.)

There beizg no further business before it, the board adjourned

“sine die.”’
A. J. Surts,

Captain 1st Dragoons, Present.
Jas. A. HARDIE,

Captain 8rd Artillery.
CrEAUNCEY MCKEEVER,

1st Lieutenant 3d Artillery, Recorder.
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HeapQUaARTERS DEP’T 0F OREGON,
ForT Vaxcouver, W. T., March 5, 1860.
Approved.
Wn. S. HARNEY,
Brigadier General Commanding.
Official copy.
E. D. TowNSEND,
Assistant Adjutant General.

TESTIMONY OF MAJOR (RENERAL ANDREW J. SMITH.

Major Gteneral Andrew J. Smith, being duly sworn according
to law, says:

Int. 1.—What is your name, age, place of residence, and
occupation?

Ans.—A. J. Smith, of lawful age. I belong to the United
States Army, am Lieutenant Colonel 5th Regiment of Cav-
alry, Brevet Major General United States Army.

Int. 2.—Have you ever resided in Washington Territory ; if »
yea, when and where?

Ans.—I was stationed at Fort Vancouver in the winter and
spring of 1860. I have passed and repassed Fort Vancouver
several times since on my way from Walla-Walla to Portland
San Francisco. I was stationed at Walla-Walla in the sum-
mer of 1860.

Int. 83.—Are you acquainted with the fort and buildings at
the post of Vancouver, which were formerly claimed and occu-
pied by the Hudson’s Bay Company ?

Ans.—I am.

Int. 4.—Have you ever examined and appraised any of the
improvements and buildings at this post which were claimed
by the Hudson’s Bay Company; if yea, what buildings and
improvements have you examined, with the view of ascertain--
ing their value, and where ?
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Ans.—1 recollect being a member of a board, in 1860, to
examine the improvements that belonged to the Hudson’s Bay
Company, and assess the value as they then stood, or would
be to the Grovernment, in case they should fall into our hands.

Int. 5—What was the condition, character, and value of
the buildings, at the time your attention was called to them ?

Ans.—Very dilapidated, not habitable, of no value what-
ever to the Government. I refer to the buildings on the out-
side. Also the fences that enclosed the garden and orchard
were very dilapidated.

Int. 6.—Did you ever observe the character and condition
of the stockade, and the buildings within it, while you were
there? If yea, please to describe them as nearly as you can.

Ans.—I several times visited the buildings inside the stock-
ade of the Hudson’s Bay Company, and know that they were
in a very dilapidated condition, the larger store-houses being
propped up, to prevent them from falling down. They were
built of what we called puncheons. They were going to decay
rapidly—dry rot.

Int. T.—What, in your opinion, was the value of their
stockade, and the buildings within it, at the time that you
speak of ?

Ans.—1 should say two hundred and fifty dollars would
cover the value to the Government. The stockade was worth
nothmg, except for fire-wood. I don’t feel competent to give
an opinion as to the value to any other person.

Ini. 8.—Please to look at the paper herewith presented,
and state whether the same, in-your opinion, is a true copy of
the report of survey made by you and others, in pursuance of
an order from General Hardie.

Ans.—Not knowing, I presume it is.

(Anything in reference to this report, and the report itself,
objected to on the same grounds set out in the deposition of
Chauncey McKeever.)

Cross-Ezaminat n.

Int. 1.—Is the testimeny you have given here your opinion,
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as an acting member of a board to inspect and assess the
value of certain improvements and buildings of the Hudson’s
Bay Company?

Ans.—As T can recollect it, it is. .

Int. 2.—Was that opinion reduced to writing?

Ans.—It was at_the time.

(The above testimony-in-chief objected to.)

Int. 8.—Is not the sum of two hundred and fifty dollars
you have mentioned also the finding of the board, as to the
value of those improvements and buildings?

Ans.—It was.

(Objected to as incompetent.)

Int. 4.—Was not this estimate of certain buildings, eight in
number, which it was deemed necessary to remove from the
reserve ? '

Ans.—It was supposed to have included all belonging to the
Hudson’s Bay Company at and adjacent to'the stockade.

Int. 5.—Do you recollect the date of this meeting of this
board, and the names of the members? If so, please state these
facts.

Ans.—The date was March 1, 1860. The board consisted
of myself, Captain Hardie, (then,) and Lieutenant C. Mec-
Keever, of the 8d artillery regiment. )

Int. 6.—Were not these buildings and improvements ex-

-amined by this board west of a certain line of stakes that com-
menced at a point about eighty yards east of the Catholic
church, and ran thence in a southerly direction to the river;
and did not these improvements and buildings thus valued
consist of some four or five hundred yards of fence, and eight
buildings outside of the stockade, and not including the house
occupied by Mrs. Stubbs?

(Objected to as incompetent.)

Ans.—The improvements were outside the fort and west of
the line of stakes, and were valued and estimated, including
the eight buildings inside and outside the stockade, which
were all we estimated, supposed to belong to the Hudson’s Bay
Company.

Int. T.—These eight buildings mentioned by you there, are
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the buildings of the Hudson’s Bay Company, wherever situated,
to which your remarks of dilapidated buildings, some of which
‘were propped up, apply? |
Ans.—Yes, sir.
A. J. SmiTH,
Lieut. Col. 5th Cavalry, Brevet Major Gene. 4l.
WasHINGTON CItY, D. C., June 13, 1866.

TestIMoNY oF TmHoMAS NELSON.

Thomas Nelson, being duly sworn according to law, says:

Int. 1.—What is your name, place of residence, and present
occupation ?

Ans~Thomas Nelson ; I reside at Peekskill, Westchester
county, in the State of New York. My occupation is that of
a lawyer?

Int. 2.—Have you ever resided in what was formerly Ore-
gon Territory; when, and where, and what was your occupa-
tion while there?

Ans.—I have. I resided in Oregon Territory from the
early part of 1851 until, I think, August, 1853 ; I was then
Chief Justice of the United States Supreme Court for the
Territory.

Int. 8.—Have you ever visited any of the posts or places
in what was formerly Oregon Territory, which were claimed
and occupied by the Hudson’s Bay Company; if yea, what
posts have you visited ?

Ans.—I have. I have visited Vancouver and Fort George,
or Astoria, and, I think, I was at Fort Umpqua. I passed
through the country; I was at the Cowlitz Farms, clmmed by
the Puget s Sound Agricultural Company.

"Int. 4.—Was your attention, while you resided in what was
formerly Oregon Territory, called to the character and value
of the claims of the Hudson’s Bay Company in this Territory ?
If yea, please to describe how it happened that your attention
was so called to this matter.



87

Ans.—It was; my attention wae called to it by reason of a
letter I received from Mr. Webster, who was then Secretary
of State of the United States, in the fall of 1852. My atten-
tion was specially called to it by that letter; but, like all
inhabitants of that country, my attention was called to it gen-
erally, by reason of its being a matter of public interest in
the Territory.

Int. 5,—In consequence of the receipt of this letter, did
you make any investigation as to the character and value of
the claim and possessions of the Company ? If yea, please to
state what you did in this behalf, and the result thereof.

Ans.—I did; I sought for information from a variety of
sources, but more especially from Dr. John McLaughlin, who
had been chief factor of the Hudson’s Bay Company, a long-
- time resident of that section of the country, and, by the con-
cession of almost every one in that region, better acquainted
with the subject than any other person.

(As the question shows that the result of an investi?ga,tion
made by the witness is sought for, and his answer shows that
this result was obtained from various sources, all evidence
as to this result derived from information or statements of
others is objected to; and the result itself is objected to,
except so far as he may testify from his own personal know-
ledge.)

I had my interviews with Dr. McLanghlin in October, 1852,
according to my best recollection; I had several of them;
without communicating to him specially the duty with which
I was charged, I stated to him my desire to obtain accurate
information, in reference to the character, extent, and number
of the Hudson’s Bay Company’s possessions, as they existed
about the time of the making the treaty between the Gov-
ernments in 1846. I took notes of the information so com-
municated to me by Dr. McLaughlin, and I have my original
notes of such information, taken by me, in his presence.

(All statements made by Dr. McLaughlin at these inter-
views objected to, as incompetent and hearsay testimony.)

Int. 6.—Do these notes, to which you have referred, con-
tain an accurate statement of the substance of what Dr. Mec-
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Laughlin said to you at the time that they were made by
you ? ?

Ans. ———They do.

Int. T.—Was Dr. McLaughlin at this time in the full pos-
session of his faculties, and did he or not appear to have a
full knowledge and distinct recollection of the matters which
were the subject of the communication then made to you?

Ans.—He was in full possession of his faculties; he ap-
peared to comprehend, and I have no doubt did comprehend,
fully what he communicated to me.

Int. 8.—If you have these notes in your possession now,
will you please to produce a copy of them, and have them
made a part of your testimony ?

Ans.—1I here produce the original, and will have a copy an-
nexed to my deposition, accompanied by explanatory notes
in parenthesis, made by me now, and which are no part of the
original memoranda.

In# 9.—What was the condition and character of the lands
and buildings and other improvements of the Hudson’s Bay
Company at the post of Vancouver at the time you visited
this post ?

Ans.—They were of the character of buildings at Vancouver,
rough. They were made, not out of sawed lumber, but out of
timber, in my judgment cut with the axe. There were several
stores, resting on blocks, unpainted, covered with shingled
roof, aceording to my best recollection, protecting their goods
from the weather. There were several other houses, in one
of which Mr. Ogden, who was the chief factor, resided. They
were all what mxcrht be called rude buildings; no doubt the
best that could be made at the time of their construction.
They were built, in my judgment, with reference to the secu-
rity of what was placed inside, but had outlived the fashion
of the day, which was prevailing when I was there, a better
class of buildings being erected whilst I was there. The main .
buildings were surrounded by a stockade made of fir posts,
with sharpened points, driven into the ground, and with sharp-
ened points at-the upper ends, and left above the ground suf-
ficiently high to prevent the inmates from being surprised by
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the Indians. In my day, in 1851 and in 1852, all danger
from an attack by the Indians had passed away.

Int. 10.—What, in your judgment, was the original cost,
and what the value of the buildings and improvements of this
post, at the time that you saw and observed them?

Ans.—The original cost I know nothing about, except as
Dr. McLaughlin told me. He stated it cost about $100,000
all told. As to their value in 1852, when I saw them, it is
difficult for me to answer. They had, in my judgment, out-
lived their day.

Int. 11.—At the time that you were living in the Territory
was there, or not, considerable fur trade between the Company
and the Indians at Vancouver; if not, what was the nature of
the trade of the Company at Vancouver ?

Ans.—As T understood, there was but little fur trade while
I was in the Territory. The principal business of the Com-
pany was merchandizing.

Int. 12.—What, at the time you were in the Territory, was
the policy of the Company in respect to the sale of lands,
claimed by them at Vancouver, to American citizens and other
settlers; did they offer their lands for sale, or did they with-
draw them from the market?

Ans.—The Company were not selling their land in Oregon
Territory. Their right to the land was much questioned; I
mean the nature of their interest in the land under the treaty.
They were desirous of selling out all their rights in Oregon
Territory, in gross.

Int. 18.—Have you paid some attention to the growth and
development of the country in what was formerly Oregon
Territory ; if yea, what, in your opinion, is the prospect of
building up a large commercial town on the Columbia river,
at the place called Vancouver?

Ans.—1I have paid some attention. I think Portland is to be
the great place of Oregon. It has had for a number of years
the principal business of the Territory, and the reputation
abroad of being the principal trading place. In my judg-
ment, with the advance it already has, Portland is destined
to outstrip all other places in Oregon, and render it highly
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improbable, at all events, that a place so near to it as Van-
couver will be a place of any considerable magnitude.

Int. 14.—Have you any special knowledge of any of the
other posts of the Hudson’s Bay Company in what was formerly
Oregon Territory ? If yea, please to describe their condition
and character, as particularly as you can.

Ans.—I havn’t any special knowledge of any; I have vis-
ited Fort George a number of times. There was nothing there
but log buildings and a little land enclosed.

Cross- Examination.

Int. 1.—Do you, of your own knowledge, recollect the
number of buildings within the stockade at Vancouver, or is
your recollection aided by the notes of Dr. McLaughlin’s
statements?

Ans.—The precise number I do not know, of my own know-
ledge. I distinctly remember the mess-house and two or three
other buildings, and a building in which the employes slept ;
those are distinct in my memory; and I am not able to speak
of the others, of my own recollection. I remember, also, a
tall house in the corner, called the bastion or donjon, w1th
guns mounted.

Int. 2.—Do you recollect how many of these buildings were
framed ? '

Ans.—I believe there was a small brick building, and, with
this exception, they were all frame. The buildings were
mainly of an improved style of log buildings; some of them

" were sided up with plank. I think the building occupied by
Governor Ogden was a nicer building than the rest.

Int. 3.—Do you recollect or know how many buildings there
were outside the stockade, belonging to the Company ?

Ans.—1I do not; I remember two, certainly, one of which
was a salmon shed.

Int. 4—Are you confident that, because the Indians were
quiet in 1851 and 1852, they would continue so after that, and
all dénger from them would be over?

- Ans~—1I never supposed that all danger from turbulence in
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the Indians had passed; but I supposed, from the increased
number of settlers in-the Territory, and the constantly dimin-
ishing number of the Indians, and the proved superiority of
the whites in all collisions, that all danger in the settlements
had passed away. In other words, I believed that for the pur-
poses of a fort it was useless.

Int. 5.—You say that you had many interviews with Dr.
McLaughlin ; did he not, in speaking of money, usually refer
to it as so many pounds?

Ans.—I think he did occasionally, in speaking of money,
use the word pounds; ordinarily, I think he used the names
of our own currency. He was in the habit of dealing with
persons who used our own currency. Hishabit was to reckon
in American currency.

Int. 6.—Do you feel sure that, in speaking of the cost of
the buildings, he did not speak of it as one hundred thousand
pounds, and not one hundred thousand dollars?

Ans.—I am as certain of his saying one hundred thousand
dollars as I am certain of anything in my notes; I read them
over to him as I prepared them.

Int. 7.—Did you make this stater.ent in answer to the tenth
interrogatory, as to the $100,000, from your own recollection
of the Doctor’s statements, or from the notes you have with
you?

Ans.—1 remember, independent of my minutes, of having
heard it said by the Doctor that the expenditures at Fort
Vancouver amounted to $100,000.

Int. 8.—At what interview, of the several you have spoken
of, and at what part of that interview, was this statement
made? What was his exact language ?

Ans.—It was at the interview that he had with me at my office
in Oregon City, and in that part of the interview when the sub-
ject of the Vancouver Fort or trading-post was the matter of
conversation between us. The order in which these subjects
were spoken of was his own, and not at my direction, except
with reference to what was said of the Columbia river. Without
distinctly remembering on that subject, I have no doubt but
thatI was the first to introduce that as asubject of conversation.
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His exact langunage it is impossible for mestateany further than
I have stated. I would not pretend that these notes are in all
respects in his exact language, and yet I believe them to be
as nearly so as is ordinarily the case in taking down state-
ments of a third party by a party who designs to take them
accurately. I have no doubt, and I remember that more was
said than was here stated. .

Int. 9.—You have stated that you recollect the statement of
value without the aid of notes. Can you in no way give his
words, or anything more said, in the same sentence, with ref-
erence to the buildings and their cost ?

Ans.—I cannot, any further than I have already stated.

Int. 10.—Is not that statement, as to the value, the sub-
stance of several statements, in reference to the bulldmo-s,
made several times in course of conversation ?

Ans.—I think he repeated it. I had several conversation$
with him before I took these notes. On one occasion, I think
we had a conversation at his house, where we went over the
whole of the ground generally. Knowing the importancé of get-
ting accurate information, and afraid to trust my memory, by
reason of the multiplicity of subjects that we conversed about,
he, by my invitation, came to my office, when the subject was
gone over again, and these notes were made at the time he was
making the communications to me, I reading over to him what
had been written, as a particular branch had been finished.

Int. 11.—You have stated that you recollect the statement
as to value, without your notes; is there anything else you
distinctly remember he said as to Vancouver, without referring
to notes ? :

Ans.—I remember also what he said in reference to the ex-
tent of the claim. I remember his stating the cattle roamed
at large along the shore as far up as Cathlapootl. This he
said was in the winter season; that in the spring of the year
the melting of the snow upon the mountains swelled the Co-
lumbia river, and made it overflow its banks, and they could
not pasture there. I remember his saying the cattle ran
wild. I remember his speaking of a man by the name of
Short, who claimed some of the land, te the possession of
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which the Hudson’s Bay Company claimed that they were
entitled. I remember also of his speaking of a saw-mill,
which was some four or five miles off from the fort, and of
its not doing a great deal at that time.

Int. 13.—Is what you have just stated his language, or the
substance of what he said? How much of it, if any, is in the
notes you have mentioned ?

Ans.—That will be best seen by referring to the notes. It
is impossible for me to say that I used the exact language used
by Dr. McLaughlie. I pretend only to state the substance,
though I have no doubt, in many instances, I used the very
words that he used.

Int. 14.—You have placed in parenthesis, several times,
words in reference to the various subjects in -your notes.
Was there not a good deal of conversation in reference to
these various topics which you have not recorded, which pre-
ceded and followed what you have put down ?

Ans.—There was.

Int. 14.—Was not the Doctor a garrulous man, full of anec-
dote, mingling together his own personal knowledge, and whas
be had learned from others, so that it was difficult to distin-
guish the actual source of the information which he gave?

Ans.—He was a talkative man. I think he was not a man
of anecdote. His nature was rather grave than anecdotical.
He was full of detail and incident. It was not difficult to
distinguish the source of information which he gave when he
pretended to state what his source was. My application was
for his knowledge on the subject. How that knowledge was
derived by him was not a matter of particular inquiry by me.
I presumed that he had full knowledge of the subjects on
which he spoke. He had for many years been chief factor
of the Hudson’s Bay Company, and for more than twenty
years, as I understood, from him and from conversations that
I had at the fort with its officers. It was matter of history
that Mr. Ogden had had more of personal adventure in the
mountains with the Indians than Dr. McLaughlin or any other

officer of the Company. The Doctor was regarded as a care-
N 4 * -
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ful, pains-taking officer, and fully acquainted and familiar
with all the details of his official duties. :

Int. 15.—Did he, in his conversation, state what portion of
the information he gave you was derived from his own per-
sonal knowledge, and what from other persons?

Ans.—He did not undertake to discriminate in that respect.

Int. 16.—Can you tell now what portion of the information
he gave you was from his own knowledge and what from the
information of others?

Ans.—I cannot. That was not made a matter of special
inquiry by me, for I presumed he was fully informed on the
subject.

Int. 17.—Can you give from memory that portion of the
conversation you have spoken of, in answer to 18th interroga-
tory, which took place before or after you recorded any of it,
in the language of the Doctor?

Ans.—I can state some part of the conversation that occurred
in that interview; but I cannot state the part that took place
before the record was made, or after it was made, so as to be
able to say at what period it did take place, with reference to
the time of the record made by me. I am not ablg to say that
I can state any of the conversation in the precise la.nguave
made use of by the parties.

Int. 18.—Did you put questions to the Doctor in that inter-
. view; if so, can you now, from memory, tell what distinet
portion of your record is the result of answers to your ques-
tions, and what was given by the Doctor without questioning?

Ans.—I did put questions to the Doctor. I am not able to
select those portions of my minutes which were given in an-
swer to questions put by me. I stated generally, at the com-
mencement of my conversation with the Doctor on the subject,
my object in getting information with reference to the num-
ber, character, and condition of the Hudson’s Bay Company’s
claims in Oregon, and after that preliminary statement we
took up the matters seriatim.

Int. 19.—In thus taking up these matters seriatim was there
not a continual interchange of questions and answers between

*
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the Doctor and yourself, in which the meaning was often con-
veyed in part by the question and in part by the answer?

Ans.—I have no accurate recollection on that subject; but
I have no doubt that in many instances the question and
answer would have to be taken together, in order to get at the
meaning conveyed.

Int. 20.—Have you now any distinet recollection of the
questions put by you to the Doctor, other than a general recol-
lection that they were proper to the subject-matter your were
inquiring into? .

Ans.—TI have not.

Int. 21.—With reference to their buildings, do you know how
many of them were buiit before 1846; how many after ; how
many were nearly new, and how long a time had been occu-
pied in building them?

Ans.—From my own knowledge, I do not. Judging from
their appearance, and from what I learned at the fort, they
were all built before 1846.

Int. 22.—In these remarks of Dr. McLaughlin, did he give
you this information ; or did he state how many buildings were
put up at first, how many had been added in course of time ?

Ans.—I don’t remember that he particularized the time of
the erection of these several buildings.

Int. 28.—Was Dr. McLaughlin at that time, and during your
residence, doing business for himself, in Oregon Clty, on his
own account ?

Ans.—He was. He had a mill at Oregon City.

Int. 24.—Can you give the year, and at what time of the
year, this conversation took place?

Ans.—In the year 1852, and in the latter part of the fall of
that year.

Int. 25.—Do you know anything about Dr. McLaughlin
being an applicant, about this time, for conﬁrmatlon, by act of
Congress, for a donation claim ?

Ans.—I know that, at this time, the Oregon City claim, as
it was called, and which he had taken, had been disposed of by
the donation law to the Territory for university purposes. But
Dr. McLaughlin, felt very much aggrieved at the taking away
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of what he called his claim; and that he was desirous of re-
obtaining it in any way that he could; that he talked of appeal-
ing to the sense of justice of the Territory legislature; that
he talked of petitioning Congress on the subject; and that he.
also talked of claiming the same under the treaty of 1846 as
a British subject. He was much disturbed upon the question,
and made many and grievous complaints about it, and com-
plained a great deal of the ingratitude which had been shown
to him.

Eromination-in-Chicf Resumed.

Int. 1.—Do you know from anything the Doctor said, or
otherwise, whether or not he retained any interest of the Com-
pany after his resignation as chief factor; and at or about the
time of your interview with him; and whether or [not] he
continued, after his resignation, to be consulted concerning
the affairs of the Company, to be advised concerning their
condition ?

Ans.—I understood from the Doctor, and at the fort, that
he was interested in the affairs of the Company aftes he ceased
to be chief factor. I learned this whilst in Oregon, in 1851
or 1852, and perhaps in both years.

(Objected to as hearsay.)

And T also learned after he ceased to be chief factor he was
occasionally consulted.

(Also objected to as hearsay.)

Int. 2.—Did not the Hudson’s Bay Company, while you were
in the Territory, have free access to the courts, or was there
or not, in your opinion, any obstacle in the way of their
obtaining justice in the courts of the Territory in any case
involving the question of claims and right to land or other
property in the Territory? _

Ans.—The courts of the Territory, whilst I was there, were
freely accessible to all persons. I know of no obstacle in the
way of their obtaining justice in any manner which they
thought proper to make, subject to legal investigation in the
courts. Certainly the relations of the officers of that Com-
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pany with the judges were of an agreeable and I think friendly
character. In my day I think that jurors were about as fair
as are to be found in any country, and especially deferential
to the instructions of the court. There were some persons in
the Territory of narrow and ignorant character who were dis-
posed torail at the Hudson’s Bay Company and all other per-
sons occupying prominent positions or who had secured wealth.
But with the majority of persons not personally interested in
the matter, I think the jurors'of the Territory were disposed
te render as fair verdicts as the jurors of any country.

Cross-Ezxaminaticn Resumed.

Int. 1.—Do you think a jury of the county in which their
claim lay, composed chiefly of settlers on that claim, would
have been [?able] to have agreed upon a verdict in favor of
the Company in a suit against an American citizen for tres-
passing on their land? Have you any acquaintance with the
citizens of Clarke county in Oregon, or did you ever hold a
court in that county at Vancouver?

Ans.—1I do not think that jurors interested in the question
against the Company would be any more likely to do the Com-
pany justice there than interested jurors would do justice any-
where. I by no means supposed that all the persons in Clarke
county were interested in the question against the Company.
If they, the courts, were possessed of ample powers in refer-
ence to changing the venue so as to cause the stream of jus-
tice to flow free from prejudice, passion, or interest. -

TaoMas NELSON.

WasHIneToN Ciry, D. C., June 21, 1866.

It is hereby agreed between the parties that the part of the
minutes (hereunto annexed) of the conversation held between
thedeponentand Dr. McLaughlin, relating to the Puget’s Sound
Agricultural Company, shall be offered in the case of the
Puget’s Sound Agricultural Company subject to the same ob-
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jections that were taken to the said minutes in the deposition
concerning the Hudson’s Bay Company.

Nore.—In reference to the value of the navigation of North
Branch of Columbia.
~ In the summer, river full of rapids; communication in the
spring and fall; can’t communicate in the summer, owing to
the melting of the snows; country north has not been ex-
plored; there are no trading posts north of the 49th®; where
they use the Columbia or Frazer’s river, there are, or were,
seven posts; they used to go to Okanagan, then strike across
the country to Thompson river, then across land to Alexandria,
in Caledonia, on Frazer’s river; they used the Columbia in
going across the country to Red river and Canada; it is best
thoroughfare with Red river, but another could be made; it
is of a strong, smooth current; it is navigable for steamboats

in spring and fall, but there is no country to cultivate.
~ Inreference to forts and trading posts claimed [by] Hud-
son’s Bay Company:

In 1846, Kootenay post.—South of Columbia, between
that and Flat-Heads; a winter post; on the Kootanay lake;
a mere winter trading post; no farms, no cattle.

Flat-Heads.—South and east of the last; a trading post,
called Flat-Heads; used only in the winter to trade with In-
dians; the Flat-Heads used to be met there twice a year for
trading, after buffalo hunts; mere log building.

Fort Colvile.—Was the headquarters of the former posts;
in 1846 there was a farm; used to raise from 1,000 to 1,500
bushels of wheat; there was a small mill forty feet square;
large amount of cattle; two or three hundred head of cattle -
in 1846; they were looked after by the people of the fort.

Okanagan.—On the Columbia; a small post; a receptacle
for the boats used in transporting goods to Frazer’s river sét-
tlements and posts; soil around, barren; a small garden;
cattle, new, sent there in 1826, for the use of the place.

Walla-Walla.—Poor soil arourd; a mere fort; cost a good
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deal, but made strong as against Indian attacks; no farms
there; a small garden for the use of the place; no trade in
furs; object was to subdue Indians; to supply their wants,
and bring them in subjection; it was put there to subdue the
Indians, and with a view of making Indians defend it; In.
dians were gratified at the having of posts in their lands.

Roise.—No farms there; in the Snake country; a trading
post for Indians; post established to keep Indians in order;
two men stationed there.

Fort Hall.—built by Wyeth, an American, now in Boston;
in 1834, in the Snake country; object tosupply the trappers;
attempted the salmon trade; failed; many American trappers
in the country; Hudson’s Bay Company bought of Wyeth;
no farms made then by Hudson’s Bay Company; three or
four cows sent there in 1835 or 1836 by the Hudson’s Bay
Company, for the purpose of giving ‘to Indians; land all .
barren around. :

Vancouver.—1,000 to 1,500 acres used by the plough at a
period prior to 1846. There had been that amount under fence.
Saw-mill and grist-mill, about five miles east up the river;
had from two to three thousand head of cattle; permitted to
stray .where they could find pasture; cattle are now wild;
five stores of 100 feet; granary 60 by 40; mess-house, office,
$100,000 expended. .

Ou the] Columbia from Cathlapootl up to the river Duthé,
(sometimes called Vivet,) say about twenty miles, all over-
flows ; cattle used to be there in winter, and then were driven
back ; sometimes were driven back half a mile, and then again
five or six miles; cattle were permitted to pasture; only
occupied and tilled at and near Vancouver; the rest was for
pasture.

Sophie’sIsland [Sauvie’s.]—Was selected by Wyeth first; he
built upon it and requested McLaughlin to keep it; buildings
fell down; McLaughlin afterwards recorded it in Wyeth’s
name. Hudson’s Bay never claimedit in McLaughlin’s day.
He left it in 1846. There were two buildings put up bv
Company for Wyeth.

‘Fort George.—A store; a salmon shed and officer’s dwel-
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ling. Astor was bought out. Hudson’s Bay Company had a
post there in 1846; no farms; nothing but garden; about
eleven acres cleared; was once of the principal fort; aban-
doned in 1825. For a time afterwards a small trading post
for Indians, and to prevent the Indians from coming to Van-
couver and ergaging in hostilities with Indians there. In 1847
or 1848 moved it over to Cape Disappointment; before that
time no post at Cape Disappointment. After that, Ogden
took a claim which he bought of one Wheeler, an American.
Trade was then changed from Fort George and went to Dis-
appointment,.

Fort Umpqua.—DPost established in 1834; agriculture en-
gaged in in a limited degree for the use of the post, and some
cattle, pigs, and breeding mares sent there. Cattle, in fact,
were sent to all the forts for the convenience of the forts, and

_to civilize the Indians; was a picket fort in 1846.

NoTE, as to claims of Puget’s Sound Agricultural Com-
pany :

- Puget’s Sound; began in 1837 for Hudson’s Bay Company.

In 1840 transferred to Puget’s Sound Company. At Cowlitz
farms had about 2,000 (acres) under cultivation. There were
lines designated around this farm, and fenced in some 1,500
acres; pasture was outside; three or four hundred head of
cattle; outside of the limits was common for feedihg cattle.
Considered.the Cowlitz Farms to embrace about 3,000 acres
of land.

Nisqually.—About eight or nine miles of plain. The cattle
and sheep pastured over three or four miles square. Some-
times cattle strayed over eight or ten miles. Plain was
bounded on one side by the Sound, on the other side by the
Nisqually river, and the woods on the other side.

¥
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TesTIMONY oF MaJor GENERAL C. C. AUGUR.

Magor General C. C. Augur, bemg duly sworn according to
law, says:

Int. 1.—What is your name, place of residence, and present
occupation ?

Ans.—Christopher C. Augur, Major General of Volunteers
in the service of the United States, at present commanding
the Department of Washington.

Int. 2.—Have you ever resided in Washington Territory; if
yea, when and where, and for how long a period?

. Ans.~—I have, from some time in November, 1852, to March,
1856, with an occasional absence. I wasabsentat onetime four
months. I resided at Fort Vancouver. I was stationed there,
and I was there two or three times a year after that until 1861.

Int. 8.—Are you acquainted with the fort and buildings
at Vancouver which were claimed and occupied by the Hud-
son’s Bay Company?

Ans.—1 am generally.

Int. 4.—Did you ever make an estimate of the value of the
fort and buildings and improvements at this post which was
claimed and occupied by the Hudson’s Bay Company; if yea,
where, and under what circumstances?

Ans.—I did. I was a member of a board of survey, which
was ordered to make such estimate. It was in the fall of 1853
or spring of 1854; I don’t remember which.

Int. 5.—Did this board of survey make a report in writing
of their action in the premises?

Ans.—TIt did. .

Int. 6.—Please to look at the paper here produced, (marked
A, and hereto annexed,) and state whether it be, in your
opinion, a true copy of the report which was made by the board.

Ans.—I believe it is a correct copy of the report.

Int. T.—Are the other members of the board who acted with
you in this matter now living?

Ans.—They are not.

(The introduction of this report and all matters connected
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with it objected to, as being the proceedings and decision of a
military board or tribunal on matters that have been or may
be in question before this commission, and because the same
was ex parte, it not appearing that notice was given to the
Hudson’s Bay Company.)

Int. 8.—Please to look at the map here produced, drawn by
Giddings, representing the claim of the Hudson’s Bay Company,
and say whether you recognize it as a just delineation of the -
country, including and a,d301nm«rVa.ncouver, on the north side
of the Columbia river.

Ans.—So far as this shows the topocrraphy of the country,
I recognize it.

Int. 9 —Were you acquainted with the general condition of
the country described on this map, as claimed by the Hudson’s
Bay Company? .

Ans.—I was not. I.was acquainted with only that part
that was immediately about Vancouver.

Int. 10.—What was the condition of that part of the country
adjoining Vancouver with which you were acquainted? How
much of it, if any, was enclosed and cultivated by the Hudson’s.
Bay Company; how much, if any, was in a wild, natural state,
and used in common by all persons there for the purposes of
pasturage or culture?

Ans.—I knew the country for about six miles on the river,
commencing two miles below the military reservation, and
varying from a mile to four miles in the interior. A portion
bordering on the river, averaging three quarters of a’mile,
perhaps more, in that vicinity was an open country, and -
mostly cultivated by settlers and mostly enclosed. The por-
tion on the military reservation I should say was very nearly
one half, recognized as the Hudson’s Bay enclosures, and so
far as I know was cultivated by their employés. The balance
of it was mostly heavy fir timber. There were two or three
small plains, called the second, third, and fourth plains, that
were open; I couldn’t judge the amount of land in them; per-
haps there were one thousand acres.
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Cross- Examination.

Int. 1..~You stated, I believe, that you could not be very
accurate about the land around Vancouver; do you feel sure
that this strip of open land was not wider than you have de-
scribed ?

Ans.—The average width, in my judgment, was three quar-
ters of a mile in that vicinity, perhaps more.

C. C. Avucus,
Major General of Volunteers.
WasHINGTON CITY, D. C., June 2, 1866.

Cory A.—3.

Proceedings of a Board of Officers assembled ot Fort Vancouver,
W. T., by virtue of the following order:

HEADQUARTERS Forr Vancouver, W. T.,
- January 17, 1804
Orders No. 1.

In order to carry out instructions received from the War
Department, dated October 29, 1858, and from the Headquar-
ters Department of the Pacific, dated December 7, 1858, Sur-
geon B. M. Byrne, Captain T. L. Brent, A. Q. M., and Cap-
tain C. C. Augur, 4th Infantry, will constitute a Board to
assemble at this post at 10 o’clock A. M. to-day, to examine
and report upon the extent, condition, and probable value. of
all improvements contained within the limits of the present
mlhtary reservation at this post of six hundred and forty acres.

- By order of LieuT. CoL. BONNEVILLE.
(Signec) JouN WITHERS,
2d Lieut. 4th Infantry, Act. Adjutant.

ForT VANCOUVER, W. T., January 17, 1854.
- The board met pursuant to the above order. Every member
of the board was present. To enable the members to possess
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themselves of the w. cessary facts and information for giving
an intelligent opinion upon the different points contemplated
by the order, the board adjourned to Monday the 23d instant.

Forr Vancouver, W. T., January 23, 1854.
The board met pursuant to adjournment, all the members
being present. The board determined as follows, respecting
the extent, condition, and probable value of the improvements
upon the reserve.

1st.—EXTENT 0F IMPROVEMENTS.

The board find that the military reservation, as designated
by the commanding officer, is a portion of the land claimed
by the Hudson’s Bay Company, and that it includes their entire
establishment at this place, and that, with the exception of
those belonging to the United States, they claim all the build-
ings upon it as their property, and also all the improvements
of whatever character. '

The board find that about one-half of this reservation has
been under’ cultivation at various times, and that upon this
portion of it there are about three miles of fence, about eighty
fruit trees, about eight acres of wheat in the ground, and thir-
teen small houses, some of them being rented at from $8 to
$20 per month, one large building rented by the United States
as a hospital at $40 per month, and one large store-house upon
the river, and the Catholic Church and parsonage attached.
Besides these, there is their trading establishment, surrounded
by heavy pickets, consisting of store-houses, shops, offices, &c.,
and the dwelling houses of the officers of the Company.

2d.—CoNDITION OF IMPROVEMENTS.

The board, find with few exceptions, all-the above buildings,
fences, pickets, &c., are what would be termed old, but it can-
not arrive at the exact age of any of them. There are besides
some shells of houses and portions of decayed fences, which
they have not thought worth considering at all. :
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8d.—PROBABLE VALUE OF IMPROVEMENTS.

The board estimates the value of the above improvements to
be as follows, guiding themselves in their valuation of buildings
by what many of them are rented for, and for fences by the
current rates for such improvements:

For pickets around trading establishments -

113
113
13
[

[13

Total probable value - - . - -

. In estimating the above to be the

thirteen houses outside of pickets
hospital buildings - - - - - -
four old sheds - - - - - - -
Catholic Church - - - - - -
parsonage attached
court house = - - - - - - -
three stables - - - - - - -
store-house on river - - - -

four large store-houses inside of pickets ($2 500

each) - - - - - - - -
one dwelling-house « (Governor s)
one dwelling-house ¢ (Graham’s)

three houses (officers’ and inside the pickets)
($1,000 each) - - - - - -
one granary - - - - - -
blacksmith shop inside pickets - - -

. one bake-house - - - - - -
- magazine - - - - - - - -

washing-house - - - - - -
one kitchen, Governor’s house - - -
one butcher’s shop - - - - -
three wells, at $250 each - - - -
eighty fruit tregs, at $20 each - - -

$3,000
5,200
1,333
100
2,000
1,000
1,000
1,000
1,000

10,000
4,000
4,000

- 3,000

- 8,000
- 500
- 1,500
- 500
- 500
- 1,000
- 500
- 750
- 1,600

eight acres of wheat in the ground, at $15 per acre, 120

three miles of fence, at $300 per mile -

- 900

- $47,503

probable value of the
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property and improvements upon the reserve claimed by the
Hudson’s Bay Company, the board have proceeded as though
they were claimed by private individuals, and have not deemed
it their province to inquire whether they have an adventitious
value, as being an integral portion of the Hudson’s Bay Com-
pany’s establishments in this country, under the peculiar
privileges and rights claimed by that Company.

There being no further business before it, the board ad-
journed sine die.

(Signed;) B. M. BYRNE,
Surgeon U. S. Army.

(Signed,) T. L. BresT,
A. Q. M. U. S. Army

(Signed,) C. C. Aucug,
Captam 4th- I)@fantry

In approving the proceedings of the board of oﬂicers, Ido
not wish it to be understood that the buildings will answer for
the military service. They can stand a short period only
when they cease to receive the great care bestowed upon them.
The bulldmgs now occupied as hospital and store-house will
answer as they now do until others be erected more conveni-
ently located.

(Signed,) B. L. E. BoNNEVILLE,
Lieut. Col. 4th Infantry, commanding.
Official : *

} Bexs. C. Cagrp.
Col. Q. M. Dept., But. Brig. Genl.
Quartermaster General’s Office, May 19, 1866.

TESTIMONY OF JAMES A. HARDIE.

James A. Hardie, being duly sworn according to law, says:

Int. 1.—What is your name, pla.ce of residence, and oceu~
pation?

Ans.—I am inspector general and brevet major general in
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the army of the United States. My habitual station is Wash-
ington. My name is James A. Hardie.

Int. 2.—Have you ever resided in Washington Territory;
if yea, when and where, and for how long a period?

Ans.—I was an officer-stationed at Vancouver and the Cas-
cades from 1858 to 1861.

Int. 3.—Are you acquainted with the post at Vancouver
which was formerly claimed and occupied by the Hudson’s
Bay Company? If yea, please to describe the same, giving
the character of the construction of the fort and buildings
connected therewith, and their condition and mlue, as par-
ticularly as you can.

Amns.—I find here a certified copy of a report of a board of
survey of which I was a member, to which I might refer in
answer to this question. There were some eight or ten build--
ings within an old stockade. Thebuildings had been used for
ware-houses and officers’ quarters, and outbui’dings belonging
to the Hudson’s Bay Company. These buildings were of log,
with the exception of the Governor’s house and a building
which, I think, had been used as chaplain’s quarters. When
I say eight or ten buildings, I mean the principal construc-
tions. There were sheds or huts, and perhaps one or two other
unimportant buildings. Also, upon the reserve was a build-
ing used as a residence, opposite the quarters of Captain
Ingalls, Quartermaster, the extreme end of the property occu-
pied by the Hudson’s Bay Company. The log buildings (the
store-houses) in 1860, the occasion of the survey, were in a
state of great dilapidation, not worth repair, and having no
value except as so much hewn seasoned timber, where sound
pieces could be selected ; but very much of the timber, espe-
cially the larger pieces, was decayed. The frame buildings
were in not much better condition. The whole property had
been deteriorating from the time I saw it, in 1858, until the
time of the survey, in 1860.

Int. 4.—You speak of a report which was made by youand
others; please tolook at this paper here produced, and say
whether it be, in your opinion, a true copy of the report to
which you allude in your last answer.
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Ans.—1It is, In my opinion, a true copy of the report.

(The introduction of this report, and all matters connected
with it, objected to, as being the proceeding and decision of a
military tribunal on matters which have been, or may be, at
issue before this commission, and further, because it does not
appear that any notice of such proceedings was given to the
Hudson’s Bay Company.)

Int. 5,—Have you any knowledge of the character and
condition of the land at or near Vancouver? If yea, please
to describe it, giving, as particularly as you can, the quantity
which was cultivated, if any, by the Hudson’s Bay Company,
and general character of the country adjoining, whether or
not it was, for the most part, covered with woods, or for the
most part cultivated, or in a wild state, and open to any one
who had occasion to use it.

(The latter part of the question objected to, because the
same is leading, and suggesting to the witness an answer to
" the question.)

Ans.—1I was necessarily somewhat acquainted with theland
in and about Vancouver. The portion of the military reserve
on which were the fort and buildings of the Company was a
flat plain of good land, and fit for cultivation. Back of that
was an elevated plateau of inferior land, mostly covered for
miles with timber. I have an indistinct recollection of fields
cultivated by the Hudson’s Bay Company, or by persons in
their employ. The maximum amount of land under cultiva-
tion by them could be obtained by judging from the amount
of fencing found upon the land in their occupancy, and that
was, I think, somewhere between seven and nine hundred yards
of fence. Latterly, that is in 1860, the place was all open;
any one could come or go through the fort or grounds at
pleasure, and the only fields, I think, enclosed, were those the
garrison used for company gardens.

Int. 6.—Have you any knowledge of the value of the land
at and near Vancouver while you were there? If yea, please
to state what, in your judgment, was the value of the same.

Ans.—I consider the United States military reservation to be
the most valuable land in that region, excepting, of course, the
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town site of Vancouver. To the military reservation especial
value would attach from the beauty of its site for handsome
residences. I should think the flat, alluvial land outside this
reservation ought to have been worth one hundred dollars per
acre. Upon the plateau behind it I should have hesitated to
have given ten dollars per acre for any farming purposes. For
purposes of timber it would have value according to the qual-
ity of timber and its accessibility to the river. I do not, how-
ever, consider myself perfectly well acquainted with the market
value of real estate in 1858, 1859, and 1860, in Washington
Territory, although I could not escape knowledge of the fact
that the town of Vancouver, the more valuable portion of this
section, was improving but slowly, and had failed to realize
the expectation, as to its growth and prosperity, of its friends.

Int. T.—Have you any knowledge of the condition of the
town of Vancouver? If yea, how [was] its condition, in
respect to growth and prosperity, when you last had any
knowledge of it, compared with its condition when you first
heard it. .

Ans.—Tt had improved slightly, but its growth was slug-
gish.

Cross-Ezamination.

Int. 1.—How long were you at Vancouver, and at what
time ? ‘

Amns.—]I was at Vancouver all of the interval between 1858
and 1861, except some six or seven months spent at the Cas-
cades. , : -

Int. 2.—Was your examination of these buildings made at
the time of the survey you have spoken of?

Ans.—Yes, sir.

Int. 3.—Was not that survey made for the purpose of ascer-
taining the value of certain buildings which it was intended to
move from the reservation for certain military purposes, and
not intended to include the stockade and the buildings inside
the stockade ? :

Ans.—I am of the impression it was intended to include

-
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the whole; but at this distance of time my recollection is
not distinct.

Int. 4—Do you think that at the time you made this sur-
vey the Company’s agent had left their fort?

Ans.—1I am not prepared to say.

Int. 5.—Do you recollect how soon after the survey was
made the Company did leave the.fort ? :

Ans.—1 don’t remember whether they were there or not at
the time of the appraisement.

Int. 6.—Do you recollect a line of stakes, commencing at
a point about eighty yards to the east of the Catholic Church
and running from that point, in a southerly direction, to the
river, on the reserve at the time of this survey?

Ans.—X cannot say I do; nor would I have thought of the
line of stakes if I had not seen it alluded to in the report of
the board of survey.

Int. 7.—Do you not recollect that your board was ordered
to survey certain improvements on the military reserve, and
that you did examine improvements lying to the west of a
certain line of stakes?

Ans.—It is my general impression that we took into con-
sideration all the improvements of the Hudson’s Bay Com-
pany on the military reserve; I cannot be positive, however.

Int. 8.—Would your impression be so strong as not to yield
to the fact, if, in a report made at the time, it appeared you
did not so examine them ?

Ans.—My impression is not so strong as that I would allow
it to weigh against the official report of the board. ‘

Int. 9.—Were you on any other board to examine any other
improvements of the Hudson’s Bay Company on this military
reserve?

Ans.—Not that I remember.

Int. 10.—Do you recollect about what time the agents of
the Hudson’s Bay Company left Vancouver ? :

Ans.—1I do not.

Int. 11.—How were these buildings treated after the Com-
pany left the fort, in the way of takmg away materials and
destroymg the buildings ?
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Ans.—The buildings were in an exceedingly dilapidated
condition, nearly all ruined, in some instances falling down.
The Governor’s residence had a large decayed spot in thefloor,
through which the ground was visible. Exposure to the weather
caused still farther decay and dilapidation. At first sentinels
were placed to keep people out, but that did not prevent dep-
redations of material. I don’t remember whether the senti-
nels were removed afterwards or not. Some of the material
was used at the fort for out-buildings, and for other purposes.
I have no doubt that other material was taken by irresponsible
persons. :

Int. 12.—Was not this hole in the floor of the Governor’s
house observed by you after the Company’s agents had left
the house and fort?

Ans.—Yes. I think it was.

Int. 138.—When you were at the Company’s fort, in the win-
ter or spring of 1860, did you not observe lumber or timber,
or both, in the centre of the stockade, intended for repairs?

Ans.—My impression is I did.

Int. 14.—Have you any distinct recollection of the amount
or value of this timber and lumber and what became of it?

Ans.—I have none. '

Eramination-in-Chief Resumed.

Int. 1.—Was or was not the reason for permitting these
buildings to be thus carried away piece-meal, that they were
of no value whatever?

Ans.—I1 presume the buildings were esteemed to be of so
little value that the use of small quantities of material at the
fort was tolerated.

Jas. A. Harpig,
Inspector Gren’l, Brevet May. Gen. U. S. A.
WasaiNgTON CITY, D. C., July 2, 1866.
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TesTiMONY O0F THOMAS ADAMS.

Thomas Adams being duly sworn, according to law, says:

Int. 1.—What is your name, present occupation, and resi-
dence ? :

Ans.—Thomas Adams; T am farming in Montgomery county,
Maryland.

Int. 2.—Have you ever visited the country formerly known
as American Oregon, and now embracing, besides that State,
the Territories of Montana, Washington, and Idaho; if so,
during what years were you there, and in what capacity ?

Ans.—1I first reached that Territory in 1853, as assistant
artist in Governor Stevens’ Expedition. I was left in the
Flat-Head country, with Lieutenant John Mullan, to assist him
in his explorations in that winter. I was left as special
Indian agent to the Flat-Heads, when Lieutenant Mullan was
ordered to report, appointed by Governor Stevens. Iremained
there as agent until November, 1855. During that time I
went through the whole country, including Puget’s Sound and
Willamette valley. From 1855 until 1860; I remained in the
country on my own account, and not in Goévernment employ.
- From the year 1860 to 1864 I was in the country, but made
two trips to the States.

Int. 8.—Did you during those years visit any of the posts
occupied or claimed by the Hudson’s Bay Company, and which
ones ? .

Ans.—Yes, I visited the Flat-Head post, Fort Hall, and
Walla-Walla. post; also Vancouver. I was at the Cowlitz
landing, but don’t remember whether there was a post there
or not. I also visited Nisqually.

Int. 4.—1In what year were you first at Fort Hall? Please
to describe it as you saw it then. What buildings and other
improvements did it embrace; of what was it constructed, and
in what state of repair was it ? ?

Ans.—TI was first at Fort Hall in 1853. It was a quadri-
lateral fort, constructed of adobes, the walls of the fort com-
prising the outer and rear walls of the buildings. The roofs
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were of mud. The servants’ rooms, kitchen, blacksmith shop,
and so on, were very much dilapidated. The store-rooms;, and
the rooms occupied by the chief, Mr. McArthur, were in very
good repair. The rooms occupied by Mr. McArthur had re-
cently been fitted up. There were no buildings on the out-
side of the fort, except a small shelter, about ten feet square,
used as a milk house. There was no corral outside. The fort
was used to corral the animals. I did not see any enclosed
ground for cultivation outside the fort. There was the re-
mains of an adobe wall outside the fort, but not in use when
I was there.

Int. 5—How large a post was this, as near as you can re-
membor, and can you form an opinion what it would have cost
to build such a post at the time you were there, in 1858 ?

Ans.—I think it was about one hundred and twenty feet
by eighty feet. I should estimate the cost of construction in
1853 about six thousand dollars. 4

Int. 6.—Do you remember any other buildings, especially
mills, at this point ?

Ans.—There were none there.

Int. "—What force was employed, and what was the char-
acter and apparent value of the trade, and with whom was it
carried on?

Ans.—I think there was about six employés in the fort
besides the superintendent. I hadno means of judging of the
character and value of the trade during that visit, my stay
was so short,

Int. 8.—What did you learn of the trade subsequently ?

Ans.—That the trade had fallen off so as to be entirely
worthless, from various causes. This in 1854 and 1855.

Int. 9.—Was there, judging from your knowledge of the
- number of Indians, and the quantity and value of fur-bearing
animals in that district, any considerable fur trade ?

Ans.—Fur skins proper were scarce, but dressed skins were
very considerable.

Int. 10.—Did, or not, the business of the post appear to be
inconsiderable, so far as you could observe ?

Ans.—Yes, sir; it was inconsiderable.

8 H
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Int. 11.—What is the character of the country, w1t1nn
grazing distance, around Fort Hall? :

Ans.—Excellent as a grazing country ; none better.

Int. 12.—Was there any farming carrxed on by the Com-
pany there ?

Ans.—No, sir.

Int. 18.—In what year were you first at the Fla.t-Head
post, and when subsequently?

Ans.—I was there in the spring of 1864, and was there
every year until 1862.

Int. 14.—Please to describe it, as you have done Fort Hall;
its materials, buildings, and improvements.

Ans.—It.was a wooden building, about ‘twenty-four by six-
teen feet, of one story, with a bark roof; one wooden bas-
tion, about fourteen feet square; and two store-rooms, each
ten feet square ; also a log corral, about sixty feet square.

Int. 15.—In what condition were the buildings, and what
would it have cost to rebuild them?

Ans.—They were barely habitable, and would have cost
about twelve hundred dollars. This was in 1854 ?

Int. 16.—What was the force there ?

Ans.—Two men, an Indian boy to herd cattle, and a clerk.
This was the permanent force at the post. When they moved
or carried furs down, they got Indian help.

Int. 17.—Do you know anything of the trade in furs or
skins at that time, or subsequently ?

- Ans.—The trade there was considerable. I would not con-
sider it a remunerative trade, for the reason there was a good
deal of opposition in the trade, making the price of furs high.

Cross-Ezamination.

Int. 1.—Were you ever at Fort Hall, after your visit there
in 1853, while it was occupied by the Company ?

Amns.—No, sir.

Int. 2—Is not your personal knowledge of it, and of its
trade, as a post of the Company, from your own observation
at that time ?
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Ans.—Yes, sir; of course. ‘

Int. 3.—Were there not a good many skins held by the In-
dians, and beavers trapped by them, in 1856, in the Snake
country ?

Ans.—Yes; I should say there was. I was trading there
nyself in 1856

Int. 4—Does not the land around Fort Hall produce fine
grass, suitable for hay; and of great value for cattle and
horses ? '

Ans.—Yes, sir.

Int. 5.—In what Territory is Fort Hall at the present time?

Ans.—Tdaho.

Int. 6.—Do not the tribes which trade with the Flat-Head
post, roam over countries abounding in furs, and have large
quantities of furs annually to dispose of ?

Ans.—Yes, sir; between the years 1853 to 1860. The
whites now catch ten beavers to the Indians’ one.

Int. 7.—In what Territory is this Flat-Head post at the
present time ? B

Ans.—Montana.

Ezamination-in-Chief Resumed.

Int. 1.—What furs or skins are obtained at the Flat-Head
post, or at Fort Hall?

Ans.—Beaver, otter, marten, fisher, and fox-—the red and
cross foxes—winter weasels or ermine, and bear and wolf,
and dressed-skins of deer, elk, sheep, moose, and antelope and
buffalo.

Int. 2.—O0f the kinds of furs and dressed-skins you have
mentioned brought into these posts, how many of them are
valuable sorts, and what proportion do they bear to the whole
amount ? :

Ans.—The bear, fisher, and marten are the valuable skins,
and are obtained in less quantities than the beaver, otter,
wolf, and fox.

- Int. 3.—Are those valuable skms obtamed in large quanti-
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- ties or not ? Give, if you can, some idea of the amount of each,
and whether the trade is now remunerative.

" Ans.—For reasons stated—that is on account of the oppo-
sition-—I do not think it is remunerative.

Int, 4.—Have the Hudson’s Bay Company ever, within your
time, kept any large bands of cattle or horses at either of
their posts ?

Ans.—No, sir.

’

Cross-Eamination Resumed.

. Int. 1.—Were you acquainted with the price of furs in
London, England, during the time you have mentioned ?
- Ans. ——No, sir.

Int. 2.—Were there not bands of horses and cattle at these
two posts in 1853 and 1854 ?

Ans.—There were none at Fort Hall, to my knowledge; 1
did not see or hear of them. - At the Flat-Head post'T should
say there were one hundred horses and about one hundred
- and fifty cattle. I understood they were private property of
Mr. McDonald, agent of the Company at Fort Colvile.

. THOMAS ADAMS.

WasgINaToN, D. C., July 2, 1866.

DistricT oF COLUMBIA, }
County of Washingon.

1, Nicholas Callan, a notary public in and for the county
and district aforesaid, do hereby certify that the foregoing
depositions hereto annexed, of Rufus Ingalls, U. 8. Grant,
James W. Nesmith, Justus Steinberger, Charles B. Wagner,
William A. Howard, Joseph K. Barnes, Chauncey McKeever,
Andrew J. Smith, Thomas Nelson, C. C. Augur, James A.
Hardie, Thomas Adams, witnesses produced by and on behalf
of the United States in the matter of the claims of the Hud-
son’s Bay Company against the same, now pending before the
British and American joint commission for the adjustment of
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the same, were taken before me, at the office of said commis- -
sion, No. 855 H street north, in the city of Washington, Dis-
trict of Columbia, and reduced to writing under my direction
by Nicholas Callan, jr., a person agreed upon by Eben F.
Stone, Esq., attorney for the United States, and Edward
Lander, Esq., attorney for said Company, beginning on the -
4th day of May, A. D. 1866, and terminating on the 10th day
of August, A. D. 1866, according to the several dates ap-
pended to the several aspositions when they were signed
respectively.

I further certify that to each of said witnesses, before his
exsmination, I administered the following oath: ¢ You swear
that the evidence you shall give in the matter of the claim of
the Hudson’s Bay Company against the United States of
America shall be the truth, the whole truth,-and nothing but
the truth, so help you God;” that after the same was reduced
to writing, the deposition of each witness was carefu]ly read
and then signed by him.

I furthel certify that Eben F Stone, Esq ., and Edward
Lander, Esq., were personally present during the examina-
tion and cross-examination of all of said witnesses, and the
reading and signing of their depositions.

I further certify that the certified copy of the proceedings
of a certain military board of survey, annexed to the deposi-
tion of Chauncey McKeever, and marked “A 1,” isthe one
referred to in his testimony, and that of A. J. Smith and of
J. A. Hardie; that the one attached to the deposition of J.
K. Barnes, marked ¢ A 2,” is the one referred to in his depo-
sition ; and the one annexed to the deposition of C. C. Augaur,
marked “A 8,” is the one referred to in his deposition.

In testimony whereof I have hereunto set my hand
[z.8.] and official seal this tenth day of August A.D.
- 1866.
N. CALLAN,
Notary Publie..



BRITISH AND AMERICAN JOINT COMMISSION

ON THE

HUDSON’S BAY AND PUGETS SOUND AGRICUL-
TURAL COMPANIES' CLAIMS.

In the matter of the Claims of the Hudson's Bay Company
against the United States, before the British and American
Joint Commission on Hudson’s Bay and Puget's Sound
Agricultural Companies’ claims.

Deposition of Major Robert MeFeely, of Cincinnati, Ohio,
taken before me, George H. Harries, a notary public

- within and for the county of Hamilton, in the State of
Ohio, on the sixth day of October, in the year eighteen
hundred and sixty-six, between the hours of eight o’clock,
A. M., and six o’clock, P. M., at the law office of Stallo
& Kittredge, in the city of Cincinnati, Hamilton county,
Ohio, pursuant to agreement, tc be read in evidence.on
behalf of the United States.

TESTIMONY OF MAJOR RoBeErT McFEELY.

Ques. 1. —What is your name, occupation, and place of res-
idence?

- Ans.—My name is Robert McFeely, I am a major and
commissary of subsistence and brevet colonei United States
army ; my present place of residence is Cincinnati, Ohio.

Ques. 2.—Have you ever resided in Washington Territory ?
 If yea, when, and where, and how long ?

Ans.—I have; at Fort Vancouver, from January, 1853; un-
til the fall of 1860. I was statloned there at different inter-
vals.

Ques. 8.—Are you a.cqua,mted with the post Va.ncouver, in
Washington Territory, which was formerly claimed and occu-
pied by the Hudson’s Bay Company? If so, please state when
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you first became acquainted with it, how long you haveresided
there. ‘

Ans.—I am; I was first there in January, 1853, and was
stationed at the military post in the vicinity of the Hudson's
Bay fort for three or four months immediately succeeding
this time, and at different periods from that until October or
November, 1857, and continuously from that time up to Sep-
tember or October, 1860.

Ques. 4.—Will you please to describe the buildings of the
Company at-that post, giving, as nearly as you can, the num-
ber, stating the material of which they were built, and the
manner in which they were constructed, and their condition at
the time when you last saw them.

Ans.—The post or fort of Hudson’s Bay proper was a
stockade enclosure, the stockade being about 16 or 18 feet
high, and occupying a space of ground about five acres, as
near as I can tell. Within the stockade there were some eight
or ten buildings, store-houses, and residences, all of which
were wooden buildings. The store-houses were constructed of
planks, about three inches in thickness, fastened to upright
posts. The main store-house was a two-story building. I
think the others were one story, except the residences; they
were old, almost uninhabitable, the material being rotten and
decayed from time and exposure.

Ques. 5.—What, in your opinion, was the value of the fort,
buildings, and improvements belonging to the Company at this
post? - ,

. Ans.—To the United States, I would state the building had
no value at all in 1860, either as store-houses or for quarters.
If sold at public sale, I doubt whether they would have brought
more than the value of the land, or a trifle more, at least. To
the Hudson’s Bay Company I could not state what was their
value. That would depend upon the necessity. Isuppose they
were the only Company or individuals that kept any property
of that kind. )

Ques. 6.—What, in your judgment, would the land and
buildings have sold for at public sale? '

Ans.—I would like, before answering, to add a little to the
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description of the properiy: When I-first arrived there, there
were a number of small buildings outside the stockade, and a

large store-house,. called the salmon-house, near the river.

There were about fifteen small buildings occupied by the em-
ployés, with fields enclosed by fences;. probably 100 acres of
ground, an old saw-mill, I think, and a grist-mill. Idon’t know
whether either of them was running at that time. The land
and buildings—the whole of it—could not, I think, be sold for

$100,000 at the time when I first arrived there.

- - Ques. T.—What do you mean to include, all the land en-
closéd and occupied, as well within as without the stockade,

with the buildings upon it? :

Ans.—I mean to include the land enclosed by fences, with
the buildings and 1mprovements thereon, as well within as
without the stockade. -

Ques. 8.—What was the character of the land enclosed at
that post?

Ans.—The land was good for aorlcultural purposes on
the bottom of the river, as rich probably as any land in the
valley of the Columbia.

Ques. 9.—What was the.condition and value of the la.nd
adjoining Vancouver, and extending from a post say five
miles above the fort, along the river to the Cathlapootl or
Lewes’ Forks, and reaching back into the interior an average
distance of ten miles, not included in your previous answer

" Ansi—The most of that country I could give only ‘the
character from hearsay. The portion of it of which I speak
- from my own knowledge is west of the Cascade Mountains,
including portions of the country traveled over by me from
Fort Dalles to the old Mission, where Pendosy was. The
Yakama Mission was rough, rolling country, alternating with
timber and prairies, and covered with good bunch grass, being
good-forage for animals; some good agricultural land along
the streams and water-courses. The land on the hills was
generally of a sandy, gravelly nature.

Ques.-10.—What was the character of the s011 of the la.nds
back from the streams as to its fertility ? o
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Ans.~—It was not fertile land, being sandy and gravelly,
and very dry during the summer season.

" Ques. 11.—Of the 100 acres (about) of land that you have
‘spoken of as being enclosed near the stockade, what propor-
tion of it was under cultivation ?

Ans.—I don’t think over twenty or thlrty acres of it, which
were cultivated for garden- purposes, the lands within the
enclosures being mostly used for grazing, and for hay or
grass.

‘Ques. 12.—Have you ever visited the old Fort Walla-Walla,
near Wallula? If yea, please describe the fort and the
country adjoining it as particularly as you can.

 Ans.—I visited it in ‘July, 1853. The fort consisted of
“two or three, probably four, small buildings, constructed of
adobe and logs. The buildings were small, and did not cover
over about two acres of ground, to the best of my recollection.
The nature of the country adjoining was barren and sandy,
with the exception of narrow strips near the stream Touchet,
and other streams, covered with little vegetation, except sage
bushes. ,

Ques. 13.—Have you any knowledge of the value of that
fort, the buildings and improvements erected therewith ? If
yes, state what, in your judgment, was their value.

Ans.—I saw no land there enclosed or under cultivation.
I do not think that the cost of the construction of the build-
ings exceeded $5,000.

Ques. 14.—What use, if any, was made of this post by the
Hudson’s Bay Company at the time you were there?

. Ans.—I don’t know, excepting that it. was occupied by
some one or two. half-breeds, who were said to be employés of
the Company.

Ques. 15. —Have you ever visited the post of the Hudson s
Bay Company at Fort Boisé? If yea, state when, and de-
scribe, as particularly as you can, the construction of the
fort,.and the buildings and improvements connected therewith.

. Ans.—1I visited Fort Boisé in the summer of 1854. The
fort consisted of one or two adobe buildings, or one building,
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with three or four small apartments, and a small corral.
Those were all the improvements.

Ques. 16.—Have you any knowledge of the value of this
fort, with the buildings and improvements connected there-
with? If yea, please to state what, in your judgment, was
their value at the time that you observed them.

Ans.—From the nature of the buildings, and the material
of which they were constructed, I would say that the cost of .
the construction and material did not exceed $2,000. _

Ques. 17.—What was the character of the land in .the
vicinity of Fort Boisé; what quantity, if any, was enclosed
and under cultivation? - '

Ans.—The land seemed to be sandy and barren. I sawno
lands enclosed or under cultivation. - -

Ques. 18.—Have you visited any other posts of ’che Hud-
son’s Bay Company in Washington Territory? If yea, state
what ones, and when. -

Ans.—I never visited any other.

Ques. 19.—Have you any knowledge of any other matter
relating to the claims of the Hudson’s Bay Company against
the United States? If yea, please to state the same as fully
as if you were particularly interrogated in relation thereto.

Ans.—1I don’t recollect of any information I have in regard
to that. ,

(Jross-_Exammafzon by Judge Edward Lander, on behalf of the
Hudson’s Bay Company.

Ques. 1.—In- reply to the question in reference to post
Vancouver, you stated that the buildings were old, almost
uninhabitable, the material being rotten and decayed from
time and exposure. Is not the period of time to which you
refer in the summer and fall 1860, or thereabout ?-

Ans.—Yes, sir, it is the time when I last saw the post.

Ques. 2.—Had you, at that time, occasion particularly to
examine these buildings, with reference to their condition, by
any means of examination known to mechanics for the pur-
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pose of testmg buildings, or was your opinion formed by look-
ing at them alone?

Ans.—I had no occasion to examine them. My opinion was
formed from general observation and from frequently visiting
the fort, and also from having occupied one of the buildings
a§ a commissary store-house for the United States, in the fall
and winter 1857 and 1858, which I found insecure for the
storage of Government supplies, and then vacated for that
reason. _

‘Ques. 8.—You appraised the price and value of the 100
acres enclosed land and buildings of the Company at Fort
Vancouver. At what time do you wish that valuation to be
taken? '

Ans.—At the time I last visited or saw the same to the fall
of 1860. ‘

Ques. 4.—What portion of that value do you think applies
to the land, and what to the buildings?

Ans.—I should say about one-quarter for the lands, the re-
maining three-quarters to the buildings.

" Ques. 5.—You have spoken in answer to interrogation 9, of
your own personal knowledge of the country west of the Cas-
cades ? '

Ans.—I mean to say east of the Cascades.

Ques. 6.—Is that the country to which you refer, in answer
to question 10, as to the character of the soil of the lands back
from the stream? - :

Ans.—1It was; and in addition, the description would answer
the country north of Vancouver, which I visited, for four or
five miles, with the exception of the lands back of Vancou-
ver being more thickly timbered and prairies smaller.

Ques. T.—Do you not know of large crops of wheat being
raised upon the country called the Mill Plain, back of Va.n-
couver, while you resided at Vancouver ?

Ans.—I have no recollectxon nor knowledge in regard to
that.

Ques. 8.—Have you ever noticed or examined farms on the
Mill Plain, or the other plains back of Vancouver, or have you



124

any acquaintance with the amount or kmd of produce raised
thereon ?

Ans.—TI have not.

Ques. 9.—Have you ridden often over the land nmth of
Vancouver?

Ans.—I bave ridden frequently north as far as what is called
Fourth Plain, about four to four and a half miles.

Ques. 10.—Have you ever been off the road in that direc-

tion?
Ans.—I never have to any great distance; probably a mile

or so—hunting.

Ques. 11. —-—Do you think that your recollectxon of the
country back of Vancouver, of which you have spoken, ac-
quired in the way you have mentioned, is sufficiéntly accu-
rate at this distance of time for you to demgnate all of it as
being sandy, gravelly, and very dry?

Ans.—T think it is for that portion which came under my
immediate observation. )

Ques. 12.—How long were you at Fort Walla-Walla ?

Ans.—1I was there for two or three days, in July, 1853, on
my way to Fort Owen, and again in September, on my return,
for two or three days more. ‘

Ques. 18.—Did you go into-camp near the fort or did you,
during the time, stop inside the fort?

Ans —I was in camp on both periods mentioned, within two
or three miles from the fort. I visited the fort, I think, every
day during the time I remained there

- Ques. 14.—Was this fort a walled and bastloned fort or not?

Ans.—I think it was a walled fort; whether it was bas-
tioned or not I don’t recollect. The buildings formed part of
the wall. My impression is that it was not stockaded.

Ques. 15.—Have you any recollection of length of a wall
on either side of the fort, of its height and width ?

' Ans.—From the best of my recollection, I think either side
was longer than forty or fifty feet, and the height of the wall
not over eight or'nine feet.

.~ Ques. 16.—Is your recollection of this wall and its dimen:
- siong as accurate as that of any other portion of the fort?
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- Ans.—T think not.

Ques. 17.—You have spoken of the buildings inside the fort
as being constructed of adabe and logs. Plea.se state in what
manner they were constructed of those materials.

Ans.—I think part or the whole of one or two buildings
was of adobe, and others had the appearance of being con-
structed of logs; but my recollection is not accurate enouvh
to give anythmg but my general impression of their appear-
ance.

Ques. 18.—Have you, at the present date, a,nythmsr nore
than a general impression as to how the fort looked, without
any very accurate or definite knowledge of it?

Ans.—I have not; not more than a general impression,
without any accurate or definite knowledge of it.

Ques. 19.—Was the estimate that you have given of the
cost of Fort Walla-Walla made at the-time you saw it, or has
it been made lately ?

Ans.—I have no recollection that I made an estimate at the
time Isawit; only recently, after I read the pamphlet setting
forth the claims of the Hudson’s Bay Company.

Ques. 20.—Are you acquainted with the cost of making
adobes ?

Ans.—I am not.

Ques. 21.—Could you make an estimate of the cost of build-
ing a fort or other buildings of adobes, of which you did not
know the actual length of the different walls, their width and
height, the cost of making adobes, placed or getting it there,
and the cost of the labor employed at the time of the building
or fort?

Ans.—I could not; my general estimate of the cost of these

buildings was made on the basis of knowledge of the kind of
labor and the wages of the employés of the Hudson’s Bay
Company, by whom, I presume, these forts were built..
 Ques. 22.—Would not the cost of getting adobes far into
the interior as this fort was, the provisioning of them there,
and the force necessary to protect them from Indians while
the fort was being built, add very largely to the cost of
building it ?
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Ans.—It would, if they were brought there for that especial
purpose, and not employed for anything else, on account of the
Hudson’s Bay Company always maintaining friendly relaticns
with the Indians. On account of the kind of provision with
which they subsisted their employés, the small ‘wages which
they paid to them, they were enabled to construct these build-
ings at much less expense than thev could probably be built
by others.

Ques. 28.—Is your estimate, then, based upon what, in your
opinion, buildings, as you recollect them, ought to have cost
the Hudson’s Bay Company ?

Ans.—Tt is.

Ques 24.—When you visited Walla-Walla, at the time you
spoke of, were you not on the road from Fort Dalles to Bitter-
root Valley? If so, state by what road you came to Walla-
Walla, and by what you returned.

Ans.—I went by the interior trail or river road and struck
the river road eight or ten miles below the fort, then struck
across to the Touchet, followed along that four or five miles,
struck across to the Snake river, a distance of thirty-five or -
forty miles; I came back the same road from the Touchet to
Walla-Walla. '

Ques. 25.—Is the country described by you around Walla-
Walla, that along the river bank, from eight to ten miles be-
low the fort, and from the fort to the Touchet, and along that
river, as seen by you in your journey ?

Ans.—It is.

Ques. 26.—Did you see on that road, before you got to the
Touchet, any signs of bunch grass?

Ans.—I think not; it is about the worst country I ever
saw, along the river, most of the way.

Ques. 27.—At the time you visited Fort Bo1se, was it be-
fore or.after the flood that took place there, if you know?

Ans.—I don’t recollect of hearing of any flood there.

Ques. 28.—Who was the officer in charge of Fort Boisé at
the time you were there?

Ans.—It was one of Governor Ogden’s sons.

Ques. 29.—Is your estimate of the cost of these buildings
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based upon the same reasons as your estimate of the cost of
the Hudson’s Bay Company, of bulldmgs built by their ser-
vants, or not ?’

Ans.—Tt is.

Ques. 30.—How long were you at Fort Boisé?

Ans.—] was encamped in the vicinity, going and returning,
some four or five days in all; I visited the fort two or three
times.

Ques. 31.—Is not your knowledge and recollection of Fort
Boisé, at this time, rather indefinite and uncertain ?

Ans.—It is.

Re- Examination.

Ques. 1.—When did the Hudson’s Bay Company leave the
buildings at Fort Vancouver?

Ans.—I don’t know. My impression is the buildings were
occupied by some of their agents or employés, at the time I
left in the fall of 1860.

* Ques. 2—Did or not your description and estimate of the
Company’s property at or near Vancouver include the build-
ings and improvements belonging to the Company on Sauvie’s
Island, or not?

Ans.—TIt did not; I never was on Sauvie’s Island.

May. & C., Brv't. Col. U. S. A.

Ques. 3.—In your answer to the cross-ih’cerrogatoyy No. 4,
what portion of that value do you think applies to the land,
and what to the buildings? The notary has you now written
down one-quarter, 7. e. $25,000, for the land, and three-quar-
ters, 4. e. $75,000, for the buildings. Is that what you said or
intended? .

Ans.—What I intended was, that the one-quarter estimate
of the valuation, in my judgment, was what the land was
worth, and the three-quarters of the estimate what I consid-
ered the buildings and improvements of the Hudson’s Bay
Company worth.
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Int. 4—What, in your opinion, would ‘the buildings and
improvements have sold for independently from the land?

Ans.—For about what the material was worth for fuel,
probably not exceeding $4,000 or $5,000.

Re-Cross-Examinalion.

Ini. 1.—Did you counsider the price of $100,000, which you
put upon certain lands and buildings, a fair estimate at the
time you made it?

Ans.—1 did; a fair and full estimate.

(Signed) " R. MacFEELY.
Maj. & C. 8., Brot. Col. U. S. A.

I, George H. Harries, a Notary Public within and for the
county of Hamilton, in the State of Ohio, do hereby certify
that Robert MacFeely was by me first sworn to testify the
truth, the whole truth, and nothing but the truth, and that the
depositions by him subscribed, as above set forth, were reduced
to writing by myself in the presence of the said R. MacFeely,
and were subscribed by the said MacFeely in my presence, and
were taken on the 6th day of October, A. D. 1866, by agree-
ment, at the office of Stallo & Kittredge, in the city of Cincin-
nati, Ohio; that I am not counsel or attorney of either party,
or otherwise interested in the event of this suit.

(Signed) Gro. H. HARRIES, v
Notary Public, Hamilton Co., Ohio.

Notary’s fees $10, paid by defendant’s attorneys.
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In the matter of the Claims of the Hudson’s Bay Company,
now pending before the British and American Joint Com-
mission on the Claims of the Hudson’s Bay and Puget's
Sound Agricultural Companies against the United States.

Deposition of David H. Vinton, Deputy Quartermaster Gen-
eral and Brevet Brigadier General United States Army,
taken by agreement between Edward Lander, counsel for
the Hudsor’s Bay Company, and E. F. Stone, counsel
for the United States.

First. To the first interrogatory, viz: What is your name,
place of residence, and occupation ?—he saith, David H. Vin-
ton, New York, Deputy Quartermaster General and Brevet
Brigadier General United States Army.

Second. To the second interrogatory, viz: Have you ever
been in what was formerly Oregon Territory ?. If yea, when,
and where, and for how long a period ?—he saith, Yes, sir; in
1849, about four months, including the time going thither and
returning to San Francisco. :

Third. To the third interrogatory, viz: Have you any
knowledge of the post at Vancouver, which was formerly
claimed and occupied by the Hudson’s Bay Company ?—he
saith, T have been there.

Fourth. To the fourth interrogatory, viz: Did you ever
make, in the form of a report, an estimate of the value of the
fort and buildings at Vancouver, which were claimed and oc-
cupied by the Hudson’s Bay Company ?—he saith, Yes; it was
reduced to writing.

Fifth. To the fifth interrogatory, viz : Please to look at the
paper here produced, and statéwhether or not the same is a
true copy of the report made by you, and referred to in the
previous question—he saith, It is a true copy of a copy con-
tained in my official letter-book.

Sixth. To the sixth interrogatory, viz: When was the copy
in your letter-book made, and have you or not any doubt that

the same is an exact copy of the original '?——he saith, The copy
9 H
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in my letter-book was made, I presume, on the day tha.t the
ongma.l was written ; I have not the slightest doubt that it is -
an exact copy of the original.

Seventh. To the seventh interrogatory, viz : Please to look
at the paper heretofore produced, and now to be annexed to
this deposition, marked A, and state whether the same con-
tains a true statement of your judgment, at the time, of the
value of the bulldlngb and other property deseribed therein—
he saith, The paper referred to contains a true statement, of
my judgment, as to the value of the buildings and other prop-
erty deseribed therein.

(The intreduction of the paper marked A objected to as
incompetent ; and further, because the same appears to have
been made by an officer acting in a judicial capacity under or-
ders to form and set out a decision on matters now at issue;
and further, because it does met appear that the Hudson’s
Bay €ompany had any netice whatever of the proceeding.
The latter part of the question objected to as incompetent.)

The examination of the witness on the part of the United
States, by E. F. Stone, counsel, was here concluded, and the
examination on the part of the Hudson’s Bay Company, by
Edward Lander, commenced.

First. To the first interrogatery, viz: In the estimate you
made of these buildings, did you take into consideration their
value to the owners as a trading establishment and post, or
did you estimate the actual price and value of the improve-
ments at a certain and fixed rate of wages, and a fixed and cer-
tain price for lumber 2—he saith, To.the first part of this ques-
tion, I will answer, that to the best of my remembrance it
was surveyed and estimated for military purposes, for which
purpose I understood that tle Hudson’s Bay Company were
willing to dispose of it. It was net my duty to estimate the
value of this property for the use of others. To the other
part of the question, I answer that the estimate was based.
upon the price of mechanics’ wages and that of ordinary la-
borers, and the price of lumber, as they prevailed prior to the
gold excitement ; but these prices were advanced five-fold, in.
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order, as I supposed at the time, to meet the increased value
of every class of izbor and of commodities to undertake the
construction of buildings like those on the ground, the amount
of which is estimated at three hundred and fifty thousand
dollars.

Second. To the second interrogatory, viz: Do you know
anything of the price of la.bor in 1846, or previous thereto ?—
he saith, Nothing.

Third. To the third interrogatory, viz: Were not those
buildings useful for military purposes at that time, and was
there not an intention of acquiring them for the use of the
troops then stationed at Vancouver ?—he saith, They were not
entirely suitable, but would be, after slight modifications, for
quarters and barracks. The estimate was made with a view
to the purchase of those buildings for the use of troops.

Fourth. To the fourth interrogatory, viz: Have you ever
expressed any other opinion personally as to the value of the
Hudson’s Bay Company’s post and buildings, or of the post
buildings and lands at Vancouver, claimed by the Company ?
If so, please state it—he saith, No, sir; not to my knowledge.

Fifth. To the fifth interrogatory, viz: What would it have
cost while you were at Vancouver, in October, 1849, to have
put up those buildings?—he saith, Referring to the letter
already produced, I estimated the construction of the build-
ings, and the property enumerated, at three hundred and fifty
thousand dollars ; that comprehended land as well as build-
ings; and those buildings consisted of the dwelling-house
occupied by the chief factor, Mr. Ogden, the dlmensmns of -
which were 80 by 40, and having ten rooms; two houses, quar-
ters for sub-agents, and office, 40 by 40 feet; one building,
150 by 80; four store-houses, 100 by 40; three work-shops,
42 by 30; granaries, 50 by 50; guard-house, block-house,
bakery, and smaller appendages, a well, &c., inclading stock-
ade enclosure. Outside the stockade there were three large
store-houses, 80 by 80 feet; two buildings, occupied as barracks
and commissary stores; numerous out-buildings, such as quar- .
ters for laborers, barns, and stables; also fences and other
improvements.
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Sixth. To the sixth interrogatory, viz: You have stated
that you included land in your estimate; how much land was
thete, and at what price did you estimate it >—he saith, I
don’t know how much land there was, but so much as would
form an enclosure around the buildings mentioned. I made
no special estimate of the land.

Seventh. To the seventh interrogatory, viz: What was your
rank in the service at the time you were at Vancouver ?—he
saith, Major and quartermaster United States Army.

Here the examination on both sides was concluded.

D. H. VinToN,
Witness.

StATE 0F NEW YORK,
City and County of New York.

I, Theodore Ritter, a notary public in and for the State of
- New York, duly appointed and authorized by the Governor
of said State, under and by virtue of the laws of New York,
to take the acknowledgment and proof of deeds, &c., and to
administer oaths and take depositions, do hereby certify that
on the ninth day of July, in the year of our Lord one thou-
sand eight hundred and sixty-six, before me personally ap-
peared David H. Vinton, of the city of New York, who having.
first been sworn according to law, gave the foregoing deposi-
tion, by him subscribed in answer to the foregoing interroga-
tories and cross-interrogations.

Said deposition was written out by me, to be used in the
matter of “the Claims of the Hudson’s Bay Company now
pending before the British and American Joint Commission
on the Claims of the Hudson’s Bay and Puget’s Sound Agri-
cultural Companies against the United States.”

In witness whereof I have hereunto set my hand and seal
of office, at the city of New York, the ninth day of July,
1866.

(Noterial} ' NTHEODORE. RiTTER,
otary Public, New York.
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“ForT VANCOUVER, OREGON, October, 1, 1849.
GENERAL : :

Pursuant to your order, I have examined the property and
buildings belonging to the Hudson’s Bay Company, and so far
as is practicable, made a rough estimate of the cost of the
buildings occupied by its agents and employés at a time when
the gold discoveries had not influenced the prices of labor and
materials. .

The property in question, exclusive of land, consists prin-
cipally, of a very comfortable dwelling-house, occupied by the
chief agent, Mr. Ogden, 80x40 feet, and having ten rooms; two
houses, quarters for sub-agents, and office, 40x40 feet; one
building, 150x80, having seventeen rooms; four store-houses,
100x40; three workshops, 42x80; granary, 50x50; guard-
house, block-house, bakery, and smaller appendages, well, &e.,
including stockade enclosure. These constitute the “fort”
proper; and the estimated cost of their construction may be set
down at $40,000; besides which there are, outside of the enclo-
sure, three large store-houses, 80x30 feet, two buildings, occu-
pied by the company of artillery and subsistence department,
at this post; numerous out-buildings, such as quarters for la-
borers, barns and stables, also fences and other improvements
which may be valued at $30,000. These estimates are based
upon the prices of mechanics’ wages, at $2 per diem, and or-
dinary laborers at §1. The price of lumber $20 per thousand.
At present, these prices are advanced five-fold, and if we mul-
tiply the foregoing sums accordingly, we shall obtain the esti-
mated cost of the property enumerated, were we to undertake
their construction, viz: $350,000.

I am, General, most respectfully, your obedient servant,

D. H. VixnTox,
Moj. & Qr. Mr.
Mas. Gevn. P. F. Sumirs,
Comd’g. Pacific Div. U. 8. A., Fort Vancouver, Oregon.

The foregoing is a true copy. D. H. VixToN,
Dep. Q. M. G & But. Brig. Gen.
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OFFICE 0F ARMY CLOTHING AND EQUIPAGE,
NEw YoRE, June 21, 1866.
At the examination of David H. Vinton, a witness in the
matter of the claim of the Hudson’s Bay Company, now pend-
ing before the British and American Joint Commission on the
Claims of the Hudson’s Bay and Puget’s Sound Agricultural
Companies against the United States, this paper writing marked
A, was produced and shown to David H. Vinton, and by him
deposed unto at the time of his examination, before
‘ TeEEODORE RITTER,
Notary Public, City, Co. and Stale N. Y.

In the matter of the Claims of the Hudson’s Bay Company
against the United States, now pending before the British
and American Joint Commission on the claims of the Hud-
son’s Bay and Puget's Sound Agricultural C’ompames
against the United States.

Deposition of Alfred Pleasonton, Brevet Brigadier General,
and Major of the Second Cavalry, taken by agreement
between Edward Lander, of counsel for the Hudson’s Bay
Company, and E. F. Stone, of counsel for the United
States. The oath was administered by United States
Commissioner Osborn.

TESTIMONY OF ALFRED PLEASONTON.

Ques. 1.—-What is your place of residence, and present
occupation ?

Ans.—Alfred Pleasonton; I am Major of the 2d United
States cavalry regiment, Brevet Brwadler Greneral in the
Umted States Army.
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Ques. 2.—Have you ever resided in what was formerly
Oregon Territory, now Washington Territory; if yea, when,
and where, and for how long a period ?

Ans.—1 was stationed in Oregon Territory, on the staff of
General Harney, as assistant adgutant general, in the years
1858, 1859, and 1860; part of 1858 and part of 1860.

Ques. 8.—Have you any knowledge of the post at Vancou-
ver, which-was formerly claimed and occupied by the Hud-
son’s Bay Company ?

Ans.—Yes sir, I have.

Ques. 4.—If you have any knowledge of the fort and build-
ings at Vancouver, please to describe the same, giving their
condition and constructive character, as near as you can, at
the time that you were acquainted with it.

Ans.—The Hudson’s Bay Company bhad a large enclosure
there, or fort as they call it, with a picket-fence around it,
inside of which they had a number of large buildings, store-
houses, and work-shops; and outside they had a number of
fields enclosed; and there were some houses that some of their
employes used to live in; but these latter were in a very
dilapidated condition, and I think they were removed while I
was there. The whole establishment, however, was out of re-
pair—dilapidated; in fact I noticed when the wind would blow
pretty high, (and it did not often blow hard there,) some of
these pickets would fall down; and the houses were in that
way, out of repair and dilapidated. The buildings were rude;
they evidently had been built for a number of years—a long
time. They were built for the purposes for which they were
intended. The material was substantial, but there was noth-
ing beyond that.

Ques. 5.—Have you any knowledge. of the value of the
stockade, with the buildings and improvements connected
therewith; if yea, what, in your judgment, was the value of
the same ?

Ans.—I don’t think the whole estabhshment there was .
worth $10,000; I Would_ not have given that amount for it.
That is about as near as I can answer it.

Ques. 6.—Was this fort, and other buildings connected
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therewith, at the time you were there, in your judgment, of
any considerable value for any purpose, or had the uses for
which the property was originally built passed away ?

(Objected to as leading and incompetent.)

Ans.—They were not of any value whatever; they had
been built for a special object, and that object had passed
away.

' Ques. T.—Was this post vacated by the Hudson’s Bay
Company at the time you were there? If yea, please to state,
if you know, what was the cause of their vacating this post.

Ans.—They did vacate it while I was there, nearly a year .
after the charter, under which they held possessory rights, had
expired. Their right to remain there had expired, and they
went away.

Ques. 8.—Have you any knowledge of the character of the
land at and near Vancouver? If yea, please to describe the
same, giving, as fully as you can, the character and extent of
that part, if any, which was cultivated and enclosed, and the
character and extent of that part, if any, which was wild and
unoccupied. :

Ans.—The character of the soil there at Vancouver} or im-
mediately around it, was gravelly and poor. There were
some places in the neighborhood where you would find a rich
spot; but in the bottom, in the valley, the land was poor, and
I have seen it overflowed by the Columbia river there in the
spring of the year—all the lower part under water. There
was a strip of land which X suppose ran up about three miles
up the river, and from half to three-fourths of a mile wide,
which was clear, and on that was the military fort, as well as
the Hudson’s Bay Company’s possessions or fort; and the
United States Arsenal was there too. Then immediately back
of the military post—I suppose the military post was about
half a mile, that is where the woods commenced, what we call
the line of the post—the woods were very dense and thick,
and continued to be so. There were roads through these
woods, at distances of four and six miles, and so on; you
would come to small prairies, which were of greater or less
extent, and they would have people living in them—settlers,
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cultivating. The Hudson’s Bay Company had some few fields
around their enclosure or fort. They had a vegetable garden,
and they had an orchard there—not a very large orchard—and
some few fields there.

Ques. 9.—What was your duty while stationed at Van-
couver?

Ans.—I was the Adjutant General of the Department; all
the military correspondence of the Department passed through
my hands. General Harney was the commanding officer.

Ques. 10.—Have you any knowledge of the career and
growth of the town of Vancouver while you were there, and
of the condition and resources of the country west of the
mountains ? If yea, what, in your judgment, is the probability
of building up at Vancouver a large commercial town ?

Ans.—I know while I was there (I was probably as well ac-
quainted with the country west of the Rocky Mountains as
any one) that expeditions were sent out there, and the reports
all came to me, and there were many efforts made to open and
facilitate communication, that people could go and settle the
country up while I was there; it was done by the orders of
the Government, and the question as regards the eligibility
of a position on that river was considered from examinations
made around the river, and the great objection to having
the town higher up than the mouth of the Willamette river
was a bar in the Columbia river above there, between that and
Vancouver, which was a detriment to sea-steamers coming
in when the river was low; and that gave an advantage to the
station at Portland, on the Willamette river. The principal
progress of the town of Vancouver, while I was there, was
due to the money which was spent by the soldiers—a pretty
large garrison was kept there; apart from the increase which
was made by the trade of the soldiers, there was no increase
there. I don’t think there would be any town between the
Cascades and the mouth of the Willamette river of any con-
siderable magnitude ; that is, there is no advantages there for
one; and I remember that there was a survey made by the
engineer of the river, for the purpose of finding out the advan-
tages or disadvantages of navigation, and the report was un-
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favorable. I don’t know now whether that was ordered by
General Harney, or the order came from Washington, but it
ought to be in the records of the Department.

Cross-Examination.

Ques. 1.—Did you ever make any particular examination of
these buildings, within the stockade, while the Hudson’s Bay
Company remained in possession, and were not your examina-
tions, if any, made at the time you visited the Company’s of-
ficers at their post ?

Ans.—I have examined the establishment there of the Hud-
son’s Bay Company on several occasions, sometimes when
I would go in there to make a purchase; sometimes we would
make purchases in there. They had a store there, and I would
go in there with other officers and friends, and we would walk
around and look through; and Ihave also seen it when I have
not been with officers of the Company—when I was associated
with officers of the Hudson’s Bay Company ;.I mean to say I
have seen it both with them and without them. The two
pla.ces are very close together, the military post and the Hud-
son’s Bay Company ; I mean to say by that that I have had
as good facilities of seeing it as I have had of seeing the
Umted States military post..

Ques. 2.—Did you ever examine the msxde of the store-
houses or the other buildings with a view to ascertain if any
portion of them were rotten or out of repair?. ’

Ans.—Yes, sir; I have noticed that; I did not go in there
for the purpose, but I noticed it while I was there. I never
went in there for the purpose of making any special inspec-
tion, but as if I would come in %ere and see the ink on that
~ wall; but I didn’t come in there for that purpose.

Ques. 3.—State what particular portion of any building or
store-house inside of the stockade was rotten or out of repair.
- Ans.—I would really say that they were all out of repair,
and all had more.or less timber decayed; but for me to spe-
cify any particular building that I have noticed, particularly
that the material was defective throughout the row of build-
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ings on the east; if there was any building I noticed more
than the other, it was that row of quarters on the east.

Ques. 4.—Did not the appearance of dilapidation of these
buildings arise greatly from their want of paint—discoloration
from the weather ?

Ans.—No; I don’t think it did particularly.

Ques. 5.—When did this strong wind occur, that you speak
of, that knocked down some of the stockade? Was it before
or after the Hudson’s Bay Company left?

Ans.—It was before. I will tell you the nearestI can come
to it: It was a storm that occurred on the coast, and there
was a steamer shipwrecked there. I won’tbe certain whether
it was in the winter of 1858 or not. There was a very violent
storm, and a steamer commg from San Francisco was wrecked
on the coast.

Ques. 6.—Were these buildings outmde of the stocLade in
a worse state of repair than those inside?

Ans.—Oh, yes; they were not fit to be inhabited at all.

Ques. T.—Was there not a store-house or salmon-house out-
side the stockade, used by the military, at the time you were
there, for which rent was paid to the Company ?

Ans.—Yes, sir; I would say, as revards the salmon-house,
it was under rent when General Harney came there.

‘Ques. 8.—Was not an ordnance store, on [the] outside of the
Company’s buildings, hired by the military authorities?

- Ans.—1I don’t remember the particular details; I remember
the salmon-house. There was a building there that was occu-
pied by the ordnance, for which rent was paid. I don’t know
whether the rent was paid or not; on the contrary, in regard
to the ordnance department, all that sort of business is done
direct at Washington

Ques. 9.—Was there not a store, inside the stockade, occu-
pied by the military authorities for storage?

‘Ans.—Not that I kxnow of.

" Ques. 10.—Are you acquamted with the cost of constructmg

“buildings in any way?

Ans. ~——Yes, sir; I have been a quartermaster, and bullt

posts, bridges, roads, and pretty much everything.
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Ques. 11.—Do you kuow the price of labor for mechanics,
and of lumber, at the time you speak of, about the town of
Vancouver?

Ans.—I don’t remember now what it was. ,

Ques. 12.—Were not these buildings good enough for the
purposes of the trade which the Company carried on at that
post, and were they not capable of holding their stores, and
proof from the weather?

Ans.—Well, their trade as far as I saw, didn’t amount
to anything; I could not answer the question. If you give
me data, then I can; but I could not without it. ‘

Ques. 18.—Is not your opinion of the value of these build-
ings based on the fact that, in your own opinion, the object
for which they were built was no longer of importance?

Ans.—No; for I don’t think the material of which they
were composed could have been taken down and used; and I
don’t think there could be as much economy as going and get-
ting new materials; and I formed that opinion from the fact
of having been at several military posts similarly situated,
and that very question came up, and the Government wounld
leave the property rather than attempt to use it again, because

it was as cheap to get new materials and build. :

Ques. 14.—Was not, then, your opinion of the value of
these buildings made up with a view to taking them down and
using the materials for other pnrposes?

A'ns —No; because the question was discussed whether
they could be used for anything. We were in want of build-
ings and stables at Fort Vancouver at that time, and if they
could have been used for stables or store-houses to advantage,
they would have been used; but it was decided that it would
be a disadvantage, and stables and store-houses were built
there after.

Ques. 15.—Is the value you have placed on them,. then, the
mere value of the materials in the buildings?

Ans.—That was just about the value; that was it; if I
thought of buying it myself, it would be the mere value of
the ma,terlals in the buildings.

Ques. 16.—Do you know whether this was the opmmn of



141

the Company, that their charter had expired, or an opinion
of the military officer of the post?

Ans.—1 believe I cannot tell now, without having the
records; but it is my impression that the question was referred
to Washington, and that a judicial opinion had been given to
General Harney on the subject.

Ques. 17.—Do you know from whom this opinion emanated ?

Ans.—I do not.

- Ques. 18.—~Was it upon this opinion, forwarded from Wash-
ington, that General Harney issued the order informing the
Company that they had no rights ?

(Objected to as incompetent.)

Ans.—1I can only answer that by saying I don’t know what
order you refer to, and I have only given it as an impression
of mine, that General Harney received his instructions from
Washington.

© Ques. 19.—Was there not a correspondence between Gen-
eral Harney and the officers of the Company’s post, with
reference to the rights of the Company at Vancouver, a short
time before they left that fort?

Ans.—There was a correspondence on several occasions
with the officers of the Company, but on different subjects;
but I don’t remember now particularly whether there was any
special correspondence in reference to the rights of the Com-
pany. Sowetimes a correspondence was carried on with the
officers at Vietoria, and sometimes with those at the fort.

Ques. 20.—When you speak of lands being gravelly at and
near Vancouver, do you not mean to say that the gravel is
found on the high grounds back of the Hudson’s Bay fort;
that is, where your buildings were ?

Ans.—Yes, sir; there is gravel there, and there is some
gravel at the river bottom.

Ques. 21.—Do you not know that there was a bar near the
mouth of the Willamette river, and another bar, called the
Swan Island bar, in the Willamette river, below Portland,
which obstracted the approach of steamers to that place?

Ans.—Yes, sir; there are both of these bars, but they were
deeper, and the navigation was better, as it was decided by
the survey that was made, than that on the Columbia.
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Ques. 22.—Is this information which you have given with
reference to the bars'in the Columbia and the Willamette river
derived from your own personal knowledge; or from what you
have heard as to the report of this survey that you have
spoken of ?

Amns.—I have been on the river frequently, both ways; but
I have never sounded the sand-banks, and have never struck
on them. The opinion I am giving now is based on the report
of the survey that was made ; the report passed through my,
office.

Ques. 28.—Do you know where this report is, or what has
become of it ?

Ans.—It ought to be with the records of the Department,
somevwhere.

Ques. 24.—Do you know anything of the country, its in-
crease, and the change in the course of trade since the year
1860, of your own pexsonal knowledge?

Ans.—No; I left the country in the summer of 1860, and
have not been back there since.

Ques. 25.—Has your attention during the last four years
been at all directed to what occurred while you were there,
in Oregon or Washington, and has not your distinct and accu-
rate recollection of these matters been much impaired during
the last four years?

Ans.—I have been very actively employed in other ways
for the last four - years, and as regards a great. many of the
details connected with the service in Oregon while I was
there, I don’t remember them; but my opinions, as they were
formed, of the transaction of certain facts, I think they are
just as good now as they were then.

Ques. 26.—Look at this letter, now shown you, dated March
3d, 1860, and to which your signature is attached as Acting
Assistant Adjutant General, and now in evidence in this case,
and state, if you can, whether it was written before or after
the communication from Washington, which you have spoken
of ?

(Objected to as mcompetent )

Ans.—This letter appears to be an answer to a letter re-
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ceived from Mr. Wack, the agent of the Hudson’s Bay Com-
pany at Fort Vancouver. I stated that it was an impression
of mine that General Harney had received instructions from
Washington on-the subject, but I have nothing positive to
show that he did so, and this letter in question is not an order,
but simply a reply to a letter from Mr. Wack.

. Ques. 27.—Do you recollect anything about a purchase
made by the commanding officer of the Department, General
Harney, of land near the military post, and on the lands
claimed by the Hudson’s Bay Company near Vancouver ?

Ans.—No; I have no personal knowledge of any purchase.

Ques. 28.—Do you know of any land occupied by General
Harney, near the military post of Vancouver, on land claimed
by the Hudson’s Bay Company ?

Ans.—I know of the General building a house about a mile
up the river, I think, on the bluff; but the terms on which he
did I don’t know anything of.

A. PLEASONTON,
But. Brig. Gen U. S. A.

Sworn to before me this 13th day of July, A. D. 1866.

JoHN A. OSBORN,
U. 8. Com. Southern District of New York.

SourEERN Districr or NEW YORE,
City of New York. }38'

I, John A. Osborn, United States Commissioner, do hereby
certify that the foregoing deposition of Alfred Pleasonton,
a witness produced by and on behalf of the United States in
the matter of the claims of the Hudson’s Bay Company
against the same, now pending before the British and Ameri-
ean Joint Commission for the final settlement thereof, was
taken before me, at my office in the city of New York, and
reduced to writing, under my direction, on the 13th day of
July, 1866.
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I further certify that before this examination I adminis-
tered to said witness the following oath:

“You swear that the evidence you shall give in the matter
of the claims of the Hudson’s Bay Company against the
United States of America shall be the truth, the whole truth
and nothing but the truth, so help you God.”

After the same was reduced to" writing, the deposition of
said witness was carefully read to and then signed by him.

I further certify that Eben F. Stone, Esq., attorney for
the United States, and Edw .1 Lander, Esq., attorney for
the Hudson’s Bay Company. sere-personally present during
the examination and cross-examination of said witness.

And I do further certify that I am not of counsel, nor
attorney for either of the parties in the said deposition and
caption named, nor in any way interested in the event of the
cause named in said caption.

In testimony whereof I have hereunto set my hand and seal
[z. s.] this 30th day of July, A. D. 1866.

JoEN A. OSBORN,
U. 8. Com’r Southern Dist. of New York.



BRITISH AND AMERICAN JOINT COMMISSION

OR THE

HUDSON’S BAY AND PUGET’S SOUND AGRICUL~-
"TURAL COMPANIES’ CLAIMS.

In- the maiter of the Claim of the Hudson’s Bay Oompany
against -the United States.

Deposition of J. W. Perit Huntington.

Interrogatories propounded by Caleb Cushing, in béha{f of the
United States.

TesriMony oF J. W. PERIT HUNTINGTON.

Ques. 1.—Please to state your name im full, your present
place of abode, and your official station, if any.

Ans.—My name is J. W. Perit Huntington; I reside at
Salem, Oregon; I am Superiniendent of Indian Affairs for the
State of Oregon

Ques. 2.—Have you any interest, dxrect or indirect, in the
.. claim preferred by the Hudson’s Bay Company against the
United States?

Ans.—None whatever.

Ques. 3.~—In what year did you first go to Oregon ?

Ans.—In the year 1849,

Ques. 4.—Have you or no¢ resuied there contmuously from

" that time to the present? -

Ang.—I have resided there contmuously from that date to
the present time.

Ques. 5.—In what part of Oregon did you Feside durmg
the early part of your residence there?

Ans.—From 1849 to 1852, I lived in the Umpqua Valley;
In 1862, I lived in Walla-Walla, Washington Territory ; and
my present residence is at Salem.

10H
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Ques. 6.—How long have you held the office of Superin-
tendent of Indian Affairs?

Ans.—Since the Ist of April, 1863.

Ques. T.—Prior to your holding the office of Superintendent
of Indian Affairs, had you held any, and if so, what office or
offices in Oregon ? .

Ans.—I nad been county clerk of Umpqua county for two
years, the years 1852 and 1853 ; and I was a member of the
Oregon Legislature in 1860.

Ques. 8.—What were your professional pursuits or occupa-
tion during your residence in the valley of the Umpqua?

Ans.—My chief occupation was surveying; farming was an
incidental occupation also.

Ques. 9.—Whether or not did your business as surveyor
lead you into opportunities of knowledge in reference to the
geography and other matters in the valley of the Umpqua ?

Ans.—It did; my knowledge of the Umpqua, both as to its
geography and its populatlon in its early days, is very inti-
mate—very familiar indeed.

Ques. 10.—Whether or not have you bad any personal know-
ledge and observation of the post of the Hudson’s Bay Com-
pany on the Umpqua ?

Ans.—I had; I was a guest of Mr. Gagnier, who was the
agent in charge of the fort in the spring of 1850, for several
days, and I have frequently stopped there subsequently.

Ques. 11.—Please to state where the post of the Hudson’s
Bay Company on the Umpqua is situated, relatively to the
California trail.

Ans.—It is between fifteen and twenty miles west of the
trail, and separated from it by a very high and rugged range
of mountains.

Ques. 12.—Please to state whether or not that post has any
topographical connection or otherwise with the California
trail.

Ans.—Tt has none whatever.

- Ques. 13.—How far by the river is that post from the
ocean? <
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Ans.—1I do not know accurately; I think between forty—
five and fifty-five miles. -

Ques. 14.—From your personal knowledge or observa.txon
of that post, what were the uses and parposes of its occupa-
tion ?

Ans.—It was a post established for fur-trading purposes,
and especially for trading in sea-otter skins, a very valuable
class of furs, and only to be obtained in a few localities along.
the coast. Its trade was never extensive, and although not.
confined strictly to the sea-otter skins, it was mainly carried
on with the view of collecting them.

Ques. 15.—What was the condition of this trade in 1850,
relatively to the amount of its prosecution?

Ans.—It bad diminished very much from what it had been
previously ; the Company had only one white man there at
that time, and one half-breed, and then there were one or two
Indians employed about the post. They made, in 1849 and
1850 and in 1851, a little expedition down to Vancouver, with
pack-horses, for goods, and to take down furs; the number of
packs, I think, in neither instance exceeded twenty.

Ques. 16.—What buildings had the Company there, in 1850,
when you first came to the knowledfre of them?

Ans.—They had a dwelling-house, a barn, and a store-
house, and one other building, the purpose of which I do not
know. These were ali staliding in a square, and enclosed by
pickets.

Ques. 17.—In your judgment, how many acres of land were
there at this post under enclosure of cultivation, either or
both ?

Ans.—Between 100 and 150 acres.

Ques. 18.—Please to state, whether or not, as surveyor or
as farmer, you have had practice and occasion to judge of the
value of buildings and lands in the valley of the Umpqua.

Ans.—1I have had a very good opportunity to acquire that
knowledge.

Ques. 19.—What, in your opinion, in 1850, was . the value
in money of the buildings of the Company at the post of
Umpqua?
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Ans.—Do you mean the cost of putting up, or .

‘Ques. 20.—First, the cost of putting up, and then the ac~
tnal value as they stood, when you visited them.

Ans.—T should think the first cost of these buildings, with
the stockades around them, was $1,000. When I saw them,
they were very much dilapidated, and their value ‘was very
small; they were worth nothmg to any one else except the
Company ; they were very much decayed, and going to ruin
pretty fast.

Ques. 21. —State, if you please, provided you know, what
became of those buildings.

Ans.—They were burned in 1858—either 1853 or 1854—1I
am not sure which. They were burned after they had been
leased by the Company to Colonel Ohapma,n, an Amerxcan
citizen.

Ques. 22.—By Whpm is the land, if you know, now oceu-
pied?.

Ans.—Tt is held by Henry Beckly and John Smlth in pa,rt-
nership, both Amen{gan citizens.

Ques. 23: +=State, if you know, whether they did or dld not
enter on the land by license of the Company.

Ans.—No, sir; they did not; they derived the land by
purchase.

Ques. 24.—From whom, if you know ?

Ans.—From one Robert Hutchmson, who obtained it from
Chapman, who was the lessee originally from the Hudsons
Bay Company. :

Ques. 25.—You have stated thiat you resided some time at.
Walla-Walla.

Ans.—Yes, sir; one ycar—-one season.

Ques. 26.—Please state whether, by Walla- Walla, you mean
the United States fort of Walla-Walla, or the old eatabhsh-
ment, usually known as the Fort of Nez Percés,

Ans.—1I referred to neither one; I referred to the valley of
the Walla-Walla. The place at whlch I stopped was about
thirty miles southeast of the old fort N ez Percés, sometlmes,
called Walla-Walla. ' 3 N

v\
i

i
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Ques. 27.—Have you any personal knowledge of the condi-
tion of the old fort of Nez Percés..

Ans.—I have not, prior to 1862; at that time it was very
much dilapidated, in fact almost entirely destroyed ; my own
personal knowledge of it is the extent of it. o

" Ques. 28.—State, if you please, from what you saw, what
buildings, if any, had constituted the structures of that post.

Ans.—I do not know that I can state with any accuracy
what buildings constituted the post. A portion of them had -
been destroyed in 1862, and all were very much dilapidated.
There was an enclosure, and an adobe wall, and some build-
ings inside of it, but their number or size I could not give.

Ques. 29.—Whether or not any land appeared to have been
enclosed at that post?

. Ans.—I do not think any was enclosed there; they had a
farm twenty miles back in the Walla-Walla Valley, twenty
miles south, which was attached to the post.

Ques. 30.—Have you any knowledge of the farm of which
you speak ? ' . o

Ans.—1T have an intimate acquaintance with it. ,

Ques. 31.—Please to describe the quantity of enclosed land
at that farm. =

Ans.—1I cannot give it accurately, having never measured
it; but I should estimate it"at from twenty to thirty acres.

Ques. 32.—What was the quality and nature of the land
around that farm? ,

Ans.—There is a valley there containing 1,000, or perhaps
2,000 acres of excellent land. The land outside of that is
high land, affording some grass, but not fit for cultivation.

Ques. 83.—What, in your judgment, at the time you saw
it, was the value of that enclosed land ?

Ans.—$8 or $10 dollars an acre.

Ques. 34.—Were there any buildings on it; and if so, what?:

Ans.—None, sir. ' '

Ques. 85.—Are you acquainted with the locality of the:
valley of the Walla-Walla, called Wallula, and the landing-
place there?

Ans.—I am.
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" 'Ques. 36.—Please to desenbe the uses of that landing-
place.
~ Ans.—Wallula is the Indian name of the old buxldmgs,
Nez Percés or Walla-Walla; it is at the mouth of the Walla-
Walla river, and has a high sand-point and beach running
down to the river, making a favorable steamboat landing.
The land is a drifting sand desert, producing no vegetation,
and not capable of producing any, except some very small
narrow bottoms, along the Walla-Walla creek or river, which
overflows frequently, and cannot be cultivated on that account;
it produces some grazing, however.

Ques. 87.—State, if you know, whether or not the landing
at Wallula is now a place of landing at that region, or whether
there is or not some other place of landing preferred to it;
and if so, the name of that place.

Ans.—The landing at Umatilla has superseded that at Wal-
lula ; there are now a hundred tons of freight landed at Uma-
tilla, where there is one ton landed at Wallula.

" Ques. 38.—What causes have led to the comparative aban-
donment of Wallula, and the increased use of Umatilla?

Ans.—Umatilla has been found to be a more convenient
entrepdt for the traffic which goes towards Boisé and Idaho.
Wallula is still used, and always will be for the traffic which
goes to Walla-Walla Valley; but that is but a small part of

‘the trade of that country.

- Ques. 39.—State, if you know, whether or not any act or
~interference on the part of the United States Government has
procured the relative abandonment of Walla-Walla as a land-
ing-place? '

Ans.—I do not know that any has; on the contrary, I
think that the fact that quartermasters have used it as a
landing-place for the supplies that are taken to Fort Walla-
Walla, in the interior, has done much to keep the place up
longer than it would otherwise have mantained itself. The
village of Wallula is a commercial rival of Umatilla now, and
there is, of course, the usual strife between two such places
~of precedence. The last two or three years Umatilla has
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gone very much ahead of Wallula, and solely on account of
its natural advantages.

Ques. 40.—Whether, so far as you can have observed, what
proportion, if any, of the traffic of Wallula is dependent upon
the location of the United States fort at Walla-Walla,.and is
created by that? '

Ans.—Fully one-half, in my Judument.

Ques. 41.—Have you any knowledge of an enclosure, or
appearance of an enclosure, having ever existed, of a mile
square, in and around Fort Nez Peces?

Ans.—I have not; I never heard of any such enclosure;
I do not think any such possible, because, in order tc make
such a one, the enclosure must necessarily cross the river
Walla-Walla twice, and unless constructed very substantially,
it would be removed every year by the June freshets.

Ques. 42.—What is the quality of the land or seil immedi-
ately surrounding the fort of Nez Percés?

Ans.—It is a desert of drifting sand, totally incapable of
producing any crop or grass, with the exception of narrqw
bottoms around the Walla-Walla river or creek, which are
tolerable fertile, and could be cultivated, if they were not
subject to overflow. The whole tract is utterly valueless for
agricultural purposes.

Ques. 43.—In the hills back of the immediate site of the
fort and its surroundings, have you or not ever noticed any
cattle or horses pastured ?

Ans.—I have frequently.

Ques. 44.—To whom, if you know, did they belong?

Ans.—They belonged to séttlers, American citizens there.

Ques. 45.—Have you or not ever noticed any Indians pas-
turing their horses there?

Ans—Yes, sir; great numbers of them.

Ques. 46.—What bands of Indians? '

Ans.—The Cayuses, Walla-Wallas, and Umnatillas.

Cross-Examined by Edward Lander, in behalf of the Hudson’s
i ' Bay Company.
Ques. 1.—What is the usual price of sea-otter skins?
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~Ans.—I believe their usual value in PortIand has been: $40
to $80 each. :

Ques 2. -1 will ask you, is there a trail connecting ’che Hud—
son’s Bay: posﬁz at Umpqua’ with the main-trail, from: whlch
you say it is se‘ﬁarated by mountains ? i

Ans.—Yes, sir; there is now a wagon-road constructed but
there was not" at" that period; there was a'trail which passed
over that range of mountains; it was used by the Company in
passing from the fort dewn to Vancouver.

Ques. 8.—You have spoken of the value of these-skins! T
will ask you what the value of lumber was, at Portland, per
thousand, from the fall of 1849 to the sprmg of 1850, 1f you
know ? :

Ans.—Well, I think .that the average price for it at that
time was $100 per thousand; it was very high;, I remember.

Ques. 4.—Is that the value you placed upon these bulldmgs
at the time you saw them in 1850 ? ‘

Ans.~I valued them, in the first place, by estxma,tmg the

gost of putting up such buﬂdmgs at that time. '

Ques. 5.—In 18507 '

Ans.—Yes, sir; in the spring of 1850 and then I stated
in my former answer that their value at that time was:very
small, because they were unsuitable for other uses than those

" the Cdmpany had for them, and because they were very much
decayed and dllaplda.ted

Ques. 6.—I will ask ;.. what were these buﬂdmgs madeof ?

Ans.—They were made of logs—hewn logs. - =

Ques. T.—And whether they were shingled ornot? ?

- Ans.—I do not remember what the roofs were construeted
of ; they were very rotten, and moss-grown, and leaky. =

Ques. 8.—What was -the price of square iimber, at ‘-that
time, in Portland; Oregon ? ~But first, was the timber used in
these buildings square on four sides, or only on-two ?-

Amns.—T think some of: them were: square on four mdes, and
some: two. : “ S

Ques. 9. ——What ‘Was the price: of square t1mber, at that t1me,
in Portland, Oregon? : ;

(Mr. Cushing.—I object to tha,t questlon ﬁrst as mtro-
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dicing new matter- and as not being in the nature of cross-
examination; and secondly, as assuming that the logs at
- Umpqua were what is called: square timber.) *
- Ques. 10.—What was the price of square timber at Port—
land? : :
- Ans.—I do not know.

- Ques. 11.—I will ask you again, what was the price of square
tamber in- any portion of - Oregon, with which you were ac-
quamted at that time? .

(Mr. Cushing’ obJected to this questlon as not being in the
nature of cross-examination, and as introductory of new mat-
ter not pertinent to the present inquiry.)

(Mr. Lander.—I must say I do not see how that is; he has
sworn that part of them were square timber. What was the
price of timber, at that time; in any part of Oregon wn;h
which you were acquainted?) :

Ans.—1I know of square timber havmg been gotten Guut at
six cents per foot, running measure, in the Umpqua Valley

Ques. 12.—Are you aware of any settlérs at the valley of
the Umpqua before you arrived there in 1849 ?

Amns.—There were six men and some families.

Ques. 13.—How. long had they been in the valley at the
time -of your arrival? .

"Ans.—The first settler went there in 1848, the others ha.d
gone there in the early part of 1849. ‘

Ques. 14.—Is your estimate of the cost of the erection of
- those buildings based upon the price of labor and the value
of material in the year 1850, or not? .

- Ans.—Yes, sir ; it is based upon the price of labor at that
da,te the value of timber was nothing.

- Ques. 15.—The value of material at that date was simply
the:value oflabor bestowed upon'it. : Is that so?.

Ans.—I mean to say that these buildings could have been
érected for the money I name, at that time.

Ques. 16.—1 will ask you this question : When you speak
of :material which is of no value, do you mean the material
standing as timber in the wood?

s
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Ans.—Yes, sir; there was no other material in the con-
struction—no iron.

* Ques. 17.—How many laborers were there in the valley of
the Umpqua capable of putting up this building in the year
18507

Ans.—There were some hundreds who settled there that
summer; I do not know the number. There was a great num-
ber of people passing back and forth through the valley who
were always ready to work if we wanted to hire them.

Ques. 18.—What was the price of labor per month in the
valley in that year; in the summer of 18507

Ans.—$40 to $60, with board.

Ques. 19.—Do you know the size of these buildings?

Ans.—I do not; I could not give it accurately.

Ques 20.—I will ask you if the dwelling-house was not 40
by 30 feet ?

Ans.—My impression Would be, from recollection simply,
and of course rather vague, that it was forty feet long, and
less than thirty feet wide.

Ques. 21.—Was not the barn 45 by 30 feet ?

Ans.—1I should think, probably that size.

Ques. 22.—Was not the stockade ninety feet square by
twelve feet high ?

Ans. ——Yes, it might have been.

Ques. 23.—Was not the store or range of stores 40 feet by
207

Ans.—Perhaps they were that size.

Ques. 24.—And did not all these buildings average in height
from twenty to thirty feet?

Ans.—No, sir; they did not average in helght more than
eight feet to the eaves; they were very low.

Ques. 25.—Was not the barn over eight feet high?

Ans.—I do not think it was over eight or ten feet.

Ques. 26.—Was this barn lower in height than the usual
log barns of Oregon, since that time ?

Ans.—Yes, sir; the buildings were all very low.

Ques. 27.—What is the present value of land in the Ump-
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qua Valley per acre, where the titlé of land has been con-
firmed ? '

Ans.—The value of good agricultural land there, unim-
proved, is from $2 to $4 an acre.

Ques. 28.—Then I will ask the question entirely. What is
the value of good alluvial bottom-land, that has been improved,
per acre?

Ans.—Do you mean, including the improvements ?

Ques. 29.—I mean by improvements, fence and plough;
land that is not in a natural state.

Ans.—The answer must depend on the character and ex-
tent of the improvements.

Ques. 80.—X will ask it again: What is the value of culti-
vated alluvial bottom-land per acre?

Ans.—Do you desire me to include the price of improve-
ments—the house ?

Ques. 31.—1I cannot tell whether there is a house or not.

Ans.—I cannot answer the question, unless you can tell
me whether there is a house on it or not.

Ques. 82.—1 have asked you the value of cultivated alluvial
bottom-land. ‘

Ans.—The value of unimproved is as I have stated; the
value of improved or cultivated land would be enhanced pre-
cisely by the value of the permanent improvements put upon
it, which may be small or great; in fact, farms are ordinarily
sold—they are now-—with dwellings, and large part of the
land fences, for from $3 to $5 an acre.

Ques. 33.—In the Umpqua Valley ?

Ans.—In the Umpqua Valley.

Ques. 84.—At what time, and for how long, were you in the
Walla-Walla Valley ?

Ans.—I was there in 1862, from spring until October.

Ques. 85.—Are all those answers that you have made to
questions, put to you with reference to Wallula and Walla-
Walla Valley and landing, based upon knowledge acquired at
‘that time? '

' Ans.—They are all based upon knowledge acquired at that
time or subsequently.
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Ques. 86.—Have you ever been in the Walla-Wallé, Valley
subsequently ?

Ans.—Every season since; I was there this year, fn May.

Ques. 3T.—Do you own land, or have you been farmmg in
the Walla-Walla Valley ?

Ans.—I have never owned any land there, or farmed there;
I have kept cattle and sheep there in 1862 and 1863:. .

Ques. 88.— At the time you kept stock in the mlley, dui
You pay for it; or were your stock ranging on the public
lands ?

Ans.—They were ranging on the public lands ; nobody
thought of paying for grass.

Ques. 39.—Are not those parts of the valley of the Wa.lla-
Walla where the alluvial land is found of .zauch oreater va.lue
than the surrovnding uplands ?

Ans.—They are.

Ques. 40.—Have you ever purchased or sold any of the
alluvial lands of the valley of the Walla-Walla?

Ans.—I never have.

Ques. 41.—Are there any titles at present given to the
United States Government in the valley of the Walla-Walla,
so that the value of lands with good %itles can be ascertained?

(Mr. Cushing objected to this question, inasmuch as this
witness is not the proper person to prove the United States
grants of lands, if any, having no personal or official know-
ledge of that matter.)

(Witness.—X do not know whether the United States have
issued patents of lands or not.)

Ques. 42.—F will ask you this : Is not the sale of lands in
the valley of the Walla-Walla a mere delivery of possession
between the purchaser and buyer ?

(Mr. Cushing objected to this question as incompetent.)

(Witness. -——I think it is not ; I think that lands are usually
sold upon a land-office certificate ; that where the proper proof
of residence has been made which entitles the resident teo
possession ; they are sometimes sold in that way, and some-
times mere possession.)

Int. 43.—Is the value of $8 or $10 per acre, Whmh you place
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upon these twenty acres of enclosed land ... the Old Farm
in the Walla-Walla, the value put upon it, in your own opin-
ion, on knowledge derived from your observatxon of the sale
of other lands ? -

Ans.—From my observation of the sale of lands in that
district.

Int. 44.—How near is this to the farm formerly owned by

Mr. Davis, and afterwards by Ruckell and Thomas?

' Ans.—I do not know accurately ; I should think five or six
miles.

Int. 45.—How does this enclosed land that you have spoken
of compare in value with that of the Davis farm ?

Ans.—It is less valyable.

Int. 46.—To what extent is it less valuable ? )

Ans.—1It is not as good land; the Davis farm is the choice
- piece of land in the Walla-Walla Valley, and indeed of all
Eastern Oregon; and it is so much further away from market
than the Davis farm as to make its products less valuable.

Ixt. 4T.—Which is the nearest, at the present time, to the
town of Walla-Walla? :

Ans.—The Davis farm’ to go from the town of Walla-Walla
you would pass right by the Dav1s farm.

Int.48. —-What is the value of the Davis farm per acre? Or,
if you know, state what was given for it. .

‘A#ns.—I do not know what was given for it. I should think
the Davis farm, in its improved condition, is worth from $25
to $30 per acre; it would be $10,000 for the half section ; if
it is ‘a half sectirn, $10,000; or if a quarter of a section,
$5,000.

“Int. 49.—What, if you Lnow, is the present population of
the valley of the Walla-Walla and the town of Walla-Walla ?

Ans.—I cannot give either.

Int. 50.—Is not the town of Walla-W:ﬁla a place of consid-
erable trade and importance for that section of country at
which'supplies are purchased for the mines ?

Ans.—It is.

Int. 51.—Is there not a line of stages running from Walla-
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Walla across the Blue Mountains to Boisé and the mining
regions ?

Ans.—There is a line of stages running from Wallula to
Walla-Walla, and another from Walla-Walla to Boisé City,
across the Blue Mountains.

Int. 52.—How many soldiers were there statloned in the
United States fort of Walla-Walla, during the time you re-
sided there?

Ans.—When I first went there, there were six compames ;
all but two companies were sent out on the plains that sum-
mer, and, I think, returned there in the winter.

Jnt. 53.—Are not the supplies for these troops, of beef and
flour, necessary to their subsistence, produced in the valley of
the Walla-Walla ?

Ans.—They are; all of them.

Int. 54.—Have you any idea of the amount of freight de-
livered at Wallula, for the use of the military at the fort of
Walla-Walla ?

Ans.—I bave not; but it is very large.

Int. 55.—Does not the town of Wallula possess at least
1,000 inhabitants ?

Ans.—I think it does; more than that.

Tnt. 56.—Is there not now in the valley of the Walla-Walla,
including the town population, 5,000 inhabitants?

Ans.—1I should think 5,000 a very high estimate, but it may
come up to that.

Int. 57.—Are there not, to the east of Wallula, the mining
towns of Orofino, Florence, and Elk City, whose supplies pass
through the town of Wallula, and are landed at Wallula ?

Ans.—No, sir; the supplies for none of those places pass
through Wallula; they are landed at Lewiston.

Int. 58.—Do not the steamers that navigate the river, with
the exception of a few to Lewiston and White Bluffs, all of
them stop at Wallula in going up the river?

Ans.—Some only go as far as Umatilla; some go on to
Wallula ; the others go on to White Bluffs or Lewiston. .

Int. 59.—At the time you left Wallula, or the valley of the
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Walla-Walla, how many stores were there in Wallula for the
sale of goods?

‘Ans.—I was there last April; there were then two stores
there for the sale of goods.

Int. 60.—How many hotels?

Ans.—I do not know sir; one or two.

Int. 61.—You have stated that it would be impossible to
make a mile square of enclosed land without crossing the
Walla-Walla river several times?

Ans.—Twice. ‘

Int. 62.—What is the distance between the mouth of the
Walla-Walla river and the mouth of the Snake; and in that
distance is there a single stream to interrupt the enclosure ?

Ans.—1 do not know the distance; my impression is, it is
some fifteen miles; there is no stream intervening; I still
repeat my former assertion, however.

Int. 63.—On what line of that enclosure would it be neces-
sary to cross the river twice; on the north and south, or the
east and west line?

Ans.—The town Wallula—the Old Fort—stood on a narrow
tongue of land, between the Walla-Walla creek and the Co-
lumbia river, the creek or river running nearly parallel to the
Columbia ; no square mile of land could be laid off which
would include the old adobe fort, and not cross that stream.

Int. 64.—You mean by that, that no square mile could be
laid off, at right angles to the course of the river, without
crossing the river twice ?

- Ans.—I mean that no body or tract of land could be laid
off containing a square mile, in a solid form, without crossing
the Walla-Walla river.

Int. 65.—Do vou mean to say, that a mile of land, 640
acres, cannot be laid off without crossing the Walla-Walla
river twice, and so as to include the Old Fort?

Ans.—No, sir ; I do not think that at all; I mean that oo

square mile of land, in a compact form, could be laid off there -

to include the old adobe fort, and not cross the Walla-Walla
river, bounded by the Columbia river on the other side; of

Y
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course there is more than 640 acres of land on that side of the
river, more than 6,000 acres.

Int. 66—You mean then to say, that taking the Columbia
river as one line, and the other lines being at nght angles to
the river, a square mile of land could not be laid out without
crossing the river ?

Ans.—Yes, sir.

Int. 67.—Does not the Walla-Walla river, & short distance
from its mouth, in going up the river, change its direction to
the South? *

Ans.—Yes, sir.

Int. 68.—Do you know the amount of freight dehvered at
Umatilla in a year?

Ans.—I do not. ‘

Int. 69.—Do you know how many tons of freight are laid
down at Wallula in a day ?

Ans.—No; sir.

Int. 70. —In a year?

Ans.—I am unable to give any statistics about it.

It T1—T there not plenty of bunch grass, upon which’
cattle and stock can feed, immediately i in the rear of the old
adobe fort of Wallula?

Ans.—Bunch grass is not abundant until you get four or
five miles away from the river. -

Int. 72.—Is there any bunch grass suitable for pasturage

“near the old fort of Wallula?

!

Ans. —No, sir; there is not. {

Int. 78.—How far from the old fort can the first bunch grass
be found? ‘

Alns.—The first bunch grass is found, I think, about three
miles off; it does not come plentifully for stock until a greater
distance is reached.

LR

Interrogatones in rebuttal by Caled C'uskmg, in behalf of the:

United - States.

m

. Int. 1.—Were the buildings which j;}ou have described at
Fort Umpqua constructed of what is known as square timber,
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‘or were they constructed of what is the usual material of log
houses in the western States? :

Ans.—They were what is known in Oregon as French-hewn
log houses; a small portion of the timber was square on four
sides, but most of it was only hewn on two sides.

Int. 2.—Have you any knowledge of square timber at Port-
land, its marketable value, and the like?

Ans.—I had not at that time.

Int. 8.—Has the price of timber at Portland any particular
relation to your estimation of the value of log houses in the
valley of the Umpqua?

Ans.—None whatever; no more than the value of timber in
Paris; there was no connection between the two places, and
no transportation; there was no lumber used in the construc-
tion of these buildings.

" Int. 4.—You were asked.in cross-examination the height of
thee stockade in the valley of the Umpqua; of what is that
stockade made?

Ans.—It was made of fir poles or small logs planted in the
ground and tied together with wooden strips at the top.

Int. 5.—What, in the year 1850, was the pecuniary value of
those fir logs, standing as they grew?

Ans. -——They had no value———were’worth nothing.

Int. 6.—As raw material, they had no value?

Ans.—They had no value.

Int. T.—What was the value, as raw material, of the logs
of timber of which the buildings were constructed?

Ans.—Nothing.

Int. 8.—From whose lands must these logs and those fir
trees have been cut?

Ans.—From the public lands of the United States; all of
them.

Int. 9.—There was nothing in the building or stockade
except the labor?

Ans.—Nothing.

Int. 10.—Was there anything in the construction there,
apart from the material and excepting the labor of cutting

11 H
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them from the public lands of the United States and putting
them up?

Ans.—Nothing ; there was little or no iron used in the
buildings, and no glass.

Int. 11.—Have you any knowledge, from your observation
of the country and its inhabitants, of the relative cost of labor
in putting up a fir stockade in 1850 and at some time prior to
that time ?

Ans.—Prior to the discovery of the gold mines in 1848 it
would cost less money than in 1850, because labor was more
abundant and much cheaper.

Int. 12.—Was or not your estimate of the labor involved,
in your estimate of the cost or value of those buildings in 1850
and of the work done upon them, greater in 1850 than it would
have been prior to the discovery of gold?

Ans.—Much greater.

Int. 13.—From your knowledge of the Indians there, and
half-breeds, and work done by them, was or not, in your judg-
ment, the cost of their labor prior to 1848, greater ur less than
the cost of white laborers in 1850%

Ans.—1It was far less; the cost of Indian labor to the Hud-
son’s Bay Company was a mere nothing; they subsisted them
on potatoes and salmon, and paid them in clothing and trinkets
at most enormous prices.

Int. 14.—What irnplements of labor, if any, would have been
necessary for the construction of the stockade and the bulld—
ings at Fort Umpqua?

Ans.—An ax, broad-ax, and an auger.

- Int. 15.—What was the description of the enclosed land at
Umpqua, as being upland or allavial bottom-land ?

Ans.—Alluvial bottom-land.

Int. 16.—How much of the price, from $3 to $5, which you
have said is the value of the best of such alluvial bottom-land
now—how much of that is due to the Government as purchase
money ?

Ans.—I do not understand.

Int. 17.—This is public domain; how much do settlers have
to pay for it?
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Ans.—The price of Government land is $1 25 an acre.

Int. 18.—1In the cross-examination you state that improved
land for which the United States has been paid, which belongs
to a private proprietor now, and which is improved, not only
by fencing and by bulldmgs, the price is from $3 to $57

Ans.—Yes, sir.

Int. 19. —Is there, or not, any particular causes which tend
to deteriorate the value of growing crops in the valley of the
Umpqua?

Ans.—TI think not.

Ink. 20.—Are they, or are they not, subject to vicissitudes,
such as uncertainty of weather, drought, or insects, or grass-
hoppers, or any other cause which might affect their value?

Ans.—The valley has occasxonally been visited by grass-
hoppers, which are very destructive, destroying crops and
fruit trees; and indeed all the vegetation in the valley has been
destroyed by them once or twice.

Int. 21.—You have spoken in the cross-examination of the
actual value of the Davis farm on the Walla Walla; please
to describe whatimprovements there are upon that farm, apart
from the mere earth.

Amns.—There are some log dwellings upon it, several barns,
granaries, and other buildings—farm buildings—and it is en-
closed and subdivided into fields with good fencing, which is
very expensive there; ten times more so than in some other
parts of Oregon; rails have to be hauled fifteen or twenty
miles.

Int. 22.—Do, or not, all these improvements enter into the
estimate of the value of the Davis farm?

Amns.—They do-

Int. 28.—What is the precise character of the improvements
made by the Hudson’s Bay Company upon the farm claimed
by them on the Walla Walla?

Ans.—I do not know that they ever had any improvements
on the farm except the cabin. I do not know that there was
ever any fencing there; my impression is there ®ever was; it
was cultivated, and the Indians herded stock off of it.

Int. 24.—You have spoken of hotels, one or more hotels at
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Wallula ; be good enough to describe those hotels (that being
a term of somewhat vague application) as relatively to the
Fifth Avenue or Willard’s Hotel.

Ans.—Well, they are a very uncomfortable sort of hash-
houses, where a traveller is compelled to stop and enjoy the
vermin and the filth as well as he can. They are like other
stopping-places in a new, wild country; a man can get enough
to stay his stomach and a blanket to sleep in, if he wants it.

Int. 25.—What are the dimensions of the hotel that is chiefly
in your mind?

Ans.—The one I have usually stopped at is kept in an
adobe fort, the only one remaining of the Hudson’s Bay Fort.
It is, perhaps, 18 feet by 30 feet in dimensions, and two
stories high.

‘ Int. 26.—You have spoken of stores, two stores there; I
would like to understand their dimensions relatively to Mr-
Stewart’s store in New York, as that word is also an extremely
‘vague term.

Ans.—One of them is, I should estimate very roughly, 20
or 25 feet front by 85 feet deep. The other one is much
smaller. .

Int. 27.—Are these adobe or wooden buildings ?

Ans.—Wooden buildings.

Int. 28.—Of what height?

Ans.—One story. I beheve, upon reflection, that there is
a third store now, of smaller dimensions than the one whose
size I have just given.

Int. 29.-—~Whether is the site of Nez Percés a tract of rich,
alluvial land or not?

Amns.—It is not; it is a sandy desert.

Int. 30.—Whet - here is anything of peculiar value in
the tract that wa .pparently occupied by the Hudson’s Bay.
Company at Nez Perces Fort as their farm?

. Ans.~—It is no better than much other land in the Walla-
Walla Valley.

Iut. 31.—RBre the lands of which that farm constituted a
part—have they ever been surveyed by the United States?

Ans.—Yes, sir. I think they have. :
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Int. 82.—Are there, or not, any unsold lands of the United
States there in that region?
~ Ans.—A very small portion have ever been claimed or pur-
chased.

Int. 833.—Does your answer apply to what has been called,
in the cross-examination, alluvial lands, as well as others?
- Ans.—No, sir; it includes all uplands and the zlluvial
lands. A large portion of the latter have either been pur-
chased from the United States, or taken up as donation or
pre-emption claims. :

Re-Cross-Ezxamined by Edward Lander, in behalf of the Hud-
son’s Bay Company.

Int. 1.—Are not those lands you have spoken of as untaken
and unclaimed, in the Walla-Walla Valley, pasturage lands,
which are not valuable for cultivation? '

Ans.—They are pasturage lands; they are none of them
valuable for cultivation. The alluvial land which is valuable
for cultivation is nearly quite all held or owned or claimed by

white settlers.
J. W. PeriT HUNTINGTON.

James W. Toorey,
Stenographer.

TestrMoNny oF WinriaM R. GIsson.

In the matter of the Hudson's Bay Company against the
United States.

Deposition of William R. Gibson, taken in behalf of the
United States.

Interrogatories propounded by Caledb Cushing, in behalf of the
United States. )

Ques. 1.—Please to state your name in full, your official
station or rank, if any, and your place of duty.
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Ans. —My name is William R. Gibson; I am a colonel and
paymaster in the Army of the United States, and am statloned
at Washington.

Ques. 2.—Have you any interest, direct or indirect, in the
claim preferred by the Hudson’s Bay Company against the
United States, except as a citizen of the United States?

Ans.—None whatever. _

Ques. 8.—Whether or not you have, at any period of time,
resided in the former Territory of Oregon, and if so, from
what year to what year inclusive?

Ans.—From 1848 to 1856, I was stationed at what was
originally the Territory of Oregon.

Ques. 4.—In what part of Oregon did you chiefly reside?

Ans.—At Fort Dallas, in the latter part of my residence,
and in the prior part of it at Vancouver.

Ques. 5.—Have you any knowledze of the site of the old
fort of Nez Percés?

Ans.—Yes, sir; I bave been there very frequently.

Ques. 6.—Please to describe the situation of that fort rela-
tively to the United States fort of Walla-Walla ?

Ans.—That I cannot do; the present United States fort
was not built when I left the country.

Ques. T.—State exactly where the fort of Nez Perces was
situated ?

Ans.—The fort of Walla-Walla was then at the mouth of
the Walla-Walla river, on a sand-bank formed at the junction
of the two rivers, the Columbia and the Walla-Walla.

Ques. 8.—Is or not the fort of Walla-Walla of which you
speak a different place from the United States fort of the
Walla-Walla ?

Ans.—Yes, as I understand it; I do not know the location
of the present United States fort of Walla-Walla.

Ques. 9.—You understand it is a different place ?

Ans.—Yes.

Ques. 10.—And is it or not the same place which is some-
times also called Nez Percés ? '

-~ Ans.—Yes, sir.
Ques. 11.—Please to describe what buildings, if any, existed
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at the Hudson’s Bay post of old Walla-Walla at the time when
you saw it.

Ans.—There wis an old stockade fort with storehouses and
dwelling-houses, two or three of them, inside the stockade; I
do not know the number ; it is some years ago since I saw it;
I have not been there since 1853, and then I only made casual
visits whilst passing to and fro.

Ques. 12.—Do you know anything of a place near that fort
called Wallula ?

Ans.—That was the landing, I believe.

. Ques. 13.—At that time was there or not any landing-place
near the old fort of Walla-Walla ?

4Ans.—There was no special landing-place other than the
beach; the boats landed there going to and from the lower
river.

Ques. 14.—Was there or not at that time any town on that
beach ?

Ans.—No, sir ; no town there at all.

Ques. 15.—Were there or not any buildings there ?

. Ans.—I remember none.

Ques. 16.—Are you acquainted with Fort Hall ?

Ans.~—My knowledge of Fort Hall is very limited indeed;
I have been there three different times in passing.

Ques. 17.—~Was there or not any considerable establishment
of buildings there?

Ans.—No, sir; I believe not.

Ques. 18.—From your observation, for what uses, and in
what manner, was that post occupied ?

Ans.—Well, the trade [had] run down very much when I was
there ; they were trading more with emigrants than anything
else; they had stock there.

Ques. 19.—Have you ever been at the place called Fort
Boise ? v

Ans.—Yes, in going to and from Fort Hall.

Ques. 20.—Please to describe that place, as far as you
remember it.

Ans.—It was a small trading-post, much less than Walla-
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Walla or Fort Hall, but I cannot describe it; I cannot dis-
tinctly remember what it was like now.

Ques. 21.—What, according to your observation of it, was
the apparent value of that establishment in money?

Ans.—Well, it had no value for me at all; I would not have
bought it at any price; I could not have been hired to have
lived there; the buildings were in a very bad condition when
I saw them; they were in a very tumble-down condition; I
would not have given anything at all for them.

Ques. 22.—What, from your observation, were the apparent
uses and occupation of the establishment of Nes Perces or
old fort of Walla-Walla ?

Ans.—From my knowledge of it, it was more a halting or
resting-place for the ponies of the Hudson’s Bay Company
going up into the interior with packs, than anything else.
They did some little trading with the Indians with ponies.

Ques. 28.—What apparent Indian trade, other than that of
ponies, did you observe there ?

Ans.—Very little, except that they got a few skins there;
a few bear skins were taken there, and they traded beaver,
because they were compelled to do so, or they could not other-
wise have got any bear skins.

Ques. 24.—What was the quality of the land around the old
fort of Walla-Walla ?

Ans.—Immediately around the fort [it] was a sand bank,
pretty much; about twenty-five or thirty miles from there was
good land.

Ques. 25.—Whether or not on the hills at some distance
from the fort there was pasturage of bunch grass?

Ans.—Yes, sir, an abundance; the country was noted as a
pasturage.

~(Objection taken by Mr. Edward Lander to this question
and answer, on the ground that the question was a leading
one.)

‘Ques. 26.—On those hills, did you or not, notice any ponies
or cattle pasturing ?

Ans.—Yes, sir; I have frequently seen them there, ponies
and cattle too. A
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Ques. 27.—Have you or not, at any time had conversation
with Peter S. Ogden, the chief agent of the Hudson’s Bay
Company, in regard to the condition of the forts of the Com-
pany in Oregon?

Ans.—I have, in relation to the business of the Company.

Ques. 28.—Please to state what he communicated to you
on that subject.

(Objected to by Mr. Lander, on the ground that the state-
ments of Mr. Ogden are not within the scope of his agency,
as shown by the testimony in this cause.)

Witness.—Mr. Ogden has frequently said to me that the
Company merely kept up their establishment in order to make
good their claim, and that their trade had entirely fallen off,
and the fur trade was worthless.

Ques. 29.—What did you understand by the expression
“make good their claim,”” if anything was said by Mr. Ogden
that should communicate an explicit idea of the meaning of
the word ?

(Objected to by Mr. Lander, on the same grounds as before.)

Witness.—I understood that it was necessary for them to
be in possession of and occupy the property claimed, in order
that their claim might be valid and have effect. ‘

Ques. 80.—Claim against whom ?

Ans.—Against the United States.

Ques. 31.—Did or not, Mr. Ogden use any words commu-
nicating to you the idea that what he spoke of was claimed
against the United States?

(Objected to by Mr. Lander, upon the same grounds as
before, the incompetency of the evidence; and upon the
further ground that the question is leading, and directing the
attention of the witness to the answer to be made.)

Witness.—He stated distinetly it was a claim against the
United States; there was no misunderstanding in the matter.

Ques. 32.—What, according to your observ'ation, was the
condition of the fur trade when you arrived in Oregon, as
whether on the increase, or stationary, or on the wane?

Ans.—It was very much on the decrease, and continued to
decrease during my stay in that country.
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Ques. 33.—Did or not Mr. Ogden say anything in regard
to the fur trade, and the kind of fur purchased by the Indians
at that time ?

Ans.—He said that the fur trade had become worthless;
that the beaver had ceased to pay; and the only skins they
cared for were the bear and a few fox skins; and those were
all they could get.

(The whole of this question and answer objected to on the
grounds heretofore taken,-in reference to.any conversatlon
with Mr. Ogden.)

Witness.—1I staid at Mr. Ogden’s every time; I staid at his
post, and we had then these talks together.

Cross-Ezamination by Mr. Edward Lander, in behalf of the
Hudson’s Bay Company..

Ques. 1.—What was your rank in the service at the time
you were in Oregon?

Ans.—I was a clerk in the Quartermaster’s Department,
and afterwards Military Storekeeper.

Ques. 2.—Do you know, from your own observation,. that
the landing at Wallula, or the old fort of Nes Perces, is the
usual la,ndmo' for boats on the Columbia river, passing-there?

Ans. —Yes, sir.

Ques. 3.—Do you not know that the old fort of Nez Percés
is not more than 200 yards from the river at the ordmary
landing ?

Ans. —Tha.t was my impression of it as I now remember.

Ques. 4.—Have you ever seen the place called Wallula, and
is not the statement which you have made in reference to that
place derived from information which you have received since
you have been upon the Atlantic side?

Ans.—Of Wallula, yes sir; I do not know Wallula, except
from what I have been told of it.

Ques. 5.—At the time you were at the post of the Hudson’s
Bay Company at fort of Nez Percés, were not theu' buildings
and fort the only buildings on the land?

-
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Ans.—As far as I renember, I do not know of any other;
there was nobody else in the country at that time.

Ques. 6.—Is your description of Fort Boisé and Fort Hall
as correct, and is your recollection as distinct of Fort Hall
and Fort Boisé, as of Fort Nez Percés.

Ans.—I have not been to either of those places as often as
to the fort of Wallula.

- Ques. T.—Do you not know that there is bunch grass, afford-
ing pasturage for cattle and horses, commencing within a mile
from the site of the old Fort Nez Percés?

Ans.—Bunch grass? No sir, I do not.

Ques. 8.—How far do you say it is from that fort before you
noticed the first bunch grass?

Ans.—Well the first bunch grass that I remember at all in
coming from the fort was at Whitman’s Mission.

Ques. 9.—Was there no good land in the valley of the Walla-
Walla river towards its mouth?

Ans.—1I do not think there is any nearer than the Mission;
I do not remember any now.

Ques. 10.—Between 1853 and 1856, how did the travelling
road run, direct from the old fort to Whitman’s Mission and
up to the creek?

Ans.—1I never was at Walla-Walla since 1853; my last visit
was in 1853. A

Ques. 11.—Whether the trail from the old fort to Whitman’s
Mission at the time you were at Walla-Walla run up the creek,

-the Walla-Walla creek?

Ans.—Yes, sir.

Ques. 12.—Were not all the horses then used and owned in
that section of the country Indian ponies?

Ans.—Yes, sir; except a few they may have traded with the
emigrants; but the majority were of course Indian ponies.

Ques. 13.—Were there not inside of Fort Hall dwelling-
houses and stores?

Ans.—Yes, sir; the principal dwelling-house was outside;
the one Captain Grant occupied was. I think so; I cannot say
for certain.
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Ques. 14.—How long were you at Fort Hall at any one
time, and how many times?

Ans.—I have been three times; I was never over three days
there at any one time.

Ques. 15.—At what seasons were you there ?

Ans.—T was there in the fall and during the early summer.

Ques. 16.—Do you think your opportunities of judging of the
trade of the post, of what it consisted, and of what it had
consisted before that, are equal to those of the officer in
charge?

Ans.—Of course not, sir; I know the nature of the trade
at the time I was there, and the character of the things they
took into that country, because they passed the post I was at.

Ques. 17.—At what year were you at Fort Boisé?

Ans.—I was at Fort Boisé in 1848; I was again at Fort
Boisé in 1851 and 1852,

" Ques. 18.—Who was in charge of the post at the time you
were there?

Ans.—I think his name was Craig, [Craigie;] Maxwell was
there during the last part of the time I was there.

Ques. 19.—Was there not at Fort Hall, and were there not
at Fort Boisé, inside of the fort, storehouses and dwelling-
houses?

Ans.—Yes, sir.

Ques. 20.—Were not the walls of the fort at that time in
good repair?

Ans.—T think not, sir; my impression is not; I thought it a
very dilapidated-looking place when I was there.

Ques. 21.—To which visit have you reference when you say
it was a dilapidated place?

Ans.—I thought so at the first; and I did not think it had
improved in condition at my last visit.

Ques. 22.—At what time of the year were you there?

Ans.—It was the fall and in the early spring, passing to
and from Fort Hall in the fall of 1848, and the other times in
the early summer months.

Ques. 28.—Did not the dilapidated condition of these forts
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pearance in dry weather?

Ans.—That would not account for their worn condition;
they looked very much worn and out of condition.

Ques. 24. —Have you any distincet recollection of the ap-
pearance of these forts, and has not the length of time that
has elapsed since you saw them, and the excitement of the
last four ycars, caused your reccllection to be impaired with
reference to them ?

Ans.—1I thivk not, sir; my first visit to them wags fully im-
pressed on my mind, because I had come from a Jong trip over
the country, and they were the first houses or halitations
almost that I saw.

Ques. 25.—You say vou were at Fort Boise three times;
how long did you remain there at each time?

Ans.—Not over a day or two at any one time.

Ques. 26.—Is the knowledge which you have expressed with
reference to the trade at Fort Boisé derived from your visits
there at those times?

Ans.—No, sir; not so much as from my conversations with
Mr. Ogden in relation to his trade; and all theofficers, in fact,
of the Company talked the same way.

Ques. 27.—Then your statement with reference to the trade
is made up more from statements of Mr. Ogden than your
own observation?

Ans.—Yes, sir; that and the supplies they.sent in to the
post, and the trade with the emigrants.

Ques. 28.—Did you examine those supplies, or is your
knowledge ‘of those supplies derived from the statements of
the officer in charge?

Ans.—1I saw them landed and put on the ammals, and car-
ried up into the country.

Ques. 29.—Were not these supplies in packages, and bound
around, so that in order to ascertain the contents the pack-
ages would have to opened?

Ans.—No, sir; I know tliey were provisions from the man-
ner in which they were packed, and also from the statement
of the officer in charge of them; I have frequently acted as
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agent for Mr. Ogden, in forwarding off these packages, at his
request.

Ques. 80.—Can you give the exact language made use of
to you by Mr. Ogden in any conversation you have held with
him?

Ans.—No, sir, I cannot; it was a frequent subject of con-
versation, and that was the burden of it—the falling off of
their trade, and their object in remaining there.

Ques. 831.—Is not the statement you have made, in refer-
ence to what Mr. Ogden told you, the statement of an im-
pression made upon your mind by various conversations, none
of which you can distinctly relate?

Ans.—No, sir; it is the substance of the conversations I
had with him; the substance, and not the impression left
with me; I have a distinct impression of the substance of the
conversation, not in so many words, but that was the charac-
ter of it.

‘Ques. 832.—Can you state where conversations occurred—at
what place, and at what time?

Ans.—In his house at Fort Vancouver; the times were
numerous ; I cannot say what time; I never expected to give
any testimony in the matter, and I never noticed it particu-
larly; in visiting the post, coming from Fort Dalles, I always
stayed with Mr. Ogden; he was a warm personal friend of
mine, and very kind.

Ques. 33.—Was there any-person present at these numer-
ous conversations between Mr. Ogden and yourself, in which
the subject was talked about?

Ans.—No, sir; there was no secresy about it. I do not
remember any parties being present. .

Ques. 34.—Can you call to mind any particular conversa-
tion, giving the date thereof, which occurred between you and
Mzr. Ogden, or the date as near as you possibly can?

Ans.—No, I cannot; my visits there were frequent, and we
were constantly talking on the subject; he, time and again,
expressed the opinion that they would go, all of them, to Van-
couver’s Island before a great while; and the conversation
was brought about in that-way, more particularly about our
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separation, and my not seeing him; but as for any particular
dates, I said before, I never had any particular reason to take
notice of them for future reference.

Ques. 35.—Can you give the time of the year that any one
of these conversations took place?

Ans.—I cannot. I have been there repeatedly at all seasons
of the year, and we were continually talking of these things—
repeatedly.

Ques. 36.—Can you state the time of day at which any one
of these conversations took place?

- Ans.—Well, T really don’t understand the object of the
question; I have stated that I cannot particularize any time
that these frequent conversations took place, except that it
was when I was visiting him, and I cannot say if there were
any persons present; there was no secresy about it; there may
have been persons there; it was talked of continually; it was
impressed on my mind by the fact that the Hudson’s Bav
Company expected to get out of that country.

Ques. 37.—Did not Mr. Ogden, in speakmg of the Hudson’s
Bay Company getting out of that country, also couple it with
a further idea that they would get out of the country when
their lands were purchased by the United States?

Ans.—Yes, sir; they expected a settlement with the Gov-
ernment; and he frequently said that it was the interest of the
Government to buy at once, before the property had more
value.

Ques. 38.—Did he not, in the same conversation, complain
strongly of the treatment which he had rcceived from the
United States authorities, and especially of the manner in
which their land was trespassed upon by settlers?

Ans—He complained very bitterly of the settlers taking
their land. '

Ques. 39.—Did he not, at the same time, express the opinion
that the United States authorities ought, in some way, to have
protected them in their rights?

Ans.—Yes, sir; and frequently asked that protection.

Ques. 40.—Did he not, at the same time, when speaking of
the decay of trade, state that it was caused by the encroach-
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ments of the settlers upon the lands of the Company in some
degree ?

' Ans.—No, sir; there were no settlers encroaching upon any
of their lands, except near Vancouver and these other lands
down in the settlements. There were no settlersin the Indian
country, where they were trading'for furs. IHe has made the
remark that he did not consider Oregon a fur country, since
beaver had depreciated in value.

Ques. 41.—Did you ever have any access to the hooks of
the Company, so as to know the amount of trade, and the
changes of trade, after your arrival in the country?

Ans.—No, sir; I certainly would not seek it, and do not
suppose it would be offered voluntarily.

Ques. 42.—~Do you think that any one can tell about the
decreasc of any trade in a country unless he himself is
specially interested in it?

(Mr. Cushing objected to this question as too general, spec-
ulative, and argumentative, even in cross-examination.)

Witness.—1 have seen a great deal of the trading with the
Indians, and knew the chmacter of it, and made my impres-
sions from it.

Ques. 43.—Was Mr. Grahame, Mr. Mactavish, or Mr. Wirt,
[Wark, ] either or any of them, present at any of these con-
versations?

Ans.—DMr. Mactavish did not come there until Mr. Ogden
was deceased; hesucceeded him; Mr. Wirt [Wark] was never
there; Mr. Grahame was chief clerk, and way have been
present; I cannot say whether he was or not.

Ques. 44.—What other officers of the Compauy were there
except those that have been named to [by] you?

Ans.—There was a physician, Dr. Barclay, there, and Mr.
MecNiel McArthar, and Mr. Lowe.

Inlerrogatories in Rebuttal, propounded by Caleb C'uskmg, n
behalf of the United States.

Ques. 1.—Please to state whether you did, or did not, at
some portions of time, live with Mr. Ogden, as a member of

the family.
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. Ans.—Only as a guest, sir, when I have been visiting the
post. '
~Ques. 2.—How many days, more or less, may you have been
his guest when at that post?
. Ans.—A week or two at a time. :

Ques. 8.—On those occasions did you, or not, eat with him?

Ans.—Yes, sir. .

Ques. 4.—Please to state whether your intercourse with him
was distant and reserved, or familiar and usual.

Ans.—It was entirely the contrary of distant. I was on
very intimate terms with him. He was a warm personal friend
of mine from the time I entered the country.

. Ques. 5.—State, if you remember, how many of such visits
you have passed as the guest of Mr. Ogden.

Ans.—1 really cannot do that.

Ques. 6.—Whether few ‘or many?

Ans.—Numerous. I was continually going backwards and
forwards, and always went there.

Ques. T.—During what period of time, years or months,
were you thus continually going backwards and forwards, and
stopping there as a guest with Mr. Ogden?

Ans.—I was going there continually, from the time I left
Vancouver in 1850 until Mr. Ogden’s death; continually vis-
ited him at all seasons of the year.” I frequently came down
there on Mr. Ogden’s invitation; he sent for me to come down.

. Ques. 8.—During how many years?

Amns.—Some four years, I think, sir.

Ques. 9.—Please to state, particularly and circumstantially,
for what length of time, more or less, you acted as the agent
of 2Mr. Ogden, in the business of the post, at Fort Dalles.

Ans.—Well, it was not a regular thing. He would frequent-
ly write to me to see to sending his supplies up. It was not
a cortinuyl agency, and only when receiving the care of his
party, and having their animals provided for, which I did for
him. It was an agency that I received no pay or compensa-
tion for; it was merely a friendly act on my part for Mr.
Ogden, at his request. _

Ques. 10.—You say that this agency was not continual but
12 H

t
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only occasional; please to state whether the occasions were
rare or frequent. '

Ans.—They were not frequent, and mostly occurred when’
some subordinate person was going up in charge of the packs,
when he would request me to see that they got off. Frequently
his men would get drunk and neglect their business.

Ques. 11.—According to your recollections, how many such
occasions were there in the course of a year?

Ans.—I cannot say. '

Ques. 12.—In two of the cross-interrogatories reference is
made to the walls, so called, of Fort Boist; please to describe
those walls, their material and their actual condition, as whether
in perfect repair, or dilapidated or otherwise.

Ans.—They were adobe walls and in very bad repair. The
weather had injured them, worn them in many places, and thev
wanted a great deal of repair; in fact, it is a character of ma-
terial that Wants constant repair, which I do not think they
received. I never saw any improvement in them.

Ques. 18.—Youhave said, in answer to a cross-interrogatory,
that you do not know Wallula, except on information; do you
or not mean by this. to exclude any knowledge of a landing-
place at the old fort of Walla-Walla?

Ans—I never knew it by that name. I never knew them
call the place Wallula; I have a knowledge of the usual
landing-place there.

Ques. 14.—In one of the cross-interrogatories you were asked
whether Wallula was not the usual iandmg for boats passing
up and down; do you or not mean by your answer to that ques-
tion, to assert that there was no other la.nd‘mg-place above or
below Wallula? :

Ans.—I do not know of any other being used as'a landing-
place. It was possible to land both above and below.

Ques. 15.—Have you any knowledge, or not, of the landing-
place called Umatilla?

Ans.—Yes; I know the Umatilla landing.

Ques. 16.—Have you or not any knowledge which of the
two landings, Wallula or Umatilla, is most used ?

Ans.—Well, at that time the landing that you call Wallula
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was used entirely. When I left that country there were none
“of those settlements there that have been made since.

Re- C’ross-Exammed by Edward Lander, in behalf of the Hud-
son’s Bay Company.

Ques. 1.—You speak of being agent to the Company; do
you mean by that that you were at any time, or ever, a regu-
lar agent of the Company, or even of Mr. Ogden ?

. Ans.—I acted only for Mr. Ogden, on various o¢casions, at
his request, as a personal friend of mine.

- Ques. 2.—Did you act in any other way than as a friend of
Mr. Ogden’s, and were your acts other than those of a friend, ’
without pay as agent, or compensation as such ?

~ Ans.—Yes, sir; these parties that I acted for were sent to
report to me and receive instructions. I never received or
expected pay for it, or considered myself as occupymtr any
position in the Company’s service.

Ques. 3.—Do you know anything of a landing at Umatilla
other than by hearsay, since your arrival on the Atlantic
side? _

Ans.—1I know it only by hearsay.

' W. R. Gisson.
- WasmiNgToxN, D. C., August 4.

JaMes W. TooLEy,
Stenographer.

Witness desires to make the following explanation: Since
giving the testimony he remembers having been at Walla-
Walla“in the year 1855, the year of the Indian war, where he
was arrested by the Indian agent for attempting to remain in
the country, in disobedience of his order for all whites to

leave it. - :
W.- R. Gissow.

District 0F COLUMBIA, ‘1
County of Washington. |
I, Nicholas Callan, a notary public in and for the county
and District aforesaid, do hereby certify that the foregoing
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depesitions of J. W. Perit Huntington and William R. Gibson,
witnesses produced by and on behalf of the United States, in
the matter of the claims of the Hudson’s Bay Company against
the same, now pending before the British and American Joint
Commission for the adjustment of the same, were taken at the
office of said Commission, No. 355 H street north, in the city
of Washington, District of Columbia, and reduced to writing
by James W. Tooley, a stenographer agreed upon by Caleb
Cushing, Esq., attorney for the United States, and Edward
Lander, Esq., attorney for said Company, beginning on the
day of August, A. D. 1866, and terminating on the 4th
day of August, A. D. 1866, according te the several dates ap-
pended to ’che said depos1t10ns, when they were signed respect-
ively.

I further certify that to each of said witnesses, after hls ex-
amination, by consent of parties, I administered the following
oath: )

“You swear that the depesition by you subscribed, in the
matter of the elaim of the Hudson’s Bay Company against
the United States of America, contains the truth, the whole
truth, and nothing but the truth; so help you God.”

That, after the same was reduced to writing, the deposition
of each witness was carefully read and then signed by him.

I further certify that Caleb Cushing, Esq., and Edward
Lander, Esq., were personally present during the examination
and cross-examination of all of said witnesses, and the reading
and siguing of their depositions.

In testimony whereof I have hereunte set my hand ‘and

affixed my notarial seal this 4th day of August A.
[r.s.] D. 1866.

N. -CALLAN, Notary Public.



BRITISH AND AMERICAN JOINT COMMISSION

ON THE

HUDSON’S BAY AND PUGET’S SOUND AGRICTL-
TURAL COMPANIES’ CLAIMS.

In the matier of the Claim of the Hudson’s Bay Company
against the United States.

Deposition of Robert J. Atkinson.

Interrogateries propounded by Caleb Cushing, in bekalf of the
United States.

TESTIMONY OF ROBERT J. ATKINSON.

Robert J. Atkinson, being duly sworn according to law, deposes
and says: -

‘Int. 1.—Please to state your name in full, your present
place of residence, and your profession.

Ans.—Robert J. Atkinson; I am temporarx]y residing in
Washington, D. C.; my profession is that of a lawyer.

Int. 2.—Have you any interest in the matter of the claims
of the Hudson’s Bay Company against the United States other
than as a citizen of the United States?

Ans.—No, sir.

Int. 3.—Have you at any time held the office of Third Au-
ditor in the Treasury Department of the United States; and,
if so, from what day to what day ?

Ans.—Yes, sir; I was Third Auditor from, I believe, the
15th day of September, 1854, and I retired from the office, I
think, on the 19th day of July, 1864.

Int. 4—In a deposition made by Dougald Mactavish in
bebalf of the Hudson’s Bay Company, it is stated, that in the
years 1855 and 1856, supplies were furnished by said Com-
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pany for the uses of volunteers raised by Governors Curry
and Stevens, Governors of the Territories of Oregon and Wash-
ington, on occasion of the so-called Yakama Indian war, and
vouchers for such supplies obtained from the proper officers for
the same; but in the precise words of the deponent, “when
pay day came, for some reason, the Third Auditor of the Treas-
ury at Washington cut down the bills to the amount of some-
thing like thirty thousand dollars, which sum remains unset-
tled to this day.” Have you or not any such knowledge of
the transaction thus referred to as to be able to state whether
or not you are the person spoken of by Mr. Mactavish as the
Third Auditor of the Treasury at Washington ?

(All testimony in reference to any claims of the Hudsor’s
Bay Company against the United States not mentioned or set
up in their memorial objected to as immaterial and irrelevant.)

(Mr. Cushing respords to this objection; says that it is the
fault of the Hudson’s Bay Company, not by the United States,
if this foreign matter be introduced into the case, it having
been introduced by that Company apparently to raise implica-
tion or imputation of unjust treatment by the United States,
of the Hudson’s. Bay Company, as argument of prejudice.
Therefore Mr. Cushing persists in the interrogatory, asinvolv-
ing inquiry. strictly responsive to the matter thus introduced
by the Hudson’s Bay Company.)

Ans.—I can only say I was Third Auditor of the Treasury
at the time the official action referred to was had, and of course
I suppose I must be the person Mr. Mactavisk alluded to.

Int. 5.—Have you or not any recollection of any such ac-
count having been preferred by the Hudson’s Bay Company ?

(The personal recollection of the witness objected to on the
ground that the records of the office would show the fact, had
such an account been preferred.) : -

(Mr. Cushing persists in the question ‘as being an essential
link in the identification of the witness as being the person
into whose hands the accounts officially came.): :

- Ans.—Yes. I remember there were various accounts em-
braced in the claims in the Indian wars in Washington and
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Oregon Territories presented in the name of the Hudson’s Bay
Company.

Int. 6.—On inspecting files of original accounts on file in
the Treasury Department, would it or not be in your power to
identify the account referred to by Mr. Mactavish?

Ans.—Yes, sir. Irefer to the claims growing out of the
Indian war in Washington and Oregon in 1855 and 1856, and
which was called here the Washington and Oregon Indian war.

Int. T.—How long since have you looked at or examined the
accounts of the Hudson’s Bay Company against the United
States for supplies on account of any Indian war in Washing-
ton and Oregon ?

Ans.—At the request of Mr. Gibbs, I made an examination
of those accounts one day last week.

Int. 8.—Please to state whether or ne those were accounts
on which you passed as Third Auditor?

.(Objected to on the ground that the action in this case was
official, and the decision on claims is to be found in the records
in the oﬂice )

(Mr. Cushing persists in the question as necessary to the
identification of this witness as being the person who passed
upon the accounts as Auditor, that inquiry and nothing else
being contained in the interrogatory, and neither the original
accounts or any copy of them affording any internal proof
that this witness is that person.)

Ans.—They were.

Int. 9.—Can you, either at the present time or at an ad-
journment, present an official abstract of that account, to be
made a portion of your deposition?

Ans.—The accounts are not in my possession; they are in
the records of the Third Auditor’s office. I have no right to
call for copies of them, but I have no doubt the Third Audltor
will furnish to the Commission any copies or information rela-
tive to the accounts, if officially called upon. If the documents
are furnished, I have no objection to their being annexed to my
deposition.

Int. 10.—It appears from the account annexed, “that the
total of the claim preferred by the Hudson’s Bay Company
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was § ,and the amount allowed was $§ , being a
difference of § ; please to state whether or not you are
the person who officially directed the auditing of this account
and ordered the reduction which appears in it.

(The introduction of the account, andall testimony in rela-
tion to it, objected to as immaterial and irrelevant.)
~ (Mr. Cushing persists in thisline of inquiry, for the reason
above stated, that itis responsive to matter introduced by the
Hud:on’s Bay Company. If Mr. Lander does not like it, he
can save all trouble on the subject, both to himself and the
United States, by striking out from Mr. Mactavish’s deposition
‘all that matter which he now so strenuously insists is impexr-
tinent and unfit to go before the Commissioners.)

Ans.—Yes, sir; I am.

Int. 11.—Please to state whether or not any accounts of
citizens of the United States for similar supplies, on the occa-
sion of the same Indian war, came before you for audmng as
Third Auditor.

(All objected to as irrelevant.)

Ans.—Yes, sir ; they did.

. Int. 12.—Please to state whether or not,; in auditing the
respective accounts of the Hudsor’s Bay Company and of
citizens of the United States, any distinction as to amount or
rule of allowance was made between the two classes of claims
and if so, whether such distinction was against or in favor of
the Hudson’s Bay Company.

(Objected to as irrelevant.)

Ans.—Of course, in my official action, no distinction was
made between claims presented by the Hudson’s Bay Company
or citizens of the United States. 'The claims of the Hudson’s

Bay Company were not reduced in the same ratio, in the aggre-
gate, as the claims of the citizens generally were reduced. ' The
reduction in the Hudson’s Bay Company claims appears to

“have been less than one-third, whereas, of the whole amount
of claims as presented, growing out of the war, less than one-
half were allowed and paid.

' Int. 18.—Please to explain fully and explicitly the reasons
and considerations which influenced you officially in the de-
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cision which you came to, as to the amount to be allowed on
the claims of the Hudson’s Bay Company relatively to the
amount claimed by that Company. -

(The reasons and considerations gbverning an official in a
quast judicial capacity, in the discharge of an official duty,
objected to as incompetent, and the whole as irrelevant.) -

(Mr. Cushing persistsin the question on both grounds; first,
the reasons and considerations on which an official person acts,
whether guas: judicially or judicially, are always competent ;
otherwise it would be quite superfluous for official persons
generally, and especially judges, to assign, as they universally
do when expected to do, the reasons of their decisions, and it
is more especially competent here, when the official action of
this officer, and through him the action of his Government, are
impeached by the Hudson’s Bay Company. If it be-compe-
tent for the Hudson’s Bay Company to complain of the action
of Mr. Atkinson, then still more is it competent for Mr. Atkin-
son to assign good and official reasons for his official action.
Secondly, the evidence is responsive to evidence mtroduced by
the Hudson’s Bay Company.)

(This does not answer the objection, because, first, opinions
of judges are not evidence as matters of fact; second, because
these opinions are made and put on file as part of the records
of the courts over which they preside; and third, that in
this case the opinion of the witness of record is not offered,
but only testimony as to what he now thinks, and his reasons
for decisions ten years old.)

(Mr. Cushing persists in the question.)

Ans.—The reasons for my official action will be found fully
set forth in Public Documents, and which arose under the fol-
lowing circumstances: The question of payment of the claims
growing out of Indian hostilities in Washington and Oregon
‘Territories in 1855 and 1856 were presented to Congress, and
there referred to the Committee on Military Affairs of the
House of Representatives. At the request of the chairman
of the Committee, the papers connected with the claims, then
- -on filein the office of the Third Auditor, were examined by me,
- and the result of that examination is contained in a letter ad-
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dressed to Hon. C. J. Faulkner, Chairman of the Committee
on Military Affairs, dated January 10, 1859. (See Executive
‘Document No. 51 of House of Representatlves, Thirty-Fifth
Congress, Second Session.)

On the Sth of February following, the House of Represent-
atives passed a resclution directing anether examination to
be made by the Third Auditor, of the claims to be made pre-
liminary to a final seitlement and adjustment, and to make
report to the House of Representatives by the first Monday in
December following of the amount respectively due to each
claimant, agreeably to certain rules prescnbed by the resolu-
tion. .

In pursuance of this resolution, I made another examina-
" tion of the claims, and the results of that examination, were
the reasons that governed my action, and are contained in an
official letter of the Tth of February, 1860, addressed to Hon.
- William Pennington, Speaker of the House of Representatives.
(See Executive Document No. 11, House of Representatives,
Thirty-Sixth Congress, First Session.)

At the same session a law was passed by Congress providing
for the settlement of thesc claims. substantially on the basis
of my report, and the awards made by me were under the au-
thority and direction of that act of Congress.

(The whole of the answer objected to as irrelevant, and the
documents referred to objected to further, as it does not appear
that the claims of the Hudson’s Bay Company were presented
“at this time, and both of the documents were made before any
act of Congress authorizing the payment of the claims, or the
final adjudication of the same.)

Int. 14.—Please to state whether or not the objection of Mr.
Lander to your answer is or not founded on misconception of
facts, and if so, please to explain that misconception. ‘

Ans.—The claims of the Hudson’s Bay Company were em-
braced in, and considered in connection with, all' the other
claims growing out of those hostilities when the examinations
and reports referred to were made. -All these claims were pre-
sented together; it is true that, after the passage of the act
-providing for their payment, the outstanding duplicates in
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the hands of the original claimants or other holders were re-
quired to be presented, and the final adjudication was then
" made.in pursuance of the act of Congress.

(Objected to as incompetent, and not best evidence of the
fact.) '

Int. 15.—Please to state whether or not the original docu-
ments on file included the claims of the Hudson’s Bay Com-
pany, as to be hereafter annexed to your deposition, show that
the claims of the Hudson’s Bay Company were before you
when you made your report.

Ans.—All the claims of every description in both Territo-
ries, including those of the Hudson’s Bay Company, were
transmitted by a commission to the Department at Washing-
toen, and were before me when the examinations referred to
were made. Itis proper to state that there were duplicates
of 'these claims in the possession of the original claimants or
other holders, and these duplicates were required to be sur-
rendered, so that there might be no evidence of claim out-
standing when payment was made by the United States.

Int. 16.— Nhether or not is Mr. Lander in error in assum-
ing by his objection that the claims of the Hudson’s Bay Com-
pany were not before you officially when you made those two
reports ? , _

Ans.—They were before me in the form I have stated.

ross-Examination.

Int. 1.—Did not your final action and adjudication of the
claims of the Hudsonls Bay Company for supplies furnished
during the Indian war take place after the passage of an act
of Congress, and after the making of the two reports that have
been mentioned in your testimony; and is not that adjudica-
tion and decision as to the amount due now of record in the -
Third Auditor’s Office ?

Ans.—Yes, sir.

Int. 2.—In your answer to interrogatory 12 you say, “The
reduction in the Hudson’s Bay Company’s claims appears to
have been less than one-third, whereas, of the whole amount
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of claiws, as presented, growing out of the war, less than one-
half were allowed and paid.” What were the reasons that
induced you to make a less reduction in the Hudson’s Bay
Company’s claims than in the others? :

Ans.—The reasons, as far as I can give them, are generally
set out in the reports before referred to. I may say that one
reasen, and perhaps the principal one which occurs to me now,
was, that claims for personal services rendered were reduced
in a greater ratio than claims for supplies furnished. The
Hudson’s Bay Company’s claims were, I think, exclusively for
supplies furnished; and I think, furthermore, that the prices
charged by them were considered as approximating more nearly
to actual cash prices than the claims of contractors or citizens
generally ; hence they were not subJected to s0 great reduc-

.tion as many other claims were.

Int. 3.—Did you have any authority to decide favorably

upon or reject any claim arising out of the Indian war as Third
Auditor until the passage of an act of Congress, passed subse-
quent to your report dated February 7, 1860 ?
- Ans.—No; there was no appropriation by Congress, and
no officer of the Government had any authority to settle or
pay any of these claims until after the passage of the act of
2d March, 1861.

Int. 4.—Was there any evidence submitted to you to show
that the prices charged by the Hudson’s Bay Company for the
supplies furnished in the Indian war were the same as those
charged to individuals for the same supplies at the same time ? -

Ans.—1I have no recollection that any evidence was pre-
sented to me, except what accompanied the claims when origin-
ally transmitted to the Department by the Commission.

Irt. 5.—Had such evidence been submitted to you, would
you, on the part of the United States, have allowed to the
Company the prices paid to them by private persons for the
same supplies at the same time ?

(Mr. Cushing objects to this questmn, as. hypothetlca,l in
form, and therefore incompetent.) :

Ans.—I cannot say what I would have done. I would have
considered it. The act authorized additional, testimony in
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certain cases; and if conclusive testimony had been offered to
show that the prices allowed by me were below the actual cash
prices of such supplies at the time, I have no doubt I would
have increased the allowance.

Ezxamination-in-Chief Resumed.

Int. 1.—In explanation of your answer to the third cross-
interrogatory, please to state whether the examination which
you made of these claims prior to the act of March 2, 1861,
was a volunteer examination, or an examination required of
you by competent public authority, and .2ade by you officially
in consequence thereof.

Ans.—It was not voluntary on my part, as before stated.
The first examination was made at the request of the Chair-
man of the Committee on Military Affairs, which had the sub-
ject under consideration, and the second in obedience to a reso-
Tution of the House of Representatives, all of which was in
my official capacity as Third Auditor of the Treasury Depart-
ment..

Int. 2.—Please to state whether the act of Congress was in
conformity with, or in contradiction to, the conclusions of
your report.

(Objected to, as asking the opinion of the witness upon a
law.)

Ans.—The act was as follows: ‘For the payment of claims
for services, supplies, transportation, &c., incurred in the
maintenance of said volunteers, $2,400,000, to be ‘paid upon
the principal, and agreeably to the rates for services, supplies,
transportation, &c., allowed and reported by the Third Audi-
‘tor of the Treasury, in his aforesaad report of the Tth of Fek-
ruary, 1860.”

Int. 3.—Flease to state, in explanation to answer to cross-
interrogatory number five, whether or not any particular cir-
cumstances existed at the time of the enactment of the act of
March 2, 1861, and immediately following thereon, which
might have had. a tendency to affect the question, whether
parties would put in additional evidence, or, without that,
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,

readily accept such sums as the act of Congress and your
report contemplated.

Ans.—I can only say, that I think it very p1 obable that the
unsettled condition of the country, growing out of the war,
which broke out immediately after the passage of the act in
question, operated on the minds of claimants, and induced
them to press for payment at the earliest practicable moment;
and it was known that the production of additional testimony
would necessarily cause some delay in settlement. Still it was
a matter for claimants to determine whether or not they would
present additional testimony or take the amounts allowed.

Cross-Ezamination Resumed.

Int. 1.—In your answer to second interrogatory, in rehuttal,
mention is made of rates for supplies allowed and reported by
you prior to the passage of the act of March, 1861. Was
there ever an opportunity allowed to the claimants for sup-

- plies for the Indian war, or to the Hudson’s Bay Company, to
show that these rates reported by you would not afferd a fair
compensation for supplies furnished before that report was
made?

Ans.—I do not think that any testimony was offered by the
Hudson’s Bay Company during the time of the examinations
and reports referred to, nor was there any public notification
that such testimony might be presented other than the pub-
lished proceedings of Congress and the known action of the
Department thereon. After the passage of the act, however,
such publication was made, and claimants were required, when
presenting their claims for settlement, to state whether they
desired payment in accordance with the allowance made by the
Third Auditor, or whether they intended to present additional
testimony, with a view of obtaining an additional allowance.

Int 2.—Was not this notice you speak of given by circular-
letter, and do you know whether any letter was ever addressed'
to the Hudson’s Bay Company on this subject?

Ans.—My- recolléction is that the circular notice: 1eferred
to was published in the official newspapers of both Oregon and

)
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Washington Territories. I do not know that any letter was
addressed to the Hudson’s Bay Company, or to anybody else.

Int. 3.—Was not the sum of $2,400,000, mentioned in your
answer above, appropriated as payment in fuil for the claims
of that war, according to the rates, and in pursuance of the
estimates made by you of the total amount due, and would
not, in case of further amount being shown to be due, by the
additional testimony mentioned in the act, another appro-
priation have had to be made, by act of Congress, to satisfy
such additional indebtedness.?

Ans.—The amount reported by me, at the rates fixed for
supplies, &c., was $2,198,428 82. Congress appropriated
$2,400,000, leaving a margin of a little over $200,000 to cover
increased allowances to be made by the Third Auditor, on
the production of additional testimony; hence no additional
testimony was required within that limitation.

R. J. ArkiNsox.

WasaiveToN City, D. C., August 6, 1866.

TesTIMONY OF G. C. (FARDNER.

G. Clinton Gardner, being duly sworn according to law,
deposes and says:

Int. 1.—Please to state your name in full, place of residence,
and occupation.

Ans.—George Clinton Gardner; residence is Salem, Oregou.
My profession is civil engineer, at present holding the office
of assistant astronomer and surveyor of the Northwest Boun-
dary Survey.

Int. 2.—State whether or not you have any interest, except
as a citizen of the Urited States, in the controversy between
the Hudson’s Bay Company and the Usited States Govern-
ment.

Ans.—1I have not.

Int. 3.—When were you appointed assistant astronomer,
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and have you or not held that office from the time of your
appointment to the present day?

Ans.—I was appointed, I think, in April, 1857, and have
held it, and do hold it now.

Int. 4. —Whether or not, in the performance of your ofﬁcml
. duties, you passed any time in Washington Territory and
British Columbia, and if so, what time ? 4

Ans.—1I passed all the time from June, 1857, to some time

in 1861, with the exception of three or four months in the

- latter part of 1859 and 1860, when I paid a visit to San Fran-
cisco.

Int. 5—Whether or not you have any knowledge of a post
of the Hudson’s Bay Company on the river Kootenay, or
Kootanais ? If so, please to describe the situation of that
post relatively to rivers and to the boundary line.

Ans.—The only knowledge I have of the Kootenay post is
that we passed in August, 1860, some log houses, which the
Indians told us was the old Kootenay post. I don’t remem-
ber how far it is from the boundary line; but it is near the
mouth of the Tobacco river, where it empties into the Koote-
nay, and their position is better shown on an accurate survey-
that was made of the Kootenay river south of-the boundary.
These log houses were on the right bank of the Tobacco river
and the left bank of the Kootenay river, in the elbow between
the two rivers.

(The statements of Indians objected to.)

- Int. 6.—How many log buildings did you see there ?

Ans.—I saw the remains of four.

Int. T.—State whether or not of those four buildings one
was a Catholic mission house.

Ans.—I do not know. :

Int. 8.—Describe, as well as you remember, the construction
and character of those four buildings. . ‘

Ans.—I don’t remember the constriction of those buxld-
ings, because my attention was not particularly called to it.’
I passed them without a thought of remembering them, and,
- probably, the knowledge of those buildings I have ma.y.be‘,"

~ what I have gained from sketches I have seen since. - The
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only thing I can positively state is that I passed four dilapi-
dated buildings.

Int. 9.—Please to look at that photograph, and state whether
.you have any knowledge of the origin of the photograph, in
whose hands it now is; and if in the possession of the boundary
survey, from whom received by that Commission.

(See copy of the photograph hereto annexed, marked A.)

(The introduction of the photograph, now marked “Roman
Catholic Missicn on left bank of Kootenay,” objected to as
incompetent and irrelevant.)

Ans.—The photograph was made by the English Commxs—
sion, one of a collection taken during their survey; copies of
most of them have been presented to the American Commis-
sioner, and also a set of them to me, one of which is a copy
of this same photograph, and-is the first tha,t I bad seen of
them.

Int. 10.—Please to state, after examining the photograph-
for the purpose of refreshing your memory, whether you do

or not now remember the appearance of any one of those four
buildings at Kootenay.

Ans.—I can’t say that I do.

Int. 11.—What persons, if any, did you find apparently
occupying or in charge of these bulldmgs'P

. Ans.—No one.

Int. 12.—Whether or not at that time any appa,rent use
" was made of said bmldmgs?

Ans.—None that I am aware of.
* Int. 13.—Whether or not you had any occasion, in the per-
formance of your duty on the boundary line, to go to the Koo-
tenay river, and if so, what was that occasion?

. Ans.—The boundary line crosses the Kootenay; and in
. order to find the most practicable route for the transportation
~of our supplies, I visited the Kootenay on a reconnoisance, with -
‘an-assistant and with several Indians. )

Int. 14.—~Whether or not at or in the vicinity of thé build-
ings of which you have spoken, which you saw at the junction
_ of the Kootenay and Tobacco rivers, you saw any Indians?

Ans.—I did not, except those I had belonging to my parzy
13 H
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It 15. —-—Whether you have any krnowledge of a post of the
Hudson’s Bay Company called Fort Colvﬂe" :

Ans.—I have; I have visited Fort Colvxle

Int. 16.—At what time?

Ans.—Several times in the early part of 1860.

Int. 17.—On what river is it situated, if any, and how far
. from the boundary line of Washington Territory.

Ans.—It is situated on the Columbia river and about from
thirty to forty miles south of the boundary line.

Int. 18.—State, if you remember, what buildings there were
at that post.

Ans.—On the north side of the court-yard there were store-
houses, apparently one house or building; on the east side were
the quarters of the officer in charge. I don t remember whether
there were small houses on the court-yard attached; I know
there were on the rear of his house. On the south side there

~were houses for the employés; I don’t know how many. There
were one or two detached houses from these; I don’t remem-
ber their number. :

 Int. 19.—Of what material was the store-houses constr ucted
and of what size, as of one or more stories?

Ans.—It was constructed of hewn timber and a story an rd 2
half high. ’

Int. "'70 —Of what were the matermls, and of what hewh*
were the quarters of the officers?

Ans.—The quarters of the officers were of hewn timber; I
don’t remember the height.

Int. 21.—Whether there were any palisades or other enclos-
ures for the post?

Ans.—None that I remember; the only enclosure that I
remember was the corral, back of thé officers’ quarters.

- Int. 22.—Have you any knowledge of the photograph now-
exhibited to you, and if so, in whose possessmn have you
seen it?

" Ans.—1I have seen that, or a copy of it, in the possession of
the American Commissioner, presented to him by the English
Commission. _

Int. 23,—State whether or not you have any recollection -
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-

of the buildings purported to be there represented. (See
copy annexed, marked “B.”)

Ans.—1 have a very distinct recollection of these buildings.
The view shows the rear of the officers’ quarters at Fort Col-
vile; with the enclosure of which I have spoken, which forms
the corral or back yard. / r

Int. 24.—State whether or not -you have ever visited a post
of the Hudson’s Bay Company, called Fort Okanacra.n or
Okinakaine.

Ans.—TI bave; I think it was in the ea,rly part of 1861. It
was on the occasion of my making a reconnoisance of the
- river Columbia from Fort Colvile to Fort Walla-Walla.

Int. 25.—State, if you remember, the character of the
buildings there.

Ans. ———I do not remember the character of the bulldmgs.
To- the best of my recollection, I think they were of hewn
timber. They were occupied by Indians, and in charge of

“one half-breed or full Indian, I don’t know which, and were
in a dilapidated condition.

Int. 26.—Was there any enclosed land at or about the fort ?

Ans.—None that I remember.

Int. 27.—If anything material to the subject of these in-
quiries occurs to you, which has not been specifically called
for by iuterrogatory, please to state it.

Ans.—1I don’t know there is anything.

A3

Cross- Ezxamination.

Int. 1.—Have you any knowledge whatever of what those
- buildings were that you saw at the mouth of Tobacco Creek,
except from statements made to you by Indians? '
. Ans—1I can’t say that I have, though my impression was
that I also have heard the Hudson’s Bay agent at Kootenay
speak of those buildings as their former trading-post. I am
not sure whether the agent was Linklighter or not. Link-
lighter was there upon one visit I made to a new post on the
“Kootenay, which was nothing but a small house north of the
boundary.-
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Int. 2.—Have you anything more than a mere impression
of some such statement being made to you by somebody,
without any certainty of whom the person was? :

Ans.—1I have not. The general belief was that that Was
the former trading-post, and it was so accepted.

Int. 8.—I believe you have stated, in your examination-in-
chief, that you saw these buildings on the left bank of the .
Kootenay river but once, and that merely in passing them?

Ans.—I stated that I had seen them in passing them; but
I have seen them since then, and upon my return from the
Rocky Mountains I have also seen them.

Int. 4—Did you give more pagticular attention to them the
second time than you did the first time ?

Ans.—No, sir, I did not. The first time I passed I observed
them as a matter of curiosity, and the second time, knowing
they were there, I'had no curiosity to see them. We encamped
there two or three days on our return, but my attention was
not particularly called to the houses; I.saw them.

Int. 5.—How long were you at Fort Colvile at the time
you speak of?

Ans.—I visited Fort Colvile three or four times; I don’t

. remember how often; the longest time I. etayed there was

over night.

Ini. 6 —Did you pay, at any time when you visited there,
such particular attention to the buildings as to enable you to
describe them correctly, or was your observation of them and
of the post that of a casual visitor ?

. Ans.—My observation was not such as to descnbe them
accurately; yet my observations were not casual, being at all
times desirous of observing the style of buxldmg, in visiting.
those places, at the different posts we visited, for the purpose
of ascertaining the best style for our own bulldlngs, whwh we
frequently had to construct.

Int. T.—You have spoken of the north side of the. court—
yard Were there not, on that side, two store-houses, one
sixty feet by twenty, one forty by eighteen feet, built. of
square timber, one story and a half htgh with two floors, and
with shingled roofs :
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Ans.—TI don’t remember the exact details of those buildings.
As T have stated in my evidence, I did not know whether
there were two buildings or not. "

Int. 8.—Were not the officers’ houses, of which you have
spoken of, on one side, a story and a half high, ceiled inside
with tongued and grooved boards, with two floors, three chim-
neys, shingled roofs, sixty feet long by eighteen feet wide?

Ans.—I don’t remember the details of that building; I
think it was ceiled on the inside of the first story.

Int. 9.—Was there, at the time you were there, a large frame
dwelling-house, fifty by twenty-three feet, story and a half
high, with two floors, clapboarded and shingled, plastered in-
side, what is called hard-finished, with two large quartz-rock
chimneys, situated on one side of the court-yard?

Ans.—Y don’t remember it.

- Int. 10.—Do you not recollect what might be called a back

family house, of square timber, boarded roof, lined with cot-
ton cloth, with two floors, about twenty-two by fifteen feet,
together with a kitchen of the same size, with shingle roof,
with quartz-rock chimney ?

Ans.—I do not remember those buildings ; there were back
buildings to the officers’ quarters; I don’t remember the de-
tails.

Int. 11.—Do you recollect a square timber bastion, with
port-holes, two stories high ?

- Ans.—I thivk I do; I think it was to the west of the build-
ings spoken of. -

Int. 12.—Was there not a blacksmith shop and carpenter
shop and a barn, fra.med and boarded, about sixty by thirty
feet ?

Ans.—1I don’t remember any shops, but think there was a
barn.

Int. 13.—Do you recollect the size of the corral or yard, of
which you have spoken?

Ans.—I do not ; the yard I speak of was in the rear of the
officers’ quarters.

“Int. 14.—Does this photograph, marked “B,” referred to in
your deposition, show anything more than merely the rear of
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- what you call the officers’ quarters at Fort Colvile; and does
it show either side of the court-yard of the fort, or the build-
ings thereon ? ’

~ Ans.—Tt shows the rear of the officers’ quarters, with the
~ buildings attached, and the gable-end of the store-house, Asit4
uated on the north side of the court-yard. ’

Int. 15.—Would you compare your recollection of the build-
1ngs at Fort Colvile with the recollection of a person under
whose charge nearly all the buildings of the fort had been re-
built, and was a continuous resident of the place from 1852 to
1865°? ~

Ans.—No; I wxll not compare, because I have not the
means of comparison,

Int. 16.—Where your recollection differs from that of the
person mentioned in the former interrogatory, would you not
yourself believe his recollection to be more accurate and dis-
tinct? :

- Ans.—There is no person mdlndually mentloned in the
former interrogatory, and I would not draw any companson
between my recollection and that of any other person.

Eanmination-in-Chief Resumed.

Int. 1.—Whether or not, at some time subsequent to the es-
tablishment of the Hudson’s Bay Company at Fort Colvile,
the British Boundary Commission resided for a time at Fort
Colvile, requiring espemal accommoda.tlons to be provided for
them? .

Ans.—I don’t know whether the British Boundary Commls-
sion resided at the fort or not before the erection of their own
quarters. They were encamped' in that vieinity, and after-
wards built quarters some distance to the north of Fort Col-
vile. ‘

G. CLINTON GARDNER

WasEINGTON CITY, D C, August 10 1866.
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Ezamination-in-Chief Resumed, February 15, 1867.

Int. 1.—Look at these photographs now exhibited to you,
and maiked Copy of A’ and Copy of “B,” and say whether
they are correct copies of the photographs which were marked
“A’ and “B,” and shown you at the time you gave your an-
swers to interrogatories 9 and 14 of your direct examination.

- Ans.—They are.

'G. CLINTON GARDNER.

February 15, 1867.

Ezamination of George Clinton Gardner }?{esume'd, this 23d of
April, 1867, at the City of - Washington, D. C.

Int. 1.—What buildings were erected by the Northwest:
Boundary Commission at Colvile depot ?

(The above question objected to as irrelevant.)

Ans.—Two officers’ quarters of hewed timber, a story and
a half high; onelarge mens’ quarters, of rough logs, chinked
with small logs; twoe shops, under one roof of rough logs,
built in the same manner; one stable with loft, capable of
stabling twelve animals, with large corral in the rear. The
officers’ buildings were each of them double houses. These
bulldlngs were built in the fall of 1859. '

Int. 2.—What was the cost of these buildings?’

Ans.—These buildings were built by the Boundary Survey,
and afterwards turned over to the Quartermasters’ Depart-
ment of the army; and they allowed for the buildings their
. actual cost, as invoiced by the Boundary Survey in the fol-
lowmg manner :

“TInvoice of Quarters turned over by Archibald Campbell,
Commissioner Northwest Boundary Survey, to Brevet
Major Pinkney Lugenbeel, 9th United States infantry,
at Fort Colvile, Washington Territory, August, 1861

Cost of materials and labor, as per voucher marked
A, voucher 2, Abr. G., 4th Qr.,’59 - - - - $2,075.70
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- Cost of materials, as per voucher marked B, voucher
8, Abr. ¢.,2dQ.,’60 - - - - - - - -  392.66
Cost of labor, as per voucher marked C - - - 930.00
See receipts of Magor P. Lugenbeel, U. S. Army,
marked D.

- $3,398.86

ARCHIBALD CAMPBELL,
Com. N. W. Boundary Survey.”

The two buildings for officers’ quarters were commenced -
before the different parties of the Boundary Survey arrived at
Colvile Depot, by the quartermaster of that post, and he kept
an accurate account of everything expended upon them,
which he charged the Boundary Survey for, as per following
voucher, referred to in previous invoice as marked A.

« The United States to 2d Lieutenant W'zllzam B Hugkes, Atk

Infantry, A. A. Q. M., Dr. :

¢ On account of Northwest Boundary Survey for the cost of

the following materials, and the hire of mechanics employed

in the construction of two log-buildings, for the use of the .

U. 8. Boundary Commission, as winter quarters and offices,
. viz:

For 40 000 shingles, at $6 per M - - -~ $240.00
5,560 feet sided timber, at 6c. per foot - 333.60
1,406 ¢ square “ atl0c. « «- . . 141.60 -

12,000 ¢ lumber, at $28 per M - - 836.00
21 doors, at $4 each - - - s - 84.00 -
20 windows, at $4 cach - - - .80.00
800 Ibs. nails, at 19¢. per Ib -. - - 152.00
18,000 brick, at $10 per M - - - 180.00
20 barrels lime, at $2 per barrel - - 40.00
17 door-locks, at $2 50 each - - 42.50
28 prs. butts and screws - - - 8.00

7 latches and bolts - ‘ '1.00 :
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For' Cost of building chimneys, plastering and lay- -
ing hearths - - - - - 102.00

- Hire of extra-duty men for 20 days, at 50¢. each
per day - - - - - - 100.00

- Hire of four citizen carpenters, 20 days, at
- $3 per day - - - - - 240.00
$ ,075.70

““Received at Colvile Depot, of Archibald Campbell, Commis-
sioner N. W. Boundary Survey, this 21st day of December,
1859, two thousand and seventy-five dollars and seventy cents
in full; of the above account. :
Signed duplicates.

(Signed,) Wu. B. HueHES,
$2,075.70 2d Licut. 9th Infanty, A. A. Q. M.

“I certify that the above account is correct; that the items
charged therein were required and furnished on account: of
the service above mentioned, and that the same were necessary
therefor, the buildings having been constructed under my
supervision, with materials furnished by Q. M. Dept. U. 8. A.

“(Signed,) ' : P. LuGENBEEL, - ‘
¢« Bot. May., Capt. 9th Inf., Com’d. Colvile’ Depot.” .

The voucher marked “B,”” as per invoice, gives the cost of
waterials used principally upon the out-buildings, consisting
of mens’ quarters, shops, and stables, previously mentioned,
and are gwen as follows:

Tﬁe United States to 2d Lieutenant Wzlham B. Eug]zes, 9th
- Infantry, A. A. Q. M.

" On account of Northwest Boundary Survey, for the follow- -
ing Quartermaster’s stores, purchased from the 1st of January,
1860, to June 20, 1860, viz:
8 573 ft. lumber, at $30 per M, $257.19; 4 M shin-

" gles, at $6 per M, $..4 00 - - - - $281.19
1 pr. wmdow-sash $4.00;, 2 door-locks at $2.50 - - 9.00
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+ 12 pr. butts at 26¢c. each, $3.12; 5 pr. hooks and .

hinges, at T0c. each, $3.50 - - - - 6.62

2 pr. strap-hinges, at 62%c., $1.25; 1 door-bolt 45c. 1.70
269 lbs cut nalls, at 3ac pr. 1b. - - - - 9435
$392.66

Which, together with the voucher marked ¢“C,” given as
follows :

¢ Account of labor performed in December, 1859, and Janu- -
ary, 1860, by employés of the Northwest Boundary Sur-
vey, on the buildings at Colvile depot:

3 men, 1 month at $50 each per month - - - $150

4 « 1 « 845 « « - - - 180

i5 « 1 « 840 .« « .- - - 600
$930

“I certify that the labor, as stated above, was expended
" upon the winter quarters of the’ N orthwest Bounda,ry Survey
at Colvile depot.
“@. CLINTO\T (GARDNER,
“ Assist. Astr. & Surveyor

Gives the entire cost of those buildings.

(The whole of the above answer objected to as irrelevant
and incompetent. The statements or writings of other per-
sons than the witness also objected to for the same rea.son,
and the papers introduced and the calculations. )

Ini. 3.—Would the materials employed in erecting these
buildings cost private individuals more or less than it cost the
Boundary Commission ? :

Ans.—1I should think the materials used in these buildings
~ would cost private individuals about the same. The only dif.

ferencein cost would be in the labor, which, I think, would net
exceed $500. The doors and windows, and all the hardwares
were transported there, and probably at a greater expense
" than private individuals could have transported them. . : .
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Irt. 4.—What do you estimate it wou'ld have cost private
individuals to have erected these buildings in 1859 ?

Ans.—From the data I have, I should.estimate it at
$3,880.836. The cost of material and,labor, as given in pre-
ceding voucher, will be as follows:

Cost of material for officers’ quarters - - $1,785.70

Cost of labor for officer’s quarters, as follows:

For carpenters - - - - - $240
Extra-duty mens’ labor, reduced to citizen ‘
labor at $1.50 per day, being 200 days - 300

Rations for above laborers, 280, at 80¢c. - - 84 624.00
Cost of officers’ quarters - - - $2,359.70
Cost of materials on out-buildings - - 392.66
Cost of labor ¢« - - 930.00
Cost of rations for above laborers, 660, at
30c. per ration - - - - - 198.00
Cost of out-buildings - - - -° $1,520.66

Int. 5.—How did the buildings erected by the Northwest
Boundary ‘Survey, at Colvile Depot, whose cost you have just
estimated, compare in value with those occupied by the Hud-
son’s Bay Company at Fort Colvile, in 1859 ?

- Ans.—From what I remember of the buildings of the
Hudson’s Bay Company at Fort Colvile, I should think they
were not more than twice as extensive, and probably of not
more than double the value. I would not exchange on any
higher terms. . '

(All the foregoing questions and answers objected to as in-
competent and irrelevant.)

Int. 6.—Have you ever followed any of the brigade trails
of the Hudson’s Bay Company in what was Washingfon
Terr1tory‘7

- Ans.—Yes; I have: been over pa.rts of the tra.ll between
Colvﬂe and. Fort-Hope, on Fraser river.

© Int. T.—What was the character of this trail?
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Ans.—1It was a broad road- way, through the portions of the
country not timbered, and through the timbered portions
opened sufficient to allow their packs to pass. The brigade
trail around the Kalespelm Lake, which is part of the brigade
trail from Colvile to Flat-Head trading-post, follows the water’s
edge, and is impassable at high-water. The most of these
brigade trails follow old Indian tralls, with but little i 1mprove-
ment upon them.

Int. 8.—What do you estimate would be the average ' cost
per mile of these trails? :

Ans.—From the. cost of the trails that we opened in carry-
ing on our work, I should judge these trails did not cost as
much as ours, and the estimated cost of a portion of our trall '
across the Cascade Mountains is about $20 per mile.

‘ Oi-oss-Examz'natz'on this April 30, 1867.

Int. 1.—At what time were you at Fort Colvile ?

Ans.—In March or April, 1861.

Int. 2.—How long were you there at that visit, and did you
go to the Company s post ?

Ans.—I don’t remember whether I went to the Compa-ny s
post or not upon that occasion. I was at the post a few days
previous.

Int. 3.—Was there any difference in the bulldmgs at the
post at the time you first saw them, and at the date of your
last visit ? )

Ans.—No marked change that I observed.

Int. 4.—Had any of the buildings been rebuilt?

Ans.—I don’t think any of them had. :

Int. 5.—How many buildings were the1e at Fort Colvﬂe,
within the square ? » ‘

"Ans.—1 don’t know what you would call the square; there
was-but three sides when I was there. On the north side
were store-houses, my impression, under the same roof; and
onthe east side Were the officers’ quarters, with an extension
to-the north, if I remember; on the south s1de were two or
three small houses for employes ‘
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Int. 6.—Is that the best and most accurate description that
you can give of the buildings at the Hudson’s Bay Company’s
post at Colvile ?

- Ans.—No; it is only the buildings fronting or facmg the
court-yard of the Hudson’s Ba,y post.

Int. T.—How far was the Company's post at Colvile from
the Boundary Commission’s quarters, which you have spoken
of ? :

Ans.—About seventeen miles, by the road.

Int. 8.—How far from the Hudson’s Bay Company’s post
were the buildings of the British Boundary Commission ?
~ Ans.—Between one and two miles. ‘

Int. 9.—Were these buildings erected for the accommoda-~
tion of the British Boundary Comwission during the same
winter that the American Commission passed at their guar-
ters ?

Ans.—Yes; but notat the same time that ours were erected;
they were built afterwards, and I visited them first in the win-
ter of 1860 and 1861.

Int. 10.—How did they compare with the buildings of the
American Commission, in number, size, material, construction,
and finish ? » _ )

- Ans.—First, as regards to number, they were more numer-
ous; and as regards size, they were not as large; in regard
to material, it was about the same, I think. They probably

“were not constructed with the same care, and not as well fin-
ished. S

Int. 11.—You have compared the value of the Hudson ]
Bay Company’s buildings at Colvile with that of the value of
the American Bounda1y Commission at Colvile. Will you now
state the values of the American Boundar} Commission build-
ings, and the British Boundary Commission buildings ?

Ans.—The British Boundary Commission buildings were
more numerous than the American Boundary Commission
buildings, and were worth, I should think, three times as much.

1Int. 12.—Do you not know that Hiram Field was paid the-
sum of $20,000 for erecting the bulldlngs of the British Bound-

ary Commission 2
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. Ans.—No; I did not know that Hiram Field was paid that
amount; I understood he had the contract for building them.
- Int. 13.—Was there three times as much lnmber and other
" materials used in the cunstruction of the British Boundary
Commission buiidings as in those of the Amemcan?

Ans.—I should thmk there was. :

- Int. 14.—Were you employed in any way in the erection of
the buildings of the American Boundary Commission, the cost
of which you have detailed ? S

Ans.—I was employed after my arrival at Colvile fro om. the
field; dand in order to expedite the work, the men of the differ-
ent parties were also placed at work upon them:

Int. 15.—Was this labor charged in estimating the cost of
the buildings ?

. Ans.—Yes; as per voucher marked “(,” previously re-
ferred to.

Int. 16.—What does voucher marked “ C” contain?

Ans.—Voucher marked ¢ C is a certificate of labor placed
upon those buildings by the employés of the Boundary Sur-
vey. . ' '

Int. 17.—Was thereno other labor placed on these buildings
'by the members of the Boundary Commission than that men-
tioned in voucher «“ 7 ? -

Ans.—There was other labor placed on those bulldmos, as
charged in voucher marked ¢« A.”

Int ,18.—Do you recollect the price of labor, at that t1me, in
Qolvile Valley ? : .

Ans.—Yes; the price of labor was the same-as given in
voucher “C.”

Int. 19.—Was not, at this time, Colvile and its v1c1mty full
of miners and prospectors, seeking to pass the winter, many
of whom were glad to be employed to procure food and shelter
for the winter ?

Ans.—There- were a good many that we could have em-
ployed; but they were not willing to remain with us the fol-
lowing season, which we required of every employ&, before we -

. consented to keep them during the winter. Some that were
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discharged upon going into winter-quarters returned to our
employ, in the spring, at the same wages.

Int. 20.—Is not your own personal knowledac of the cost of
these buildings confined to knowledge of .the number of men
of the Bounda,ry Commission employed and the price paid
them; and is not the rest of your knowledge of the cost de-
rived from inspection of vouchers ard certified accounts or in-
voices read off by you and copied into your answer to 2d
interrogatory to your examination-in-chief in this case? ,

Ans.—My knowledge of the cost of these buildings is from .
the amount of labor placed upon them by the employés of the
Boundary Commission, together with the cost of material and
labor placed upon them by portions of the escort employed,
. as certified to by Major Lugenbeel.

Int. 21.—Is your l\nonledae of the ma+ernl and values
mentioned, and the labor charged in voucher marked ¢ A,”
introduced ,into your testimony, purporting to be signed by
P. Lugenbeel, Brevet Major, derived from the account itself,
and the certificate ?

. Ans.—My knowledge of the amount of material and labor
is partly from the account and partly from the results of that
material and labor. My knowledge of the value of the
material and Iabor is from the certificate.

" Int. 22.—Is your knowledge of the material furnished, and -
".the prices charged in voucher “B,” derived from an inspec-
tion of the document itself?

Ans.—Partly from the inspection of the voucher itself, and -
partly from the inspection of the materials, as nearly as I re-
member them. :

Int. 23.—Is not your knowledge of the price of these arti-
cles derived entirely from the-voucher itself?

Ans.—Yes ; because there was no other price paxd for them
than that charged in the voucher.

Int. 24.—Did you pay for these articles yourself, or do you
know that they were paid for, except through the mcpectlon
of this voucher ?

" ' Ans.—I did not pay for them myself, and the receipt to
the voucher is the only evidence I have of payment.
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Int. 25.—How many officers and men were employed on an
average, on thé Boundary Commlssmn When a,t work in the~‘
feld? ] . S

Ans.—I do not remember ; ; I should Jud«re about sxxty

Int 26.—How many companies of soldiers. were employed
as’an escort and guard for the Commission?- v '

~ Ans.—On’ the western slope of the Cascades there was one
company of infantry. To the east of the Cascades there was:
four companies of infantry, who established a military: depot
at Colvile Depot, sending detachments sufficient to guard and
_protect the parties [that] were at work.in the field. a

Int. 27.—What escort did the British Cominission have?

Ans.—The English Commission; I believe, had sappers and
miners as their escort, as Well as to do the Work the numbe1 :
I.do not know. : SRR -

- Int. 28.—How many companies were there at Colvﬂe Depot
at the time the buildings of -the: Amencan Boundary Com-:
mission were begun ? - SER : SRCRIRE

Ans.—Two companies of 1nfantry, I beheve

Int. 29.—State, if 'you know, what was the cost of- brmg—
ing the Company’s soldiers to' Fort Colvﬂe, and ma,mta.mma
them there while-acting as guard.” :

Ans.—T don’t know. - - - v R

: S o G. CLINTON GrARDNER. -

RN N

Deposmon of Marcus A. Reno, a Wltness exa,mlned in the
city of Washmgton, at request and in beha.lf of the’
‘United States, in the matter of the Hudson ) Bay Coma‘, '

- pany against the United States, Caleb. Cushmg appear-
ing as counsel for the United States, and Edward Lander,;
for the said Company, sworn before hxcholas Callan,

" notary pubhc in and for the county of Washlngton, Dls-,
) tz‘lct of Columbxa :

TESTIMO\IY OF MARoUS A. RENO.

Int. 1. —State your na.me, rank in the a.rmy, post or. sta.tlon
Ans.—~Marcus A. Reno Captam of st cava.lry, and Bre- -
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vet Colonel in the United States Army; my regular station
is Fort Boisé, Idaho Territory.

Int. 2—Have you, at any time, been on duty at the post
of Fort Boisé?

Ans.—I have, at some time heretofore, been acquainted
with Fort Boisé, a post of the Hudson’s Bay Company. I was
there first in the summer of 1859 ; theré twice that summer.
I was there four times in the summer of 1860; was there in
the capacity of a subaltern in the 1st dragoons, that was
scouting along the emigrant route in that country. The first
time I was there a day and night, the second time I spent
about three days there, in the summer of 1860. I camped
there two weeks the first time, the second time I was there
about two days. Fort Boise, of the Hudson’s Bay Company,
* was situated on the right bank of the Snake river, fifteen or
twenty miles below the mouth of Boisé river; the present
post, held by the United States, is on the Boisé river, about
thirty miles above its mouth. The Snake river is the main
river; the Boisé is the branch river. Am not certain as to
the distances ; they are about the distances above stated.

Int. 3.—State whether you noted, with more or less particu-
larity,-the condition of the Hudson’s Bay post at Fort Boisé.

Ans.—1I took notice, with some particularity, of the condi-
tion of Fort Boisé at the time of my first visit there. I took
the dimensions of the building, and noted the condition of the
country back of it, in reference to pasturage for the animals
of our command. I kept a journal regularly every day. I
reported the result of my observations to the commanding
officer on my return to camp. :

Int. 4.—Please to describe the character and condition of
the buildings there.

Ans.—The buildings were pretty much in ruins; one was
quite so, the other was simply four walls that had been cov-
ered with a single slant roof; the face looking up the river
seemed to have been arranged for defence, Indian defence;
this is what I understood to be called a bastion. T only saw
two buildings-there. The whole locality was entirely over-
grown with wild rye grass, very tall grass.

14-H
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Int. 5.—Were the buildings occupied or deserted?

Ans.—These buildings were in a deserted condition; no in-
dications of any one having been there for some time.

Inl. 6.—At what pecuniary value should you estimate those
buildings, in the condition in which they were at that time?

Ans.—I should say they were worthless. The walls were
built of this adobe sun-dried brick; would hardly have sup-
ported ‘the roof; they had crumbled away, from the rain. I
think it would have been economy to have built anew, rather
than to have attempted to make them habitable.

- Int. T.-—Please to state, according to your judgment and
experience, how many of your men would it have taken, and
how many days’ time, to construct two such buildings.

(Mr. Lander objects to this question, unless it is previously
shown that the witness had some experience in putting up
adobe buildings.)

Ans.—I do not feel myself competent to answer this ques-
tion fully. ° .

Int. 8.—Have you ever had occasion to witness or direct the
making of adobe bricks. If so, state briefly the material and
process. R

Ans.—I have. The United States post at Fort Wallula
was built of frame work, and lined with adobe brick. Itisa
kind of mortar formed of the ground and water, with the ad-
dition of straw; the time of making depends a great deal on
the weather; dried in the sun.

Int. 9. ——Wha,t is the common size of these sun-dr 1ed blocks
of mud, called adobes?

(Mr. Lander objects to this question.)

Ans.—The size varies according to the different uses they
are put to. The sizes I saw made were almost cubes, about
one foot. Those I saw in the buildings at Beisé were the size
of ordinary bricks.

~ Int. 10.—State, if you please, how these adobes are formed.

Ans.—Those that T saw made were as follows: An excava-
tion was formed in the ground, the dirt from which was wet.
and then manipulated with shovels. Some were made in that
way. Then, afterwards, they improved on that manner and
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had a kind of mill. This mill was nothing more than a cylin-
der and a wheel to turn around by a horse, of the very simplest-
construction imaginable.

Int. 11.—Please to state whether you saw any enclosed land
at Fort Boisé.

Ans.—I did not. I saw no evidence of cultivation or im-
provement except the ruins of these buildings X spoke of.

Int. 12.—What was the quality or character of the land
immediately around and in the neighborhood of these two
adobe ruins ?

Ans.—In the immediate vicinity of the post it was level
bottom; they call that country sage-brush country. The soil
of alkali nature. The sage-brush land is very indifferent for
cultivation ; it would require great labor to make it profitable ;
and as to pasturage, I.do not think a herd of a hundred ani-
mals could live within range of the fort, and be at all service-
able. Sage brush is-rot considered feed for cattle; horses and
cattle will not eat it. I have heard it said mules would eat it,
but I don’t believe it. I found, in the execution of the orders
I had received, that it was useless to send animals there for
pasturage.

Int. 13 —Please to state whether you have at any time been
on duty at the United States fort of Walla-Walla; and, if so,
how long and at what time?

Ans.—I have been stationed at United States Fort Walla-
Walla from September, 1859, to May, 1860. I spent the
winters of 1859 and ’60 and 1860 and ’61 there.

Int. 14.—State whether or notin the vicinity of the United
States [Fort] Walla-Walla there was a post of the Hudson’s
Bay Company, known by the name of Walla-Walla or of
Wallula.

Ans.—There was a post of the Hudson’s Bay Company on .
the Columbia river called Old Walla-Walla, at the mouth of
the Wall4-Walla river, not a mile above the mouth of the Walla-
Walla river, about thirty miles from the United States fort of
Walla-Walla. I never heard Fort Walla-Walla designated in
any other way than the old fort.
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Int. 15.—Did you at any time or times visit old Fort Walla-
Walla; and, if so, how many times?

Ans.—I visited there frequently; the first time was in May,
1860. I visited there also in charge of a scoutmg party;
camped there several days.

Int. 16.—Please to describe what buildings or structures
constituted the old fort.

Ans.—I remember pa.rtlcularly one buﬂdmg, built of adobe
brick, which they called a store; also an enclosure, four walls,
inside of which there were some small buildings; think there
were two; not positive about that. Enclosure was arranged
like a fort for defence, and built of adobe. The two buildings
inside were of adobe.  Two sides of the building were also
portions of the wall, the building being placed in corners of
the enclosure.

Int. 17.—Was there any enclosed land under cultlvatmn at
the old fort? .

Ans.—There was one $mall tract of land near the Walla-
Walla river, I suppose two or three miles above the fort;
probably ten or fifteen acres, I should judge.

Int. 18.—What was the character of the soil and country
around the old fort?

Ans.—In the vicinity of the old fort, a shifting, sandy soil;
the sand was so loose it drifted with the wind. There was no
vegetation worthy of the name.

Int. 19.—What persons, if any, were in occupation of the
old fort at that time; and what business, if any, appeared to
be transacted there?

Ans.—The Oregon Steam Navigation Company, at that
time, had just succeeded in running up their first boat. They
had a landing at the old fort, and had some agent.s there in
occupation of the old buildings.

Int. 20.—Have you knowledge of any apparent use or.profit-
able cccupation of the old fort, at that time, by the Hudson’s
Bay Company ? :

Ans.—No, sir.
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Cross-Examination.

Int. 1.—At what time of the year were you at Fort Boisé ?

Ans.—I was there in September, 1859 ; in July and Au-
gust, 1860; in October and November, 1860.

Int. 2.—Was it at the first time you were there, in Septem-
ber, 1859, that you made your report to the commandmv
officer?

Ans.—Yes.

Int. 3.—Is not the grass injured in the month of September—
injured by the long summer drought of that country ?

Ans.—No; I do not think it is; the grass that forms the
pasturage there is the bunch grass; it is nutritious even in
the winter, when there is a sufficiency of it.

Int. 4—On these scouting expeditions you have spoken of,
are not your horses subsisted on the pasturage you find on
your journeys ?

Ans.—Entirely so.

Int. 5.—How long would you hke to have your horses go
without grass on one of your journeys ?

Ans.—I should hate to have them go more than six or eight
hours.

Int. 6.—You have stated that you camped at Old Fort
Boisé, first time, a day and night; at another time, two days;
at another time, two weeks; the next time, two or three days.
Were your horses at that time confined to sage-brush pas-
turage?

Ans.—No, sir; our horses were herded with suitable guard,
-and sent off in different directions from the camp to be grazed.
They would be taken at times as far as six miles. We were
forced to keep our camp there, because it was a depot of pro-
visions for emigrants. The most of the grazing we found was
on the river Owyhee, some two miles from Old Fort Boisé.

Int. 7.—Do I understand you to mean, then, that there was
pasturage around Fort Boisé, but not in the immediate vicin-
1ty of your camp there?
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Ans.—There was no pasturage around Fort Boisé in the
immediate vicinity ; there was grass there that would sustain
life, scattered through the sage grass, [brush.] If it had been
optional with the commanding officer, he would not have re-
mained there the time he did. I remember, in our homeward
march, men were made to dismount and lead their horses, they
had been so reduced by scant feed at Fort Boisé.

Int. 8.—You stated the horses were sometimes sent six miles
for feed. Were they not often herded at shorter distances
from the fort?

Ans.—Yes, sir; herded in every direction; this six miles
[was] probably the longest distance. ~

Int. 9.—From your knowledge, derived from your camping
at Fort Boisé, would it not have required a great deal of land
on both sides of the Snake river to have pastured large bands
of horses, kept by persons living at old Fort Boisé?

Ans.—It would so; it would have required a very extensive
range.

Int. 10.—Ts not Fort Boisé on the emigrant trail, and the
usual and common camping-ground for parties passmcr up and
down the Snake ?

Ans.—It is so ; but 1 do not think it [was] is so [much] on
account of the pasturage at that time, as for wood and water.
The Snake river is difficult to water stock in ; it is miry along
that portion of it.

Int. 11.—Might not the camping of these partles, passmg
up and down the river so often, at the same spot, have injured
the pasturagein the vicinity of and around the fort? .

Ans.—The first time I was at the fort, in 1860, there had
been no encampments there that year; the year before, the
emigration that had passed over mlght have destroyed it to
some extent.

Int. 12.—Do you know anythmg of the effect of emlgratlon
on sage-brush lands? RS

Ans —Not from my personal knowledge.

Int. 13.—Is not the bunch grass of that country often found
to some extent, on what is called sage-brush land?

Ans.—1Tt is, to a very limited extent.
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Int. 14.—In your examination of Fort Boiseé, did you not ob-
serve an enclosure, or the remains of one, similar to that at
old Fort Walla-Walla, although not as great in extent?

Ans.—The building spoken of in my evidence as in ruins,
looked like it might be an enclosure; but it was so crumbled
it was difficult to say what it looked like.

Int. 15.—You have spoken of the south face of this build-
ing with a bastion to it. Was not this the south wall of an
enclosure, similar to that of Fort Walla-Walla ?

Ans.—No, sir; I don’t think it was; it had been a building
arranged for defence, but built more especially for a store-
house.

Int. 16.—What was the leno'th of this south wall you spoke
of ?

Ans.—I do not remember sufficiently the dimensions to say.

Int. 17.—Where was this other building situated that you
spoke of, and how near to the building you have last spoken
of ?

Ans.—Situated off the northwest angle of the main build-
ing, towards the river, from thirty to fifty yards distant; may
have been a little less than that.

Int. 18.—Was this an enclosure resembling the old fort at
Walla-Walla ? .

Ans.—It was too much in ruins for me to say what it had
been; but the extent of the foundations were greater than
they ‘could have roofed out there.

-Int. 19.—~Could not buildings have been erected on the in-
side of the enclosure, and roofed, leaving an open space within
the enclosure ?

Ans.—It might have been s0.

Int. 20.—You bave some acquaintance with adobes, as made
by soldiers. Have you any idea how long they would last?

Ans.—I have not. -

Int. 21.—1Is all the earth you found fit for adobes; and
does it not require a peculiar kind of earth for the purpose of
making adobes?

Ans.—Some kind of earth you can make adobes of with
less trouble than others.
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Int. 22.—Could you make adobes at old Fort Walla.-Wa‘lla,
of the earth there?

Ans.—Very near there; in the bottom of the Walla-Walla
river.

Int. 23.—Is not the earth preferred for adobes generally a
sort of clay ?

Ans.—Yes.

Int. 24.—Does it not require working by the feet of cattle
and horses, driven about, or in some other way, to make it fit
for bricks ? '

Ans.—Depends upon the number you want; they require to
be worked in some way.

Int. 25.—How is the shape and measure of the brick ob-
tained, that you have spoken of?

. Ans.—They have some form of mould.

Int. 28.—If you cannot [give] the length of the walls at Fort
Boisé, can you give its height or its thickness?

Ans.—I think the short wall that was standing was seven
feet high, and one opposite was ten or eleven ; I should saythey
were a-foot and a half to two feet in thickness.

Ant. 27. —Can you give any approximate idea of their
length?

Amns.—1I should thirk not more than thirty feet.

Int. 28.—You have spoken of rye grass springing up ‘and
almost concealing the ruins; is not this rye grass, in the
spring of the year, a good pasturage for horses ?

Ans—1It is not considered good pasturage, it scours the
horses very much.

Int. 29.—Does not all new grass, in the spring of the year,
have that effect on horses? '

Ans.—Yes; but not to the same extent. A horse that hag
been pastured all winter would not be scoured by-the moun-
tain grass, even when green; but he would by the rye grass:

- Int. 30.—Did you give a partlcular examination to old Fort
Walla-Walla ? :

Ans.—I did not; T was frequently in the enclosure, but dld
not take the dimensions. :
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Int. 31.—Have you any particular recollection of the wall
of the fort, its height or its thickness.
Ans.—I have not.
Int. 832.—~Can you say that there were not inside of the
walls of the fort, some houses and ranges of stores?
Ans.—1 cannot.
Int. 38.—Have you any recollectlon of two bastions, be-
longing to the fort?
Ans.—I remember there was somethmg of the kind.
M. A. REwo,
Capt. 1st. Cav., Bvt. Col. U. S. A.

Sworn and subscribed before me this ninth day of
[r. 5] November, A. D. 1866.
N. Cariavw,
Notary Public.

In the matter of the Claim of the Hudson's Bay O'om_pang/
agam&t the United States.

Deposition of Lewis 8. Thompson, a witness examined in the
City of Washington, and District of Columbia, on the
‘part and behalf of the United States, who, being duly
sworn, deposeth and testifies as follows: '

TestiMoNY 0F LEwis S. THOMPSON.

Int. 1.—Please to state your name at length, res1dence,
and profession. :

-Ans.—Lewis S: Thompson; residencein J acksonwlle, Jack-
son county, Oregon; I am a physician.

Int. 2.—Have you any personal knowledge of the Hudson’s
Bay post at Umpqua; and if so, under what circumstances
acquired, and-at and for what time ?

Ans.—I have, having resided at Scottsburgh, the road to
‘and from which passes immediately in sight of the post. My
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business led me to travel this road frequently, there being
but one trail from Scottsburgh to the interior, and that trail
rassing this post. I frequently traversed the country at and
~about the post. I was at Scottsburgh from September, 1852,
to Janu'uy, 1857.

Int. 3.—Please to describe the bulldlros at the post as you
saw them in 1852, State what buxldmgs were there.

Ans.—I cannot exactly recollect. The buildings: were
dilapidated ; a portion of them were standing, and‘a portion
had falien down. _

Int. 4—Did you take notice of the character and quality
of the land about the post? And if so, please to state what
proportion of it was good land, and what, in your judgment,
was the value of a mile square of the land at and around it.

Ans.—I did; one-half was good land. Two thousand to
twenty-five hundred dollars. A portion of the land was good,
and a portion of it was hilly, mountainous land. The hilly
land had no particular value for tillage or grazing. I desire
to explain that I base my estimate of the land on the assump-
tion that the post stands in the centre of the land up and
down the river; a half-mile up the river, and half-mile down
the river.

Int. 5—What person, if any, was in apparent charge of
the post, in behalf of the Company ?

Ans.—I do not remember the name of the person in charge
of the.post; it wasa Frenchman.

Int. 6.—On which side of the river, rela,txvely to the road
to California, and how far from it, is the post at Umpqua.
Is it on the right or.the wrong side of the river, relatively
to that road?

Ans.—Umnmpqua is .on the south or west s1de of the river,
the road to California passing on the opposite side at no great
distance; the road is on one bank of the river,‘ and the‘post
on the opposite bank.

Int. 7.—Have you or not any knowledge of cattle belong—
ing to the post being killed by the settlers; and if so, under
what circumstances, and for what apparent cause ?

Ans.—Nothing beyond common -talk. The common repu-
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tation was that the stock was wild, and bad not been handled
for several years, and the consequence was that they were
very troublesome, and therefore were killed.

Int. 8.—Have you or not knowledge of cattle or horses be-
longing to the post being sold by the Company’s agent ?

Ans.—I have not, personally. I have seen the corral in
which the horses were collected, and saw persons who were
employed in collecting them. I also saw some dead animals,
and heard statements made as to the cause of their death,
and statements concerning sales.

Int. 9.—Have you or not knowledge of the farm in that
region owned or occupied by Mr. Chapman; and if so, how
is it situated relatively to Fort Umpqua?

Ans.—Myr. Chapman lived on the Fort Umpqua farm.

Int. 10.—What is the estimated value, in that country, of
Mr. Chapman’s farm at this time?

Ans.—TFifteen hundred dollars; the land not being so val-
uable as it formerly was, when I valued it at twenty-five hun-
dred dollars.

Cross- Ezamination.

Int. 1.—How far is this town of Scottsburgh from the Com-
pany’s post at Umpqua?

Ans.—Twenty miles.

Int. 2.—You speak of the road running from Scotsburgh to
the interior. To what places of importance did that road lead?

Ans.—It leads to the main trail running through Oregon to
California, and is the trail over which goods are shipped to
the towns in the interior of Oakland, Winchester, Roseburgh,
Canyonville; which towns supply the settled portmns of.
Umpgqua valley with goods.

Int: 8.—How far from the bank of the Umpqua was the
: Company s post?

Ans.—About one hundred and fifty yards.

Int. 4.—Is the Umpqua a fordable river near the fort or
not ? o
Ans.—It is not. There is a ford used in summer time, about
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the ford to the fort, but no wagon trail.

Int. 5.—Is there any difficulty in crossing the river near the
fort by canoes or boats? :

Ans.—There is none. That was the means of crossing from
the trail to the post.

Int. 6.—Was it not common reputation that a good many
cattle had been killed by the settlers belonging to the Com-
pany ?

Ans.—1It was. :

Int. T.—Was it not also common reputation that the beef
cattle of the Company, killed by the settlers, had been sold
in Scottsburgh and other places by the settlers?

Ans.—I think not. There weré reports occasionally of
cattle being killed by packers passing through the country ;
they usually called the cattle elk.

Int. 8.—Were not the cattle usually kept by the settlers in
that country, many of them, of the Spanish breed?

Ans.—They were not, until, about 1854 or 1855, some
cattle of the Spanish breed were driven into that country.

Int. 9.—Did not all the cattle in that country range loose
as a general thing ? '

Ans.—They did.

Int. 10.—Who is the present occupant of the farm at the
post ?

Ans.—I cannot tell. My belief is that it has not been oc-
cupied for several years. : ‘

Int. 11.—Are you acquainted with Governor Gibbs? If so,
state what is your judgment of his competency to pass upon
the value of land personally known to him in the valley of
‘the Umpqua.

(Mr. Cushing objects to the question, as not matter of cross-
,examination, and not competent testimony in any point of
view.) ' :

Ans.—I am. I should think he was.

Int. 12.—Have you bought or sold any farming land in the
Umpqua Valley during the last year? '

Ans.—I am now trying to sell a farm which I have owned
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since 1857, containing 640 acres, for two thousand dollars,
within sight of Fort Umpqua, and which I would not ex-
change for the Fort Umpqua Farm.

Ezamination-in- Chief Resumed.

Int. 1.—~When you say that in your opinion Governor
Gibbs is competent to pass judgment on the value of land in
Umpqua Valley, do you mezn to be understood as implying
that he has any special competency super1or to your own?

Ans.—I do not.

Int. 2.—Do you think he is any better judge of the money
value of your own farm than you you1self are?

Ans.—TI do not.

" Int. 3.—Do you think that he is any better judge than you
yourself are of the relative value of your farm and the Fort
Umpqua Farm?

Ans.—I do not.

Int. 4.—What are your means of information as to the
value of lands in the Umpqua Valley ?

Ans.—From actual transactions, lands being boun'ht and
sold under my knowledge.

(Mr. Lander objects to this last interrogatory, upon the
ground that it is incompetent and irrelevant, in the renewal
of an examination-in-chief.)

(Mr. Cushing responds that this question is not renewal of
an examination-in-chief, but is the cross-examination of the
witness relative to the elements of the matter of opinion, as
to which Mr. Lander made the witness his own by the intro-
duction of new matter.) .

Int. 5.—Who is Governor Gibbs, and how does ke get the
title of Governor? .

Ans.—He is a man who weighs about 250 Ibs., and served
four years as Governor of Oregon. '

Int. 6.—You have stated that there was a report that cattle
were killed by packers going through the country, and called
elk meat. Did the report run that these cattle were killed in
the corral of .the Company ?
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Ans.—The report did not. The Company could not have
corralled their cattle had they tried.
- Int. T.—Have you or not any knowledge of sea-otter or

other furs being traded by the Indians to the Company, when
you first went there ?

Ans.—There was little or no trade at Fort Umpqua when I
went there. ‘ . :

L. S. TroMpsox.

WasuINGTON, D. C., December 18, 1866.

Claim of the Hudson's Bay Company against the United
States.

Deposition of A. J. Caén, taken at the request and in behalf
of the United States, by agreement between Caleb Cush-
ing, on behalf of the United States, and Edward Lander,
on behalf of the Hudson’s Bay Company.

TesTiMoNY oF A. J. Cav.

Int. 1.—Please to state your name at length, and your
present occupation and residence.

Ans.—My name is Andrew J. Cain; have been residing at
Walla-Walla, in Washington Territory; engaged in real estate
business. '

Int. 2.—Have you, at any time, been employed as Indian
agent in Oregon or Washington ? And if so, please to state
for what district, and for what years.

Ans.—I was employed as Indian agent in Washington
Territory for three years, up to September, 1861, in charge of
the Walla-Walla district, which embraced all of Washington
Territory between the Columbia river and the Bitter-Root
Mountains. ‘

Int. 8.—For what length of time, since then, have you re-
sided at Walla-Walla ? '

Ans.—Up to my departure for that city in March last.
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Int. 4.—Please to describe the structures, if any, of the
Hudson’s Bay Company at old Walla-Walla, at the time when
you first had knowledge of them as Indian agent.

Ans.—An ordinary sized trading-fort, made of adobes, with
a main building inside, which I suppose was about sixty by
thirty, all in a very dilapidated condition. There were évi-
dences of there having been some small tenements, but I could
not judge of their chm acter. There was but the one building
left standing, which had no roof on it.

Int. 5.—In what manner were these structures occupied, if
at all, at that period ?

Ans.—They were unoccupied during 1859. Some traders
repaired the building, and occupied it in 1860.

Int. 6.—What is the present condition of the buildings, and
how, if at all, occupied ?

Ans.—They bave been almost entirely rebuilt; they are now
occupied by traders. New rcofs have been put on the build-
ings, and the walls repaired—putting in doors and windows.
The walls of the fort and building, when I first saw them, were
in a very bad condition.

Int. T.—Slate, if you know, at whose expense these repairs
were made, and who were the traders occupying the premises.

Ans.—To the cxtent of my knowledge, at individual ex-
pense; Higgins and Greenwell first occupied them, afterwards,
Van Sickle and Tatem; I am not acquainted with the parties
who have been occupying them of late. By expense of indi-
viduals, I mean private individuals, traders.

Int. 8.—How many years have you been ergaged in the
land or real estate business; and have you or not had expe-
rience in the purchase and sale of real estate? And if so, to
what extent? ) :

Ans.—Engaged in that business since 1861; have owned
property in Walla-Walla, and negotiated large amounts of pur-
chases and sales for others.

Int. 9.—Please to state what, in your Jud"ment was the in-
trinsic pecuniary value of those structures as structures, and
apart from the land, as they stood in 1859, and before they
were repaired by private traders.
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Ans.—Twenty-five hundred to three thousand dollars, at
the price of building material then.

Int. 10.—Describe the character of the land, as-adapted to
agricultural or grazing uses, at and about old Walla-Walla.

Ans.—Land in the immediate vicinity is a sandy waste;
there are no good farming or grazing lands until you reach
Touchet river, fourteen miles in the interior.

Int. 11.—Please to state the character of the roads, if any,
at or about old Walla-Walla; whether any particular road,
leading to or from old Walla-Walla, existed at the time when
you first became acquainted with the post; and whether trav-
elling at or about old Walla-Walla requires the expensive con-
struction of roads.

Ans.—The character of the country did not, and never has
required any labor in making good wagon roads, beyond the
bridging of streams ; the reason of this is, because it is a prai-
rie country, universally a sandy soil ; the grade of the highest
plateaux is of that easy character that good natural wagon
roads could always be obtained by simply making a reconnois-
ance, except as to crossing the mountains, which are fifty
niles distant from the post. Even at the mountains, natural
roads can be obtained.

Int. 12.—Arc you acquainted with the Hudson's Bay Com-
pany’s post at Fort Colvile? And if so, how much, and at
what time ?

Ans.—I am; having spent some time in the Colvile Valley
in the fall of 1859.

Int. 18.—Please to desecribe the buildings which you saw
there at that time.

Ans.—They were of the most ordinary character, built of
logs, pu: up in a rough manner; I don’t rencember their di-
mensions ; I was partlcularly struck with the dllapldated air
the place wore.

Int. 14.—What, in your judgment, was at that time the value
in money of those buildings?

Ans.—From five to seven thousand dollars, to any one who
needed those buildings at that point.

Int. 15.—Please to inspect the lithograph [photograph] sub-
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mitted to you, and hereto annexed, and marked with your name,
and state whether it does or does notrepresent any structures
with which- you are acquainted. And if so, what?

Ans.—It represents one view of the buildings at Fort Col-
vile. ,

Cross-Examindation.

Int. 1.—What trading-posts, other than those of the Hud-
son’s Bay Company, have you ever seen in Indian country ?

~ Ans.—T have seen none in Oregon and Washington but those
of the Hudson’s Bay Company.

AInt. 2.—When you speak of an ordinary sized trading post,
you mean a Hudson’s Bay Company’s post?

Ans.—Yes.

Int. 3.—Was not this fort that you have spoken about,
113 feet square, and the walls about 12 feet high, and about
one and a half foot thick ?

Ans.—My recollection serves me that the fort was from 100
to 120 feet square; adobe walls, from ten to twelve feet high;
that is, the walls that were standing.

Int. 4—Did the traders that you have spoken of repair
the walls with adobes, as well as roof the buildings?

Ans.—They repaired the buildings, and also’ repaired the
walls somewhat, and used it as a corral.

Int. 5—You have spoken of the intrinsic pecuniary value
of these structures as structures, and apart from the land in
1859. What was the value, in your opinion, of a mile square
of land, including the old post at Walla-Walla, and landing, at
the time you last saw it? '

Ans.—In 1859, a mile square had no particular value apart
from these improvements; since then it has become valuable
as a landing, owing to the development of the mines; it has
been quite a shipping point for the Walla-Walla Valley and
interior mines.

Int. 6.—Has not this landing a value also, caused by the
settlement of the surrounding country, for agriculture, as well
as the mining improvements ?

Ans.—To a limited extent.

15 H
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Int. T.—From your knowledge of the surrounding country,
west of the Cascade, and east of the Bitter-Root Mountains,
what, in your opinion, is the best landing on the Columbia
river for the transaction of business?

Ans.—Wallula is the most important landing.

Int. 8.—Can you place any pecuniary value on it as a town-
site ?

Ans.—It would be difficult to do so, owing to the efforts
being made to establish two other points above it, one at White
Bluffs, and the other at Palouse Rapids on the Snake river.

Int. 9.—Will not the fact that the rapids on the Columbia
and Snake prevent navigation at low-water above Wallula,
and the fact that these two other places communicate only
with extreme northern mines, prevent their becoming rivals
of Wallula to any great extent?

Amns.—Low-water, at certain seasons of the year, obstructs
navigation above Wallula, but whether to the extent of inter-
fering with the mining trade with those upper-points‘, Iam
unable to say.

Int. 10.—Do you not think yourself that the advantaoes
which Wallula possesses over White Bluffs, and the point on
the Palouse, will secure to Wallula the start Wh1ch she now
possesses over both these places?

Ans.—I think she possesses advantages arising f1 om the
-agricultural resources of the Walla-Walla Valley; but as to
whether she will rival other points above in controlling mining
trade is questionable in my mind.

Int. 11.—Has not the main business transacted at Wallula
heretofore been with the southern mines and the valley of
Walla-Walla; and does it not owe to that chiefly its present
position ? ‘

Ans.—It does.

Int. 12.—Can either of these places you have spoken of
~ rival it in the trade of the southern mines or Walla-Walla
- Valley?

Ans.—No. ‘
Int. 18.—Are there not good grazing lands on the hills
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south of the Walla-Walla river, and within two or three miles
of the old fort ?

Ans.—There is good grazing on the plateau and hill sides,
on the south side of the Walla-Walla river, within about three
miles of the old fort; more than two miles; about three miles.

Int. 14.—Are there not agricultural lands for farming pur-
poses along the valley of the Walla-Walla river, which flows
into the Columbia river, a short distance south of the old
fort?

Ans.—No, sir; thereis a small piece of bottom-land, forty
or fifty acres, two miles and a-half from the fort up the river,
and some further bottom-land, a little hlgher up, in detached
pieces.

Int. 15.—Do you know as to the price of the old store at
Wallula ?

Ans.—T think at one time $150 a month was paid for the
store.

Int. 16.—At the time you were at Fort Colvile, in 1859,
was or was there not a stockade around the buildings of the
fort ?

Amns.—Not around all the buildings; there was some stock-
ade; cannot say how much.

Int. 17.—Where did you stop when in the Colvile Valley :

Ans.—At the military post about 12 or 14 miles from Fort
Colvile.

Int. 18.—How often were you at Fort Colvile when in the
valley ?

Ans.—I made two special visits to the fort, and was there
an entire day each time.

Int. 19.—At the times of your visit there, did you give a
particular examination to the building at the fort?

Ans.—I gave no further examination than natural curiosity,
under the circumstances, would induce one to give.

Int. 20.—What was that examination?

Ans.—The gentleman in charge of the post went with me,
and an officer of the army, round the post and surroundings,
explaining in a general way the character of the operations.
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Int. 21.—Did these buildings face outwardly or inwardly
upon a square in the centre?

Ans.—I cannot answer that question distinctly. There were
some old buildings detached from the main building.

Int. 22.—Do you remember whether the stockade of which
you have spoken extended on three sides?

Ans.—I can’t say. Saw' evidences of there having been a
stockade.

Int. 23.—Was there an open place in the centre, surrounded
by buildings ?

Ans.—I don’t remember such.

Int. 24.—Do you remember a large frame dwelling-house,

about 50 by 23 feet, a story and a half high, clapboarded

and shingled and plastered ?

Ans.—1I remember being in a house of similar dlmensmns ;
do not recollect it as described.

Int. 25.—Do you .cmember any clapboarded and shingled
house there?

Ans.—I can’t say that I could speak particularly of the
character of the roofs.

Int. 26.—If you cannot speak as to the roofs, can you say
whether any building was clapboarded?

Ans.—My impression is, that there were some that were
clapboarded. ‘

Int. 27.—Is it not a very unusual thing to clapboard any
building in that country, unless it be a very valuable one?

(Mr. Cushing objects to this question as too argumentative,
and as assummg facts for the premises which do not appea,r)

Ans.—No, sir.

- Int. 28.—Did you notice chimneys to these buildings?

Amns.—I cannot remember the chimneys. - I saw fire-places.

Int. 29.—Did you notice a store-house 60 feet by 20?

Ans.—I was in a store-house, but did not take sufficient
~ notice as to size.

Int. 30.—Were you in or did you see any other store-house
than the one you have mentioned ?

Ans.—I was in the attic of thebuilding, looking at some furs,



229

but I do not know whether it was in the same building I had
been in or not.

Int. 31.—Do you or not recollect Whether there was another
store-house than the one you first mentioned ? :

Ans.—I do not remember.

Int. 32.—Do you recollect a timber bastion of two stories
high?

Ans.—My impression is that I saw such a bastion—a vague
impression.

Int. 33.—Have you anything now but a vague impression of
the buildings you saw there in 18592

Ans—Yes, sir. I have distinct recollection of the officer’s
quarters and the trading-house where they were trading with
the Indians; and there were some out-buildings occupied by
some half-breeds and some Indians.

Int. 34.—Are these the buildings you noticed, and to which
your testimony already given apphes ?

Ans.—One of those buildings I was in.

Int. 835.—You have stated, in answer to the last interroga-
tory, that you were in one of these buildings, and you have
also stated that you “have distinct recollection of the officers’
quarters, the trading-house, and some out-buildings;” which

_of these biulduigs and out-buildings do you now mean to say
that you were in ?

- Ans.—I accepted the hospitality of the oﬂ"]cer in command
of the post in the building occupied by him. I visited, with
him, another building where there was trading with the In-
dians, and then visited another building separate and apart, to-
see some half-breed Indians. When I said ‘“one of these
buildings,” I was alluding to the building on the lithograph.

Int. 36.—Is the building in which you say you accepted the
officer’s hospitality the same which you before mentioned as
that of the officers’ quarters?

Ans.—Yes.

Int. 37.—Do you know whether the officers’ quarters was a
frame building or built of logs?

Ans.—It was a log building.

Int. 88.—Was it clapboarded and shingled or not?
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Ans.—T only remember examining the interior of the bu1ld-
ing, and its general appearance outside.

Int. 39.—Was it plastered inside or not?

Ans.—Remember no plastering; saw some wood-work and
papering. .

Int. 40.—~Was there a good roof on the house or not?

Ans.—From the general appearance inside, I suppose there
was.

Int. 41.—From the general appearance of the house inside,
do you consider the house in good repair?

Ans.—Very good repair, for the character of the house,
and what you would call good repair for this part of the
country.

Int. 42.—Was the store-house you have mentioned in as
good repair as the officers’ quarters?

Ans.—The building was not near as well finished, and would
not need as much repair. ’

Int. 43.—Were the goods of the Company stored in the
store-house of which you have been speaking ?

- Ans.—I know nothing about any other goods than those
I saw displayed in the store-house alluded to.

Int. 44.—Do not all buildings, built of squared timber,
and neither clapboarded or painted, after exposure to the

weather, look both worn and dilapidated?

Ans.—As a general rule, they do; but they maintain their
proportion.

Int. 45.—Does this lithograph you have referred to exhibit
anything more than the side and rear of one of the buildings
at Fort Colvile, and the out-building, shed, and stable belong-
ing to it?

Ans —My recollection is that this lithograph gives a side-
view of one of the main buildings, out-houses attached, and

stabling.

- Int. 46.—Is this building, the side-view of which is expo:ed
in the lithograph, one of the buildings you have mentioned as
visited or noticed by you?

Ans.—The main building to the left, in the lithograph, is
the officers’ quarters.
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Int. 47.—Were or were not the officers’ quarters and store-
house built of square timber ?

Ans.—The logs had been faced ; I cannot recollect whether
they had been squared or not.

Int. 48.—State what position, relatively, the valleys of Col-
vile and Walla-Walla bear to the country east of the Cascade
Range and the mining regions, and their relative value to the
surrounding country as agricultural and farming sections.

Ans.—~Walla-Walla and Colvile Valleys are the only two
agricultural districts east of the Cascade Mountains in Wash-
ington Territory; Colvile Valley bears the same relation to the
northern mines in British Columbia that Walla-Walla Valley
does to the southern mines in Idaho Territory.

Int. 49.—How does the value of the agricultural lands of
these two valleys compare with the value of landsin the coun-
try there and east of the Cascade and west of the Bitter-Root
and Rocky Mountains ? '

Ans.—Walla-Walla and Colvile Valleys embrace the only
two large bodies of agricultural or valuable lands east of the
Ca.scade Mountains in Washington Territory; other lands in
the same district of .country are available for grazing pur-
poses alone.

Int. 50.—Are you acquainted with the prices of transport-
ation on the Columbia river and in the interior, prior to the
gold excitement? Also state what was the price per ton of
freight from Portland to old Walla-Walla, and what would
have been a fair price for freight, at the rates then charging
per pound, from oid Walla-Walla to Fort Boisé?

Ans.—Yes, sir. The price of freight per ton from Portland
to old Walla-Walla was from $120 to $130, and a fair charge of
freight from old Walla-Walla to Fort Boisé would be 20 cents
per pound.

Direct Examination Resumed.

Int. 1.—Are there any rocks or stones in the neighborhood
of Fort Colvile, as marble, sandstone, quartz, or any other?
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- Ans.—T observed nothing but some limestone. - The lime-
stone was from 12 to 15 miles from Fort Colvile.

Int. 2.—What is the character or nature of the earth about
. Fort Colvile?

Ans.—Some sandy loam, and a good deal ‘of gravel called
gravelly land.

Int. 3.—Did younoetice any quartz rocks there, on the banks
of the river?

Ans.—I did not observe any, and none have been discovered
to my knowledge.

Int. 4.—Is it inferable, because of a house being clap-
boarded, that it necessarily follows that the house is an ex-
pensive one or intended for expensive uses ?

Ans.—Quite the reverse.

Int. 5.—You said you had some impression of seeing a bas-
tion at Fort Colvile; was the thing of which you thus speak
a large projecting mass of earth or masonry at the angle of a
fortified- work, which is the definitign of a bastion in the
dictionary before me?

Ans.—No, sir.

Int. 6.—Did you see any guns mounted on that or any other
fortification at Fort Colvile, or any port-holes for guns?

Ans.—No, sir.

Int. T.—What, so far as you recollect, was the particular
thing at Fort Colvile dignified in the cross—mterrocatory by
the name of bastion?

Ans.—It was what on the frontier is called a small block-
house, built of logs, and capable of containing six or eight
‘men, for defence against Indians.

Int. 8.—When, in the course of the cross-exammatmn, you
spoke of the agricultural capabilities of the valleys of the
Colvile and the Walla-Walla, did you or not intend that word
agricultural as implying tillage only ?

Ans.—I meant tillable land only. .

Int. 9.—From your knowledge of land and its uses, do you
or not say that land may well be profitably used in grazmg as
in tillage?

Ans.—Yes, sir.
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Int. 10.—What proportion, in your judgment, as conversant
with the purchase and sale of land, of the surface of Wash-
ington Territory has passed into the hands of private pro-
prietors ? '

Ans.—Not over one-thousandth part.

Int. 11.—What is the present population of Washington
Territory, as estimated at the present time?

Ans.—About twenty thousand.

Int. 12.—What, in your estimation, is the extent of surface
of land in the Colvile Valley?

Ans.—About three hundred square miles.

Int. 18.—What is, at this time, the price per acre of land
of average quality, for mere agricultural purposes, in the valley
of the Colvile?

Ans.—Value of land there is entirely estxmated by the
amount of improvements on it?

Int. 14.—1If unimproved, has it any ma.rketable value per
acre; and, if so, how much?

Ans.—Not aware that it has above government price, there
being so much subject to public entry.

Int. 15.—What is the superficial extent of the land of the
valley of the Walla-Walla ?

Ans.—About a thousand square miles.

Int. 16.—What is the value per acre of the average land, for

agricultural use, in the valley of the Walla-Walla?

Ans.—From $5 to $20 per acre, owing to the character of
the lands and the improvements.

Int. 17.—If the land be wholly unimproved, what is its
market value ?

Ans.—Except a few choice localities, not above government
price.

Int. 18.—Is there or not a river named Walla-Walla, from
which the valley derives its name?

Ans.—Yes, sir.

Int. 19.—At what distance from the old English post of
Waila-Walla is the town of Walla-Walla, and how is it situated
relatively to it?

Ans.—The town of Walla-Walla is situated in the centre
of the valley, 80 miles distant from the old English post.
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~ Int. 20.—Is the United States post of Walla-Walla in the
same place as the Hudson’s Bay Company’s post; and if not,
how far off ? _ ‘ -

Ans.—No, sir; it is about thirty miles distant, in the inte-
rior, one mile from the town of Walla-Walla.

Int. 21.—How does the river Walla-Walla run, relatively
to the Columbia ?

Ans.—The Walla-Walla river, in 1ts course from the Blue
Mountain to where it empties into the Columbia, makes a
right angle with the course of the Columbia, below the mouth
of Snake river, which also flows into the Columbia. The Blue
Mountain is on the south side of the Columbia. From the
point where the Walla-Walla enters the Columbia, the course
of the Columbia is nearly east and west, and that of the
Walla-Walla from south to north.

Int. 22.—Is Wallula the name of a river, or a landing only?

Amns.—The name of a steamboat landing only.

Int. 28.—How is this landing situated relatively to the
Walla-Walla and the Columbia rivers?

Ans.—It is situated in the angle made by the two rivers,
and about half a mile above the mouth of the Waila-Walla
river.

Int. 24.—When you first saw this landing-place, in 1859,
was there any wharf, pier, jetty, or other such structure at the
landing-place ? -

Ans.—Nothing of the kind, either then or since.

Int. 25.—Was it or not simply the bank of the river in its
natural state ?

Ans.—Yes, sir.

TInt. 26.—Was there at that time any enclosure of this land-
ing, either above or below, or any other sign of private ap-
propriation?

Amns.—None whatever. ,

Int. 26 a.—Has any wharf been coustructed or placed there
since ; and if so, of what character, and by whom ?

Ans.—There has been no improvement made of that
character. The Government has a wharf-boat moored there.

Int. 27.—In the last cross-interrogatory there is question
of freight from Portland to old Walla-Walla, and from old
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Walla-Walla to Fort Boisé, “prior to the gold excitement;”
what year do you intend by that?

Ans.—I allude to the years 1858 and 1859; 1859, more
particularly.

Int. 28.—State particularly what freight you speak of from
Portland to old Walla-Walla, how much of such freight there
was, by whom transported, and where landed, and what your
means of knowledge were on that whole subject.

Ans.—Quartermasters’ and Indian Department freight, of
goods belonging to the Government. The amount was very
limited, sufficient only to employ one small steamboat, making
weekly trips from the Des Chutes to Wallula. The steamboat
was private property, belonging to Thompson, Coe & Co.
Freight was landed at Wallula, the most of it, but a portion
was carried above, up Snake river. My knowledge on the
subject is derived from my having made shipments as Indian
agent.

Tnt. 29.—What amount of freight at that time, by whom
transported, and ‘on whose account went from old Walla-
Walla to Fort Boisé ?

Ans.—I know of none being transported there until after
the discovery of gold.

Int. 30.—Please explain what you intended by stating, in
answer to the cross-interrogatory No. 50, that freight would
be twenty cents per pound from old Walla-Walla to Fort
Boisé, when it now appears that no goods were transported.

Ans.—TI meant that that would be about a reasonable price
if there had been goods to be transported at that time, based
on the prices of transportation and labor since that time.

Int. 31.—By what route, and in what manner, would such
freight have been conveyed from old Walla-Walla to Fort
Boisé ?

Ans.—It would be transported across the mountains upon
what is called the old emigrant road, the road made by the
first emigrants that came into Oregon. It could be trans-
ported on pack animals, or in wagons.

Int. 32.—You have stated that your estimation of what
such freight would be, if it had existed, is founded on know-
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ledge of the prices since 1859. Are the prices the same as
before 1859 ; and if not, in what respect do they differ ?

Ans.—Prices have been reduced since, owing to competition
and the large amount of freight to be transported. In 1859,
the amount of freight to be transported was so limited there
were no persons engaged in land transportation.

Int. 33.—As to transportation from above the Dalles to
old Walla-Walla, how does the price of freight, since 1859,
range as compared with the price at that time?

Ans.—It is greatly reduced, having been as low as $20 a
ton, when there were opposition boats running.

Int. 34.—Since 1859, how many boats, and how many times
in the course of a year, touch at Wallula?

Ans.—The number of boats gra.dua,lly increased, first
making semi-weekly and tri-weekly trips to Wallula, and for
the last two or three years making daily trips, except a por-
tion of the winter season, when the water would be very low,
scarcity of business, or ice in the river.

Int. 35.—State whether or not, within your knowledge as
a shipper, or otherwise within your knowledge, any person or
company has claimed dockage, wharfage, or tolls of any sort,
on account of boats touching at the so-called landing of Wal-
lula.

Ans.—TI have no knowledge of anything of the kind.

Int. 36.—Describe by name and locality the landing-places
referred to, in the cross-examination, as existing above Wal-
lula.

Ans.—White Bluffs is about 60 miles above, on the Colum-
bia river; Palouse Rapids about the same distance up the
Snake river ; Lewiston about 160 miles up Snake river; these
places are in an easterly direction from Wallula.

Int. 37.—Relatively to the business of the northern mines,
how far does competition exist bétween the four landing-places
of Lewiston, White Bluffs, Palouse Rapids, and Wallula?

Ans.—Nearly all the freight for the northern mines goes
above Wallula to the three points named.

Int. 38.—Whether or not, below Wallula, there is a landing-
place at Umatilla, and how far, relatively to the southern
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mines, there is actual or possible competltlou between Uma-
tilla and Wallula ?

Ans.—Umatilla has competed so successfully as to obtain
the greater share of the trade of the southern mines.

Int. 39.—From your knowledge of the progress of setnlement
of the new States and Terr1t011es, and of the rise and growth
of settlements on rivers, whether or not the growth of such
settlements depends more or less on the combination between
natural advantages of locality and the enterprise of individ-
uals ?

(Mr. Lander objects to this question as assuming facts, and
being argumentative.)

Ans.—Of course.

Int. 40.—Whether or not the value of landing-places and
town-sites on the rivers in Washington Territory is more or
less prospective and speculative ?

Ans.—It is. ‘ .

Int. 41.—You state in cross-examination that a mile square,
at old Walla-Walla, has become valuable since 1859, hecause
of the landing. State what portion of the mile square, having
the old fort for its centre, has thus been raised in value.

Ans.—That portion in the vicinity of the old fort that has
been built upon. The building of the trading-houses estab-
lished the landing there.

Int. 42. —-—Who were the persons carrymg on trade at that
point?

Ans.—I am only personally acquainted with a few; I sup-
pose there are twenty or thirty persons engaged in different
branches of trade.

Int. 43.—So far as you know, are they not private individ-
uals, engaged in their own business.

Ans.—They are.

Int. 4.—What proportion. of the mile square, having the
old fort for its centre, is occupied by .the buildings of these
traders?

Ans.—About 80 acres.

Int. 45.—What, in your judgment, is the average value of
the residue of the mile square per acre?
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Ans.—It has no value, except a speculative one.

Int. 46.—Has the Hudson’s Bay Company, to your knowl-
edge, any enclosures on this mile square, other than the site
which the structures of the fort occupy ?

- Ans.—None.

Int. 47.—You stated in cross-examination that at one time
$150 a month store-rent had been paid. State how long time,
by whom, and to whom.

Ans.—It was in 1862 or 1863, during the first miriag ex-
citement; I understood from Mr. Tatem that he and his part-
ner were then receiving that rent; I was not acquainted with
the party occupying the building and paying it; I have no
knowledge of the length of time stores rented.

Int. 48.—What is the present rent for similar storage ?

Ans.—1 would suppose about $50 a month.

Int. 49.—What would have been the rent prior to 1862?

Amns.—There was so little business done there then, there
was no fixed value.

Tnt. 50.—What are the dimensions and capacity of storage
of the building or bulldlngs which you rate at $50 a month‘?

Ans.—A store-room, in a business locality, of from 60 to
80 feet by 25 or 30.

Int. 51.—Do you now speak of a particular store-room, or
store-rooms in general?

Ans.—I speak of store-rooms in general, at business points
in that country.

Int. 52.—Of what material would such a store-room as you
speak of be constructed?

Ans.—Of wood, generally.

Int. 53.—What would be the cost of construction of such a
building ?

Ans.—About $2,500.

Int. 54.—In the cross-examination, you spoke of a forty-acre
lot, of tillable quality land, about two and a half miles from
old Fort Walla-Walla. How much good tillage land is there
in those intervening two and a half miles?
~ Ans.-—There is none at all.
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Cross-Ezamination Resumed.

Int. 1.—Are not the square buildings, of two stories high,
erected at the corners of stockaded forts, in such a2 manner as
to command by the fire from them one or two sides of a stock-
ade, usually called and understood to be bastions in Washing-
ton Territory and the Indian country of the United States?

(Mr. Cushing objects to the question, because the witness is
not a military expert.)

Ans.—Usually called bastions, sometimes block-houses.

Int. 2.—You have spoken, in answer to interrogatory 13, as
to the value of land for mere agricultural purposes in Colvile
Valley. Do you mean to include in the term agricultural
both grazing and tillage lands ? .

Ans.—1I can’t say that I do.

Int. 3.—Do you wish to be understood as saying that at
the present time there is no difference in value in the Colvile
Valley, between land capable of tillage and that suitable only
for pasturage?

Ans.—In the Colvile Valley proper there is but little dif-
ference.

Int. 4—When were you last in the Colvile Valley ?

Ans.—Late in the fall of 1859.

Int. 5—Can you answer, as to your own knowledge, any-
thing as to the value of land in Colvile Valley, since 1860,
per acre?

Ans.—I can only speak of my intercourse, business rela-
tions, with residents of the valley.

Int. 6.—With how many of them have you talked, in refer-
ence to the value of the land, since 1860 ?

Ans.—Have had repeated conversations, I suppose, with
fifteen or twenty of the early settlers there.

Int. T—When was the last conversation you had with any
person in reference to the value of land in Colvile Valley, and
who was it ?

Ans.—~With H. P. Isaacs and Mr. Lasiter, of Walla—Walla,
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last February ; Mr. Isaacs being the owner of a farm in that
valley.

Int. 8.—Have you ever had any conversation with any one
with reference to the value of lands immediately around the
Hudson’s Bay Company’s Fort at Colvile, and claimed by
them ?

Ans.—I cannot now remember having had any special con-
versation with reference to those lands.

Ini. 9.—Have not your conversations been with reference
to lands lying around and near the United States post in Col-
vile Valley ?

Ans:i—My conversations were genera,lly about the improved
lands, most of which are in the vicinity of the post.

Int. 10.—Have there been any United States surveys ex-
tended over Colvile Valley?

Ans.—None, unless made durmg last summer, since my
absence.

Int. 11.—Where there are no sulveys, and no title in case
of sale of lands, does the vendor transfer or convey anything
but a mere possession ?

Ans —He does not.

Int. 12.—Have you, then, in what you have stated in refer-
ence to the value of land around the United States military
post in Colvile Valley, had any reference to the value of lands
to which a title could be had ?

Ans.—All the inhabitants in Colvile expect to perfect their
titles under the Government by purchase, under the pre-
emption laws.

Int. 18.—Do you wish to be understood as saying that a
man who sells his possession of land ever expects to obtain a
title from the United States?

(Mr. Cushing objects to the question, inasmuch as it puts
words into the witness’s mouth which he has never uttered.)

Ans.—1I don’t exactly understand the question.

Int. 14.—Do you understand the difference between a squat-
ter upon land, and one who owns and can make title to it?

Ans.—Yes, sir.

Int. 15.—Does the fact that the vendor being in possession
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and able to make a good title make any difference in the price
of the land which he occupies and the land equally geod and -
well situated occupied by a squatter?

Ans.—There would be a difference; in some localities, very
great; and in others, very little.

Int. 15 a.—Do you know whether or no the Indian title to
lands in the Colvile Valley has heen extinguished so as to
open them to settlement ?

Ans.—I don’t know; I don’t know “hether they made any
treaties last summer or not.

Int. 16.—Do you not know that there are no lands &ubject
to public entry, at Government price, in the Colvile Valley,
at the present time, or during the last few years?

Ans.—There was none at the time I left Walla-Walla ; but
the citizens of Colvile Valley have been anticipating every
year, for three years past, being able to perfect their titles.

Int. 17.—Do you not know good tillable lands have been
sold in the Walla-Walla Valley for $50 per acre?

Ans.—Have known farms to be sold, with the improvements,
at that price, including dwelling-house, out-houses, barns, and
fencing, 160 acres in the tract. Several acres sold at this
price. They had fine buildings for that country.

Int. 18.—Would not any good land, unimproved, in the
valley of the Walla-Walla, capable of tillage, be worth at the
present time from $10 to $20 per acre?

Ans.—No, sir.

Int. 19.—How much is such land worth?

Ans.—It would be difficult for me to put an estimate on
unimproved lands.

Int. 20.—Was there any wharf, wharf-boat, or jetty at
Umatilla Janding, when you were there last?

Ans.—There was a wharf-boat only.

Int. 21.—When were you last at White Bluffs ?

Ans.—It has been three or four years.

Int. 22.—Was there any wharf, wharf-boat, or jetty at
White Bluffs when you were there?

Ans.—No.

16 H
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Int. 23.—Was there any hcuse at White Bluffs when you
were there ?

Ans—No.

Int. 24.—Was there any wharf, wharf-boat, jetty, or any
house at Palouse Landing, when you saw it last?

Ans.—There was one house only.

Int. 25.—What was the size of that house, and by whom
was it built?

Ans.—1I do not remember the size; I am under thei 1mpres-
sion that the house had been built by the proprietors of the
ferry.

Int. 26.—Wzs it anything else but a small log-house ?

Ans.—It was more than that. .

Int. 27.—What was it ? '

Ans.—A. frame building, with considerable storage room,
freight being frequently stored there.

Int 28. —In estimating the cost of transportatlon of freight
from old Fort Walla-Walla to Fort Boisé, did you not take
into consideration the price paid by you for transportation by
land, at the time you speak of, from old WallmWaHa to the
Indian agency at Lapwai?

Ans.—1I did. Lapwalis twelve miles above the point where
the Koos-koo-ski or Clear Water empties into the Snake river,
being on the Koos-koo-ski or Clear Water.

Int 29.—What did you pay per pound for transportation?

Ans.—8ix cents.

Int. 80.—Is not Wallula the only landing, of those you
have mentioned, on the Columbia and the Snake, that has a
productive country back of it?

Ans.—Umatilla landing has a small amount of productive
country back of it, but not in the immediate vicinity of it.
But there is no point compares with Walla-Walla in that
respect.

Int. 31.—Do not unoccupied lots, in new towns, that bear a
speculative value, have an absolute value and a price asked
for them?

Ans.—Not always.



- 248

Ezamination-in-Chief Resumed.

Int. 1.—At the close of your first cross-examination by Mr.
Lander, he put a question to you which he prefatorily intro-
duced by stating that it was new matter, namely, cross-
interrogatories 48 and 49, in which inquiry was made of you
how the value of the valleys of Colville and Walla-Walla, as
agricultural and farming sections, compared with the value of
lands in the country east of the Cascades and west of the
Bitter Root and Rocky Mountains, as to which you made
answer. Have you any personal knowledge of the country
west of the valley of the Columbia river in the region of Fort
Colvile (assuming that to be the region you designate as the
Colvile Valley) and the country intervening between that
valley and the Cascade Mountains,’so as to enable you, from
personal observation, to compare the lands of one of those
regions with the lands of the other?

Ans.—I could not, from personal observation, compare the
two regions, not having visited the region between Colvile
Valley and the Cascade Mountains.

Int. 2.—Have you any personal knowledge of the whole
region of country between the Colvile Valley and the Bitter
Root Mountains, so as to enable you to speak, from personal
knowledge, as to the character of the lands in all that region?

Ans.—My knowledge of that portion of the country alluded
to, from personal observation, is very limited. Have rode over
it very hastily.

Int. 3.—Please to state what portion of the country between
the mouth of the Walla-Walla on the south, Fort Colvile on
the north, the Columbia river on the west, and the Rocky
Mountains on the east, you have personally observed, so as to be
able to state, by absolute exclusion, that in all that vast region
east of the Colville and Walla-Walla valleys, no agrlcultural
or farming lands exist, and grazing alone?

(Mr. Lander objects to the question, because it puts words
into the witness’s mouth, and because the witness has not stated
that there was no such land in the section of country spoken of.)

-
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(Mr. Cushing adheres to his question because, although it
does not profess, as the objection implies, to repeat any words
of the witness, yet it does apply to his statement in answer to
cross-interrogatory 49, that the ¢ Walla-Walla and Colvile
Valleys embrace the only two large bodies of agricultural or
valuable lands east of the Cascade Mountains in Washington
Territory,” and adds “other lands in the same district of
country are available for grazing purposes alome.”)

(Mr. Lander renews his objection to the interrogatory, on
the further' ground that the witness has said nothing of a
country west of the Rocky Mountains alone, but of a country
west of the Bitter Root and Recky Mountains, and of no
country whatsoever lying east of the Bitter Root Mountains.)

(The Commissioners’ attention is respectfully called to the
fact that Mr. Lander, in the 49th cross-interrogatory, calls
for comparison of the Colvile and Walla-Walla Valleys as to
the whole region east of the Cascades and west of the Bitter
Root and Rocky Mountains. If the Bitter Root and Rocky
Mountains are identical, and represent one and the same line
of longitude, then his objection is pertinent; but if there be
any space of territory east of the Bitter Root Mountains and
. west of the Rocky Mountains, then that territory is compre-

hended by his interrogatory, and by the answer of the wit-
ness, and is a fit subject of explanation.)

Ans.—1I have no personal knowledge of the country lymg
between the Bitter Root and Rocky Mountains, but have trav-
elled over the balance of the country designated, but never

gave any special attention to lands except in the Colvile and
Walla-Walla Valleys and the Nez Percés reservation.

Int. 4.—What do you understand by the Bitter Root Moun-
tains? Is it a ridge or a dispersed body of mountains? Ifa
ridge, does it run north and south or east and west; and if it
be a ridge, where is its point of commencement, and where
does it end; and what relation, if any, have they to the Bitter
Root river? .

Ans.—They are a separate and distinct range of mountains;
it runs in a northwardly and southerly direction; it begins
near 48th parallel; they have been called by early explorers
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spurs of the Rocky Mountains. The Bitter Root river flows
" through the Bitter Root Valley, which lies between the Bitter

Root Mountains and the Rocky Mountains. v

- Int. 5.—Assuming, as you state, that the Bitter Root Moun-

tains commence at the 48th parallel, near Lake Pend-Oreille,

-how far south does the range extend?

Ans.—T should think between three or four hundred miles.

Int. 6.—That is to say, some five or six degrees of latitude
southwardly?

Ans.—Yes, sir.

Int. T.—In all this region of four hundred miles in 1ength
what proportion of the land bhave you seen with your own
eyes, so as to determine its quality for use?

Ans.—I bave seen scarcely. any south of the 46th parallel,
and none east of the Bitter Root Mountains.

Int. 8.—How much have you seen of the tract within the
large westwardly bend of the Columbia river, between the
mouth of the Walla-Walla and the mouth of the Spokane ?

Amns.—1 have travelled across it, in different directions, two
or three times.

Int. 9.—How much have you seen of the country on the
apper waters of the Pelouse and the Spokane rivers?

Ans.—I never made but one trip across that part of the

country.
A. J. Carx.

Examination of A. J. Cain resumed by consent.

Int. 1.—Have you any knowledge concerning the use of
bateaux for transportation on the upper waters of the Colum-
bia river ? '

Ans.—Yes, sir.

Int. 2.—Have you or not transported goods, or caused them
to be transported, by such bateaux ? ‘

Ans.—Yes, sir.

Int. 83.—At what time, and in what capacity ?

Ans.—In the year 1860 I acted in the capacity of Indian
agent for Washington Territory.
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Int. 4.—Is or is not the transportation of goods by bateaux
still continued on'the upper waters of the Columbia?

Ans.—No, sir; all the transportation is by steamboat.

Int. 5.—State, if you know, why trassportation by steamers
has taken the place of transportation by bateaux.

Ans.—Transportation by steamboat is so much cheaper.
I yuilt five four-ton bateaux in 1860, for the purpose of trans-
porting Indian Department goods from the Des Chutes to Lap-
wai, on the [Nez] Percé reservation, under the belief that I
could save in transportation, but the experiment was a failure,
so far as-economy was concerned. I sold the bateaux, and
shipped by steamboat and wagon. I employed Indians ex-
clusively, with the exception of one white man. I employed
Indians because it was cheaper.

Ini. 6.—State whether or not, during your knowledge of
that part of the country, there has been any impediment to
prevent anybody—the Hudson’s Bay Company, or anybody
else—from transporting goods by bateaux on that river, apart
from the question of expense.

Ans.—I1 am satisfied there has not, as there are a nnmber
of persons, besides the Oregon Steam Navigation Company,
engaged in transportation from Portland to the Upper Colum-
bia and Snake river.

Int. T.—State, if you know, whether or not the steamers
plying on the Upper Columbia have any special privileges as
such. '

Ans.—None that I am aware of, except being able to com-
mand a large capital.

Int. 8.—State, if you know, whether or not. these steamers
are common carriers, taking all such lawful freight as offers.

Ans.-——They are common carriers, and take all lawful freight
offered.

Int. 9.—Have you any knowledge of the portages in that
region ?

Ans.—Yes, sir. . ’

Int. 10.—State, if you know, whether any of those portages
are or have been obstructed.

Ans.—The portages on the Washington Territory side of
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the ‘Columbia river "hdve never been obstructed. I am not
familiar with the Oregon side, on the Lower Columbia; but
“ the portages of the Upper Columbia, on both sides, both Ore-
gon and Washington, have never been obstructed.

Cross- Examination.

Int. 1.—Are there any steamboats running on the upper
waters of the Columbia, on that stretch of the river, of about
one hundred and twenty miles, between White Bluffs and Fort
Colvile ?

Ans.—No, sir. ‘

Int. 2.—At the time you speak of, at which you constructed
bateaux, for the purpose of transportation, what did you pay
per ton for transportation by steamer from the Des Chutes to
Wallula; and what per pound for land transportation, from
Wallula to Lapwai?

Ans.—My recollection is about $75 a ton, by measurement,
from the Des Chutes to old Fort Walla-Walla. I paid six cents
per pound, for land transportation, from old Fort Walla-Walla
to Lapwai.

Int. 3.—Was this, at the time you speak of, in the former
part of your examination, as being before the gold excitement?

Ans.—Yes; prior to the gold excitement.

- Int. 4—Has not the Oregon Steam Navigation Company,
to whom the steamers plying on the Upper Columbia belong,
control and ownership, through the stockholders of the I‘d,ll-
roads at the Cascade Portage, on both sides of the river, and
of the only railroad at the Dalles portage?

Ans.~—Members of that Company claim the ownership of
the land on the Oregon side of the Cascade Portage, but never
had any exclusive control on the Washington 51de, beyond the
control of the railroad built by themselves.

Int. 5—Does not the railroad, on the Washington side of
the Cascade Portage, obstruct the landing of freight at some
stages of the water?

Ans.—Yes, sir.

" Int. 6.—Is not the whole of the land on the Cascade Port-
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age, including the landings claimed by donation or pre-
emption claimants, under the laws of the United States, and
as United States military reservations, the only reivilege
granted through these lands being a right of way by the ral‘
road and a wagon road ?

Ans.—Yes, sir.

Int. T.—Can goods be transported up the Columbia river,
without passing over these different portages ? :

Ans.—No, sir.

FEramination-in-Chief Resumed.

Int. 1.—Are not the three railroads, of which you have
spoken, one at the Dalles, and two at the Cascades, public
railroads for the transportation of passengers and freight? -

Ans.—They are.

Int. 2.—Is there not a wagon road at these portages?

Ans.—Yes; there is a wagon road on each side of the river
at the Cascades, as I know, having been over it. The one on
the Washington side has always been a public highway. There
is also a wagon road at the Dalles Pogtage, which is a public
highway. : '

Int. 8.—Whether or not the means of transportation across
these portages, for wagons or pack animals, or for the backs
of men, are as good as they were prior to the construction of
those railroads?

Ans.—They are, in fact, better.

Int. 4.—Whether or not any person may not now pass those
portages with pack-animals or a pack on his back ?

Ans.—I know that they can on the Washington Territory
side. .

Int. 5.—You spoke of a landing at the Cascades being oc-
cupied by the railroad; whether or not there are other land-
ings there? And if so, what ?

Ans —Another landing could be made just below or just
above. ‘
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Cross-Examination Resumed.

Int. 1.—Is there now, or can there be obtained, a landing
on the Washington Territory side of the Cascade Portage,
which is not now or would not have to be located on the land
of some private person, or of a corporation, or on the United
States military reservation? .

(Mr. Cushing objects to this question as involving matters
of law and fact, and the matter of fact being record, not
provable by this witness. I note the same objection to cross-
interrogatory 6.)

Ans.—There could not, without locating on lands claimed
by individuals, corporatéd on the Government.

Int. 2.—Is not a landing necessary for transportation of
freicht above and below the falls at the Cascade Portage?

Ans.—Yes, sir.

Int. 3.—Is not the upper landing, used by those who travel
over the present wagon road at the Cascade, on the land
claimed by a private individual ? :

Ans.—I am not aware of any individual claiming exclusive
control of the landing at the terminus of the wagon road.

Int. 4.—1Is not this landing on the land claimed of a Mr.
Bradford and his wife?

Ans.—I am under the impression it is.

(Mr. Cushing objects to the question and the answer both.)

Int. 5,—You have twice stated, in reply to re-examination,
that on the Washington Territory side there is a public high-
way, and that passengers pass freely as they please. Do you -
wish to be understood that there is not a public highway over
which these passengers can pass, if they please, on the Oregon
side of the Cascade Portage ?

Ans.—I have no positive information as to the portage on
the Oregon side.

Int. 6.—Was not the railroad and common road, if any, on
the Oregon side, the private property of a person named
Ruckle, and used and controlled by him exclusively, or nearly
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so, for the accommodation of freight and passengers on a cer-
tain line of steamboats?

Ans.—Colonel Ruckle exercised ownershlp over a portion
of the land, and my impression is, built the road under a char-
ter from the Oregon Legislature; I am not familiar with any
exclusive privilege exercised by him.

Int. T——You have stated that the railroad on the Washing-
ton side of the Cascade Portage was a public railroad. Do you
not know that the freight going up the river on a line of steam-
boats not connected with the parties owning this road was
taken over this portage, and that of the Dalles, on the com-
mon road?

(Mr. Cushing objects to this question as designedly obscure,
and intended to entrap the witness, and to introduce matters
of illegal inference instead of fact.)

Amns.—I know of freight having gone over the common
road.

Int. 8.—Was not the freight which you know to have passed
over the wagon road that you have just. spoken of, freight
brought up the river by the Peoples’ Line of steamers, the line
not connected with the owners of the Portage railroad ?

Ans.—TFreight by the Peoples’ Line of steamers was ship-
ped over the common road.

Re- Examination-in- Chief.

Int. 1.—Was not this a public railroad, chartered by the
Legislature?

Ans.—The Company built the road under a charter from the
Washington Territory Legislature, with provisions similar to
usual railroad charters.

Int. 2.—Do you mean to be understond as stating, in an-
swer to the two last previous cross-interrogatories, that the
officers of the railroad unlawfully, and in violation of their
charter, excluded freight therefrom?

Ans.—No, sir.

Int. 3.—Have you any knowledge of any freight havmg
been excluded from that railroad by its officers?

Ans.—T have not.
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Int. 4.—State, if you know, for what reason, on the occasion
or occasions of which you speak, such freight not being ex-
cluded from the railroad was transported by wagons.

(Objected to by Mr. Lander as assuming the facts that
freight was excluded, when the witness merely stated that .ce
personally did not know of any exclusion.)

(Mr. Cushing adheres to the question, because its object is
to disprove an influence which the cross-interrogatories in-
tended to ithply contrary to the fact.)

Ans.—One of the owners of the Peoples’ Line mformed me
they shipped their freight over the wagon road in order to se-
cure a sufficient sympathy and influence to obtain a charter
for another road, thus demonstrating one road was insufficient
to do the business.

Cross- Examination Resumed.

Int. 1.—Have you not heard other reasons, given in con-
versations, for the course adopted by the Peoples’ Line?

(Mr. Cushing objects to this question as incompetent, and.
as out of time.)

Ans.—None othér than the Oregon Steam Navigation Com-
pany, when there was a- rush of business, would send their

own freight over the railroad first.
A. J. Carn.
WasHINGTON, D. C., December 19, 1866.

Claim of the Hudson’s Bay Company against the United States.

Deposition of George W. Shoemaker, taken at the request and
in behalf of the United States, by agreement between
_Caleb Cushmg, on behalf of the Umted States, and Ed-
ward Lander, on behalf of the Hudson’s Bay Company.

TESTIMONY OF GEORGE W. SHOEMAKER.

-Int. 1.—Please to state your name at length, your place of .
abode, and your official capacity, if any.
Ans.—George W. Shoemaker; at present in the city of
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Philadelphia; I am in no business at present; have been in
the Quartermaster’s Department, and since that, been farm-
ing. I was farming in Walla-Walla Valley several years.

Int. 2.—Please to state during what years you were in the
Walla-Walla Valley.

Ans.—1 went there in 1858, and left there in 1864.

Int. 3.—Whether or not you had charge at any time of the
sutler’s store at new Walla-Walla, and had teams running to
and from the landing at old Walla-Walla?

Ans.—I did have charge of the sutler’s store, and had teams
running as inquired of.

Int. 4.—State, if you know, at what time, and under what
circumstances, the landing-place at old Walla-Walla came to
be called Wallula.

Ans.—1I think it was in 1862 that J. M. Van Syckle christ-
ened it Wallula. He was the government transportation
agent stationed at old Fort Walla-Walla, also afterwards
steamer agent—express agent.

Int. 5,—When Van Syckle went there, were the buildings
of the old fort occupied by anybody?

Ans.—About that time occupied as an embarcadera by a
few persons engaged in transporting goods up the Columbia
river, and also some Indians were there fishing for salmon.

Int. 6.—State, if you know, whether there was any apparent
occupation of the buildings by the Hudson’s Bay Company or
its agents.

Ans.—None, to the best of my knowledge.

Int. 7.—State, if you know, whether Van Syckle settled
there in local business, and whether the same proved profitable
or not.

Ans.—He kept a store, general grocery, of supplies; proved
profitable at that time, under the gold excitement. Van
Syckle’s exertions caused Wallula to be an important place.
After the gold excitement died out, business declined, until
Umatilla sprung into existence some twenty-odd miles below
on the Columbia river, which turned the trade from Wallula,
and Van Syckle became a ruined man.

Int. 8.—How many buildings were constructed there at the
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landing during the period of its prosperity or before, and what
is their present condition?

Ans.—Some twenty-five or thirty; of which the principal
building was constructed by Mr. Van Syckle and his partner
Tatem; the other buildings were what is commonly called bal-
loon frames, with one or two exceptions, being very cheap
_ structures, the cheapest known to carpenters, and some of
them part or wholly of canvas. After Mr. Van Syckle became
embarrassed, the place went down; nearly all the buildings
ceased to be occupied, or to have any value as buildings, and
a number of them were torn down and the materials sold for
Tamber. One building was sold to the Government for a store-
house.

Int. 9.—Please to state the condition and apparent value of
the old buildings of the Hudson’s Bay Company there.

Ans.—The whole place was in a dilapidated condition; the

buildings were built of adobes. At the time I saw the old
buildings, they Were worth from $500 to $1,000, provided any-
body wanted them.

Int. 10.—State what means of personal knowledge you have
concerning these buildings, and whether or not, by profession
or experience, you are a judge of the value of the buildings.

Ans.—My business called me there for several years. DBe-
ing a house builder and carpenter by trade, I consider myself
a Judoe of the value of buildings.

Int. 11.—Please to state whether those buildings, as they
stood when you first saw them, were or were not capable of
any beneficial use.

- Ans.—None of them tenantable

Int. 12.—Whether or not was the landing-place enclosed
in, or the open beach or bank of the river?

Ans.—No enclosure; open beach and bank of the river, com-
mon to all.”

[nt. 13.—What trade now stops at Wallula ?

Ans.—The California Steam Navigation Company and some
sail vessels touch there, on their way up theriver; also, a stage
line runs there, in connection with the steamers, and teams

L
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haul up the valley. Most of the goods of the trade there are
for the Walla-Walla Valley.

Int. 14.—In addition to Umatilla, below Wallula, is there
any place or places above, which have affected, by compen-
tion, the business at Wallula ?

. Ans.—The town of Lewiston has. It has taken all the
upper trade from it.

Int. 15.—Are all the supplies for the valley of the Walla-
Walla, through the whole year, landed at Wallula, or are they
conveyed partly by some other route?

Ans.—They are conveyed to a great extent by another
route. That route is overland from the Dalles city.

Int. 16.—At the time of your last being at Wallula, what
persons were doing local business there, if any, and what kind
of business?

Ans.—I do not remember their names. There are two
houses selling goods there—small stocks, small retail busi-
ness—and one person selling bad whiskey. There had been
a hotel there, but it was being closed up for want of business.

Int. 17.—Have you personal knowledge of the quality of
the land at and around old Walla-Walla; and, if so, what are
your means of knowledge, either by observation or by prac-
tical experience? And, if so, state the same.

Ans.—I have such knowledge. My means of knowledge
were by observation and practical experience in farming and
teaming. For several miles around old Fort Walla-Walla, it
is nothing but sand, rocks, and alkaline bottom-lands, and of
no value for farming or grazing. The bottom-lands are sub-
ject to overflow, which prevents the cultivation of the few
acres that might otherwise be cultivated.

Int. 18. —Who is the nearest settler to old Fort Walla-
Walla ?

Ans.—A man by the name of Pambrill, about two and a half
to three miles up the Walla-Walla river; and he does not live
by farming, but by fish or game and teaming.

Ini. 19.—Please to state what you know regarding the Hud-
son’s Bay Company's farm.

Ans.—It is about 18 or 20 miles from old Fort Walla-Walla,

¥
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up the river, on the east side. ‘I do not know the extent of it;
it is immediately west of the Whitman farm; it is called the
Protestant Mission.

Int. 20.—What was the value of the said farm when you
first saw it, and now?

Ans.—Cannot form any idea, not knowing the boundaries.

Int. 21.—Whether or not the farms in that region have any
value, independently of actual occupation and improvement?

Ans.—Very little, if any.

Int. 22.—State, if you know, what has been the chief cause
of value to Wallula, and to cultivation in the valley of the
Walla-Walla.

Ans.—The establishment of the Government post in Walla-
Walla Valley. The post created the town of Walla-Walla,
and in order to draw settlers there, for the supply of the post,
it became necessary for the officers of the Government to en-
courage settlers to come there by the supply of seeds and other
proper means, including, in some cases, farming implements
and teams, which obviated the necessity of bringing grain
from Vancouver at great expense to the Government. The
families there previously were half- breed families, or Cana-
dians, or others, and those, not many in number, sent there
for trapping in former years, and who did not cultivate the
land, except in little garden spots, affording no surplus.

Cross-Examination.

Int. 1.—When did you leave Wallula?

Ans.—In November, 1864, and kave not been there since.

Int. 2—During the summer of 1864, were you engaged in
the sutler’s store at the military post in Wa.lla.—Wa,lla Valley‘?

Ans.—1I was.

Int. 3.—Was that your business all the time you remained
in the valley of the Walla-Walla?

Ans.—No. I was there two years and ten months in that
business; then farming for several years, in person.

Int. 4 —Where were you farming?

Ans.—On the west line of the Government military post.
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Int. 5.—Werg you on your own farm, or falmmg for others?

Ans.—On my own farm.

Int. 6.—Are you still the owner of that farm, or have you
sold it ?

Ans.—I have sold it.

Int. T.—Was it land you had entered and paid for?

Ans.—Yes.

Int. 8.—How much did you sell your land for ?

Ans.—Twenty-six hundred dollars—with the improvements
and some furniture and farming implements.

Int. 9.—1s it your opinion tha,t you obtained a fair pmce
for your farm?

 Ans.—I think I did, for the time I sold it.

Int. 10.—Did not Van Syckle or others repair and occupy
a portion of the Hudson’s Bay Company’s old fort, Walla-
Walla?

Ans.—Yes. ,

Int. 11.—At what time did the gold excitement go down ?

Ans.—The Salmon river and Oro-Fino gold excitement died
out in spring of 1862 or '63.

Int. 12.—Were there not, in the spring and summer of 1863,
a large number of passengers and a great deal of freight
landed at Wallula, passing to the Boisé mines?

Ans.—There was very little of the passengers of that ex-
citement came to Wallula; the majority went to Umatilla.

Int. 13.——~How many times were you at Umatilla in the
spring and summer of 1863 ?

Ans.—Only once.

Int. 14.—Are you able, then, from your personal observa-
tion at Umatilla, to state the number of passengers that went
there in 18637

Ans.—TI knowit, not from observation alone, but from other
circumstances.

Int. 15,—Were you farming in spring and summer of 18632

Ans.—Yes.

Int. 16.—How far did you live from the main road leading
from Wallula to the Boisé mines, and how far from the road
leading from Umatilla to the Boisé mines ?
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Ans.—I was half a mile from the road leading from Wal-
lula to Walla-Walla. I was six miles from the nearest direct
road from Wallula to the Boisé mines. The next road from
Umatilla to the Boisé mines was about twenty miles from me.
My farm was about thirty miles from Wallula.

Int. 17.—Are not many buildings in the towns on the Pa-
cific coast, in Washington Territory, built of balloon frames ?

Ans.—The majority are built in that way.

Int. 18.—When did Van Syckle leave Wallula ?

Ans.—He had not left when I came away. :

Int. 19.—How many houses in Wallula did you see torn
down in the fall of 1864 7?

Ans.—In the summer of 1864, I saw teams hauling lumber
up from Wallula, and on inquiry, I was told it was buildings
torn down at Wallula, and next time when I went there I saw
where they had been torn down. I can’t say how many build-
ings were torn down, from the fact that the materials were
removed. I saw the space where the buildings had been.

Int. 20.—How many spaces did you see, from which build-
ings had had been removed, at the time you speak of ?

Ans.—1 don’t know.

Int. 21.—Can you locate any particular spot in the town of
Wallula from which the building had been removed ?

Ans.—Next door to Samuel Crider’s, or a few lots from it.

Int. 22.—What sort of a house was it?

Ans.—It was a wooden building. :

Int. 28.—You have placed a value on the buildings of the
Hudson’s Bay Company ?

Ans.—Yes; when I first saw them.

Int. 24.—At what time do you wish this valuation to be
dated ?

Ans.—1859.

Int. 25.—When you saw these buildings, at the time you
placed the value upon them, were you any judge whatever of -
the value or cost of adobe buildings? -

Ans.—Yes, sir; I have seen many of such locations. The
value of a building depends a geat deal on its location.

1T H N
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Int. 26.—Do not the steamers of the Navigation Company,
for most of the year, stop at Wallula ?

Ans.—Yes, sir; but a part of the year they run up as far
as Lewiston.

Int. 27.—Is not Wallula, during the summer and fall
months, the head of navigation on the Columbia river ?

Ans.—It is, in the latter part of the summer; more par-
ticularly in the fall.

Int. 28.—At the time you left the valley of the Walla-
Walla, had the new stage road through the Blue Mountains
been finished ?

Ans.—They were working on it still, though the stages
were ranning on it.

Int. 29. —Were you at the town of Lewiston in the year of
1864, or any other time ? "

Ans.—I was, in the fall of 1863, and the spring of 1863.

Int. 80.—At the time you were at Lewiston, had the swerv-
ing excitement of the Oro-Fino and Salmon river mines be-
yond Lewiston ceased ?

Ans.—No; it was in its height.

Int. 81.—Are you prepared, from your own knowledcre of
the trade and business at Lewiston, since the gold excitement
ceased, as you have before stated, to say anything in refer-
ence to it ?

Ans.—Nothing, of my own know]edge

Int. 32.—What was the population of the Walla-Walla
Valley at the time you left it ¥

Ans.—The vote for sheriff for that county was something
less than 500 ; that was the summer I'left.

Int. 83.—Did you leave the valley of '»~ Walla-Walla the
same summer which Mr. Cole was electe . Congress?

Ans.—1 returned to New York December 15, 1864. I was
just thirty-six days from Walla-Walla city to New York city.

Int. 84.—What is the distance by land from the Dalles to.
Walla-Walla ? :

Ans.~—180 miles.

Int. 35.—What was the price per pound for freight from
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the Dalles to Walla-Walla, by land transportation, in the
spring and summer of 1864 ?

Ans.—From four to six cents per pound, and that taken
out in trade sometimes. '

Int. 36.—Immediately around Fort Walla-Walla, in the
spring of the year, is there not bunch grass found amongst
the sage brush ?

Ans.—No, sir.

Int. 37.—Were you ever at Walla-Walla in the spring of
the year?

Ans.—Yes. :

Int. 88.—Across the river Walla-Walla, from the old fort
on the bluffs, within three miles of the old fort, is there not
bunch grass te be found at all seasons of the year?

Ans.—On top of the hills there is bunch grass three miles
off. There is pretty good grazing on those hills in spots.
Some call the grass sheep-grass.

Int. 839.—Was there no demand for the productions of the
Walla-Walla Valley in the year 1863, and the part of 1864
that you resided there, except that afforded by the military
post ? ' ‘

Ans.—None for grain, with the exception of Umatilla and
Lewiston, and also Auburn.

Int. 40.—How many flouring mills, and how many run of
stone in each mill, were there in the valley of .the Wal\la-
Walla, in 1864?

Ans.—There were two running; thinks he saw two run of
stones, Sems’s mill; another mill on Dry Creek.

Int. 41.—How many soldiers were there quartered at the
military post in the summer of 1864?

Ans.—Some four to six companies; two of cavalry; three
of the companies on my books.

Int. 42—Why did you not have the balance of the compa-
nies on your books?

Ans.—I don’t know that there were more than three com-
panies. I understood that a part of the companies go out on
-expeditions, and some of them went out that summer. This
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was a regular thing every summer. The post was built for a
seven-company post.

Ant. 43.—Do you feel certain that there were any compa-
nies sent out to meet the emigration in the year 1864 ?

Ans.—I could, not swear positively on this pomt I know
it was a general thing to go out.

Int. 44 —Was ’chere not a great mining excitement in 1863
and 1864 about the mines of Boisé, and late in the summer of
1864, of Owyhee?

Ans.—There was no extraordinary excitement; there was
some little excitement—I mean Walla-Walla.

Int. 45.—Do you know anything about the freight and pas-
sengers passing up Columbia river so as to be able to say
whether there were more passengers and freight, or not, in
1868 and 1864, when you say there was no ordinary excite-
ment, than in 1862, when you say there was an excitement ?

Ans.—I saw that at Walla-Walla, and all over the coun-
try, in 1862, there was a general excitement, and the trade
was then pretty equally divided between the Walla-Walla
route and the Lewiston route, until the latter end of the ex-
citement, when Lewiston had the best of it. There were a
great. many more passengers and freight in 1861 and 1862
than in 1863 and 1864.

' G. W. SHOEMAKER.
December 19, 1866. i

Claim of the Hudson’s Bay Company against the United States.

Deposition of Greorge B. Simpson, taken at the request and in
behalf of the United States, by agreement between Caleb
Cushing, on behalf of the United States, and Edward
Lander, on behalf of the Hudson’s Bay Company

TESTIMONY OF GEORGE B SIMPSON.

Int. 1.—What is your name, i'ésidence, and occupa,ﬁon?
Ans.—George B. Simpson; late additional paymaster of
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the United States Army ; temporary residence in Washington
city, and a citizen of Oregon.

Int. 2.—Were you ever at Fort Hall, a post of the Hud-
son’s Bay Company in what was Oregon Territory? If so,
what time or times?

Ans.—Yes; in 1852 or 1855.

Int. 8.—What was the condition of Fort Hall at those
times ?

Ans.—The condition of the fort was very good at those
times.

Int. 4.—Did the Hudson’s Bay Company, at that time, have
any trade with emigrants or with Indians at that post? And
if so, state what was its nature?

Ans.—From what I saw, I judged they had a limited trade
with the Indians; this was in 1852; but I did not learn that
they had any trade with the emigrants. From what I saw, my
impressions were, both in the years 1852 and 1855, that they
merely held the post, under the treaty between the United
States and Great Britain, guaranteeing them certain possess-
ory rights.

Int. 5—In 1855, did the Hudson’s Bay Company have any
trade with the Indians in furs at Fort Hall?

Ans.—I do not know that they had. From what I saw, I
judged that they still retained a very limited trade.

Int. 6.—Were there any agents of the Hudson’s Bay Com-
pany at Fort Hall in 1855; and, if so, how many ?

Ans.—I saw one only—Mr. William Sinclair.

Int. T.—Were there any cattle or horses owned by the Hud-
son’s Bay Company at Fort Hall in 1855?

Ans.—Neither saw or knew of any cattle; they had some
horses, but only a few.

Int. 8.—Were you ever at Fort Boisé, another post of the
Hudson’s Bay Company; and, if so, when?

Ans.—1I was at Fort Boisé in 1852, 1853, and 1855.

Int. 9.—What was the condition and value of the buildings
and land at the post in 1853 ?

Ans.—The buildings were in a dilapidated condition; the
land was nearly a desert, with the exception of a little strip
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along the river; the building and land I should judge to have
been worth $3,000. ,

Int. 10.—What was the value of these same buildings and
land in 1855°?

Ans.—Very little difference in their value. The buildings
may have depreciated some. '

Int. 11.—Was there any trade in furs, between the Hud-
son’s Bay Company and Indians or trappers at Fort Boise, at
the times you were there; and, if so, how much?

Ans.—None, to my knowledge.

Int. 12.—What would you estimate to have been the value
of the post at Fort Hall, including buildings and lands, when
you were there in 18527

Ans.—Frowm nny knowledge of such improvements in Utah,
I judge them to have been worth about $5,000. I include in
-this estimate the land and buildings. The land has no com-
parative value.

»
Cross- Ezamination.

Int. 1.—What length of time were you at Fort Hall in 1852
and 1855°%

Ans.—In 1852, I was there most of one day. In 1855, 1
was the guest of Mr. Sinclair two or three days. In 1852, I
was there about August 1; in 1855, in August..

Int. 2.—Was it from that visit in 1852 that you received
the impression that the Company merely held the post under
the treaty ?

Ans.—It was partially from that visit and partially from
the further fact that former agents of the Company were
trading with the emigrants on their own account.

Int. 3.—Have you any personal knowledge of former agents
of the Company trading with the emigrants on their own ac-
count ?

Ans.—Yes, sir.

Int. 4.—State what former agents of the Company yousaw
trading with the emigrants, and at what time and places.

Ans.—Mr. McArthur, Mr. Mayett, and, I think, Mr. Grant;



263

but I am not positive about the last. I know that Mr.
MecArthur was a former agent of the Company, but I do not
know that the others were. Nearly all the trading with the
emigrants was done by persons not connected with the Com-
pany.

Int. 5.—Do you, from your own personal knowledge, know
at what periods of the year furs were brought into Fort Hall
to trade by trappers and Indians?

Ans.—1I do not. :

Int. 6.—Is your personal knowledge of the trade at Fort
Hall confined to the day you spent there in 1852 and the two
or three days spent there in 1855?

Ans.—No, sir.

Int. 7.—What other days were you there than those you
have mentioned?

Ans:—No other time.

Int. 8.—What do you mean by personal information, other
than what you saw in 1852 and 18557

Ans.—Information derived from others; one of whom, Mr.
Sinclair, was an officer of the Company—the agent at Fort
Hall in 1858 and 1855.

Int. 9.—Did you go out upon the range at either time that
you were at Fort Hall?

Ans.—I did not go out upon any special range; I passed up
the river bottom from the emigrants’ trail to the fort; and, in
1855, I passed up the bottoms, between one and two miles, to
Mr. MeArthur’s trading-post, then crossed the river, above
the fort.

Int. 10.—In making your valuation of the land and build-
ings at Fort Boisé, how much land did you include as belong-
ing to the Company ?

Ans.—1I did not include any specific amount of land, as it
was nearly all a sage plain, and of ne comparatlve value.

Int. 11.—Have you not seen sage plains cultivated by means
of irrigation ?

Amns.—T have seen them so cultivated.

Int. 12.—What length of time were you at Fort Boisé, at
your different visits, and at what seasons of the year?



261

Ans.—1 was at Fort Boisé about one day each in 1852 and
1853; and in 1855 I was there three or four, and I may have
been five, days.

GEORGE B. SIMPSON,
Late Add’l Paymaster U. S. A.

WasaINgToN CITY, D. C., December 21, 1866.

District oF CoLUMBIA, }
County of Washingon.

I, Nicholas Callan, a notary public in and for the county
and District aforesaid, do hereby certify that the foregoing
depositions, hereunto annexed, of Robert J. Atkinson, George
Clinton Gardner, Marcus A. Reno, Lewis S. Thompson, A. J.
Cain, George W. Shoemaker, and George B. Simpson, wit-
nesses produced by and on behalf of the United States in the
matter of the claims of the Hudson’s Bay Company against
the same, now pending before the British and American Joint
Commission for the adjustment of the same, were taken before
me at the office of said Commission, No. 355 H street north,
in the city of Washington, District of Columbia, and reduced
to writing, under my direction, by a person agreed upon by
Caleb Cushing, Esq., attorney for the United States, and
Edward Lander, Esq., attorney for said Company, beginning
on the 6th day of August, 1866, and ending on the 21st day of
December, 1866, (excepting the resumed examination of George
Clinton Gardner, which was commenced on the 23d April and
concluded on the 30th April, 1867,) according to the several
dates appended to the several depositions, when they were
signed respectively.

I furtheg certify that to each of said witnesses, before his
examination, I administered the following oath:

“You swear that the evidence you shall give in the matter
of the claim of the Hudson’s Bay Company against the United
States of America shall be the truth, the whole truth, and
nothing but the tnuth, so help you God.”

And that, after the same was reduced to writing, the depo-
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sition of each witness was carefully read and then signed by
him.

I further certify that Caleb Cushing, and Edward Lander,
Esqs., were personally present during the examination and
cross-examination of all of said witnesses, and the reading
and signing of their depositions.

Witness my hand and notarial seal this 19th day of June,
[r. s.] A.D. 1867. .

: N. Catiay,
Notary Public.



BRITISH AND AMERICAN JOINT COMMISSION

ON THE

HUDSON’S BAY AND PUGET'S SOUND AGRICUL-
TURAL COMPANIES’ CLAIM.

In the matter of the Claim of the Hudson’s Bay Company vs.
The United States.

Deposition of Major General Philip H. Sheridan, a witness
sworn and examined in the city of New Orleans, in the
State of Louisiana, by virtue of the commission hereto
annexed, issued by the Honorable John Rose and the
Honorable S. Johnson, commissioners, to me, the under-
signed commissioner, directed, for the examination of the
said witness, in the matter of the claim of the Hudson’s
Bay Company against the United States of America.

TestiMoNY oF PrIirrp H. SHERIDAN.

Philip H. Sheridan, Major General in the Army of the
United States, now on duty at the city of New Orleans, a
witness produced on the part and behalf of the United States,
being first by me, said commissioner, duly and solemnly sworn,
pursuant to the directions hereto also annexed, in answer to
the interrogations and cross-interrogations propounded to him
in the matter aforesaid, deposeth and says as follows, to wit:

Ans. 1.—To the first interrogatory he saith: Major General
Philip H. Sheridan, United States Army; city of New Orleans,
State of Louisiana.

Ans. 2.—To the second interrogatory he saith: I was in
Washington Territory from about the 1st of October, 1855,
until some time in May, 1856, During this period I was on
the expedition against the Liakina Indians, and stationed, for
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short intervals, at the Dalles .of the Columbia, Fort Van-
couver, and the Cascade of the Columbia.

Ans. 8.—To the third interrogatory he saith: I am ac-
quainted with the military post of Vancouver. As to whether
the ground covered by the garrison was previously occupied
by the Hudson’s Bay Company or not, I cannot say. I have
heard it said that the Hudson’s Bay Company claimed the
ground upon which it was built. Outside of the garrison
fence, I think immediately south of the garrison, was Wwhat
was called the Hudson’s Bay Company’s establishment, which
was surrounded by a square or rectangular picket, with block-
houses inside at diagonal corners. The establishment com-
prised some six or seven very large, gloomy-looking frame
structures of wood, rudely built, and, from their appearance,
very old. There was also a house occupied by the store,
nearly as rude as the others, but a little more cheerful, with a
ceiled floor, making an up-stairs store-room or extensive gar-
ret. There was no covering above the up-stairs room but the
roof, if I recollect right. Then there was the chief factor’s
house, very old, but a little more modern in appearance, with
a portico covered with grape vines. There were, in addition,
several smaller houses, in which the servants of the Company
lived, very ordinary in construction. These servants were
composed of half-breed Indians, Ranches, or mixed races; or,
if the heads of the families were white, their families were
half-breeds, quadroons, or octoroons. These houses were all
insignificant in appearance and construction. Outside of this
picketed establishment there were several small houses of very
insignificant value, occupied by the same character of people.
These houses were so frail and so contemptible that I have
known some of the vicious teamsters of our Quartermaster’s
Department, in driving their teaws, strike the corners of some
of these houses with the hubs of their wagon wheels, and ren-
der them uninhabitable by the collision. The large, gloomy
store-houses inside the picket enclosure were, I think, very
old; they had the look of primitive construction, and had the
decay of old age.

Ans. 4.—To the fourth interrogatory he -saith: I cannot
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answer this question directly, but can give my feelings in
reference to these buildings and improvements at the time.
They were situate, I think, three-fourths of a mile from the
river, and were of no value as store-houses, because incon-
venient from the location. Doubtless they were important for
the storage of furs; but the settlement of the country, and
the progress attending it, would cause people to choose other
places for storage, which gave them the advantages of modern
improvements and less porterage. I can recollect very well
that my impressions at the time were that it would be a good
thing if they would burn down. In this, of course, I was
only estimating their actual value. Since then I have had
some.cxperience of the value realized for buildings put up for
special purposes, and, by the progress of events, becoming
inconvenient and unnecessary. Structures, for instance, like
the cavalry stables erected in thisinstance, were necessary and
valuable when put up, costing about ($290,000) two hundred
and ninety thousand dollars; and when found unnecessary,
these.stables were sold at five thousand dollars or 'six thousand
dollars, and the boards and framework of these stables were
new, the structure new, the timbers new, and the demand
created by the contiguity of a large city of two hundred
thousand inhabitants. So we may say that the storehouses
of the Company were, by the almost entire cessation of the
fur trade and the progress of settlement, rendered useless and
unnecessary, and their actual worth could have been but little,
as there was no market for the materials, even if they were
sound. I might also say the same of the Sedgwick Hospital,
erected in the vicinity of this city. It cost over seven hun-
dred thousand dollars, ($700,000,) and is perhaps the finest
military hospital in the United States. It was erscted for a
special purpose, and fulfilled its object; but if sold now, the
material would not bring twenty thousand dollars, ($20,000.)

Ans. 5.—To the fifth interrogatory he saith: I have not.

Ans. 1.— And to the first cross-interrogatory he saith : There
were hostilities existing with the Lackina Indians and some
of the Indians on Puget’s Sound.

Ans. 2.—To the second cross-interrogatory he saith: I did
not.
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Ans. 3.—To the third cross- mturrooatory he saith: My im-
pression of the buildings came fron visiting the Hudson’s Bay
Company’s officers, and from a variety of other circumstances
connected with my official duties while residing there.

Ans. 4.—To the fourth cross-interrogatory he saith: I
cannot give the number of buildings inside of the fort or
stockade.

Ans. 5—To the fifth cross-interrogatory he saith: I cannot
say; I think there were one or two large store-houses down
near the bank of the Columbia River. These two store-houses
were the only buildings I considered of any particular value,
and that was on account of their location. They were both
very old and out of repair. One of them was occupied by
Capt. McFeeley, as a commissary store-house for a short
time.

Ans. 6.—To the sixth cross-interrogatory he saith: I have
placed no value on the buildings. I have some experience in
buildings, but can give you no 1dea. of the amount of lumber
in any of them.

Ans. T.—To the seventh cross-interrogatory he saith: For
the value I have placed upon them, I refer you to my answer,
hereinbefore made, to the fourth direct interrogatory.

Ans. 8.—To the eighth cross-interrogatory he saith: I do
not exactly recollect the price of lumber at Vancouver at that
time; but subsequently, in the Willamette Valley, at Oregon
city, and other points higher up the valley, I purchased lumber
at fair prices.

Ans. 9.—To the ninth cross-interrogatory he saith : Of the
number I have no knowledge.

Ans. 10.—To the tenth cross-interrogatory he saith : I can-
not tell precise dates. \I visited Vancouver several times be-
tween October, 1853, and September, 1861. I was then sta-
tioned in Oregon.

Ans. 11.—To the eleventh cross-interrogatory he saith: I
did not pay any particular attention to the lands of the Com-
pany, for the opposite reason which I have given for putting a
very light value on the structures of the Company—we might
consider the lauds occupied by them as increasing in value.
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Ans. 12.—To the twelfth cross-interrogatory he saith : I was
a second Lieutenant, Fourth Infantry, United States Army.
P. H. SHERIDAN,
Major General U. S. A.

Examination taken, reduced to writing, and by the said
witness subscribed and sworn to, this the thirtieth day of the
month. of November, in the year of our Lord one thousand
eight hundred and sixty-six.

In faith whereof I have hereunto subscribed my name and
affixed my seal as Commissioner aforesaid, at my office in the
said ity of New Orleans, the day and year above written.

Jas. GrRAHAM,
Commyssioner.

In the matter of the Claim of the Hudson’s Bay Company against
the United States of America.

To James Graham, Commissioner, New Orleans, Andrew Hero,
Jr., Notary Public, New Orleans, or any other person
duly authorized to take depositions in the State of Louis-
iana: i :

Know ye, that in confidence of your prudence and fidelity,
you have been appointed, and by these presents you, or any one
of you, is invested with full power and authority to examine
Major General Philip H. Sheridan, on his corporal oath, as a
witness in the above-entitled cause, upon the intsrrogations
annexed to this Commission on the part of the United States,
and the cross-interrogatories thereto annexed by the Hudson’s
Bay Company.

Therefore, you are hereby required, that you, or either
of you, at certain days and places, to be appointed by you for
that purpose, do require the said Major General Philip H.
Sheridan to come before you, and then and there examine him

“on oath on said interrogatories, and reduce the same to writ-
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ing; in conformity with instructions hereto annexed. And
when the said deposition shall have been completed, you will
return the same, annexed to this writ, closed up under your
seal, and addressed, by mail, to George Gibbs, Esq., Clerk of
said Commission, at the office thereof, in the city of Wash-
ington.

Witness: ALEXANDER 8. JOONSON,

Commissioner.
Joux RoSE,

Com. for Great Britain.

INSTRUCTIONS.

BRITISH AND AMERICAN JOINT COMMISSION ON HUDSON'S BAY
AND PUGET'S SOUND AGRICULTURAL COMPANIES' CLAIMS.

In the matter of the Claim of the Hudson’s Bay Company against
the United Stales of America.

INSTRUCTIONS FOR THE EXECUTION OF THE COMMISSION.

The deposition may be preceded by the following heading:

¢“Deposition of , & Witness sworn and examined
in the city of New Orleans, in the State of Louisiana, by
virtue of this Commission, issued by the Honorable John
Rose and the Honorable Alexander 8. Johnson, Commission-
ers, to me directed, for the examination of a witness in the
matter of the claim of the Hudson’s Bay Company against
the United States of America.”

The Commissioner then calls the witness before him, and
administers to him the following oath, namely :

“You swear that the evidence you shall give in the matter
of the claim of the Hudson’s Bay Company against the United
States of America shall be the truth, the whole truth, and
nothing but the truth, so help you God.”

The witness having been thus sworn, the evidence given by
him will be reduced to writing, thus:

“ Philip H. Sheridan, Major General in the Army of the
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United States, now on duty at the city of New Orleans, a wit-
ness produced on the part and behalf of the United States,
in answer to the following interrogatories and cross-interrog-
atories, deposeth and says as follows:”

When the deposition of the witness is concluded, he must
subscribe his name thereto.

The deposition, with all documents and papers, if any,
accompanying the same, will be returned before the Commis-
sioners with all convenient diligence.

Attest: GEORGE GIBBS,
Clerk.

In the matter of the claims of the Hudson’s Bay Company, now
pending before the British and American Joint Commission
on the Claims of the Hudson’s Bay and Puget's Sound
Agricultural Companies against the United States.

Interrogatories to be addressed, on behalf of the United States,
to Major General Philip H. Sheridan, now stationed at
New Orleans, in the State of Louisiana.

Ques. 1.—What is your name, place of residence, and pres-
~ent oceupation?

Ques. 2.—Have you ever resided in Washington Territory;
if yea, where and when, and for how long a period?

Ques. 3.—Are you acquainted with the post in Washington
Territory, called Vancouver, that was formerly occupied by
the Hudson’s Bay Company? If yea, will you please to de-
scribe the same, as it was, when it came under your personal
observation, giving, as fully as you can, the number and char-
acter of the buildings and improvements which were in the
possession of the Company, and the extent of land which was
occupied by them, and the nature of their occupation.

Ques. 4.—What, in your judgment, was the value of the
buildings and improvements at that post, which were claimed
and occupied by the Company, at the time that you had an
opportunity to observe them ?

Ques. 5.—Have you any ¥nowledge of any other matter
which may affect the claims of the Hudson’s Bay Company
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against the United States? If yea, please to state the same
as fully as if you were specially interrogated in relation
thereto.
C. CusHIxe,
Counsel for the United States.

dn the wmatter of claims of the Hudson’s Bay Company now
pending before the British and American Joint Commission
on. the Claims of the Huwdson's Bay and Pugels Sound
Agricultural Companies against the United Stales.

Cross-interrogatories to be addressed, on behalf of the Hud-
son’s Bay Company, to Major General Philip H. Sheri-
dan, now stationed at New Orleans, in the State of Lou-
isiana.

Ques. 1.—During the time you were stationed at Fort Van-
couver, was there not an Indian war going on in Washington
Territory?

Ques. 2.—Did you at any time give a particular examina-
tion to the Hudson’s Bay Company’s fort at Vancouver, with
a view to ascertain the number and condition of the buildings,
so far as regarded decay and repair or necessity for it?

Ques. 3.—Is not any knowledge you may have of those
buildings and their condition derived from your casual obser-
vations made while going in or out of the fort for business, or
on visits to the officers of the Company?

Ques. 4.—Can you give the number of buildings inside the
fort in 1856, stating how many of them were stcre-houses,
how many were dwelling-houses, how many small shops, what
the size of the largest dwelling-house was, what that of the
smallest? If so, plea » give the answer in the order in which
the questions are put.

Ques. 5.—How many buildings were there outside the fort
or stockade?

Ques. 6.—If you have placed any value on those huildings,
you will please state whether you have any experience in

18 H
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building, or can estimate by mere observation the amiount of
lumber in any given building. If your answer is yea to this
question, then state how much lumber there was in the house
of the chief factor, and what its value was in material alone.

Ques. T.—Has not any value you have placed on those
buildings been a value based upon their use to the United
States, whose they then were, and not an estimate having
reference to their value to'the Company or any person other
than the United States?

Ques. 8.—Were you acquainted with the cost of lumber or
the price of labor at Vancouver at the time at which you have
valued those buildings, if at all?

Ques. 9.—How many buildings of the Company outside of
the stockade were removed or burnt down while you were at
Vancouver?.

Ques. 10.—Please to state for how much of the time you
spent in Oregon and Washington you were stationed at Van-
couver, giving, if you can recollect them, the dates of your
arrival at and departure from there?

Ques. 11.—Please to state whether, during the time you were
stationed at Vancouver, you paid any particular attention te
" the landsof the Hudson’s Bay Company, theirenclosures, fields,
and orchards, with any view to a definite and certain knowl-
edge of them, or whether youf observations were those of 2
casual nature, feeling no particular interest-in the subject, and
your knowledge thus acquired slight, and neither accurate or
positive.

Ques. 12.—What was your rank in the Army of the United
States while you were in Washington Territory ?

€CHas. D. Day,
Counsel for the Hudson’s Bay Company.

Deposition of Rear Admiral Charles Wilkes, U. 8. N., sworn
‘and examined in the city of Charlotte, county of Meck-
lenburg, State of North Carolina, in behalf of the United
States of America, by virtue of an agreement between
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Charles C. Beaman, Jr., Esq., agent and attorney for
the United States of Amerlca, and Edward Lander, agent
and attorney for Hudson’s Bay Company, before me,
Charles Overman, a justice of the peace in and for the
city of Charlotte, county of Mecklenburg, State of North
Carolina.

TesTIMONY OF REAR ADMIRAL CHARLES WILKES.

Int. 1.—Are you the same Rear Admiral Charles Wilkes
who testified in the case of Puget’s Sound Agricultural Com-
pany against the United States?

Ans.—I am. .

Int. 2—When on your exploring expedition in the year
1841, state whether or no you visited and made a map of the
Columbia river and the adjacent country.

Ans.—1I did.

Int. 8.—Whether or no you made a report of what you and
your cfficers saw and learned at that time. If so, state by
whom it was written, and by what authority it was published.

Ans.—1 did make a report, written by myself, from my
own notes and observations; and it comprises reports, and
official reports of officers and scientific gentlemen attached to
the expedition, completeé and published by the authority of
Congress.

Int. 4.—Whether or no you visited at that time Astoria, a
station of the Hudson’s Bay Company? If so, state its situa-
tion and what you saw.

Ans.—1I did visit it. It is situated (11) eleven miles from
the bar, on the left bank of the river, on elevated ground
rising from the river. It covers the space of about twenty
(20) acres, or thirty, (30,) on which buildings could be erected.
There was one dwelling-house, of moderate dimensions, one
(1) story, and several out-buildings. A garden of about two
(2) acres of ground, all in a dilapidated condition. About
two (2) acres were enclosed. The two acres cultivated were
enclosed.

Int. 5.—How many oﬂicers and men of the Hudson’s Bay
Company were stationed there?
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Ans.—Mr. Birnie was the officer, and half dozen servants.

Int. 6.—Whether or no, in your report, you made this state-
ment in regard to the post at Astoria: “The Company paid
little regard to it, and the idea of holding or improving it as
a post has long since been given up;”’ and whether or no you
made this statement of your own knowledge, and now remem-
ber the same to be true.

Ans.—I made that statement from my own knowledge, in

part, and from information derived from the officers of the
Hudson’s Bay Company; and I now remember and believe the
same to be accurate and true.
« (Question and answer objected to, the introduction of all
statements taken from the report of the witness objected to,
and all information received from others, and all testimony
except that which he gives from his own personal knowledge,
as incompetent and irrelevant.)

Int. T.—Were you at the station of Astoria more than once?
Jf so, state how ofteny and about how long you have remained
there.

Ans.—1 was there twice: first time about (4) four days;
second time some weeks there and in the vicinity.

Int. 8.—What do you consider the cost of the buildings at
Astoria to have been; and what the value of the (2) two acres
of ground enclosed at the time you were there?

Ans.—1 suppose the cost of the buildings was five or six
hundred dollars, and the value of the land probably twenty
(20) or twenty-five (25) dollars per acre.

Int. 9.—Whether during the year 1841 you visited and sur-
veyed Cape Disappointment. If so, state whether, at that
time, the Hudson’s Bay Company had any post or buildings
there.

Ans.—1I visited it in 1841, and was very often employed on
the cape and in its immediate vicinity, between it and Astoria.
There was no habitation, nor an individual except myself and
party, on the cape or its adjacent land during the whole period.

Int. 10.—What use did you make of the cape?

Ans.—T used it as a point of triangulation in my survey of
the mouth of the river.
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Ini. 11..—What is the character of a mile square of land
about the point and including the point ?

Ans.—Abrupt, rocky, and uncultivated, and not susceptible
of cultivation.

. Int.12.—What is the character of the harbor on the inside
of the cape?
- Ans.—It is a temporary roadstead.

Int. 13.—What is the value for public purposes of as much
land as would be used and necessary for asuitable light-house
and fort on this point?

Ans.—T should think five hundred ($500) to be a high price.

Int. 14.—Whether or no you are acquainted with a place
known as Pillar Rock, on the right bank of the Columbia; if
so, deseribe it.

Ans.—TI am acquainted with the rock. It stands about two
hundred (200) yards, I should think, from the shore. The
shore is perpendicular.

Int. 15.—Had the Hudson’s Bay Company in 1841 any sta-
tion or post at or near Pillar Rock?

Ans.—None whatever.

Int. 16.—Whether or no the Hudson’s B'my Company had
made at any time, before or during your visit, any claim to
any land at Pillar Rock.

Ans.—None to my knowledge, nor did I hear of any.

Int. 17.—Whether or no there was any station of the Hud-
son’s Bay Company on the right bank of the Cowlitz river
where it enters into the Columbia, in 1841.

Ans.—There was none, and I should not have expected to
find one, from the situation and character of the soil.

Int. 18.—What is the situation and character of the land
described in the last question?

Ans.—Low; subject to be overflowed by both the Cowlitz
and Columbia rivers.

Int. 19.—Whether you visited a place on the Willamette
river known as Champoeg; if so, state what was its situa-
tion.

Ans.—I did. It was a low sandy point projecting from the
right bank into the river. It was one of the landings at which
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I stopped. It was low prairie, subject, as I was informed by
Mr. Johnson, who lived near, to inundation.

(The statement on information of Mr. Johnson objected to
as incompetent.)

Int. 20.—Whether the Hudson’s Bay Company had any sta-
tion at Champoeg in 1841.

Ans.—None.

Int. 21.—Whether or no you visited in 1841 a post of the
Hudson’s Bay Company on the Columbia river known as Van-
couver?

Ans.—1 did.

Ini. 22.—Were you there more than once? If so, about how
long were you there in all?

Ans.—I was there twice; the first time eight (8) or ten (10)
days, second time thre¢ or four weeks, I think.

Int. 28.—By whom were you entertained ?

Ans.—By Dr. McLoughlin the first time, and the second
time by Dr. McLoughlin and Sir George Simpson.

Int. 24.—Whether or no that part of your report which de-
scribes the station at Vancouver was made from your own
notes, and from what you yourself saw and heard.

(Objected to as irrelevant.)

Ans.—It was.

(The answer objected to also.)

Int. 25.—Whether or no you used this languagz in your re-
port: “We came in at the back of the village, which consists
of about fifty (50) comfortable log houses. The fort'stands
at some distance beyond the village, and to the eye ap-
pears like an upright wall of pickets twenty-five (25) feet
high. This encloses the houses, shops, and magazines of
the Company. The enclosure contains about four (4) acres,
which appear to be under full cultivation. Beyond the fort
large granaries are to be seen. At one end is Dr. McLough-
lin’s house, built after the model of the French Canadian,
of one story, weather-boarded, and painted white. It has
a piazza and small flower beds, with grape and other vines
in front. Near by are the rooms for the clerks and visitors,
with the blacksmith’s and cooper’s shops. In the centre stands
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the Roman Catholic chapel, and near by the flag-staff. Beyond
these again are the stores, magazines of powder, warerooms,
and offices?” :

Ans.—1I did.’

Int. 26.—Whether or no you, from your own knowledge,
used the language just quoted, and now remember it, and de-
clare the same to be true.

Ans.—Yes; I made it from my own knowledge, and as a
general description. I remember it, and it is true.

Int. 27.—Whether or no you used this language in your re-
port: “Everything may be had within the fort. They have
an extensive apothecary’s shop, a bakery, blacksmith’s and
cooper’s shop, trade offices for buying, others for selling, others
again for keeping accounts and transacting buisiness?”

Ans.—1 did, sir. _

Int. 28.—Whether or no you, from your own knowledge,
used the language just quoted, and now remember it, and de-
clare the same to be true.

Ans.—It is, of my own knowledge. I perfectly remember

-it. Itis trae.

Int. 29.—Whether or no you used this language in your re-
port: “Vancouver is the headquarters of the Northwest or
Columbia department, which also includes New Caledonia.
All the returns of furs are received here, and hither all ac-
counts are transmitted for settlement?”

Ans.—1T did.

Int..30.—Whether or no you, from your own knowledge,
used the language just quoted, and now remember it, and de-
clare the same to be true. -

Ans.—The knowledge is derived from the officers of the
Company, Sir George Simpson, Dr. McLoughlin, Mr. Ogden,
and Mr. Douglas. I remember it, and believe it to be true.

Int. 31.—Whether or no you used this language in your
report: “Theinteriors of the houses in the fort are unpretend-
ing; they are simply finished with pine-board panels, without
any paint; bunks are built for bedsteads; but the whole,
though plain, is as comfortable as could be desired. Besides
the storehouses, there is also a granary, which is a frame
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building of two (2) stories, and the only one, the rest being
built of logs?”

Ans.—I did.

Int. 32.—Whether or no, you, from your own knowledge,
used the language just quoted, and now remember it, and de-
clare the same to be true?

Ans.—I made it from my own knowledge, and fully remem-
ber that it was at that time true.

Int. 33.—What would you estimate the eost of the fort,
dwelling-houses, store-houses, and all other buildings existing
or near by the fort at Vancouver, to have been?

Ans.—I did estimate, while there, the cost of the erection
of the fort and the aceompanying buildings at the sum of
about fifty thousand ($50,000) dollars. Captain Hudsen coin-
cided with me in this estimate.

{Captain Hudson’s opinion objected to as incompetent.)

Int. 3¢.—Whether or no you used this language in your
report: ‘“The farm at Vancouver is about nine (9) miles square.
On this they have two dairies, and milk upwards of one hun-
dred (100) cows. There are also two (2) other dairies situated
on Wappatoo Island, on the Willamette, where they have one
hundred and fifty (150) cows?”

Ans.—I did. Wappatoo Island, ¥ understand, is now known
as Sauvies’ Island.

Int. 35.—Whether or ne you, from your own knowledge,
used the language just quoted, and now remember it, and de-
clare the same to be true? .

Ans.—Noj; this is not of my own knowledge, but knowledge
derived from the officers of the Hudson’s Bay Company. I
remember their statements, and believe them to be true.

Int. 36.—Whether or no you used this language in your
report: “One afternoon we rode with Mr. Douglas to visit
the dairy farm, which lies to the west of Vaneouver on the
Callapuya;” [Cathlapootl] and do you remember it, and de-
clare it to be true?

Ans.—Yes, sir; I did see it, and I do remember it.

Int. 37.—Whether or no you used this language in your
report: “They have likewise a grist-mill and saw-mill, beth
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well constructed, about six miles above Vancouver on the Co-
lumbia river. I visited the grist-mill, which is situated on a
small stream, but owing to the height of the river, which threw
a quantity of back-water on the wheel, it was not in action.
The mill has one run of stones, and is a well-built edifice.
The saw-mill is two (2) miles beyond the grist-mill. A similar
mistake has been made in choosing its position, for the mill is
placed so low, that for the part of the season when they have
most water they are unable to use it. There are in it sev-
eral runs of saws, and it is remarkably well built. The qual-
ity of timber cut into boards is inferior to what we should
deem merchantable in the United States, and is little better
than our hemlock. They have a large smith-shop here, which,
besides doing the work of the mill, makes all the axes and
hatchets used by the trappers.”

Ans.—Yes, sir.

Int. 38.—Whether or no you, from your own knowledge,
used the language just quoted, and now remember it and de-
clare the same to be true?

Ans.—From my own knowledge, drawn from observation,
" I remember it, and declare the same to be true.

Int. 39.—What do you estimate the cost of all the buildings
on the farms about Vancouver and at Sauvie’s Island, of the
grist and saw-mills, together with the large smith’s shop, to
have been? :

Ans.—The cost of the four dairies might have been from
one hundred and fifty (150) to two hundred ($200) dollars each,
that of the grist-mill three hundred ($300) dollars, and that of
the saw-mill and blacksmith shop four thousand five hundred
($4,500) dollars. The cabins at the 2 mills were worth one
thousand ($1,000) dollars.

Int. 40.—Whether or no you used this language in your re-
port: “The stock on the Vancouver farm is about three thou-
sand (8,000) head of cattle, two thousand five hundred sheep,
and about three hundred brood mares?”

Ans.—I did, and the information was derived from the
officers of the Company, and I remember it, and believe it to
be true. :
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Int. 41.—Whether or no you ever heard or knew of any
particular boundaries or lines, natural or artificial, to the
Hudson’s Bay Company’s lands or pasturage at Vancouver?

Ans.—I never did. The Company told me they had nine
miles square. I know of no maps or descriptive boundaries in
existence. '

Int. 42.—What would you estimate the value of a tract of
land extending in front along the bank of the Columbia river
from a point a few miles above the saw-mill, to the Callapuya
[Cathlapootl] river about twenty-five (25) miles, and back-
ward from the Columbia river about ten (10) miles?

Ans.—As an agricultural space or area, with the exception
of a mile square about Vancouver, for agricultural purposes
my estimate would be a little above that of the public lands
per acre, say from one dollar and twenty-five cents ($1.25) to
one fifty ($1.50) per acre. The space from about a mile and
a quarter to a mile and a half to the westward, where the Cal-
lapuya [C a.thlapootl] comes to its mouth, some fifteen (15)miles,
and back from the river some five (5) ‘miles in breadth is entir ely
submerged, with the exception of a few knolls and- the river
bank, in the months of June and July, by the waters of the
Columbia, so as to preclude any raising of grain, and unfit,
therefore, for any crops. Above the fort some three (3) miles
it is in like manner submerged. With reference to the high
prairie, the soil is there of the character of the higk prairie—
gravelly and thin.

Int. 43.—Whether or no you used this language in your re-
port: “From the circumstance of this annual inundation of
the river prairies, they will always be unfit for husbandry, yet
they are admirably adapted for grazing, except during the
periods of high water. There is no precaution that can pre-
vent the inroad of the water. At Vancouver they were at the
expense of throwing up a long embankment of earth, but
without the desired effect.”

Ans.—1 made this statement, and: remember the circum-
stances.

Int. 44.—About how many square miles of the tract of land
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described in interrogatory No. 42 were subject to this annual
inundation?

Ans.—Taking the dimensions given, about seventy-five (75)
square miles below and about five square miles above Van-
couver. : .

(All the above interrogatories which contain language pur-
porting to be used by the witness in his report of an exploring
expedition and the answers thereto, and all other questions
and answers relating to said language, objected to as incom-
petent and irrelevant.)

" Int. 45.—Whether or no Mr. Drayton, an officer connected
with your expedition, was detached by you to ascend the Co-
lumbia river as far as Walla-Walla, a post of the Hudson’s
Bay Company, in the year 1841; if so, state whether he made
an official report to you, and whether he is now alive.

Ans.—He did, under orders from me, make a part of the
survey and a report of his observations. In obedience to my
orders he went to Walla-Walla and the country beyond as far
as the Grand Ronde in the Blue Mountains. He visited
Walla-Walla. He is not alive; he died in 1859.

Int. 46.—Whether or not you used- this language in your
report: “Fort Walla-Walla is about two hundred (200) feet
square, and is built of pickets, with a gallery or staging on the
inside, whence the pickets may belooked over. It has two (2)
bastions, one on the southwest and the other on the north-
east. On the inside are several buildings, constructed of logs
and mud; one of them is the Indian store; the whole is cov-
ered with sand and dust, which is blown about in vast quan-
tities. The climate is hot and everything about the fort seems
so dry that it appeared as if a single spark would ignite the
whole and reduce it to ashes.”

Ans.—Yes, sir.

(The above question and answer objected to as incompetent.)

Int. 46.—Whether or no you now remember that in the
words just quoted you embodied a part of Mr. Drayton’s offi-
cial report to you?

Ans.—I do, and believe them to be true, both as to facts
and circumstances.
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(Above question and answer objected to as incompetent and
irrelevant.)

Int. 47.—Whether or no you used this language in your
report: “There is very little vegetation near the Fort, not
only on account of the heat and dryness, but owing to the
vast clouds of drifting sand, which are frequently so great as
to darken the sky. In summer it blows here constantly, and
at night the wind generally amounts to a gale;”” and whether
you remembered it to have embodied a part of Mr. Drayton’s
report.

Ans.—I did use it, and firmly believe it to be true, both in
facts and circumstances.

(The above question and answer objected to as incompetent.)

Int. 48.—Whether or no you detached Lieutenant Johnson,
an officer under your command, to visit Forts Okanagan, Col-
ville, and other places, and gave him these orders, and others:
“Your inquiries at posts and forts will lead to much informa-
tion of the country, with capabilities, productions, climate,
soil, &ec.; they will particularly embrace the following, viz:
How long the posts or forts have been occupied; state of fur
trade in the interior; number of forts established; where,
and among what tribes.”

Ans.—1 did.

(The above question and answer objected to as incompetent
and irrelevant.)

Int. 49.—Whether or no Lieutenant Johnson visited Forts
Okanagan and Colville and officially reported to you what he
saw and learned there, and whether he is now alive.

Ans.—He did; he visited those forts in obedience to his
orders, and made his report, including note-books, maps, and
surveys, to me. He has been dead some six or seven years.

(The above question and answer objected to as incompetent
and irrelevant.) )

Int. 50.—Whether or no you used this language in your re-
port: “Okanagan is situated on a poor, flat, sandy rock, about
two miles above the junction of the river of that name with
the Columbia. Itis a square, picketed in the same manner
as those already described, but destitute of bastions; and re-
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moved sixty (60) yards from the Columbia, within the pickets,
there is a large house for the reception of the Company’s offi-
cers, consisting of several apartments, and from each end of
it two rows of low mud huts run towards the entrance. "These
serve as offices, and dwellings for the trappers and their fami-
lies. In the centre is an open space. Besides the care of
the barges for navigating the river, and the horses for the
land journey to the northern posts, they collect here what
skins they can. The couutry affords about eighty beaver skins
during the year, the price of which is usually twenty charges
of powder and ball. Some bear, marten, and other skins are
also obtained, for which the prices vary, and it appears to be
the practice of the Company to buy all the skins that are
brought in, in order to encourage the Indians to procure them.
At this post they have some goats and (35) thirty-five head of
very fine cattle, which produce abundance of milk and butter.
The soil is too poor for farming operations, and only a few
potatoes are grown.”’

Ans.—I did.

(Above question and answer objected to as incompetent.)

Int. 51.—Whether or no you now remember that, in the
words just quoted, you embraced a part of Lieutenant John-
son’s official report to you?

Ans.—I do remember it, and believe the facts and circum-
stances therein stated to be accurate and true.

(Above question and answer objected to, as incompetent and
irrelevant.)

Int. 52.—Whether or not you used this language in your
report: “The largest stream passed was one near Colrile, on
which the Hudson’s Bay Company have their grist-mill. Within
two miles of the fort, the house of the Company’s storekeeper
was passed. Lieutenant Johnson having reached Fort Colvile
with his party, it was determined that they should spend three
days there. Fort Colvile is situated on the east bank of the
Columbia river, just above the Kettle Falls. In this place, the
river, pent up by the obstructions below, has formed a lateral
channel, which nearly encircles a level tract of land containing
about two hundred acres of richsoil. ~ Of this peninsula about
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one hundred and thirty acres are in cultivation, and bear crops
composed chiefly of wheat, barley, and potatoes. Fort Col-
vile, like all the other posts of the Hudson’s Bay Company, is
surrounded by high pickets with bastions, forming a formidable
defensive work against the Indians. - Within the pickets all the
dwellings and storehouses of the Company are enclosed. At
Colvile the number of beaver skins purchased is but small,
and the packs which accrue annually from it and its two out-
posts, Kootanay and Flatheads, with the purchases made by a
person who travels through the Flathead country, amount only
to forty, (40,) including the bear and wolf skins. Muskrats,
martens, and foxes are the kinds most numerous in this neigh-
borhood. The outposts above mentioned are in charge of a
Canadian trader, who received kis outfit from Colvile.”

Ans.—I did.

(Above question and answer objected to as incompetent.)

Int. 58.—Whether or no you remember that in the words
just quoted you embodied a part of Licutenant Johnson’s offi-
cial report to you?

Ans.—I remember that I did embody part of his report, and
believe the facts cited to be true.

(Question and answer objected to as incompetent and irrele-
vant.)

Int. 53.—Whether or no you detached Lieutenant Emmons,
an officer under your command, and gave him this order and
others: ¢ Should you visit any of the forts or stations of the
honorable Hudson’s Bay Company, you will procure every
_ information relative to them, together with that of any mis-

sionaries;”’ and whether or no he officially reported to you

what he saw and learned in regard to Fort Umpqua?

Ans.—I did give him those instructions; and he made a full
official report.

Int. 55.—Whether or no you used this language in your
report? Fort Umpqua was, like all those built in this coun-
try, enclosed by a tall line of pickets, with bastions at diag-

. onal corners. It is about two hundred (20‘0) feet square, and
is situated more than one hundred and fifty (150) yards from
the river, upon an extensive plain. It is garrisoned by five
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men, two women, and nine dogs, and contains a dwelling for
the superintendent, as well as storehouses, and ‘some smaller
buildings for the officer’s and servants’ apartments?

Ans.—I did.

Int. 56.—Whether or no you now remember that in the
words just quoted, you embodied a part of Lieutenant Em-
mons’s official report to you?

Ans.—I remember that I did embody a part of ‘his report
in the words quoted, and believe the facts and circumstances
related to be true. .

(All the above questions relating to Lieutenant Emmons and
the language relative to the Umpqua post, and the answers
thereto, objected to as incompetent and irrelevant.)

Int. 57.—Whether or no you used this language in your
report in reference to the tract of country known as Van-
couver’s Island, Washington Territory, and Oregon : “I satis-
fied myself that the accounts given of the depopulation of this
country are not exaggerated, for places were pointed out to
me where dwelt whole tribes that have bden entirely swept
off, and during the time of the greatest mortality the shores
of the river were strewed with the dead and dying. This
disease occurs, it is said, semi-annually, and in the case of
foreigners it is more mild at each succeeding attack. Owing
to the above causes, the population is much less than I ex-
pected to find it. I made every exertion to obtain correct
information. The whole Territory may be considered as con-
taining about (20,000) twenty thousand Indiarns; and this
from a careful revision of the data obtained by myself and
some of the officers I am satisfied is rather above than under
the truth. The whites and half-breeds are between seven and
eight hundred.” )

Ans.—I did; and now remember it to have been derived
from the best authority.

(The above question and answer objected to as incompetent.)

Int. 58.—Whether or no you used this language in your
report: “At Vancouver I was again kindly made welcome
by Dr. McLoughlin, Mr. Douglas, and the officers of the
establishment. During my absence, Mr. Peter Ogden, chief
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factor of the northern district, had arrived with his brigade.
Mr. Ogden had been (82) thirty-two years in this country,
and consequently possesses much information respecting it,
having travelled nearly all over'it. Furs are very plenty in
the northern region, and are purchased at low prices from the
Indians. His return this year was valued at ($100,000) one
hundred thousand dollars, and this he informed me was much
less than the usual amount. On the other hand, the southern
section of this country, I was here informed, was scarcely
worth the expense of an outlay for a party of trappers.”

Ans.—I did.

(The above question and answer objected to as incompetent.)

Int. 59.—Whether or no you now remember the language
just quoted, and declare the same to be true?

Ans.—T do.

(Question and answer objected to as incompetent.)

Int. 60.—Whether or no you used this language in your
report: ““The trade and operations of the Hudson’s Bay Com-
pany are extensive, and the expense with which they are
attended is very great. I am inclined tothink that itisbardly
possible for any one to form an exact estimate of the amount
of profit they derive from their business on the west side of
the mountains. The stock of the Company certainly pays a
large dividend; and it is asserted that, in addition, a very
considerable surplus has been accumulated to meet any emer-
gency; yet it may be questioned whether their trade in Ore-
gon Territory yields any profit, although it is now conducted
at much less cost than formerly. This diminution of cost
arises from the fact that a great part of the provisions are
now raised in the country, by the labor of their own servants.
The value of all the furs obtained on this coast does not ex-
ceed forty thousand (£40,000) pounds annually; and when the
costs of keeping up their posts, and a marine composed of
four ships and a steamer, is taken into account, and allowances
made for losses, interest, and insurance, little surplus can be
left for distribution. I am, indeed, persuaded that the pro-
ceeds of their business will not long exceed their expenses,
even if they do so at present. The statement of the Com-
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pany’s affairs presents no criterion by which to judge of the
success of their business on the Northwest ¢east. I learned
that it was the general impression among the officers that such
has been the falling off in the trade that it does not nowmuch
more than pay the expenses.”

Ans.~I did.

(Question and answer objected to as incompetent.)

Int. 61.—Whether or no you now remember the language
just quoted, and declare the same to be true?

4ns.—I do. ‘

(Question and answer objected to as incompetent.)

Int. 62.—What opportunities did you have for learning the
value of the trade of the Hudson’s Bay Company ?

Ans.—I had a great many opportunities of learning, in
conversation, and eliciting opinions, in relation to the then
value, as well as future prospects, of the trade in furs and
peltries obtained, the modes of trapping, fitting out, disci-
pline, and operations at their various posts, the times and sea-
sons best suited for the conveyance of the articles dealt in,
both by land and water, and also information in regard to the
climate, and the character ard numbers, and intercourse with
the Indians. Also, the emigration from the States, and the
condition in which the parties arrived in the Territory, together
with the routes most practicable through the Rocky Mountains.

(Question and answer objected to as incompetent.)

Int. 63.—What do you mean by the southern section of this
country?

Ans.—The section south of [the] 49° parallel.

Cross-Examination.

Int. 1.—How ma.ny buildings and out-buildings were there
at Astoria ?

Ans.—1T think about five (5.)

Int. 2—How many of these were main buildings, and how
many out-buildings?

Ans.—1I think there was one main building; Birnie’s head-
quarters had two rooms.

19H
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Int. 8.—How many sheds were there?

Amns.—TI should like to know the definition of a shed.

Int. 4.—Have you not stated and caused to be published in
the year 1850 the following about the post at Astoria: ¢Half
a dozen log houses, with as many sheds, and a pig-stye or two,
are all that it can boast of.”

Ans.—It was published in 1845. The paragraph alluded
to was descriptive of the famous Astoria as it first met my eye
in the morning after my arrival, and it is accurate as a de-
seriptive view of it embraced in the landscape.

Int. 5.—In estimating the cost of buildings at Astoria, did
you make your estimate of their cost at the time you saw them
from their then appearance or not ?

Ans.—Having given my estimate of their cost in the direct
examination, I make the same answer I did then.

Int. 6.—Do you now say that the cost of those buildings at
the time of their erection was five or six hundred dollars?

Ans.—I do not know when they were erected, but I say that
they ought not to have cost more than that.

Int. T.—What is the value to the United States of a pocltlon
on which a light-house can be ¢rected, and a fortification huilt,
commanding to some extent the entrance of one of the largest
rivers within its domain?

Ans.—1 think it is of no value to the United States, but of
great value to the commercial world, if a light-house is needed
there. I am of the opinion, and always have been so, from
the knowledge I have of the Columbia river and its approaches,
that where the light-house is placed it is useless. Its proper
position should have been on the top of the cape, solely for
the purpose of indicating the position of the. cape to vessels
approaching at night. No light-house can be of any service
for any vessels entering the Columbia river at might. For
that reason I deem it useless where I understand it has been
placed.

Int. 8.—Was there any settlement or clearing whatever at
any place on the right bank of the Cowlitz when you were
there?

Ans.—No, sir.
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Int. 9.—Did you notice, within two miles of the place you
called Champoeg and described as low prairie, any higher
ground on the same bank of the river?

Ans.—Yes, sir, I.did. The low prairie terminates a short dis-
tance below the sandspit of Champoeg. There the rocky ledge
rises some fifteen hundred (1,500) feet in height, and continues
on the other side of the river, and back on the same side, ex-
tending down the river some fifteen miles, to where the Willa-
mette river falls abruptly some fifteen or twenty feet. All this
tract with rocky ledges is unsuitable for cultivation. Above
Champoeg, on the r10‘ht bank of the Willamette river, the lower
prairie extends a long distance, some four or five miles in
width ; thence it rises to a second, and finally to the upper
prairie. :

Int. 10.—You have estimated the cost of the erection of the
fort at Vancouver and the accompanying buildings. Do you
know the date when they were built, the cost of labor at the
time, the value of the materials, or the danger from Indians
to be guarded against ?

Ans.—I do not know the time the bulldlngs or the plckets
of the lower fort were put up. The building of the original
forts on the second steppes is alleged to have been in 1825,
at which time it is deemed that no establishment could be
erected on the lower prairie, on account of its overfiow. It
was subsequently built, and the estimate I have formed of the
cost of the buildings is derived from information given me by
Dr. McLoughlin, Sir George Simpson, Mr. Ogden, and Mer.
Douglas, who described to me.the facility and speed with
which such buildings could be constructed; likewise the quan-
tity of lumber and the materials used in the construction. At
the time of its building, and from the nature of its pickets,
without defences, it was evident that all apprehension from
attacks of Indians had passed.

Int. 11.—How long did you stop at the saw-mlll and grist-
mill at the time you say the water had backed up so as to a,ﬁ'ect
the running of the mill ?

Ans.—I suppose I was there some three hours; ample time
- to inspect the whole establishment, and to take lunch.




292

Int. 12.—Did you'ever visit-and inspect these mills at any
other time, and is all your personal knowledge from observa-
tion derived from the visit you have described in your last
answer ?

Ans.—No, sir; I think Irode out there several times during
my stay.

Int. 13.—Were these rides you have mentioned taken at
the time of your first or second visit to Vancounver ?

Ans.—My second visit.

Int. 14.—At the time of your second visit to Vancouver
what was the stage of the water in the Columbia river?

Ans.—It was much lower than at the first.

Int. 15.—Could the mills you have spoken of, the. saw and
grist-mills, have been built without the aid of experienced or
skilled workmen and millwrights?

Ans.—I think they could with an intelligent superintendent.

Int. 16.—Do you suppose that the person who superintended
" the erection of those mills and their machinery could give a
more accurate statement of their cost than you could from
your inspection of them?

Ans.—He might in a few particulars, bat generally I thlnk
not.

Int. 17.—Were not the materials used in this saw-m.ill better
than what are used in most buildings, so that in few indeed
can such materials be seen ?

Ans.—No, sir; economical constructxon of both saw and
grist-mills requires strong framing, on a good, strong founda-
tion. The husk frames that support the stones regquire special
attention. I have spoken of this mill as being constructed of
good timber, but it was apparent to me that it had been badly
located, on several-accounts, and ‘the gang of saws was indis-
putable evidence of the paucity of stream. On aceount of the
want of water for any duration of time, it was necessary to
have it speedily done. The presence of the blacksmith. shop
at that locality was, in my mind, a proof that repairs are fre-
quently required, and promptly to be made, in order to insure

no loss of time by the advance of the season.

Int. 18.~—Have you not, in speaking of this mill, made this



293

statement, and caused it to be published, in the year 1845, as
follows: “It is remarkably well built. In few buildings in-
deed can such materials be seen as are here used ?

Ans.—Yes, sir, T have. I will add now that the buildings
themselves have very little more to do with the mill than the-
watch-case has with the works.

Int. 19.—Is not the smith’s shop you have mentioned a
large one; and is it not used for the manufacture of axes and
hatchets for trappers, at the rate of from twenty-five to fifty
per day?

Ans.—So I was then told, and believed so.

Int. 20.—Were you not surprised at seeing the celeuty with
which these axes were made?

Ans.—I might have been.

Int. 21.—Have you not once pes1t1vely stated that you were
so-surprised at this celerlty ?

Ans.—1I probably have so stated in my book.

- Int. 22.—At what time did you visit the Dairy Farm, on the
Callapuyas, [ Cathlapootl,]in company with one of its officers,
at your first or second visit to the post ?

Ans.—1I think I must have visited it at both times. ,

Int. 28.—Did you ride through the woods, or through the
open prairies on your way ?

Ans.—Both.

Int. 24.—Did not the high water compel you to go through
the woods, at the time you rode there, on your first visit to
Vancouver ?

Ans.—Yes, sir; we went through the woods, and tthIl”‘h
prairies on the verge.

Int. 25.—1Is not the Callapuya also called the Ca,thlapootl ?

Amns.—I presume it is; I did not know of it until this ex-
amination.

Int. 26.—At which visit to the Callapuyas [Cathlapootl]
farms did you see the large herds of-cattle feeding and re-
posing ?- :

Ans.—At my first visit.

Int. 27.—~At the time you visited Callapuyas, or Cathla-
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pootl farm, was there not a dairy estabhshment managed by
a Canadian and his wife ?

Ans.—So I was told.

Int. 28.—Have you not stated, and is it not printed, as
follows: ¢ And at the dairy we were regaled with most ex-
cellent milk, and found the whole establishment well managed
by a Canadian and his wife?”

Ans.—I have so stated in my report of the expedition
published by the Government. :

Int. 29.—You have stated that you were at Vancouver, at
your first visit, for eight or ten days. Will you state, as near
as you can, the date of your arrival at Vancouver, and the
date of your departure?

Ans.—TI got there first about the last of Ma,y, and left on
the 4th day of June, for the Willamette Valley; got back the
12th, and left again on the 17th of June. I call all this one
visit, and my first visit.

Int. 30.—At what time did you return at your second visit,
and how leng did you remain ?

Ans.—I returned about the first of September, and re-
_ mained several weeks. '

Int. 31.—What difference was there in the helght of the
water in the river, between the time you arrived there on the
last of May, and when you left there on the 4th of June?

Ans.—The river was rising, and was higher on the 4th of
June, than when I first arrived.

Int. 32.—Had it began to fall when you returned from the
Willamette ?

Ans.—It was higher when I left, on the 171:h of June, than
at any time during my first visit.

Int. 33.—Dokes the Columbia river overflow its banks any-
where, except in the lower prairie, and does it rise: anywhere,
except on the lower parts of the prairie? ’

Ans—I don’t know that it overflows its bank anywhere,
but the percolation causes all its own, and the backwaters of
its tributaries, to set back and submerge the lower grounds.

Int. 34&.—Have you not stated in speaking of the Columbia
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and its rise, and the effect on the prairie, that the water rises
on the low parts of the prairie?

Ans.—1I have so stated.

Int. 35.—Did you not see in the granary of the Company,
wheat, flour, barley, and buckwheat ?

Ans.—Yes; but I do not know that they came from the
farm.

Int. 36.—At the time you were at Vancouver, d1d you see-
any bulls, of the English breed of cattle?

Amns.—I think I saw one or two.

Int. 837.—Do you not know that a milch cow sold in the
Willamette Valley about the time you were there for sixty (60)
dollars?

Ans.—Yes; the enhanced price was owing to the great diffi-
culty in breaking the wild cattle to milch cattle.

Int. 38.—Do you not consider the situation of Vancouver
favorable for agricultural purposes, and have you not so stated ?

Ans.—1 think I have not so stated, nor do I consider its
value to consist in agricultural purposes.

Int. 39.—Have you not stated in a report purporting to be
written by you after a certain exploration, and published, that
the situation of Vancouver is favorable for agricultural pur-
poses ? '

Ans.—I think not, sir; on the contrary, I think I have
given reasons why it is not so.

Int. 40.—Is not Vancouver at the head of navigation for
sea-going vessels on the Columbia river?

Ans.—T've said that it may be so considered, but vessels go
above it about forty miles, to the foot of the Cascades.

[4ddition to the answer to cross-interrogatory 39.—1 find on
examination that I made this statement, but it. has reference
to the mile square around Vancouver.]

Int. 41.—Can a vessel drawing fourteen feet of water reach
Vancouver at the lowest state of the river?

. Ans.—Yes, I think she can; indeed I may say I know she
can. . .. . :
- Int. 42.—Is not Vancouver the most eligible site on the
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river for the building-up of a commercial town when the coun-
try should become populated ?

Amns.—As far as my opinion goes I think it ig.

- Int. 43.—Have you not stated that “Vancouvet is a large
manufacturing, agricultural, and commercial depot; and also
that the Company’s establishment at Vancouver is upon an
extensive scale, and is worthy of the vast interest of which it
is the centre?”

Amns.—1I have, or words to that effect. Those remarks are
to be confined to the operations of the Company, to its wants
and business. It ismot to be understood as embracing a gen-
eral view of manufactures and trade relative to commerce.

Int. 44.—When did you see the Columbla river at its lowest
stage? :

Ans.—In the latter part of September.

* Int. 45.—Did you visit the Callapuyas or Cathlapootl farm
in the latter part of September?

Ans.—It strikes me that I did.

Int. 46.—State, if you can, whether there is not a lake, or
a series of lakes, at low water, extending from a point two or
three miles below Vancouver nearly to Cathlapootl.

Ans.—The whole country within a mile and a half of Van-
couver westward, has the appearance of a low, marshy ground,
such as the retiring of the Columbia floods would present.

Int. 47.—Did you, or did you not, observe any collection
or collections of water between the points descnbed in the
former question at the time specified ?

- Ans.—The Callapuyas or Cathlapoot] creek might be traced
to some distance by large spaces of water lying on e1ther side
of it as far as the eye could reach. .

Int. 48.—Did you witness the Columbla at its greatest and
least heights?

* Ans.—From the ‘accounts I received from creditable wit-
nesses, I do not believe that I saw it eithier at one or the other.

- Int. 49.—Have you not stated, in a report made after your
visit to Columbia river in 1841, and published, that I wit-
nessed the Columbia at its greatest and least heights?” -

Ans.—If I dld $0, it was with reference to the time of my

s
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visit. I could not have intended those words to apply to all
times and all seasons, for I had the most reliable information
from Mr. Ogden and Mr. Birnie, that the Columbia had swept
over even the site of the present Fort Vancouver. This circum-
stance, when there, I should have deemed almost impossible.
About two miles below Fort Murrier, at the mouth of the lower
Willamette, there is a bar, which at times I’ve been informed
‘has less than ten (10) feet of water on it in the lowest stages
of the water.

(The portion of this answer of the witness stated upon in-
formation objected to.) ,

Int. 50.—What section of country did you mean, when, in
speaking of the number of cattle in it, you stated that there
were upwards of (10,000) ten thousand cattle in 1841. Was
it, or was it not, the Willamette Valley?

Ans.—It was not, as regards the Willamette Valley. It was
most probably intended for the whole country as far as 54°
40/, and derived from most reliable information.

Int. 51.—What country do the parties which trap on their
way go to from Vancouver, and return with cattle?

Ans.—California.

Int. 52.—Is this a country which is very well adapted to
the raising of cattle and sheep?

Ans.—There are plenty of cattle, no sheep in California.

Int. 53.—Have you not used this language in a report made
after your exploration: ¢This southern country, as will be seen
from what has already been stated, is very well adapted to
the raising of cattle and sheep; of the former many have been
introduced by parties which trap on their way thither and
return with cattle?”’ "

Ans.—Yes sir, that is stated in my report.

Int. 54.—Did not Mr. Ogden bring in the furs collected from
_ all the posts on the Columbia and its tributaries above Van-
couver, including New Caledonia and Colvile?,

- Ans.—I understood from Mr. Ogden that he had brought
in-all the furs from the'northern posts, and doubt whether any
of the posts of the southern section of the country were re-
ferred to. |
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Int. 55.—Was it from this statement of Mr. Ogden that
you have stated that the southern section of the country was
scarcely worth the expense of an outlay of a party of trappers?

Ans.—Not only from the statement of Mr. Ogden, but from
the statements of Dr. MecLoughlin, Mr. Douglas, and Sir.
George Simpson; with all of whom I had frequent conversa-
tions relative to the value and expense of the several post-
throughout the whole country, in which they ceincided very
nearly in opinion.

Int. 56.—Did you not understand distinetly that the south—
ern section of the country was that portion of the.country not
included within the business control of those posts of the
Company from which Mr. Ogden brought the furs, with his
brigade, arriving at Vancouver in the month of June, 18412

Ans.—From the indistinctness of the question, I can give
it no definite answer. If put in a more definite form, I should
be glad to afford all the information in my power.

Int. 5T.—Were there any settlers at Vancouver and Fort
Astoria when you were there in 1841, other than the officers
and employés of the Hudson’s Bay Company?

Ans.—I think there were a number of persons intending to
settle, or who so expressed themselves to me; whether they
had settled or located themselves, I’ve no actual knowledge.

Int. 58.—Did you, at either of your visits to Vancouver in
1841, see a single house or dwelling, of any kind whatever,
belonging to or in the possession of any person other than an
officer or an employé of the Hudson’